

(သက္ကရာဇ်) ၁၁၁၁ ခု (နေ့ဘင်း) တန်ခူး လဆန်း ၅ ရက် နေ့ဂန္ဓာလရာဇ် တိုင်း တရုတ်ဥတည်မင်း က ရောက်သည့် ရာဇသံ ၊

အ ရွှေမျက်နှာတိုင်း ဣန္ဒြေ ဩဇာကြီး ထီး ဆောင်း နန်း နေမင်း အပေါင်း တို့ကိုအစိုး ရ တော် မူ သော နေဘင် တော် ဥတည်မင်း ချစ်ကြည်စွာ ကြား ရောက် အပ်သည် ၊

အ နောက်မျက်နှာတိုင်း ဣန္ဒြေ ဩဇာကြီး ထီး ဆောင်း မင်း အပေါင်း တို့ကို အစိုး ရ တော် မူ သော ဆင်ဖြူဆင်နီရတနာပွင့် များ သခင်ညီ တော် ရွှေ နန်း ရှင် ၊

နေဘင် တော်ပြည် နှင့်ညီ တော်ပြည်သည် ကာလအရှည် ရွှေလမ်း ငွေလမ်း မပေါက်မ ရောက်ကြာ ရသည် နှစ် ပေါင်း ၁၂၀ ရှိ လေသည် ၊ နေဘင် တော်လည်း သံတမန်မစေ ၊ ညီ တော်လည်း သံတမန်မစေ နေကြသည့်အရာ သည် နတ်ဗြဟ္မာ အပေါင်း တို့မလှုံမဆော် သော ကြောင့် နေဘင် တော် နှင့်ညီ တော်သည် ဩဇာကြီး နှစ် ပြည်ကိုတပြည်တည်း ရွှေ နှစ်ပြား ကိုတပြား တည်း ကိုယ် နှစ်ကိုယ်ကိုယ်တည်း ကဲ့သို့ မရှိကြ ၊ ကာလလွန် လေသည်ကို နေဘင် တော်ကိုယ်မှ စ၍ ဘုရား သား တော်သမီး တော် မင်း ညီမင်း သား မှူး ဣန္ဒြေ မတ်ဣန္ဒြေ စစ်သူဣန္ဒြေ အပေါင်း တို့ယူကြီး မရရှိ ရ တော့သည် ၊

နေဘင် တော် ချစ်ကြည်စွာ ရာဇမဟာ မိတ်ဖြစ် မည့်အ ကြောင်း ကိုလဝမြိုက် ကိုစိုး အုပ်စီရင် ရသည့် ဇေယျရဲအမတ်ဘွန်တာ ရဲတို့ကို ခန့်ထား ၍ ရာဇသံ ကောင်း မွန်စွာ ရှိ သေစွာ ညီ တော်သို့ ပို့ဆက်ပါ စေသည် ၊

ရာဇမဟာ မိတ်ဖြစ်၍ ကမ္ဘာ နှင့် အမှုအစဉ်အဆက် ချစ်ကြည် လေး မြတ် မည် အကြောင်း ၊ ညီ တော်ကိုယ်မှ စ၍ မိဘုရား သား တော်အိမ် ရွှေမင်း သား တော် သမီး တော် ဆွေ တော် မှူး တော် မှူး တော် မတ် တော် အပေါင်း တို့ကုမ်း မာ ကြောင်း ကိုကြား သိ ချင် ပါသည် ၊

တိုင်း နိုင်ငံ များ လည်း နေဘင် တော်ညီ တော်တို့ ဘေး လောင်း တော် တိုး လောင်း တော်အဆက်ဆက် အစဉ် စဉ်စိုး အုပ် တော် မူသကဲ့သို့ ညီမိတ် ချမ်း သာ သည်ကို ကြား ချင်လျက် တောင့်တ၍ ရှိ ပါသည် ၊ နေဘင် တော်က စေသူကို အလျင်အမြန် လိုပါစေ ၊

ကမ္ဘာတည်စကသည်အဘဏ္ဍရဗြဟ္မာ့ပြည်ကဆင်း၍တည်ထောင်သည်။ အဘဏ္ဍရဗြဟ္မာ့ပြည်လည်း အချားမရှိ၊ ညီတော် နေောင် တော်တို့ဘေး လောင်း တော်ပင်ဖြစ်သည်။

အရှေ့တိုင်း ငြီး ပြည်ကြီး မှာလည်း ထီး ဆောင်း မင်း အပေါင်း တို့ကို အစိုး ရသည်ညီ တော်ပင်ဖြစ် တော့သည်။ နေောင် တော်ညီ တော်တို့တိုင်ရို သေ ကောင်း မွန်စွာသသံနာ တော်စီး ပွား ၊ သား တော်သမီး တော်တို့စီး ပွား အတိုင်း မသိရှိသည်ကိုရည်မှတ်၍ နေောင် တော်ညီ တော်တို့ ဘေး လောင်း တော်ဘိုး လောင်း တော်အဘဏ္ဍရဘုံမှလာ သောဗြဟ္မာ့ကိုး ယောက်သည်တယောက် သေသူကိုရှစ်ယောက် သေသူ မြှောက်၍ မင်း ဖြစ် ပေသည်။ ရှစ် ယောက် သေသူသည်အရပ် ရှစ် မျက်နှာကိုအုပ်ချုပ်၍ စီရင်သည်။ မပျောက်မပျက် စေရ။ ဗြဟ္မာ့ကိုး ယောက်၏ မျက်နှာ ဂုတ်ကိုအစဉ်လုပ် ဆောင်၍ကိုး ကွယ်ထား သည့်အဂုတ်ကိုခုတိုင်လည်း နေောင် တော်ညီ တော်တို့ ဘေး လောင်း တော်ပင်ဖြစ်၍ညီ တော်တို့ကိုး ကွယ် စေချင် သောကြောင့် ချစ်လှသည် နှင့်အညီဆက်လိုက်ပါသည်။ အတွင်း နန်း ပြဿဒ်သိုသွင်း ၍ညီ တော်ရှေ့တွင် ရွှေဖြင့်လွမ်း လျက်တရက် မခြာကိုး ကွယ် ပါ စေ။

အဘဏ္ဍရဘုံမှဆင်း သည့်ဗြဟ္မာ့ကိုး ယောက်တွင်ဗြဟ္မာ့ကြီး တယောက်၏သား အကြီး သည် နေောင် တော် ဘေး လောင်း တော် ၊ သား အငယ်သည်ညီ တော် ဘေး လောင်း တော်ပင်ဖြစ်သည်။

အနောက် မျက်နှာတိုင်း ငြီး ပြည်ကြီး ထီး ဆောင်း မင်း အပေါင်း တို့ကို အစိုး ရ တော် မှု သေသင်ဖြူဆင် နီရတနာ ထွင်း များ သခင်ညီ တော် ရွှေ နန်း ရှင် ၊

နေောင် တော် ချစ်ကြည်စွာ ရာဇမဟာ မိတ်ဖြစ် ရာဇသံစာကို သေ့ရဲအမတ် တွဲတာ ရဲတို့ကို ခန့်ထား ၍ ပို့ဆက် ပါ စေသည်။

ညီ တော်တိုင်း နိုင်ငံအရှေ့ မျက်နှာတိုင်း မား ၊ မိုင်း မိုင်း ၊ မိုင်းလှည်း သခင် ၊ တောင် မျက်နှာယိုး ဒယား ၊ လင်း ဇင်း ၊ အကြော် ၊ လဝိုက် ၊ မျက်နှာ မြည်း ၊ ပင်လယ်ကျ ၊ အနောက် မျက်နှာ သမုဒ္ဒရာ နား ထီးထီး ဆောင်း မင်း အပေါင်း ကား ပုဂံ ၊ မိုး ဗြဲ ၊ ပုခန်း ၊ မုတ္တမ ၊ ဟံသာဝတီ ၊ သံလျင် ၊ တောင်ငူ ၊

ဇင်း မယ်၊ ကလေး၊ သေခင်သွပ်၊ သိန့်၊ ဒါး ဝယ်၊ ပြည်၊ တောင်တွင်း၊ ဇုန်၊ ဇုန်၊
ဇုန် စော်ဘွား မှ စ၍ ယခုတိုင် ဤတော်ဘေး လောင်း တော်အဆက်ဆက်တိုင်း နိုင်
ငံ တော်ဖြစ် ပေသည်။ နိုင်ငံ တော်အတွင်း ရှေး ဘေး လောင်း တော်တို့လက်
ထက်ကဲ့သို့ ပြည်ရွာတိုင်း နိုင်ငံ စည်ပင်သာယာ ငြိမ် ဝပ်သည်ကို သိလိုသည်။ မငြိမ်
မဝပ်ညီ တော် မှာ ဂြိုဟ် နေ ဘင် တော် ရန်သူ ဖြစ် တော့သည်။ နေ ဘင် တော်တို့
ဘုန်း အာဏာ နှင့် မငြိမ် မဝပ် ဂြိုဟ် နှိပ်စက် ရှင်း လင်း ရ မည်ညီ တော် နေထွက်
ဘုရင် ရှေ့နန်း ရှင်။

(သုတေသီ)

ဘုန်း တော်အဖွဲ့ကြီး မြတ်တော် မူလှ သော သာသနာ့ ဒါယကာ တော်လက်နက်စင်္ကြာ
သခင်ဆင်ဖြူဆင်နီဆင်ကျား များ သခင်အညွှတ်ဘဝရှင်အလောင်း မင်း တရား
ကြီး ဘုရား အမိန့်တော်ရှိသည်။ မြန်မာကျွန်တော်မျိုး အရပ်ရပ် ခေါင်း အကြီး တို့
မြန်မာကပ်ဥပါဒ်ကြိမ်သည် ၁၀၈၅ ခုနှစ်ကသည် ၁၁၁၅ ခုနှစ်တိုင် ပျက်ကျိမ်း ရှိသည် I723
ရတနာပူရအပြည်ကြီး လည်း အနှစ် ၁၀၀ ကျော်လျှင်ကပ်ဥပါဒ် ရောက်မြဲဖြစ်သည် I753
နှင်သိုက် ဓါတ်နိမိတ်ထွင်လည်း ညောင်ရမ်း အစသေ စေ့မူပူး မင်း ဟူ၍သိုက် ဓါတ်နိ
မိတ်နှင်အညီတိမ်ယိမ်း သည်အခါကြိုက်သည်အထွင်း မင်း တရား ၁၀ပါး ကိုမစေတင်
လျှင်မင်း ညီမင်း သား အမျိုး အမတ်ပြည်သူလူအပေါင်း တို့တရား ကိုမစေတင်ကြဟံ
သာဝတီရာမညတိုင်း သား တို့လည်း တရား နှင့်ကျေးဇူး သစ္စာကိုမစေတင်အ
ရှင်ကိုလက်ဝါး ပြောင်း ပြန်ပြုကျင့်သည်ဖြစ်၍ သတ္တဝါဥပါဒ် နှင့်အညီဖြစ် ပျက်ဆုံး ရှုံး
ကြသည် များ ကိုပညာဒုဗ္ဗနည်း သောသူတို့သာလျှင်တလိုင်း တို့နိုင်ငံပြည်နန်း စည်း
စိမ်အရှင်မြဲ မည်ကဲ့သို့မှတ်ထင်ကြရသည်။ တဒင်္ဂတခဏမျှသာဖြစ်သည်။ ရှေး ထုံး စံ
များ မှာလည်း ဘုန်း ရှိလျှင်မြောက်ဘုန်း မဲ့ပျောက်သို့ဆို သောစကား ဟောင်း
ရှိသည်။ မဟောသထာဖြစ် မည်ကိုလည်း ဝိဒေဟရာဇ်ပြည်အလုံး ဆင်း ရဲညိုညင်သည်။
ပုဂံပြည်ထွင်ပြုမင်း စောဖြစ်လိုလျှင်သတ္တဝါအပေါင်း တို့သေကြောင်း ရောက်ကြ
သည် ဘုရား အလောင်း သည်ကား ဘုရား ရှင် ရွှေမျက်နှာ တော်ကိုကြည့်၍ ၁၀ပါး
သောတရား ဓမ္မလောကတရား ရပါး ၊ သင်္ဂဟတရား ငှါး ၊ ဤ သောပဒီညာဉ်
ငှတန် သောစကား ၏အင်္ဂါယမမင်း ကဲ့သို့ငှပါး သောဝတီကိုမဲ့ မှု၍သတ္တဝါအပေါင်း
တို့အား ၅၂၀ ပါး သော မေတ္တာ နှင့်ရတနာသိင်္ဃိကုံး ဘောင် ရွှေမြို့တော်ကြီး ကို
တည်ထောင်၍ ပြုစုသိမ်း မြန်း တော်မူလျှင် ကောလင်း ဝန်း သို့ ကလေး သောင်
သွပ် မိုး ကောင်း မိုး ညှင်း မိုး တား မိုး မိတ် ယင်း ခဲ သီ ပေါသုံး ဆယ် လဲ
ချား ရပ် စောက် ကသည်း စော်ဘွား တို့မှစ၍ အမှုတော်ကိုထမ်း ရွက်ကြလျှင် ရေ
ချမ်း အိုး ကိုလက်နှင်ပိုက်သကဲ့သို့ ကာယသုခစိတ္တသုခနှစ်ပါး ကိုရကြသည်။ ငါ၏သစ္စာ
တော်ကိုမခံ မိကာလတလိုင်း တို့သစ္စာကိုခံခြင်း ၊ တလိုင်း တို့လည်း အရှင်မရှိဖြစ်
၍တယောက်ကိုတယောက်သတ်ညစ်ကြခြင်း သည်ပညာနည်း သောသူတို့သာလျှင် မ
ဟုတ်ကိုအဟုတ် အဟုတ်ကိုမဟုတ်ထင်သည်။ ကျေးဇူး သစ္စာ တော်နှစ်ပါး နှင့်အညီ ငါ

အမှုတော်ကိုထမ်း ရွက်လျှင်မြန်မာဘက်တူခြင်း ကိုမဆိုနှင်ဦး သူပုန်ဖြစ်သော
တလိုင်း ပင်ကျီး နွံဝပ်ပျက်ထပ်သော်လည်း ငါရွှေနှလုံး တော်အထူး မရှိ၊ မြန်မာ
ဏှန်တော်မျိုး အရပ်ရပ်ကိုခေင်သိမ်း၍ ငါရွှေစက်တော်စုံဦး တိုက်လှာကြရမည်။
(2 January 1755)

သက္ကရာဇ် ၁၁၁၆ ခု (ပြာသိုလ်ပြည့်ကျော် ၅ ရက်နေ့)

အရပ်ရပ်သူကြီး ခေါင်း အကြီး တို့ကိုပေး ပြန်သည်

(လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၂၊ စာ ၉-၁၀)

ဘုန်း တော်အလှူနှိကြီး မြတ်တော်မူလှသော သုနာပရန်တမ္ပဒီပက မြေစာစတိုင်း
 ကြီး အပေါင်း တို့နှင်းသ ရေခေတ္တရသပြည်အရိမဒ္ဒနာပုဂံပြည်ပင်ယမြင်စိုင်း စစ်
 ကိုင်း အင်း ဝကလေး မိုး ကောင်း မိုး ညှင်း ဗန်မော်မိုး မိတ် သီပေါ ယောက်
 စောက်မှစ၍ ရာဇဌာနီထီး ဆောင်စော်ဘွား မြို့စား အပေါင်း နှင့်တကွရတနာ
 သိင်္ဃကုန်း ဘောင်ရွှေပြည်ကြီး ကိုအစိုး ရတော်မူသောပတ္တမြား နီလာဥယျာဏယား
 ရွှေငွေပယင် ခြေသံရတနာတွင်အပေါင်တို့ကိုအစိုး ရတော်မူသောဆင်ဖြူဆင်နီဆင်
 ကျား များ သခင်အရှင်ဘဝရှင်အလောင်း မင်း တရား ကြီး ဘုရား ၅၂၀ပါး
 သောများ သောမေတ္တာစိတ်နှင့်တကွအမိန့်တော်ရှိသည် မော်ဇင်ရတနာကြီး ဂုမ္မ
 ညီဒေါကိုမဇ္ဈိမာဒေသဖြစ် သောပြည်ထောင်မင်တို့နှင်းမြန်မာဥစ္စန်း ကိုအစိုး ရ
 သောဘေး လောင်း တော်ဘိုး လောင်း တော်အဆက်ဆက်ပြည်၏အင်္ဂါရပါး ထွင်သ
 ခါဟူသောပြည်ထောင်ခြင်း ထီး ဆောင်း မင်း ဇေယျာဇာတို့ဝယ်ဖြစ်ခဲသောအင်္ဂါ
 ဖြစ်သည်ငါဘေး လောင်း တော်ဘိုး လောင်း တော်အဆက်ဆက်မဇ္ဈိမာဒေသ၌ဖြစ်
 သောမင်း တို့နှင်းအစည်မိသဟာယဖြစ်ကြ၍ ပတ္တမြား ကျော်သံအမြော်သံသွယ်ထူလတ်
 အုပ်မျိုး ထည်မျိုး ကုန်စယ်နှင်းဆင်း ရဲသား တို့သည်လည်အရှက်အတင် ရေောင်း ဝယ်
 ဘောက်ကား ၍မိဘဘား မယား စည်း စိပ်ဥစ္စာစီး ပျား ကြ၍ချမ်းသာစွာအ
 သက်မွေး ကြရသည်ကိုန်း ခန်း အလျောက်ရသညာတလိုင်း တို့အရှင်ကိုအရှင်မမှတ်
 လက်ဝါး ပြောင်း ပြန်ကျေးဇူး သစ္စာတော်ကိုဖောက်ပြန်၍ပုန်စား ရိုင်း ပြုထိုင်
 ထား သည်ကိုရတနာပုရအင်း ဝမြို့လည်း အနှစ်တရသကျော်ရွှင်ဥပါဒိ ရောက်မြဲအ
 စည်ကဲသို့ဖြစ်၍ပျက်စီး ရမည်အခါရောက်သည်နှင့်ရတနာပုရအင်း ဝမင်း တောင်း
 လည်တရား ကိုမစောင့်ကျင့်လေသည်တကြောင်း တကြောင်း မှာလည်း ဘုန်း ရှိလျှင်
 မြောက်ဘုန်း မဲ့ပျောက်သည်ဆိုသကဲ့သို့ငါဘဝရှင်အလောင်း မင်း တရား ကြီး
 (ဘုရား) ပေ၂ထွန်း သိမ်း ရုန်း ရမည်အချိန် ရောက်၍အခိုက်အတန့်မျှမြန်မာတို့
 တိမ်း ယိမ်း ရသည်တိမ်း ယိမ်း နှင့်သည်ကိုသိုက်ဓါတ်နှင့်အညီရတနာသိင်္ဃကုန်း ဘောင်
 ရွှေမြို့တော်ကြီး ကိုတည်ထား ၍ရွှေထီး ရွှေနန်း စိုက်ထူရှင်ထီး ဆောင်း မြို့စား
 ရှမ်း ကိုး စော်ဘွား မှစ၍ကသည်း စော်ဘွား ဟုန် ကချင်ကရင်ဓနစော်ဘွား
 ခေါင်အကြီး ထီး ဆောင်း အပေါင်း တို့ပျုပ်ဝပ်ကြီး နံ့ကွန်တော်ခံ၍အမှုတော်ကိုညီ

ညွတ်စွာထမ်း ရွက်ကြွလျှင် ရှေး မင်း အဆက်ဆက်တို့လက်ထက် ရတနာထွင်အပေါင်း တို့
 တိမ်မြုပ်သမျှသည် ငဘုန်း တော်ကြောင့် အဆဆတ်တိုး ပွား ပေ၍ ထွက်၍ ပြည်သူပြည်သား
 အပေါင်း တို့ ရေချမ်း ဆိုး ကို ရင် ခွဲ ပိုက် ရသကဲ့သို့ စိတ်၏ ရှင်ပြုချမ်း သာချမ်း ကို ရကြ
 သည်။ မတရား သော အကျင့်ကို ကျင့်၍ ပြည်ဆူး ပြည် ညှောင့် ပြုကျင့်သည့် မှန် သော
 သစ္စာစကား ဖြင့် မိဋ္ဌာန်၍ အကြိမ်ကြိမ် ရှင်လင်း ရသည် နှင့် ၁၁၁၆ ခု ငါ့ကိုယ် တော်
 မြတ်ဆင်မြင်း အလုံး အရင်း နှင့် ချီတော် မူ၍ တိုက်လံ ရသည် ပြည်ကြက်တင်း တောင်
 ထွင်သစ်တပ်ကုံး မြောင်း လှေတက်အများ နှင့် ခံရပ်ပြန်သည်ကိုလည်း သစ္စာစကား
 ဖြင့် မိဋ္ဌာန်၍ လုပ်ကြံလျှင် ငဘုန်း တော်ကို မခံ နိုင်၍ သူပုန်တို့ ပျက်စီး သည် လှေ ၆၀၀
 ကျော် အမြော် သွေ့ဆင်မြင်း လက်နက်အကုန်အစင်သိမ်း ယူလိုက်၍ ပြေး သွား စေ
 သည်။ မဇ္ဈိမာဒေသဖြစ် သော တက္ကန်း တိုင် ငံကုန်သည် သူဌေး သူကြွယ် နှင့် ငါနေ
 ပြည် တော် ရတနာပူရအဝ ရွှေမြို့ တော် နှင့် စီး ပွား ပြောက်ဘေး လောင်း တော်
 ဘိုး လောင်း တော် အဆက်ဆက်လက်ထက်တိုး ပွား ၍ မေတ္တာ နှင့် တဦး စီး ပွား ကိုတ
 ဦး အရှင်ကလေးချမ်း သာ ငြိမ်ဝပ်၍ ပတ္တမြား ရွှေငွေ ခြေး သံပယ်င်း သေနတ်
 သတ္တလတ်အုပ်မျိုး ထည်မျိုး ခရီး လမ်း တောင်း အတိုင်း ၂ ပြည်တပြည်စီး ပွား ရှက်
 တင်ရအောင် ပတ္တမြား ဟင်သာ ၂ ခုကို ဥပမာ ပြု၍ သတင်း ကြား စေ တော် မူ
 လိုက်သည်။

(4 March)

1755

သက္ကရာဇ် ၁၁၁၆ ခု (တပေါင်း လပြည့် ကျော် ရက်နေ့) ဟိုင်း ဤ ဝုမ္မည့်
 ဒေသတို့ကို ပေး သည့် ရာဇသံ
 (လောင်း မိန့်မှတ် ၁။ ၈၃ - ၄)

မဟာအတုလယသမဗ္ဗရာဇဂူရု(ဆုံဆား သာသနာပြုဆရာတော်) အမိန့်တော်ရှိသည်။ အထွင်း ချွဲတောမရွာ နေဥာဏဂန္တီ၊ ပုံတောင်ပုံညာအလွဲအနေဘက်ဘက်သီတင်း ခုံး နေတော်မူသောသံဃာတော်တို့ကို ဝိနည်း ကျမ်း ဝန်လိရှိသည့်အတိုင်း ကျင့်ဆောင် အောင်ကြပ်ကြပ်တည်း တည်း ခုံး မစီရင်ရမည်။

သံဃာတော်တို့ကလည်း ဥာဏဂန္တီအဆုံး အမဗြဝါဒကို မနာခံရှင်ထိုသံဃာတို့ကို သို့မဟုတ် ရှောင်ကြား ရမည်။

သက္ကရာဇ် ၁၁၁၁ ခု နယုန်လပြည့်ကျော် ၄ ရက် နေ့ပိုအပ်သည့်အမိန့်မဟာ^{29 May 1755} ဒါနိလုလင်ရှင်ပင်လှစား ငပုတို့အစုံအညီအပ်လှာသည်။

(ယော၊ စါ၆၅)

ရ ခိုင် ရိုး မချင်း တောင်တန်း အရှေ့တွင် ရဟန်း သင်္ဃာတို့ကို အုပ်ထိန်း ဖြစ် မလျက် ရှိ စေရန် ရိုက် အုပ်ဆရာ တော် ခန့်ထား သည် မှာ

၁ အတွင်း ရှုံး တောမသတင်း သုံး ၊ ပခန်း ကြီး ဇာတိရှင် ဥဏဂန္ထီ

၂ တောမသတင်း သုံး ၊ တောင်ထွင်း ကြီး ဇာတိမြင်း တော်သည် မောင်ရှမ်း ၊ ရဟန်း ခွဲရှင် တေဇာဒီပ

၃ တောသတင်း သုံး ၊ ပခန်း ကျေး တောင်စဉ်သုံး ဆယ်ရှာအဝင်ဆိတ် ချေး ဇာတိအသည်ကြီး မောင် ပေါစံ ၊ ရဟန်း ခွဲရှင် ဂုဏသဘရ

၄ မင်း ရွာသတင်း သုံး ၊ မင်း ရွာအသည်ကြီး မောင် နေထွန်း ၊ ရဟန်း ခွဲရှင် ဓမ္မသရ

(သက္ကရာဇ် ၁၁၁၃ ခု နယုန်လပြည့်ကျော် ၄ ရက် နေ့) (29 May 1755) သာသနာပြု

သာသနာ စေတနာဆရာ တော်က အမိန့် တော် စီပေး အပ်ခန့်ထား သည် ။

(မူလအမိန့် တော် မရှိပြီ ၊ ယော ၊ စီ ၆၆)

ဘုန်း တော်အလှူခံကြီး မြတ်တော်မူလှ သော သူနာပရိနိတမ္ပဒီပစသောတိုင်း ကြီး
 များ အပေါင်း နှင့်တကွတိုင်း နိုင်ငံထီး ဆောင်း မင်း တကာတို့ကိုအစိုး ရတော်
 မူသော သာသနာဒါယကာ တော်ဖြစ် တော်မူ သော လက်နက်စကြာသခင်အဆောင်
 ဆောင် သော ရွှေနန်း ပြဿဒိသခင် ရွှေထွင်း ငွေထွင်း ပယင်း ဥဿဘယား နီလီ
 ဂေါ်မိတ်ကြေး သံပတ္တမြား ထွင်း အစရှိသော ရတနာထွင်း အပေါင်း တို့ကိုအစိုး
 ရတော်မူ သော ဆင်ဖြူဆင်နီဆင်ကျား များ သခင်အရှင်ဘဝဂ္ဂင်အလောင်း မင်း
 တရား ကြီး ဘုရား အမိန့်တော်ရှိသည်။ မောဓက် ရင်ပုံပညီစန္ဒရဝတီ၊ ဟံသာ
 ဝတီမြို့သည့်မြန်မာ့ဥစ္စန်း ထွန်း ရာမြန်မာမင်း အဆက်ဆက်အစဉ်အပိုင်း ပိုင်
 သော နိုင်ငံဖြစ်သည်။ တလိုင်း သူပုန်တို့သည် ကျေးဇူး သစ္စာကို ထေခံလှူပုန်ကန်
 စား ချီအခိုက်အတန့်မျှမင်း ပြုနှင့်ရသည့်ကိုကိုယ်တော်သား တော်ညီ တော်ဗိုလ်
 များ တပ်များ သူရဲသူခက်တိုက် ငလှောင် ရွှေဆင်လုံး မြင်း ရင်း အများ နှင့်အကြိမ်ကြိမ်
 အရပ်ရပ်တိုက်လှုပ်ကြိုရှင်း လင်း ချီပြည်တောင်ငူသဘာဝတီအုတ်ကန်ဝလွမ်း
 ဆေး ကြံခင်း ဓနဖြူတင်း သတပုသိန် မြောင်း မြဲပေါင်ဒဂုန်ဒလကိုး မြို့အရပ်
 ရပ်မြို့ပြ ကျေးရွာများ နှင့် လှေတက်အမြေခံ သေနတ်လက်နက်ကိရိယာအများ ရ
 တော်မူသည်။ သန်လျင်ပန်လိုင်သံလျင်ကြိုက်ခမီအရပ်ရပ်တွင်သူပုန်တို့ကဆီး ခံသည်
 များ ကိုလည်း အကုန်အစင် ဘိုက်လံဖမ်း ဆီး သတ်သွတ်သည်ဟံသာဝတီပတ်လည်မည်သည့်
 မြို့ပြ ကျေးရွာမကျန်တိုက်လံဖျက်ဆီး သိမ်း ယူတော်မူပြီး လျှင်ဒဂုန်မြို့ကိုရန်ကုန်သ
 ဗိုက်တော်မူ၍ မြို့ပြကျမ်း မြောင်းပစ္စင်ရင် လျှောက်တံဇောင်း ပြနိုး နှင့်တကွ ရွှေ
 နန်း စိုက်ဆောက်စပွယ် တော်မူသည်။ ကုန်ပညီတို့ကိုလည်း မဇ္ဈိမာဒေသမင်း နှင့်
 မြန်မာမင်း အဆက်ဆက်မိတ်သဘာဝပြု၍ ဆက်ဆံဘောက်ကား ရောင်း ဝယ်သည့်
 အတိုင်း အစဉ်မပျက်မိသဘာဝဖြစ် ဤမည်အကြောင်း ကိုသိအမိန့်တော် ရာဇ
 သံနှင့်စေရသော ထင်ပညီတို့က လျှောက်သည်ရှိခိုး သံတော်ဦး တင်စာတွင်အရှင်
 မိသဘာဝဖြစ်ကြမည်အကြောင်း ကိုကြား သိတော်မူရသည်။ ဟံသာဝတီမြို့ကိုမင်း
 ပြုသူတို့သည် ငါသူရဲသူခက်ရဲမက် တော်တို့ကိုစစ်ဦး ဘက်ရှည်၍ မထွက်မတိုက်ပုံမြို့ကိုသာ
 လုပ်ဆောင်ကိုး ယိုး ချီနေသည်ကိုတိုက်လှုပ်ကြို တော်မူမည်ရင်ပညီတို့ထွင်အမြောက်
 လက်နက်အများ ရှိကြောင်း ကိုလည်း စေသူသံတို့ထွင်ကြား တော်မူသည်။ ဟံသာဝတီ

ဖြိုကိုလုပ်ကြံပြစ်ဖြိုရန်အမြော်၌၀င်၄၀င်၃၀င်၁၀င်အမြော်၁၂အလိုတော်ရှိသည်။
 အချစ်မေတ္တာနှင့်ပေးစေချင်သည်။ ပဲကူးတလိုင်တို့မှလည်းဖရင်သစ်ဂုံပညီ
 ဖရနေသည့်ပဲကူးတလိုင်တို့နှင့်တကူးတစီးပွားတည်းပြု၍အမြောက်၆၀သေနတ်
 ၃၀၀ဆေးကျည်စေ့ခဲမကန့်အများပေး၍ပဲကူးတလိုင်တို့ကိုအားမြှောက်သည်
 ဟိုင်းကြီးဂုံပညီတို့လည်းငါဘဝရှင်အလောင်းမင်းတရားကြီးဘုရားနှင့်ကံစပ်
 ၍သုခဒုက္ခ၂ပါးကိုမေးမြန်းပြောဆိုကြရသည်။ ဖရင်သစ်ဂုံပညီကတလိုင်တို့ကို
 တဆအားပေးပြုသည်ကိုထောက်၍ဟိုင်းကြီးဂုံပညီအရှင်စီးပွားကိုမျှော်၍၀ကို
 ၂ဆထက်ပင်ပြုသင့်မည်ထင်သည်။ ဖရင်သစ်ဂုံပညီဖရနေသကိုလည်းပြည်ရွာနှင့်
 မတန်သူဖြစ်၍သံလျင်မြီကသင်္ဘောကိုနုတ်ယူ၍နှင်လိုက်သည်။ ပင်လယ်၀သို့ရောက်ပြီး
 အင်္ဂလိပ်မင်းကဂုံပညီသို့စေသူပို့က်ထည်ကိုလည်း ၁၁၁(၇)ခုနယုန်လပြည့်ကျော်၁၁
 ရက်နေ့ရန်ကုန်မြို့တော်သို့သင်္ဘောနှင့်ရောက်လာ၍မေးလျှင်အင်္ဂလိပ်မင်းက
 ဂုံပညီသို့စေသည့်လေမသင့်၍ရွှေစက်တော်အောက်ရောက်၀င်ကြောင်းကိုရှိခိုး
 သံတော်ဦးတင်သောကြောင့်အကြောင်းနှင့်စေပါးမေးမြန်းသင့်သည်ဖြစ်၍
 ကောင်းမွန်စွာထား၍ရှိကြောင်းကိုအမိန့်တော်ရှိသည်။ ငွေတော်လည်းသေ
 နတ်ဝယ်ရန်စေသူသံတွင်ပေးလိုက်သည်။ ဟိုင်းကြီးဂုံပညီစန္ဒရင်တို့ကိုပေးသည့်
 ရာဇသံ...

(သက္ကရာဇ် ၁၁၁၃ခုနယုန်လပြည့်ကျော်၁၂ရက်နေ့)

(လောင်းမိန့်၊ မှတ်၁၄၊ စာ ၅၂-၃)

ဘုန်း၊ တော်အလှူကြီး မြတ်တော်မူလှသော သူနာပုဂ္ဂိုလ်တို့ပင် ဖြစ်ပေစေရန်
 ဝန်တော်တိုင်း ကြီး များ သခင်ဖြစ်တော်မူသော ပတ္တမြား၊ ဣန္ဒြေ၊ နီလာ၊ မသင်္ဂရ၊ ကန်
 ဥယျာဏသား၊ ဧရာဝတီ၊ မျက်ရွဲပုလဲပယင်း၊ ရွှေငွေကြေး၊ သံခဲမဂ္ဂတနာထွင်း၊ အပေါင်း
 တို့၏သခင်ဖြစ်တော်မူသော ဘုရား၊ သဗ္ဗညုဗျာဒိတ်တော်ရကောင်း၊ ကင်ပုံသော
 ရသေ့တို့တော်သော သိုက်ဝင်သဘာဝနာဒါယကတဖြစ်တော်မူသော ဝမ်း၊ သောရာ
 ဇမ္ဗရပီး၊ သောလောကမင်း၊ ကျင့်ငှပီး၊ သောသင်္ဂဟတရား၊ ဤ၊ သောပဋိညာဉ်
 ယမမင်း၊ ဧဝံဘောဂ္ဂသို့တည်မတ်သော ငှပီး၊ သောဂတိမင်း၊ ကျင့်တရား၊ အပေါင်း
 တို့နှင့်ပြည့်စုံတော်မူသော စည်း၊ လဲဣန္ဒလည်ကောက်ကျစ်သော တဖက်သား၊ ရန်သူတို့
 ကိုသကြား၊ ဝေဿဝဏ္ဏ၊ ယမကအာဇ္ဇဝကတို့၏လက်နက်ကြီး၊ ငှပီး၊ နှင့်အတူဆန္ဒအတိုင်း
 ကြေပျက်လွင့်ဝေး၊ စေသက္ခသို့တရား၊ သဖြင့်စီရင်တော်မူလေ့ရှိသော ဘုန်း၊ လက်ရုံး
 ပညာတော်ရှင်ဖြစ်တော်မူသော ဆင်ဖြူဆင်နီဆင်ကျား၊ များ၊ သခင်ဖြစ်တော်မူ
 သော အဆောင်ဆောင်သော ရွှေနန်း၊ ရွှေပြာဒိသခင်ဖြစ်တော်မူသော အာဒိစ္စ
 ဝံသနေမင်း၊ ဧဝံအဆက်အနွယ်ဖြစ်တော်မူသော အယုဇ္ဈပူရမည်သော ရတနာသိင်္ဃကုန်
 ဘောင်ရွှေပြည်ကြီး၊ ကိုအစိုး၊ ရတော်မူသော အကြည်တော်အလောင်း၊ မင်းတရား
 ကြီး၊ ဤသား၊ မှာအပ်သော ဝဲကူး၊ ပြည်ကိုအစိုး၊ ရသော အကြည်တော်သစ်လည်း၊ ရှေး၊ ဘ
 ဝအဆက်ဆက်ကဘုရား၊ ပစ္စေကဗုဒ္ဓိသဘဝကတို့၌ ဒါနအလှူကိုပေး၍ ပန်ခဲဘူး၊ သော
 ကုသိုလ်ကြောင့် ရတနာပူရမင်း၊ တိုင်း၊ နိုင်ငံထွင်ကုန်တော်ဖြစ်လျက်ထူး၊ သောကုသိုလ်
 စေတနာကြောင့် အရှင်ကိုအရှင် မမှတ်ပြုကျင့်သည်နှင့် ပင်လောကဝယ်ထူး၊ သောသမု
 တီမင်း၊ စည်း၊ စိတ်ကိုရ၍ အရှင်ကိုကုန်ပြုပြန်ရသည်၊ ငါလည်း၊ ပျက်ပြီး၊ သောပြည်ရွာ
 သဘာဝနာတော်မြတ်ကို ရှေး၊ ဘုရားအဆက်ဆက်တို့၌ ပါရမီ၊ ပုညသမ္ဘာရအဆောက်အဦး
 ဘုရား၊ ရှင်ဗျာဒိတ်တော်ဝင်အလောင်း၊ ဖြစ်၍အနည်း၊ ငယ်မျှနှင့်တည်ထောင်၍
 မင်း၊ အဆက်ဆက်တို့လက်ထက် ရိုင်း၊ ပျလစ်လွတ်သမျှထီး၊ ဆောင်း၊ မြို့စား၊ စေတနာ
 အပေါင်း၊ တို့ကိုခါး၊ မကျီး၊ ယုံမရှုသတင်း၊ ကျေး၊ ဇူး၊ ရန်နှင့်ပင်ပြန်ကြိုင်၍ ယဉ်ကျေး
 ပျက်ဝတ်ကျီး၊ နံ့ကုန်တော်ခံ၍တိုင်း၊ ကြီး၊ ပြည်ကြီး၊ သခင်ဖြစ်တော်မူသည်ကို မထောက်
 အတ္တနောမတိအယုတို့ယု၍ ငါက္ခသို့မျှမကဘုန်း၊ ကြမ္မာရှင်ပင်ဖြစ်ပေသည်မယုမစွဲအဝ
 မင်ကြံမြှော့ကုန်လူကိုတခါ နိုင်ဘူး၊ သည်ကိုအစွဲပြု၍ ငြိထား၊ ရန်စိုက်ဘဝအဆက်ဆက် နိဗ္ဗာန်

မ ရေဝက်သ မှာ ဘုရား ဂွင် နှင့် ဂွင် ဒေဝ ဒါတ်ကဲ့သို့ ပါကဝတ်အစဉ် ရန်သူဖြစ် မည်
 အလား ကို မရှာသူပြုဘူး သေဘုရားသို့လက် စေတနာ ဖြောင့်ပြည်မြို့တိုင်း ခရိုင် နိုင်ငံ
 ရွှေထီး ရွှေ နန်း ဆင်ဖြူဆင်နီဆင်ကျား ပတ္တမြား ရတနာသင်္ဘောဖြစ် လေသည် မ
 ယူမစွဲအကြိမ်ကြိမ်အလုံး အရင်း ဆင်း မြင်း ဗိုလ်ပါနှင့် လှေစစ် ပြုစု သော်လည်း
 ဘုရား လောင်း တို့တန်ဆာကို စွဲ၍ ၂ သိန်း ၄ သောင်းအထူရှို သေမဟာပထဝီ
 မြေကြီး နှင့် အတူသည်း ခံလျက် ရန်ကုန် မလိယက္ခဝါ အပေါင်း တို့ကို ၅၂၀ ပါး သေ
 မေတ္တာစိတ် နှင့် သဘာဝဘုရား သဗ္ဗညုတ ဟောတော် မူ သေပိဋကတ် သုံး ပုံထွက်လာ
 သည်အတိုင်း တရား သဖြင့် ဟောကြား ဆုံး မပဲ့ပြင်၍ သာ နေသည် ယခု ချီတော် မူ
 ၍ အကြံအရပ်သို့ ရေဝက်သည်လည်း ကောဏ္ဍသန် ဂေါဓာပုံကယပ ဂေါတမဘုရား
 သင်တို့၏ ဓါတ် မွေ့တော် ဌာပနာ သဘာဝ ဂါထိကဲ့သို့ ကုန်း မြတ်သရီယဓါတ် မွေ့စေတီ
 တော်မြတ်ကို ဖူး မြော်လိုသည်တကြောင်း ဘုန်း ကြမ္မာ ဂွင် ဖြောင့်ပြည် ထောင်
 ချင်း မင်း တို့ကို သိခြင် စေလိုသည်တကြောင်း ပြည်အင်္ဂါရပါး ထွင်သခါတူ သေပြည်
 ထောင် ချင်အင်္ဂါတပါး သည်ဖြစ် ခဲ့ သေအရ ဖြစ်၍ သုခဒုက္ခ ၂ ပါး ကို ပြောဆိုလိုသည်
 တကြောင်း ဘုံသုံး ပါး ခွဲစက် ရဟတ်ကဲ့သို့ နစ်မွန်း မြောပါပြု လေကုန် သေသက္ခဝါ အ
 ပေါင်း တို့ကို ဘုရား သဗ္ဗညုတ ဟောတော် မူ သည်အတိုင်း ဟောကြား ၍ နတ်ရွာ နိဗ္ဗာန်
 ဇြီး ကို ပြည့် နှိပ်ပြည် ထောင် ချင်း မင်း တို့၏ အဆက်အကပ်ကို ခံလိုသည်တကြောင်း ၊ အ
 ကြောင်း ၄ ရပ် နှင့် သကြား တည် သေဒဂုန်ဆင် ပျံ ဂွင်ကို ရန်ကုန် မြို့သမိုက် တော် မူ
 ၍ ထီး နန်း ကနက်စိုက် ထောက် နေသည် ၂ လ ကျော် ၃ လ ခန့် ရှိ၍ မှ အကြံအရပ် ထင်မြီ
 ကြီး ရွာကြီး ဖြစ်လျက် ဆရာ ကောင်း မှူး ကောင်း မတ် ကောင်း ပညာ ရှိ သုခ မိန်
 ကောင်း မရှိ လေသကဲ့သို့ အကြည် တော်ကသတင်း စကား မကြား ရ၍ မြင် စရိတ်သူ ဇဲ
 တို့ မော်ဝန်း ဘက်က ဆောင်ယူခဲ့သည့် ပစ္စည်း ပညာ ဒီပကို သတင်း ကြား စေတော်
 မူလိုက်သည်။

10 June I755

သက္ကရာဇ် ၁၁၁၁ ခု ပဌမဝါဆိုလဆန်း ၂ ရက် နေ့ပဲကူး သို့ မြင်း စာရိတ်
 သူငယ်တို့ မော်ဝန်းဘက်က ဆောင် ယူခဲ့သည့် ပစ္စည်း ပညာ ဒီပကို စေသည် ရာဇသံ

(လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၃၊ စာ ၂ - ၁၃)

ဘုန်း တော်အလှူ နှိကြီး မြတ် တော် မူလှ သေဝသဝသ နှဲ့ဒါယက ဘေဝ်ဆင်ဖြူ များ
သခင်ဖြစ် တော် မူ သေဝ ရွှေ နန်း ပြဿဒိသခင်အာဒိစ္စဝံသ နေမင်း ၏အဆက်
အနွယ်ဖြစ် တော် မူ သေဝဘုရား သခင် ရွှေဗျာဒိတ် တော် ရရ သေ့တို့ ဟေဝ တော်
မူ သေဝသိုက်ဝင်ဖြစ် တော် မူ သေဝ ရွှေ ငွေ ကျောက်သံပယင်း ရတနာထွင်း များ
သခင်ဖြစ် တော် မူ သေဝစည်း ကျွေကောက်ကျစ် သေဝပြည်ဆူး ပြည် ညောင်သူပုန်
သူကန်တို့ကို ဝေယဝဏ္ဏယမကသိကြား အာဇ္ဇာဝကဘီလူး တို့၏လက်နက်ကြီး ၄ပါး နှင့်
အတူဆန္ဒအတိုင်း ဖြေပျက်လွင်ဝေး စေနိုင် သေဘုန်း လက်ရုံး ပညာ တော် ဂွင်
ဖြစ် တော် မူ သေဝယမမင်း ၏သဘောကဲ့သို့ဆန္ဒ ဘဒေါသဘာယာ မေဝဟ၄ပါး သေဝ
ဂတိတို့၌ မတိမ်း မစေောင်း စီရင်လုပ်ကြံ လေ့ရှိ တော် မူ သေဝ ရာဇဓမ္မအပရိဟာ
နိယ၊ သင်္ဂဟတရား ၄ပါး တို့နှင့်မကင်း ယိုယွင်း သေဘိုင်း ခရိုင် နိုင်ငံသဘာ
နာ တော်မြတ်တို့သည် ကောက်သိမ်း ပြုစု ချီး မြှောက်မည်သူ မရှိပြည်အညာ ကြေကိုအ
မွေခံ တော် မူ သေဝအညှင်ဘဝ ဂွင်အလောင်း မင်း တရား ကြီး ဘုရား အမိန့်
တော် ရှိသည်။ သိန်နီ စေဘွား ရတနာပူရအဝမင်း သည် ဘေး လောင်း တော်
ဘိုး လောင်း တော်အဆက်ဆက်ကပြုစုသည်ဆင်လုံး မြင်း ရင်း လက်နက်သင်း ပင်း
အများ နှင့်ပင်တိမ်း ယိမ်း ပျက်စီး သည်မှ သူတယောက်သည် ကောင်း ဘို့ရောက်
သူတယောက်ကား ပျောက်လင့်ကသဘာဓမ္မတာ ရှေး သူ ဟောင်း တို့ဆိုသည် နှင့်အညီ
ပြည်တိုင်း နိုင်ငံသဘာ နာ တော်မြတ်အစီး အပွား ၌အာရုံပြု တော် မူ၍သိမ်း မြန်း
တော် မူလျှင် ရတနာပူရအဝအရိမဒ္ဒနာ၊ ပုဂံသရေ ခေတ္တရပြည်တလိုင်း ကိုး မြို့
ရာမညတိုင်း ၊ ပုသိန် မြောင်း မြ၊ မော်ဓင်ကွန်း မှစ၍တရုတ်ယိုး ဒယား က
လား မကုန်ထိုမင်း ကွန်လျင်ဖြစ်လက္ခန့်၊ သိုက်ခါတ် နှင့်အညီအရပ်ရပ်ထီး ဆောင်း
စေဘွား မြို့စား တို့သည် ကျေး ဇူး သစ္စာ တော် ၂ ပါး ကိုခံ၍ကသယသုခစိတ္တသုခ
၂ပါး ကို ကြေကုန်သည်။ သိန်း နီ စေဘွား ကအမှူး အမတ်တို့ကို စေ၍ဆက်ရန်ပန္နာ
ကာရ နှင့်ဓါး မကျီး လှံမဂ္ဂနွား အိုခြံသိ ရွှေစက် တော် အောက် ရောက်သည်အရ
သည်ပညာ ရှိတို့သဘောလက္ခဏာဖြစ် တေ့သည်။ ဟံသာဝတီအရေ တော်ကုန်စဲစဲ
ဖြစ်၍ ချီ တော် မူ မည်သိန်း နီ စေဘွား တို့ နေရပ်သည်တိုင် စွန်ဖြစ်၍သီး ဆို့ရပ်ခံ
ရမည်အမှုရှိလျှင်ဆက်ရံလက် ဆောင်လက် နက် နှင့်အမတ် ပေါမိုင် တို့ကို စေ

20 June

I755

၍ ရန်ကုန် ရွှေမြို့တော် မှာ ဆက်လှာ စေရမည်

20 June

I755

သက္ကရာဇ် ၁၁၁၃ ခု ပဌမဝါဆိုလဆန်း ၁၂ ရက် နေ့သိန်း နီစေတီ
ဘွား ကို ပေး သည် ရာဇာဓိပတိ

(လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၄၊ ၈၁၆ - ၁၃)

မဂ္ဂဓတိုင်း ဂဘဇဂြိုဟ်ပြည်ကို

ဝိထိယမင်း ကြီး သက္ကရာဇ်တို ၆၅ ခုထီး နန်း စိုက်၏ ဥက္က မသီလ စတုဒီပရ သေ့သည်
 သ ပြေပင် ရိုက်ကို ရေထွက်သတည်း ၊ ဒိပ္ပ စက္ခုပဒဿန ရ သေ့သည်ကန့် ကော်ပင် ရိုက်
 ကို ရေထွက်သတည်း ၊ ဟောတက္ကသီလ ရ သေ့သည်ပြည် ညောင်ပင် ရိုက်ကို ရေထွက်သတည်း ၊
 ဥက္က မဝင်္ဂအ ကောလိက ရ သေ့အုန်း ပင် ရိုက်ကို ရေထွက်သတည်း ၊ ထိုရ သေ့ထာ သည်
 ဓါတ်ကို ရေထွက်သတည်း ၊ ဓါတ်ကား ပါပ ဓါတ်သူရဇ္ဇ ဓါတ်အကြိယ ဓါတ် ကောလိ ဓါတ်ဟူ သေ
 ဓါတ်ကို စီရင်သတည်း ၊ အသိတိဂ္ဂ စိက္ခိ ပြု၏ ၊ တူရသီဖြစ် သော ပါပ ဓါတ်တွင် သည်း သည် ၊
 ဓါတ် ဖိုကသည် ဓါတ် မ ဓါတ် နှစ် ပါး ဖြစ်၏ ၊ မိတ်ကား သတ္တိတည်း ၊ သူရ နှစ် ဓါတ်တွင် ၊
 သည် ဓါတ် ဖိုရသည် ဓါတ် မတည်း ၊ ဓါတ် ဖို နှစ် ပါး ဖြစ်၏ ၊ မိတ်ကား ယင် မတည်း ၊ အကြိယ
 ဓါတ်တွင် လေး သည် ဓါတ် ဖို ခြောက်သည် ဓါတ် မတည်း ၊ ဓါတ် နှစ် ပါး ဖြစ်၏ မိတ်ကား စကီး
 တည်း ၊ ကောလိ ဓါတ်တွင် နှစ်ကား ဓါတ် ဖို ငါး ကား ဓါတ် မတည်း ၊ ဓါတ် နှစ် ပါး ဖြစ် ၏
 မိတ်ကား ဥဂ္ဂစိတည်း ၊ ဂဘဇဂြိုဟ်မြို့၏ မူလဟူ သော ဣဒ္ဒန်း သစ်ရပ် ငုံ့၂ အ ရှေ့ မြေခံ
 ဝ မူလ ရှား တည်း ၊ သစ်ရပ် ငုံ့၂ ၊ အ ရှေ့ မူလကုက္ကိုတည်း သစ်ရပ် ငုံ့၂ ၊ အ ရှေ့ ခေါင်
 ဝ မူလ ခုဆန်တည်း သစ်ရပ် ငုံ့၂ ၊ ဧတင် ဝ မူလသီး တည်း သစ်ရပ် ငုံ့၂ ၊ အ နောက်
 ဧတင် ဝ မူလပ ဧတက်တည်း သစ်ရပ် ငုံ့၂ အ နေခံ မူလ ပေါက်တည်း သစ်ရပ် ငုံ့၂ ၊
 အ နောက် မြေခက် ဝ မူလ မအူတည်း သစ်ရပ် ငုံ့၂ မြေခက် ဝ မူလလိန်တည်း သစ်ရပ် ငုံ့၂ ၊
 အင်ကား အဋ္ဌ မုတ်ဖြစ်၏အင်း ဖီလာ စုတ်လက် ဝဲသွား ဂအင်း ၊ စတုရ ဂ် နိပါတ်အင်း
 ကျယ်သက် တော် ဝှစ်ဆယ်အင်း ၊ သက် တော် ဝှစ်ဆယ်တစ်ခုအင်း ၊ သင်္ချာ ၅၀၀၀ အင်း ၊
 သည်အင်း ခြောက်အင်း ကို စုလ္လသီအင်း ခြောက်ထပ်ဆိုသည် ၊ စုလ္လသီရီအင်း ခြေခံ
 ထပ် ၊ ဆင်မသား နို့စို့ ၊ မြင်း မသား နို့စို့ ၊ ဘုမ္မစိုး နတ် ၊ ကျောက်ကိုထု၍ ပြင်သို့
 မျက်နှာပြုထား ၊ ရ သေ့ပြု သော အခါ သိမ်ထဲတွင် လွယ် သော သပိတ် ၊ သွာသူရ နတ်တို့ မန္တန်
 ကို ရေး သည် ကျောက် သေတ္တာ နှစ်လုံး ဓါတ် လေး ရပ်ကို တိုက်သီဟပါ ကျောက် သေတ္တာ လုံး
 ရေ ၂၀ စီ ရင်သည် အင်အား အဋ္ဌ မုတ် ခြောက်ထပ်အင်း ဖီလာ စုတ်လက် ဝဲသွား ခြေခံ
 ဆယ်ဝှစ်အင်း ၊ သက် တော် ဝှစ်ဆယ်အင်း ၊ သက် တော် ဝှစ်ဆယ်တစ်ခုအင်း သင်္ချာ ၅၀၀
 အင်း စုလ္လသီရီအင်း ခြောက်ထပ် ကျောက် သေတ္တာ ဤသီဟပါး နှစ်လုံး ဓါတ် ဖို ဓါတ် မအဋ္ဌ
 ပုတ် ခြောက်ထပ်အင်း ၊ အာဇ္ဇာ ရ ဥဒက ရ သေ့ ၊ ဒေဝီလ ရ သေ့ ၊ ဥရု ဝေလကဿပ

ရ သေ့၊ န ဒီကဘယပရ သေ့၊ ဂရဘကယပရ သေ့၊ သုသီမရ သေ့တို့အရုပ် များ ကို
 ရေး သား ထား သည်။ ရန် အောင် သော မန္တန် များ ကိုလည်း အင်း ရေး သည်။
 စာ ခြောက် ငါး ရေး သည်။ သိကြား ၊ စတု လောကပါလာ ၊ မ ဟေသရ ၊ စန္ဒီ ၊ ပရမီ
 သွာ ၊ မဟာ ပိန္နဲ ၊ ပိဿနိုး ၊ အသူရိန် ၊ နေ နတ်သား ၊ လ နတ်သား ၊ တိမ် နတ်သား ၊
 ရုက္ခစိုး ၊ အာကာသစိုး တဆယ်ရှစ်ပါး သော နတ်တရ၃ရှစ်ပါး သော နတ်တရ၃
 နှစ်ဆယ် လေး ပါး သော နတ်ငါး ရ၃ငါး ဆယ် သော နတ်တို့အရုပ် များ ကိုလည်း ရေး
 သား ၍ ဗေဒင်ကျမ်း ရိုး နှစ်ဆယ် ခြောက်ကျမ်း မှလာ သော အရသိန္ဓိက ဝေရ
 ကျမ်း မှထွက် သော အချက် မန္တန် မန္တ သားတို့ကိုအင်း ရေး သင့်လည်း အင်း ၊ စာ
 ခြောက် ငါး ရေး သင့်လည်း စာ ခြောက် ငါး ရေး သည်။ သောတဝဂီရိ နတ် နှင့် တက္က
 သောတပန်တည်ကုန် သောဘီလူး ၁၀၀၀တို့ကို မန္တန် မန္တယု သား တို့ကိုလည်း ဣန္ဒြိ
 ပြုစီ ဝယ် များ ထွင် စာ ခြောက် ငါး ရေး သည်။ ကပ္ပတိ လေး ပါး ကိုလည်း ဂုမသုဖြင့်
 သဏ္ဍန်ပြု၍ ရေး သည်။ လင်္ကာ ဒီပက္ခန်း ထွင် စေ၍ သေဥပလဝတ္တ နတ် သမနဂုတ် တော်
 စေ၍ သေဥပလဝတ္တ နတ်လင်းလွန်းပင် ခွဲသဖ နဝတ္တ နတ်အရုပ် များ ကိုလည်း ရေး
 သား စေ၍ စေသည်။ ရာဇဂြိုဟ်ပြည်ကြီး ကိုအစိုး ရ သော ဝိသိယမင်း ကြီး သည်
 သက္ကရာဇ်တို့ ၆၅ခုတွင် ရာဇဂြိုဟ်ပြည်ထီး နန်း စိုက်၍ မင်း ပြု၏။ သက္ကရာဇ်တို့ ၇၃ခု
 က်ဆုန်လပြည့် ဧကရာဇ် ၁၇၇ နေ့ ဝိသိယမင်း ကြီး မှာသား တော် ပိမ္မသာရကို ဖွား သ
 တည်း ၊ ထိုပိမ္မသာရ မင်း သား အသက် ၁၅ နှစ် မြောက် သက္ကရာဇ်တို့ ၈၀ခုတွင် ဝိသိ
 ယမင်း ကြီး အနိစ္စ ရောက်၍ သား တော် ပိမ္မသာရ မင်း သား နန်း တက်၏။ ကပ္ပိ
 လဝတ်ပြည်ကြီး ကိုအစိုး ရ သော သု ခေါဓန မင်း ကြီး သက္ကရာဇ်တို့ ၆၅ခုက မြိလဝတ်
 ပြည်ကြီး ကိုထီး နန်း စိုက်၍ မင်း ပြု တော် မူ၏။ သက္ကရာဇ်တို့ ၆၈ခုက ဆုန်လပြည့် ၆
 နေ့ဘုရား ဣဝင်း သိဒ္ဓါတကုမာရ မင်း သား ကိုဘွား တော် မူသတည်း ၊ သက္က
 ရာဇ်တို့ ၈၄ခုရသ သုဘသုရသ မ ရွှေ နန်း တော် နှင့် သမန္တထက်ဝန်း ဖြစ်တိုင်း ၁
 ရိုင် တော် နှင့် တက္ကသိမ်း ရုံး တော် မူ၍ ကပ္ပိလဝတ်ပြည် တော် ခွဲသု ခေါဓန မင်း ကြီး
 ရွှေ နန်း တက် တော် မူ၏။ သု ခေါဓန မင်း ကြီး နှင့် ဝိသိယမင်း လည်း မဟာ မိတ္တ
 ဖြစ်၍ တယောက်အကျိုး ကိုတယောက် ဆောင်ရွက် လေ့ရှိကြသတည်း ၊ ရာဇဂြိုဟ်အစ
 ရှိ သော သောဓမ္မပြည်ကြီး တို့၌ ဗဟိုရို စည်ဟုအစဉ်ပြု၍ တည်သည်ကား ဩကဘယ လော

ကတည်ဟန်ကိုအကြောင်း ပြု၍တည်သတည်း ၊ ဩကဘသ လောကတည်ဟန်အချင်း အရဘ
ကား မြေ ရေ လေအထုတို့ဖြင့်ကြိုနိုင်စွာတည်၏ ၊ ထိုတည် သော မြေအထုကား ယူဇနာ
၂၄၀၀၀ ၊ ထို မြေကိုခံ၍တည် သော ရေအထုကား ယူဇနာ ၄၀၀၀၀တည်း ၊ ထို မြေ
ရေတို့ကိုခံ၍တည် သော လေအထုကား ယူဇနာ ၆၀၀၀၀တည်း ၊ ထို မြေ၏အပြင် ခွဲ
အချင်း ယူဇနာ ၁၂၃၄၅၀ရှိ သော စက္ကဝဠာထိုက်သည်တည်၏ ၊ ထို စက္ကဝဠာထိုက်
၏အလယ်ချက်မ ခွဲထက် အောက်ယူဇနာ ၆၀၀၀၀၀ရှိ သော မြင် မိုရ် တောင် မင်း
သည်သီ ဒါယက္ကရဘန် နှင့်တကွ ပေ၀ထွန်း ၏ ၊ ထိုမြင် မိုရ် တောင်၏ထိပ်ပြင် ခွဲအချင်း
ယူဇနာ ၁၀၀၀ရှိ သော ပင်လယ်ကသစ်ပင် မင်း သည် ရေဘက်၏ ၊ မြင် မိုရ် တောင်၏
အရှေ့မျက်နှာထုအပြင် ခွဲယူဇနာ ၃၀၀၀ရှိ သော ပြုပွဲ ဒေဟာထွန်း ငြီး သည်အရံ
၅၀၀ နှင့်တကွထွန်း ၏ ၊ ထွန်း ဦး ခွဲအချင်း ယူဇနာ ၁၀၀၀ရှိ သော ကုက္ကိုပင် ရေဘံ
၏ ၊ မြင် မိုရ် တောင်၏အနောက်မျက်နှာ ရေအပြင် ခွဲယူဇနာ ၃၀၀၀ရှိ သော အပြု
ဂေါရဘထွန်း ငြီး သည်အရံ ၅၀၀ နှင့်တကွ ပေ၀ထွန်း ၏ ၊ ထွန်း ဦး ခွဲအချင်း ယူဇ
နာ ၁၀၀၀ရှိ သော ထိန်ပင်သည် ရေဘက်၏ ၊ မြင် မိုရ် တောင်၏ မြောက်မျက်နှာ ရေ
အပြင် ခွဲယူဇနာ ၃၀၀၀ရှိ သော ဥတုကုရုထွန်း ငြီး သည်အရံ ၅၀၀ နှင့်တကွ ပေ၀
ထွန်း ၏ ၊ ထွန်း ဦး ခွဲအချင်း ယူဇနာ ၁၀၀၀ရှိ သော ပဒေသပင် မင်း ရေဘက်
၏ ၊ မြင် မိုရ် တောင်၏ ဒက္ခိဏ ရေအပြင် ခွဲယူဇနာ ၁၀၀၀ရှိ သော ဇမ္ဗူဒီပါထွန်း ငြီး
သည်အရံ ၅၀၀ နှင့်တကွ ပေ၀ထွန်း ၏ ၊ ထွန်း ဦး ခွဲအချင်း ယူဇနာ ၁၀၀၀ရှိ သော
သပြေပင် မင်း သည် ရေဘက်၏ ၊ ဤသို့ဩကဘသ လောကတည်သည်ကို ဥပမာပြု၍ ရာဇ
ဂဟဗြူ၏အလယ်ချက် ခွဲ ဗဟိုရ် စင် ဆောက်၍ ဗဟိုရ် စည်တီး သတည်း ၊ ဗြူအနောက်မျက်
နှာ ခွဲသစ် မည်း စည် ၊ အရှေ့မျက်နှာ ခွဲထွန်း ၊ မြောက်မျက်နှာ ခွဲသရက် ၊ တောင်
မျက်နှာ ခွဲ ပေါက် ၊ အလယ်ချက်မ ခွဲစကား ဟူ သော ဤ ငါး လုံး သော သစ်တို့ကို စည်ပြု၍
ဤ ငါးလုံး သော စည်တို့ကို သော ငွေသပြည်ကြီး တို့ ခွဲအစဉ် နိစ္စ မပြတ်တီး သတည်း ၊ ထို မှတ
ပါး ထွက်စည်ဝင် စည်တို့သည်ကား မင်း တို့အသုံး အဆောင်သဘာဝတည်း ၊ ဗဟိုရ် စည်
တော်အိမ်ရှင် စည် တော် လေး ၊ ပေါင်း စည် တော် ငါး လုံး ကို ဗေဒင်သုံး ပုံမှထွက်
သော ဂါထာတို့ကို ရ သေ့တို့ကို ရွတ် စေ၍ ပုဏ္ဏား တို့ကို နတ် ပူဇော် စေ၏ ၊ ဗေဒင်သုံး
ပုံမှလော သော အဂ္ဂပုတ် ခွဲထပ်အင်း စတုရင်္ဂ နိပါတ်အင်း သက် တော် ရှစ်ဆယ်အင်း ရှစ်

ဆယ်တခုအင်း စမ္မာနဝထွက်အင်း သင်္ချာ ၅၀၀၀ အင်းတို့ကိုစည်တော်ငါးလုံးတွင်အရင်း
ကသလွဲဖျား နှင့်နှံစေသည်။ အင်း ဦး ကိုသစ်ဖျား သို့ထား ရသည်။ သစ်ဖျား တွင်
ဖဒုဒ္ဒါယလေး အင်း သံကြီး လေး ပါး မဟေသရနတ်မင်း မန္တန်သိကြား မင်း ဂါထိ
စတုလောကပါလကနတ်တို့မန္တန်များ ကိုအင်း ရေး သင့်သည်။ စာကြောင်း ရေး သင့်
သည်ထိုသို့ သောအရကတို့ကိုထား နှံသည်ကမ္ဘာနတ်ပေါင်း ၅၅၀အရုပ်တို့ကိုစုတ်ဖြင့်
ရေး သည်။ ရသေ့မန္တန်နတ်တို့မန္တန်များ ကိုအရင်း အဖျား စာကြောင်း ရေး
သည်။ ထွက်စည်ဝင်စည်တွင်လည်း ရေး သည်။ နှံခရဘုံတံမ္ဘာတံရှည်တံပိုး လင်း တွင်း
မောင်း ခရုသင်း များ တွင်လည်း စာကြောင်း သင့်သည်စာကြောင်း အင်း သင့်
သည်လည်း အင်း ရေး သည်ထိုစည်တော်တို့ကိုတ ယော်ကင်း မွန်မျိုး မန္တန်မန္တရား
တို့ဖြင့်ပန်စေသည်ခြင်း ဝဂ္ဂမျှင် ၅တွင်း ရထုံးစီ၊ ထုံးနှင့်ရတံစီနှင့်စည်တော်ငါး
လုံး ကိုဆေး လျှော်၍သန့်ရှင်း စွာပြုပြီး လျှင်တိုင်ကြာပုံနှစ်တိုင်နှင့်ရင်ဖျား ညှိ
၍သင့်အောင် ထောင်စေပြီး လျှင်အောင်ချက်မှတ်၍တိရေး ခေါ် စည်တော်ကျက်
သောခါပထမနွား နက်ရေနှင့်ကျက်ရသည်။ သွေလျှင်ခါပြန်၍ဒုတိယတဖန်ကျက်ပြန်
ရသည်။ စည်တော်များ ကိုသိပ်၍စာဆောင်း တော်သို့တင်ရ၏။ ထိုငါးလုံး သောစည်
တို့ကို သောဠသပြည်ကြီး တို့၌နိစ္စမပြတ်တိလစ်သတည်း ၊ သက္ကရာဇ်တိုငှာ နေောင်နှစ်
ဖြစ်မည်။ အမိမိသ်လည်း အဋ္ဌာရသကြိမ်မည်။ လေး လရက်စုံရမည်။ ထိုနှစ်၌ရာ
ဇာဘိသေကခံလိုသည်ဖြစ်၍မိဿဟာသကအရှင်ဖြစ်သောကဝိလဝတ်ပြည်ကိုအစိုး ရ
သောရာဇာဓိရာဇမင်း တရား ကြီး သို့ကန်တော့လက်ဆောင်တော်ဆက်၍ရာ
ဇာဘိသေကခံမည်သဘောလက္ခဏာကိုလျှောက်သည်။ ရာဇာဘိသေကခံသည်တွင်မြတ်
စုစနယ်ရိုးတို့တင်ဆောင်သောထီး ဖြူကော်နှစ်ဆယ်နှစ်စင်း ကိုမှတ်စီနှင့်ပေး အပ်
တော်မူသည်ကား ကနက္ကဒါဏ်ထီး တော် ၂၊ ဥရူထီး တော် ၂၊ သမုဒ္ဒိဇာထီး
တော် ၂၊ ဣဒ္ဓန်းထီး တော် ၂၊ စန္ဒရီထီး တော် ၂၊ သူရိယထီး တော် ၂၊ ပဒုမ္မထီး
တော် ၂၊ သမုက္ခထီး တော် ၂၊ သမုဒ္ဒရာဇထီး တော် ၂၊ ကမ္ပထီး တော် ၂၊ ဝိသက္ခီ
ထီး တော် ၂၊ ထီး ဖြူကော် ၂၂စင်း တွင်ကနက္ကဒါဏ်ထီး ဖြူကော်သည်ထီး ဝင်္ဂီဝံ၊ ထီး
လက် ၃၆စီး ၊ ထီး ထောင့် ၃၉စီး ၊ ထီး လုံး ပတ်တထွာနှင့်ဝံထီး ချက်အစသည်လက်သံ
တောင်တွင်ခံတက၊ စောက်ကား ခံ၂၅၂ ခေပုစွန်ခွန်မွမ်း ပတ္တမြား အပြည့်စီသည်။

ထီး ရိုး သံခင်း တွင် ရွှေပစ္စည်း ခွန်ခွန် မှမ်း ချီ ဂျီတွင် ပတ္တမြား ရေရစ်စီသတည်း ၊
 ရွှေညောင်ရွက် ၂၀၀ သုံး ဆင့်၊ ပတ္တမြား ဆိုင်း ၁၀၀၊ သန္တာဆိုင်း ၁၀၀၊
 ပလဲဆိုင်း ၁၀၀၊ ဂေါ် မိတ်ဆိုင်း ၁၀၀၊ စိန်ဆိုင်း ၁၀၀၊ ပြယား ဆိုင်း ၁၀၀၊
 ထီး အုံကိုရတနာ ခုနစ်ပါး အတိစီသည်၊ ထိုထီး သည်ကား ထီး တကာတို့ထက်မြတ် သော
 ကြောင့်ကနက္ခဒါန် မည်သတည်း ၊ သမုဒ္ဒရာ ဇာတ်သမီး စောင့်၏ ၊ ထိုကနက္ခဒါန်
 ထီး ကိုလုပ် သောအခါထီး ချက် စောင့် သော နတ်သမီး တို့ကို များ စွာ သောအပေး
 အကမ်း တို့ဖြင့်တင်၍ ကောင်း ပန်လုပ် ကျွေး ခြင်း တို့ကိုကား ဒေဝဂုဏ်ကို ရွတ်၍
 နတ်ပူဇော် ဂါထာဖြင့် နတ်ပူဇော် စေ၊ ဥရုထီး ဖြူတော်ကား ထီး ဝဋ်ဝံ၊ ထီး အုံ
 ကို နဝရတ်အတိစီသည်၊ ရွှေညောင်ရွက် ၄ဆင့် ပလဲဆိုင်း ၊ ဥရုမည် သော နတ်သမီး
 စောင့်၏ ၊ သမုဒ္ဒထီး ဖြူတော်ကား ထီး ဝဋ်၊ ဥဆင့် ရွှေညောင်ရွက် ၃၀၀၊ ပလဲ
 ဆိုင်း ၃၀၀၊ နီလာဆိုင်း ၃၀၀၊ သမုဒ္ဒနတ်သမီး စောင့်၏ ၊ ဤငန်း ထီး ဖြူတော်
 ကား ထီး ဝဋ်ဝံ၊ ရွှေညောင်ရွက် ၂၀၀၊ သန္တာဆိုင်း ၂၀၀၊ ကုရေမည် သော
 နတ်သမီး စောင့်၏ ၊ စန္ဒထီး ဖြူတော်ကား ထီး ဝဋ် ၆ ရွှေညောင်ရွက် ၂၀၀၊ မြ
 ဆိုင်း ၂၀၀၊ စန္ဒမည် သော နတ်သမီး စောင့်၏ ၊ သူရိယထီး ဖြူတော်ကား ထီး ဝ
 ဋ် ၆၊ ရွှေညောင်ရွက် ၂၀၀၊ ပတ္တမြား ဆိုင်း ၂၀၀၊ သူရိယမည် သော နတ်သမီး
 စောင့်၏ ၊ ပဒုမ္မထီး ဖြူတော်ကား ထီး ဝဋ် ၂၆၊ ရွှေညောင်ရွက် ၂၀၀၊ ဥသ
 ဘယား ဆိုင်း ၂၀၀၊ ပဒုမ္မမည် သော နတ်သမီး စောင့်၏ ၊ သမုက္ခထီး ဖြူတော်
 ကား ထီး ဝဋ်ဝံ၊ ရွှေညောင်ရွက် ၂၀၀၊ ဂေါ်မိတ်ဆိုင်း ၂၀၀၊ သမုက္ခမည် သော
 နတ်သမီး စောင့်၏ ၊ သမုဒ္ဒရာဇာတ်ထီး ဖြူတော်ကား ထီး ဝဋ်ဝံ၊ ရွှေညောင်ရွက်
 ၂၀၀၊ ပလဲဆိုင်း ၂၀၀၊ သမုဒ္ဒမည် သော နတ်သမီး စောင့်၏ ၊ ကမ္ဘထီး ဖြူတော်
 ကား ထီး ဝဋ်ဝံ၊ ရွှေညောင်ရွက် ၃၀၀၊ နဝရတ်ကိုး ပါး ကို ပေါင်း ချီသီ သော
 ပန်း ဆိုင်း ၃၀၀၊ ထီး အုံ ရွှေစင် ဝှေ့ပြာ ၆ မြှောင့်အလုံး စုံကို နဝရတ်စီသတည်း ၊
 ကမ္ဘမည် သော နတ်သမီး စောင့်၏ ၊ ဝိသင်္ကြံထီး ဖြူတော်ကား ထီး ဝဋ်ဝံ၊ ရွှေညောင်
 ရွက် ၂၀၀၊ စိန်ဆိုင်း ၂၀၀၊ ပြယား ဆိုင်း ၂၀၀၊ ဝိသင်္ကြံမည် သော နတ်သမီး စောင့်
 ၏ ၊ ထီး ဖြူတော် ၂၂ စင်း တွင် ဥရုမည် သော ထီး ဖြူကို နန်း တွင်း ကျမ်း စင် ပဋိဖွင့်
 ရာ၏ ၊ သမုဒ္ဒထီး ဖြူတော်ကို အရိုး မတတ်ရ ၊ အနံအလှား ရံစီအခြေ ၆ ချောင်း တတ်

သော ဓမ္မသလ္လန် ဘေဝ်တွင်အထက်က မျက်နှာကြက်၍ ဖွင့်သတည်း ၊ ကနက္ကဒါဏ်ထီး
 နှစ်စင်း ကိုကား ၊ ရာဇပလ္လင် ဓမ္မတွင်လက်ဝဲလက်ဝဲ ဖွင့်သတည်း ၊ အရိုက်ခိုက်အဝင် ၊
 ထိုမှကြွင်း သောထီး ၊ ရှစ်စင်း ထိုကိုကား ၊ ကနက္ကဒါဏ်ထီး နှစ်စင်း ဖွင့်မှလက်ဝဲ
 လက်ဝဲ ဖွင့်ရသတည်း ၊ ထီး ဖြူလခင်ခရုသင်း လက်ဝဲရစ်ဂလုံး အနဝဒတ်စ သေါ
 နိုင်ကြီး ဓေရဂတန်သီဒါရတန်မြစ်ကြီး ငါး စင်း ဓေရဌတန်သဘင်္ဂဝင်မင်း မျိုး သ
 မီး ကညာလက်ဝဲလက်ဝဲ ဂယောက်စီစောရိက္ကတုပုဏ္ဏား လုလင်ဂယောက်စီစောဒီပ
 သဌေး ငှယောက်စီ ၊ ရသေ့ဝဝ ၊ ကွမ်း သီး ထည်ကြွတ်အထဲအဖုံး ၊ ဓမ္မအသပြာအ
 ချိန် ၂၀ ၊ နဝရပ်ဇပါး စီ ၊ အဝန်း နံ့သာ ပြောငယ်ထည်ကြွတ် ဓမ္မချိန်ဇသပြာအထဲ
 အဖုံး နဝရပ်ဇပါး စီထုံသင်း ထည်တယ်ဘရပ် ဓမ္မချိန် ၂၅၅ နှုတ်သီး သန္တာ ၊ မျက်လုံး
 ၂၅၀ ပုလဲ ၊ မင်နှင့် မျက်နှာက ဖေပါသည့် ၊ အတောင် ၂၅၀ ပြာ မြ ၊ အခြီး နှင့်ဥစွန်း
 ပတ္တမြား စီ ကျော ၊ ကုံး ကိုနီလာတချမ်း စီ ၊ ကြောငယ်တချမ်း စီ ၊ ခြေကိုပြယား
 စီ ၊ ဓမ္မချိန်ဇဝါ ၊ ဓမ္မခွက်အုပ်ကား အထဲအဖုံး ခြေနှင့်ရှစ် မြောငယ်လုပ်သည် ၊ တညီ
 အဖုံး ကိုပဒုမ္မာ ပွင့်ကဲ့သို့လုပ်သတည်း ၊ အထဲအဖုံး ကိုနဝရပ်စီသတည်း ၊ စောက်
 ဝင်တည်း ၊ အဝလက်သစ် ၂၀ ၊ အထွတ်ကိုစိန်တက်သတည်း ၊ ဓမ္မအသပြာရပ်ကုန်သ
 တည်း ၊ အနား ရစ်ငှဆင့် ၊ မင်း ဧကရဘေတို့အမြိန်အရသာထည်၍ စား ဘေဝ်
 ခေပါရသတည်း ၊ ဓမ္မဖလား ကြီး ကား အချိန် ၂၅၅ အနား ၅ ရစ်တည်း ၊ နဝ
 ရပ်ကိုး ပါး စီသတည်း ၊ ဓမ္မဖလား ငယ်ကား ဝဇသပြာတည်း ၊ အနား ရစ်ဂ
 ဆင့်တည်း ၊ မြအတီစီသတည်း ၊ ဓမ္မသင်ချောကား အသပြာဝဝတည်း ၊ ဓမ္မသန္ဓေ
 ကား အသပြာ ငှပ်တည်း ၊ ဓမ္မကွမ်း လောင်း ကား အချိန် ၅၀ ၊ နဝရပ်အတီစီသ
 တည်း ၊ ဓမ္မစွန်း ကား ၅သပြာတည်း ၊ ဓမ္မအင်ကား သပြာ ၁၀၀ ၊ ဤကား အ
 ငယ်တည်း ၊ အကြီး ကား အသပြာ ၃၃၀ တည်း ၊ ဓမ္မစလောင်း ငှပ်တည်း ၊ ဓမ္မ
 တကောင်း ၅၀ တည်း ၊ ၁၂ မြောငယ်လုပ်သည် ၊ စောက်တံတည်း ၊ အဖုံး ကား ၂၀
 အမြောငယ်မြတ်လေး ငုံ့သဏ္ဍန် နဝရပ်ဇပါး စီသည် ၊ ကျပ်ကြီး ကား အချိန် ၂၅၀ ၊
 ကြာပဒုမ္မာ ပွင့်ကဲ့သို့ပွင့်ချပ် ၂၅၀ ၊ အနား ရေး ၁၀၀ ၊ နဝရပ်ဇပါး စီသတည်း ၊
 ဓမ္မမြူတလေး လုံး ငွေမြူတလေး လုံး အချိန် ၅၀ စီ ၊ စောက်တံစီအဝင် ၊ လှံထီး
 အရစ်ငှဆင့် ၊ နဝရပ်စီ ၊ ဓမ္မအိုး ငွေအိုး ၊ ဓမ္မဖျည်း ငွေဖျည်း ကား အချိန်အသ

ပြာ ၂၀၀စီ၊ အနား ရစ်ကိုန ဝရပ်စီသည်။ ရွှေမျှတ် ငွေမျှတ် ၂ ခုစီ၊ အရိုး ကား
 အစိုး ရ သော မင်း ခင်နံ တော် နှင့် ဣရန်း စတုရန်း သစ်ကိုတတ်သည်။ ရွှေ ခြေ
 ဆေး အင်အချိန် ၃၄ ဝိတည်း ၊ ကျပ်ဖလား အချိန် ၂၂ ဝိန ဝရပ်စီသည်။ ၊ မင်း
 ခေါင်မင်း တရား တို့ထီး နန်း ဥကင်တက် သော အခါမြတ် သော မင်း သမီး နှင့်
 စား တော် ခေင်္ဂါရန် ရွှေကြက်ခြမ်း ငွေကြက်ခြမ်း ပြုရသည်။ အချိန် ၂၅ ဝိတည်း ၊
 ရွှေမုံ ငွေမုံလုပ်ရသည်ကား အချိန် ၃၀ ဝိတည်း ၊ ရွှေငါး ကြင်း ငွေငါး ကြင်း လုပ်
 သည်ကား အချိန် ၃၀ ဝိတည်း ၊ ရွှေငါး ဂုံ ငွေငါး ဂုံလုပ်ရသည်ကား ဝိတည်း ၊
 ရွှေပုစွန်ထုပ် ငွေပုစွန်ထုပ်လုပ်ရသည်ကား ဝိတည်း ၊ ရွှေဝမ်း ပဲ ငွေဝမ်း
 ပဲကား ၂၆ ဝိတည်း ၊ ရွှေဖြင့်ပြီး သောကွမ်း ခွက်၊ ရွှေဖြင့်ပြီး သောကွမ်း ချပ်၊
 ရွှေဖြင့်ပြီး သောထုံး ဘူး၊ ရွှေဖြင့်ပြီး သောသွား ကြား ထိုး၊ ရွှေဖြင့်ပြီး သော
 ဘီး တား ၊ ရွှေဖြင့်ပြီး သောကွမ်း လိပ်၊ ရွှေဖြင့်ပြီး သောပြထုံး ၊ ရွှေဖြင့်ပြီး
 သောဂှား ဆေး ထည်၊ ရွှေဖြင့်ပြီး သောနံ့သံထည်ဟင်္သာရုပ်၊ ရွှေဖြင့်ပြီး သော
 ရွှေကုံး ၊ ရွှေဖြင့်ပြီး သောကွမ်း အုပ်၊ ရွှေဖြင့်ပြီး သောဖလား ၊ ရွှေဖြင့်ပြီး
 သောဟင်း ဂျုံ၊ ရွှေဖြင့်ပြီး သောသန္ဓေ၊ ရွှေဖြင့်ပြီး သောစလောင်း ၊ ရွှေ
 ဖြင့်ပြီး သောစွန်း ၊ ရွှေဖြင့်ပြီး သောအင်၊ ရွှေဖြင့်ပြီး သောတကောင်း ၊
 ရွှေဖြင့်ပြီး သောတကောင်း ပိတ်၊ ရွှေဖြင့်ပြီး သောကွမ်း လောင်း ကြီး ငယ်၊
 ရွှေဖြင့်ပြီး သောဖလား ကြီး ငယ်၊ ရွှေဖြင့်ပြီး သောဤကြီး ငယ်၊ ထိုထို သောအ
 စီရင်တို့သည် ရတနာအတိစီသည်။ ၊ ထိုသို့ သောအဆောင်တို့ကို ကောင်း မြတ် သော
 နေ့ရက်၊ ကောင်း မြတ် သောစိတိကြင်း နဝင်း ကောင်း သည်အချိန်အခါတွင် ဘုမ္မိ
 နက်သံ မြေကြန်လက္ခဏာလည်း ကောင်း စေ၊ ရှေး ရှေး သောမင်း တို့ထီး စဉ်
 နန်း စဉ် နေဘူး သောဌာဝရဌာနလည်း ရ စေ၊ သုဝဏ္ဏဘုမ္မိ မဟေသရနတ်
 တို့ကိုလည်း ကောင်း၊ ငြိတ်နတ်တို့ကိုလည်း ကောင်း ၊ ဒေဝဂန္ထီ ဂါထာဖြင့် ရွတ်၍
 ကောင်း မွန်စွာ ပူဇော်ရသည်။ ၊ ထိုသို့ သောအခမ်း အနား တို့ကို စင်မြင့်
 နှင့်တည်ထား ၍ မင်း ခေါင်မင်း ဖျား မင်း ကြား တို့သည် ကျင်း ပပူဇော်ကုန်
 ရာ၏။ ရွှေရိုး တတ် သောသံလျက်၊ ရွှေရိုး တတ် သောသား မြီး ယပ်၊ ရတနာ ရွှေ
 ပန်း တောင်း ၊ ခြင်္သေ့ခံ ခြေဖြင့် ရွှေကွမ်း ခွက်၊ ရွှေစလင်ကြာ၊ ရွှေကွမ်း ခွက်

ကြီး ၊ ခြင်္သေ့ခံ ရွှေကွမ်း တည် ၊ ရွှေကွမ်း ချပ် ၊ ရွှေကရား ၊ ရွှေကကောင်း ၊
 ရွှေမြူတာ ၂ လုံး ၊ သည် ၁၃ ပါး သော မင်း ခမ်း တော်တို့ကို ဥကင်သဖွင့် သော
 အခါလက်၍ တော်ကစင် နှင့် ကျင်း ပထာ ၊ ရာသတည်း ၊ ရွှေဘိနပ် ၊ ရွှေတောင်
 ဝေး ၊ ရွှေလက်တင်ကြား ၊ နဂါး ခံကွမ်း ခွက် ၊ ရွှေသလပ် ၊ ရွှေကွမ်း **သောင်းကြီး**
 ကွမ်း လောင်း ငယ် ၊ ရွှေဖလား ၊ ရွှေကရား ၊ ရွှေသလင်း မြှောင့်ကွမ်း
 ခွက် ၊ ဂုဏ်နာသစ်တိုင် ၊ ရွှေမြူတာ ၂ လုံး ၊ သည် ၁၃ ပါး သော မင်း
 ခမ်း တော်တို့ကို စင် နှင့် လက်ဝဲ တော်ကကျင်း ပ၍ ထား ရာသတည်း ၊ နန်း မကွမ်း
 စင် တော်ကို ဂီရိ မေဃလာ နှင့် တက္ကဝါဠာ ပါး စောင့်၏ ၊ တောင် သေလာကို သရစိုး
 နတ် နှင့် တက္ကဝါဠာ ပါး စောင့်၏ ၊ အနောက် ခါတ် နန်း ကို မဟာ ပရ မေဃူရ နတ် နှင့်
 တက္ကဝါဠာ ပါး သော နတ်သမီး တို့ စောင့်၏ ၊ မြောက် သေလာကို သမုဒရီ နတ် နှင့် ရ
 ပါး စောင့်၏ ၊ ဝှုတ် တော်ကို သီရိ နတ် နှင့် ဣပါး စောင့်၏ ၊ ဥကင်သကို မဟေသရ
 နတ် နှင့် နတ်သား ၃၆ ယောက် စောင့်၏ ၊ အရှေ့တောင် တံခါး ကို ဘုမ္မရုက္ခိန် နှင့်
 ဘီလူး ၅ ယောက် စောင့်၏ ၊ အရှေ့ ရွေး တော် မူတံခါး ကို နန္ဒာ နတ် စောင့်၏ ၊
 လက်၍ ဝင်း တံခါး ကို မဟာ ရုက္ခိန် နတ် ၊ နောက် တံခါး ကို ဂရုံ နတ် စောင့်၏ ၊ လက်
 ဝဲ ဝင်း တံခါး ကို သရစိုး နတ် စောင့်၏ ၊ ထို နတ်အပေါင်း တို့ကို လည်း မြူတာအိုး ၁
 လုံး စီအုံး မွေရသင်ဖြူး နှီး ခေါက်နွား နို့ ထောပတ်ပွား တင်လဲအစုံပူဇော်
 ရ၏ ၊ နန်း တော်ထက် အပြင် စောင့် သော နတ်တို့မှာ ရွှေပန်း ခိုင် ငွေပန်း ခိုင်
 သာ ၊ သာလူ ၊ အုံး မွေယာသင်ဖြူး နှီး ခေါက်နွား နို့ ထောပတ်ပွား တင်လဲကြိယာ
 ရွှေဖ ယောင်း တိုင် ငွေဖ ယောင်း တိုင်တို့ဖြင့် စင်အနီသုတ်ထွင်ကျင်း ပ၍ ပူဇော်
 ရသည် ၊ မြို့ရွှေ မျက်နှာ တံခါး ကို ဓဋ္ဌရထ နတ် နှင့် အင်္ဂု ၃၀ ၊ တောင် မျက်နှာ တံခါး ကို
 ဝိရုဇ နတ် မင်း နှင့် အင်္ဂု ၃၀ ၊ အနောက် မျက်နှာ တံခါး ကို ဝိရုပက္ခ နတ် နှင့် အင်္ဂု ၃၀ ၊
 မြောက် မျက်နှာ တံခါး ကို ကု ဝေရ နတ် မင်း နှင့် အင်္ဂု ၃၀ ၊ မြို့လေး မျက်နှာ နတ် မင်း
 ကြီး ၄ ပါး နတ်ဂုံ ၂၀ နှင့် စောင့်သည် ၊ ထိုမှတပါး စတုမဟာ ရာဇ စ သော နတ်ပြည်
 ခြောက်ထပ်တို့ ခွဲသိကြား စ သော နတ်အပေါင်း ၊ ဗြဟ္မပြည် ၂၀ တို့ ခွဲတိုက် ပြုစု မင်း
 မှ စ၍ တံခိုး ကြီး သော ဗြဟ္မာ အပေါင်း တို့ နှင့် မြင့် မိုရ် သတ္တ ရာ နယ် ဒါ အန ဝ ခါတ် စ သါ
 အိုင်ကြီး ရအိုင် ၊ ဂင်္ဂါ စ သော မြစ်ကြီး ၅ သွယ် ၊ အစီရ ဝတီ စ သော မြစ် ငယ် ၅၀၀ ၊ ဇ မြူ

ဒီပါစ သောက္ခန်း ကြီး ၎င်းကွန်း ၊ သီဟိုဠ် စ သောက္ခန်း ငယ် ၂၀၀၀ ၊ ဟိမဝန္တာ
 တော နေ ၃၀၀၀ ၊ ရေ နေ ၄၀၀၀ ၊ လူ နေ ၃၀၀၀ ကို စောင့် သော နတ် ၊ ရ
 ရက်သား ၊ ရရက်သမီး ၊ ဟုဆိုအပ် သော သတ္တဝါတို့ကို စောင့် သော နတ် ၊ မာတလီ ၊ ဝိ
 သင်္ကြံ ၊ ဓဋ္ဌရထ ၊ ဝိဂုဇ္ဇ ၊ ကု ဝေရ ၊ ဝဿဝ ရော ၊ တာ နော ဂုက္ခာ န် ၊ ပုဏ္ဏကာရက္ခ
 စိုး ၊ ဘုမ္မစိုး ၊ အာကာသစိုး ၊ သုစန္ဒီမာစန္ဒီ ၊ ပရမီသွား ၊ အဂ္ဂဒေဝ ၊ သူရ
 သတိ ၊ မဟာပိဿနိး ၊ ဝသုန္ဓ ရေ ၊ အသုရိန် ၊ ကဝါလ မိုင်း ၊ ဟိုမှစ၍ နတ် ပေါင်း ၅၅၀
 တို့ကိုရည်၍ ထမင်း အမြန်အရသာ ဖက်ခွက် ၅၅၀ တို့ကိုတန် ဆောင်း ပတ်လည်စ ဂြော
 ကြီး နှင့် ပုဏ္ဏား တို့နတ်ပူဇော်ရ၏ ၊ ၁၀၀၀ လုံး သော ရွှေမြူတာ ငွေမြူတာ တို့တွင်
 စန္ဒကူး နံ့သာရည်အပြည့်ထည့်၍ ဩဏှာ ဩဏှာ ပုဏ္ဏရိတ်ဏှာ တံဆိပ်ဏှာ ခေါင်း လောင်း
 မှုလေး စမ္ဘာယ် ခူရဘန် ကော်အဆီမ့် မျိုး အချိုးမျိုး တို့ဖြင့် စီရင် သော ထမင်း အမြန်
 အရသာတို့ဖြင့် ပူဇော်ရသည် ၊ ပတ်ဝန်း ပတ်မတလိုင်း နှဲကိန့်ရသဆိုင်း တီး ရသည် ၊
 လမ်း မလမ်း ငယ်ခရီး ကျွေခရီး ဖြောင့်တို့ကို သုတ်သင်ရှင်း လင်း ၍ သေ့ဤသည် ၊
 တန်ဆောင်း အိုး စင်တည်သည် ၊ ရာဇမှတ်ငှက် ပျောပင်ကြိပင်စိုက်သည် ၊ ပုဆိုး ဖြူ
 ယများ ဆွဲသည် ၊ မြို့တွင်း မြို့ပြင် ဈေး တို့၌ အထူး ထူး သော ကုန်အစုံ များ ထိုက် သော
 ရွှေ ငွေ မြ ဖန် မှန် န ဝရပ် ကျောက်ထုပ် ဖဲကတ္တီ ပါဇာ ဖြင် မိုင်း လုံး ထည် မျိုး အုပ် မျိုး
 တို့ကိုလက်ဝဲလက်ဝဲ ဈေး တည်၍ ကျင်း ပရသည် ၊ ဥကင် တော်လက်ဝဲလက်ဝဲ အငြိမ့်တီး ရ
 သည် ၊ ပုဏ္ဏား တို့မှာ ကျေး ဥဗေဘင်း တွင် ရွှေပရိတ်ချည်ဆင်၍ ယမတီတိုလိုနား မှာ
 သတ္တလတ်တတ်အကျီအနား ရွှေတွပ် ၊ ရွှေပွင့်ချပ်ဤ ၊ ခါသာ ၂ ဖက်ခြိတ် စမ္ဘာယ်တင်၍
 လက်ဝဲလေး သောက်လက်ဝဲ လေးယောက် ခရုသင်္ဃာ ကျီ ဝရစ်ဂလုံး တွင်သ ပြေ မြေဇာ
 ကန္တာပန်း နှင့် ဘိသိက်ခံ မြှောက်ရသည် ၊ နေရောင် ငါး သွယ် နေတို့မှာလည်း ဗေဘင်း
 ပန်း ဇေပွင့်ရပွင့် ၅ပွင့် ၃ပွင့် ဖြင့် လက်ဝဲလက်ဝဲ က တောပူဇော် တော်ကျင်း ပ၍ခ
 စား ပူဇော်ရသည် ၊ နာမံ တော်တံဆိပ်ဆက်ရသည် ၊ မေး တော် မုဒြိအစဉ်ကို မေး
 တော် မုသည် ၊ ဂျောကံမြိအစဉ်ကို ဂျောကံရသည် ၊ မင်း ရိုး စသော မူး ရိုး မတ်စဉ်
 တို့နှင့် အမျှ တော်ထမ်း ပွဲလမ်း အကြိမ်ကြိမ်ရ သော သူတို့ကို မြို့ပေး ရသည် ၊ ရွှေချက်
 ပေး ရသည် ၊ ငွေချက် ပေး ရသည် ၊ ဆင်စွယ်ချက် ပေး ရသည် ၊ ပန်း ဆိုး ထီး
 ပေး ရသည် ၊ နေရောင်ထီး ပေး ရသည် ၊ ထမ်း စင် ပေး ရသည် ၊ ဂျော

ကား ပေး ရာသည်။ ကွမ်း ခွက် ပေး ရာသည်။ ကွမ်း ချပ် ပေး ရာသည်။ မီး
 နက် ပေး ရာသည်။ မီး စိမ်း ပေး ရာသည်။ ရွှေ မီး သံ ပြောက် ပေး ရာသည်။
 ကွမ်း ခွက် ဂ မြှောင်၊ လောင် တောင်၊ ကွမ်း လိပ်၊ ကွမ်း လောင်း ၊ သွား ဩား
 ထိုး ၊ သောက် ရေတင်၊ တ ကောင်း ပိတ်၊ လက်ဘက်အိုး ၊ ငွေ အင်၊ ရွှေကြိုး ရွှေ
 က၊ ရွှေတ ကောင်း ၊ ရွှေဘိန်း ၊ တင်ရန်း ကတ္တီ ပါနီ နက်စိမ်း စက်ဝှန်း ဥဆင့်
 ၂ ဆင့်၊ ဝဆင့်၊ သက္ကလပ် တင်ရန်း စက်ဝှန်း ဥဆင့်၊ ၂ ဆင့်၊ ဝဆင့်၊ ရွှေကြိုး ရွှေက ရွှေက
 တောင် စာ မ ဂီ ပန်း ခက်ကိုက်မှီး တိုင် ဝေါပလာ ရတနာ ကနား ယာ ဉ်သင်ဖြူး
 နှီး ခေါက်ဆင် ပေါက်ဆင် မ ရွှေ လှေ ပေး ရာသည်။ သံလှက် ပေး ရာသည်။ ရွှေတ
 ကောင်း ငွေတ ကောင်း မိုး ကျီး တ ကောင်း ပေး ရာသည်။ ရွှေ ခြေ ဆေး အင်
 ငွေ ခြေ ဆေး အင် ပေး ရာသည်။ ရွှေ လှော်ကား ပ ရိုတ်ခြည် ဥဆင့်၊ ၂ ဆင့်၊ ဝဆင့်
 ပေး ရာသည်။ စက်ကွင်း ငှက် ၂ ခု ဖု ခု စက်ကွင်း ပြည့် မြေ ၃၀ န်း ပေး ရာသည်။
 ခင်တရင် ရွှေ ၂ စု အနီ ၁ စု၊ ရွှေ ၁ စု အနီ ၂ စု အဖုံး နီသည်။ ခင်တရင် အမွမ်း အ
 ပျောက် ခင်တရင် အမွမ်း သင် ချော ခင်တရင် ပေး ရာသည်။ စည်နီ ဇလုံး ငွေ
 နဲ့ ငွေ ခရော တံမြှာ ထုံ မင်း ပေး ရာသည်။ စည်နီ ဇလုံး ငွေ နဲ့ ငွေ ခရော ပုံ ပေး ရာ
 သည်။ စည်နီ ဇလုံး ပုံ ဝလုံး ဩေး န ရည်း စ ရာ ဩေး ဝါနဲ့ ပေး ရာသည်။ စည်ဖြူ
 ဇလုံး ပုံ ဝလုံး နဲ့ ဥစင်း ခရော ဝစင်း ပေး ရာသည်။ စည်ဖြူ ၅ လုံး ပုံ ဝလုံး ခရော
 ၂ စင်း ပေး ရာသည်။ ပုဆိုး စ သော အဝတ်တန်ဆာ ပေး ရာသည် များ ကို အမှ
 ထမ်း ရည်ကို ထောက်၍ မင်း ရိုး နွယ်မြစ်ဖြစ် သော တိုင်း ကြီး ပြည်ကြီး ဝှင်တို့သည်
 ကျင့် ရာသည် ဟူ၍ ရွှေ ပေတွင် သံ စာ ရေး ၍ ချိတ်အိတ်တံဆိပ် လက် ရာ နှင့် ရာ ဇာ
 ကြိုက် မင်း က စေ သော သံတို့ နှင့် အတူ သံ ဖက်၍ စေ တော် မူလိုက်၏။ သံတို့ ရောက်လျှင်
 ဗိမ္ဗသ ဝ ရ မင်း ကြီး လည်း အား ရ ဝမ်း သာ အလုံး စုံ မျိုး တို့ကို စီ ရင်၍ သံတို့ကို လည်း
 ကောင်း မွန် စွာ ဣေး မွေး စေ ရ၏။ သက္က ရာ ဇာ တို့ ငှ ခု က ဆု န် လ ပြည့် ဖြေ ဩ နေ
 ရာ ဇာ တိ သေကခံ တော် မူ၏။ ဘိသိက်ခံကား ပြီး တော် မူ သည် ဤ ရာ ။

(3 November 1755)

(သက္ကရာဇ် ၁၁၁၁ ခု သတင်း ကွတ်လပြည့် ကျော် ၁၄ ရက် နေ့)

(မေမြို့ ဘုန်း ဩယ် ပေမူ)

အိမ်ရှေ့တော်ပါအစုပေးသနားတော်မူမြဲအစဉ်ထုံးစံကားဇေယကျော်သူ
 သွေးသောက်ဦးရေ၁၅၀၊ တော်တော်နရန္တမိတ်သွေးသောက်၁၅၀၊ ဘ
 ယသဘရသွေးသောက်၁၅၀၊ မူးသားမတ်သားကြီးစု၁၅၀၊ မူးလတ်မတ်
 စု၁၅၀၊ တောင်ငူလူဖျိုစု၁၅၀၊ စာရေးစာချီစု၅၅၊ ရှေ့တော်ပြေးမှူး
 နှင့်ငယ်သား၅၅၊ တောင်ရွာစားသွေးသောက်၁၅၀၊ ဆင်ကဲတို့သွေးသောက်
 သော်ကတို့သွေးသောက်၊ မခေါက်စားသွေးသောက်၊ တန့်ကျည်စားသွေးသောက်
 ပေါက်တောစားသွေးသောက်၊ သူရဲလုလင်မှူးသွေးသောက်၊ ယမ်းခမ်းမှူး
 သွေးသောက်၊ ဇရုန်စားသွေးသောက်၊ သူငယ်တော်မှူးသွေးသောက်၊ အတွင်း
 ရေးမှူးသွေးသောက်၊ ဒေဝသူရသွေးသောက်၊ တုဂင်ဝေရသွေးသောက်၊
 နတ်စက်ရန်အောင်မှူးသွေးသောက်၊ ဒိုင်၊ ကျော်ဘက်ရန်တင်မှူးသွေးသောက်
 ဒိုင်၊ ကျွန်းတောစားသွေးသောက်၊ ဝေလုသဘရသွေးသောက်၊ မရှေ့တော်
 စားသွေးသောက်၊ ပြိုင်ရွာစားသွေးသောက်၊ ကျောက်မြင်းစားသွေး
 သောက်၊ ကပိုင်စားသွေးသောက်၊ ကုံးတက်စားသွေးသောက်၊ မင်းသား
 သီရိကျော်လူစု၅၀၀၊ သီရိဇေယကျော်ထင်လူစု၅၀၀၊ ပုခန်းမြင်းစုဦးရေ
 ၁၀၀၀၊ ပြင်စီ ၁၀၀၊ ဓဝယ်မြင်းစု၁၀၀၊ လင်းစင်းမြင်းစု၁၀၀၊
 ဘုံပေါက်မြင်းစု၁၀၀၊ အဝမင်္ဂလာကျီတော်၁၊ လကျာသရေတိုက်၁၊ တံတားဦး
 ကွမ်းခြံတော်၊ စစ်ကိုင်းပိန္နဲဥယျာဉ်တော်၊ ကွဲတော်၁၀၀၊ နွားတော်၁၀၀၊
 ဆင်ပေါက်မစီးရေ၆၊ စီးတော်မြင်း၁၀၊ ယဉ်သဘမ၅၊ ဆောင်နီတော်သွေး
 သောက်ကြီးနှင့်အနောက်ဝန်စီရင်နက်၂၀၊ ရွှေ၁၀၀၊ ငွေ၃၀၀၊ ခြေး
 ၁၀၀၀၀၊ ၁၀၀၀၀ထွက်လယ်၅ထွင်း၊ ၁၀၀၀၀ထွက်ရတော်၅ကုံး၊ ဆိတ်၁၀၀
 ကြက်၁၀၀၊ ခို၁၀၀၊ ဝမ်းဘဲ၁၀၀၊ အမွေလူကန်ယောက်ျား၁၀၀၊ မိန်းမ၁၀၀
 စားတော်ကွမ်းရေကိုင်အိမ်ရှေ့တော်သွေးသောက်မြင်းကခန့်သည်၊ ရှေ့ဆောင်
 တော်မြင့်၆၊ နောက်ဆောင်တော်မြင့်၆၊ သမားတော်နှင့်မန္တန်တော်၄င်း
 လက်ပါးစေမိန်းမ၅၀၄င်းအလုပ်စေမိန်းမ၅၀၄င်းအကြီးစေမိန်းမ
 ၅၀၄င်း၊ ဝေါတော်၁၊ ကျိုင်းရွှေချက်၄၊ ရွဲတော်စား၁၊ တာတော်လိုက်၁၊
 စားတော်ကွမ်းရေကိုင်၁၊ ဝေါမှူး၁၊ ကျိုင်းမှူး၁၊ လုလင်စင်၂စည်၊ ဝန်၁၊

နား ခံဝါ နောက်တော်လိုက်ဝဝဝဝါ အချစ်စာ ရေး ကြီး ၅၊ ဝင်း တော်
 မှား ၂တို့မှာ ရွှေဝင်း နှင့် မြောက်ဝင်း ဝယောက်မှား နောက်ဝင်း နှင့် တောင်
 ဝင်း ဝယောက်မှား ၊ ရွှေ နောက်တံခါး မှား ၂၊ ဝင်း မြင့်ကပ်အထက်ကွမ်း ပစ်
 စိပဒုံး ပိတ်၅၊ တောင် မြောက် လှေခါး ၄ဆူ၊ ရွှေဆင်ကပ်တွင်ဆင်ယည် တော်ကပ်
 ရှိ ဆောက်ရသည်၊ ဆင်ယည် တော်မှာ ရွှေ နောက် လှေခါး ထည့်သည်၊ အိမ် တော်မှာ
 လှေကား မထည့်ရ၊ ပုဏ္ဏား လည်း ပေး တော်မမူ၊ မှန်ကင်း လည်း မပေး၊ အာ
 ဏာလက်မရွံ့ ထောင်မှား အဝန်း အပ် တော်မမူ၊ သည်ကား အပ်မြဲထုံး စံမရှိ။
 (3 November 1755)

(သက္ကရာဇ် ၁၁၁၇ခုသတင်း ကွတ်လပြည့် ကျော် ၁၄ရက်နေ့)

(မေမြို့ ဘုန်း ဣယ် ပေမူ)

သက္ကရာဇ် ၁၀၃၅ ခုကဆုန်လပြည့်နေ့ ဥကင်အတူထိုင် သော မိဖုရား ကား ပြည်
 မင်း သမီး တော်အတုလသီရိမဟာ စန္ဒာ ဒေဝီနှင့် ဥကင် ဖွင့်တော်မူသည်။ သ
 က္ကရာဇ် ၁၀၃၆ ခုတ ပေါင်း လဆန်း ၆ ရက် နေ့ဘုံ ကျော်တုလွတ် ကျောင်း ကို ဆောက်
 သည်။ သက္ကရာဇ် ၁၀၃၇ ခုတန်ဆောင် မုန်း လဆန်း ၁ ရက် နေ့နတ်စက် ရောင်း
 ကျောင်း ပုဂ္ဂိုလ်ကို သီရိသန္ဓေ မွေးသော သမဟာ ရာဇဂုရုတံဆိပ် တော်နှင့် တင်လှူတော်
 မူသည်။ သက္ကရာဇ် ၁၀၄၁ ခုနယုန်လ (လပြည့်နေ့) ဥမင် တော်ကို မယ် တော်ဘုရား
 တည်သည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၀၄၂ ခုဥမင်ကို သာဓု ခေါ်သည်။ ၅၁ အိမ် ထောင်လှူ
 တော်မူသည်။ သလုထီး တွင် အဖြူမွမ်းတရပတ်ဖြူသား တော်ရမည်း သင်း မင်း သား
 မယ် တော် စန္ဒာ ဒေဝီလယ်ပေင် ရွှေ ကျောင်းကို ဆောက်ရာ တွင် ၄ ထောင် ကျောင်း ကို
 ရွှေထည်သည်ကို မနာလို၍ ဘုံ ကျော်တုလွတ် ကျောင်း တော် ရွှေ ၆ ကျောင်း စည် ဇေတ
 ဝန် ဥထဝ်အုတ် လှေကား ဥဆူနှင့် တူရင် စိန် ပွင့်တတ်သည်။ ရွှေအမွမ်း ထည်သည်။
 ကျီး ဂွာက တော်။ ပန်က တော်။ သာဂရက တော်။ ရေတွင်း ပြက တော်။ ပလ္လင်
 ငြီး က တော်။ ပန်း တွင်း က တော်တို့က ၆ ကျောင်း စည် ခြံကြပ် မ ဆော်ရသည်။ ဘဝ
 ဂွင် မင်း တရား က မင်း ဝံပတ္တမြား စေတီကို ထပ်၍ ရွှေပြည်ထည်၍ အနေကဇာ
 ထပ်တင်သာဓု ခေါ် တော်မူသည်။ နောက်အပြင် ကျောင်း ကို ခိုနန်း ကျောင်း
 ဆောက် တော် မူသည်။ တရုတ်ထီး နီတရပတ်နီ (သက္ကရာဇ်) ၁၀၅၀ ခု (တ ပေါင်းလဆန်း
 ၆ ရက် နေ့) မြေလှုပ်သည်မြို့ တော်တတန်း ဖြိုသည်။ သီး တော် ရမည်း သင်း မင်း သီးကို အိမ်
 ရွှေနှင့် သည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၀၆၀ (ပြည့်ဝါဆိုလပြည့် ကျော် ၃ ရက် နေ့) တွင် အိမ်
 ရွှေမင်း နန်း တက်သည်။ ဂွင်ပင်မာန် အောင်ရတနာ စေတီကို မဟာ ဂုံနှင့် တည်
 သည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၀၆၁ ခုတပို့တွဲလဆန်း ၁၀ ရက် ၅ နေ့နနက်တချက်တီး ကျော်
 ၅ မောင်း တွင် ရွှေထီး တင်သည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၀၆၂ ခုပိဋကတ်တိုက် ဂွင်အိသဘ
 လောက ဣြောင်ဝါး ချောင် ကျောင်း ဆောက်သည်။ ပထမစာ ဆောက်သည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၀၆၃ ခု
 စစ်ကိုင်း တိလောကဂူရု ကျောင်း ၊ လောကမှန်ကင်း ကျောင်း ကို ဆောက်သည်။
 (သက္ကရာဇ်) ၁၀၆၄ ခုမဟာ ဗေဒမီ စေတီရုပ်ထု တော်လဲသည်။ ကျောင်း တော်
 ၂ ကျောင်း စောင်း တန်း ၂ ဆူထပ်၍ ဆောက်သည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၀၆၅ ခုမင်း
 ဝံလေး ထပ် ကျောင်း ကို ဆောက်သည်။ ပုည စေတီ စရပ် ဂွင်ဖြူဂွင်လှ စရပ် ဆောက်

သည်။ ဘုံ ကျောင်း ၊ ရွှေ တောက တော် ကျောင်း ၊ ဩက်ရုံဘား က တော် ကျောင်း ၊
 ပျဉ် တောင်ဦး က တော် ကျောင်း ကို ဆောက်သည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၀၆၆ ခု ၁၀၈¹⁷⁰⁴
 ယန္တရ ကျောင်း တော်ကို ဆောက်သည်။ ဝတ်ချက်ရွာ (သက္ကရာဇ်) ၁၀၆၇ ခုကသည်း¹⁷⁰⁵
 မင်း သမီး ရောက်သည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၀၆၇ ခုသီဟိုဠ်ကျွန်း ကမဟာ ဗေဒ¹⁷⁰⁵
 မဂ္ဂပင်ကို ရွှေပျဉ်း ခြံစည် တော် နှင့်ယွန်း ရှိ စိုက်သည်။ သက္ကရာဇ် ၁၀၇၀ ပြည့်ပြာ¹⁷⁰⁸
 သိုလပြည့် ကျော် ၄ ရက် ၇ နေ့သခင်လှကျင်း တံသို့ချီရသည်။ စည်ဖြူ၅၊ ပုံသာ ၂၊ ဆင်
 ပေါက်၁၊ ယဉ်သာဝန်တင်မ၁၊ ကျင်း ရွှေချက်၁၁ ပေး သည်။ ပန်း ယအောင်¹⁷⁰⁹
 တပ် တော် မှာတပ် တော် ချသည်။ ကျော်ဘုံခါး ကထွက်ရသည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၀၇၁
 ခုသခင်လှကို ရွှေရုံး တော်တွင် ခါး ပြသည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၀၇၃ ခုတပို့တွဲလဆန်း
 ၃ ရက် ၁ နေ့ညီ တော် စည်ကူး မင်း ကိုသိရီသုမဗ္ဗရာဇာတံဆိပ်အပ်၍ သစ္စာတိုက်သည်။
 သမီး တော်အကြီး နှင့်စုံဘက်၍ ပုဂံကိုပိုင်စား ပေး သည်။ ၎င်း နေ့သား တော်
 မြေထဲမင်း သား (သက္ကရာဇ်) ၁၀၇၁ ခုတန်ဆောင် မုန်း လပြည့် ကျော် ၆ ရက်¹⁷⁰⁹
 နေ့ပုဂံသို့စုံ တော် မူသည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၀၇၁ ခုတန်ဆောင်း မုန်း လပြည့်¹⁷⁰⁹
 ကျော် ၁၄ ရက် နေ့ပုဂံသို့ ရောက်သည်။ နတ် တော်လဆန်း ၂ ရက် နေ့ဆန် တော် မူ
 သည်။ ၁၀၇၂ ခု ရွှေစာရံသို့ထွက် တော် မူသည်။ သား တော်ကိုသက္ကရာဇ် ၁၁၇၃ ခုတန်¹⁷¹⁰
 ဆောင် မုန်း လပြည့် ကျော် ၈ ရက် နေ့အိမ် ရွှေနှင်း တော် မူသည်။ ရွှေဝန် ၂ ရွှေ¹⁷¹¹
 ရုံး နေ ၂ နား ခံအချုပ်အကြီး အိမ် ရွှေ တော် ပါ ၂၊ အစု ရေး ၃၊ ဒိုင်း စာ ရေး
 ၄၊ သွေး သောက်စာ ရေး ၂၊ ကောင်ဟန်စာ ရေး ၅၊ သဘင်စာ ရေး ၂၊
 တိုက်စာ ရေး ၇၊ ကိုယ်စာ ရေး ၂၊ ဆင်ထိန်း စာ ရေး ၂၊ ဝင်း များ ၂၊ ဝင်း
 စချီ ၂၊ ဝင်း စာ ရေး ၄၊ ရွှေတော် ပြေး များ ၁၁၊ ဝေါမျှား မြင်း စာ ရေး ၈၊
 ပရိတ် တော် ရွတ် ၄၊ သံ တော်ဆင် ၂၊ သံ တော်ခံ ၂၊ အိမ် ရွှေအတွင်း ဝန် ၂၊ အ နေ ခံ
 ရုံး နေအ နေ ဘက် ဝန် ၂၊ ဝန်စာ ရေး ကြီး ၂၊ ထိုမှစ၍ အ ရွှေမှာ နှင့် စပ်သမျှ အ
 နေ ဘက်မှာ နှင့် စပ်သမျှ တို့ကို အစု ရေး အစုကို ခန့် တော် မူသည်။ ကံ ကျွေး တော် ခံ
 ဒီပဲရင်း ဖြိုက် ကျွေး တော် ခံ တောင်တွင်း ကြီး ဖြို၊ အသုံး တော် ခံ သူရင်း မြေထဲမြို့
 အိမ် ရွှေ (အိမ် တော်) စ ကြော ၂ ယဝ်အမှမ်း တတ် ရွှေ နေ ဘက် တောင် မြေ ဘက် ဆိုင်

ကူး ဘောင်ကပ်နှင်းအမိုး ခုဆင့်အမွန်း နန်း ဖျောက်တင်ဝင်း ပြင်ကပ်အထက် 1712
 ကွမ်း ပစ်စီပဒုမ်း ပိတ်ရ၊ တံခါး ရွှေနေဘက်ရ၊ (သက္ကရာဇ်) ၁၀၇၄ခု ဇူလိုင်
 ကမန်အောင် စေတီ ကျောက်စံက တော် ကျောင်း ကို ဆောက်သည်။ (သက္ကရာဇ်) 1713
 ၁၀၇၅ခုဆရာတော် တို့ကို ကျောင်း ဆောက်၍ ဖျာတော် မှုသည်။ ဇူလိုင် ၅ဆ 1714
 တတ်သည်။ တုရင်ဖျား (သက္ကရာဇ်) ၁၀၇၆ခု တော်သလင်းလဆန်း ၁၁ရက် နေ့
 မြေပြင်း စွာလှုပ်သည်။ ရေနန်း ထွင်း သို့ ပင်ဝင်သည်။ (သီရိမဟာသိတသုရ 11 August 1714
 ဓမ္မရာဇာမင်း တရား သက္ကရာဇ် ၁၀၇၆ခု တော်သလင်း လဆန်း ၁၄ရက် နေ့
 နတ်ရွာစံသည်။ သား တော်သီရိပဝရမဟာဓမ္မရာဇာမိပတိဘွဲ့ခံ၍) ရွှေ နန်း
 တက်သည်။ မိုး သောက်လျှင်ခမည်း တော်ကိုသင်္ဂြိုဟ် တော် မှုသည်။ ၇၂ August 1714
 သည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၀၇၆ခု တော်သလင်း လပြည့် နေ့သင်္ဂြိုဟ် တော် မှုသည်။ (သက္က 22 August 1714
 ရာဇ်) ၁၀၇၆ခု တော်သလင်း လပြည့် ကျော် ၁၀ရက် နေ့ပုဂံသို့ စစ်ကိုရိယာတို့ဖြင့် 1716
 သခင်လှချီရသည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၀၇၇ခုကသည်း သို့မင်း ရဲသိဟချီရသည်။ စစ်
 ကိုင်း သပြင်မှတံတား ကူး သည်။ ကျိုင်း ရွှေချက်ဝ၊ ဆင်ဝ၊ စည်ဖြူ၅၊ ပုံသဘာဝ၊ 1715
 ပေး သည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၀၇၇ခုသို့သဘင် နန်း ဆောက် တော် မှုသည်။ (သက္က 1716, 1717
 ရာဇ်) ၁၀၇၇ခုသို့သဘင် နန်း မှာပဟိုစည်တီး သည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၀၇၉ခု 1718
 ခုတံတား ဦး နှစ်စီ ကျောင်း ကို ဆောက်သည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၀၈၀ပြည့်တိုင်း 1720
 ရေး ပြည်မှကိုစီရင်သည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၀၈၁ခုတ ပေါင်း လပြည့် ကျော် ၄ (ရက် 1720
 ၁) နေ့ညည်တချက်တီး ကျော် ၄နာရီနန်း တော်ကိုမီး သင့်သည်။ (သက္ကရာဇ်) 1721
 ၁၀၈၂ခုမိုး ထိ ကျောင်း ကို ဆောက်သည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၀၈၃ခုနယုန်လသုမဂ်
 မဟာသမိဆရာ တော်ကိုတင်သည်။ မြင်း ရထား စီး ၍ထွက်သည်။ (သက္ကရာဇ်) 1722
 ၁၀၈၄ခုဝါခေါင်လကသည်း သို့မင်း ရဲသိဟ ကျော် ချီသည်။ တပင်ကိုင်မှာ ချသည်ဆင် 1723
 ပေါက်မစည်ဖြူရလုံး ပုံသဘာ ပေး သည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၀၈၅ခုမင်း ရဲ ကျော်က 1724
 သည် သို့ချီရသည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၀၈၆ခုကဆုန်လဆန်း ၆ရက် နေ့ဇိုလ်မှူး ဖွေ 1725
 ကိုမိုး ညှင်း ငြီး သို့ပို့ပြန် သောအမိန့် တော်ကို ရွှေရုံး တော်မှာ ခံရသည်ဖြစ်၍ 22 November 1724
 ကငွက်သောခါ ဇေဝယ်တံခါး ကထွက်သည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၀၈၆ခုနတ် တော်လပြည့် 1725
 ကျော် ၄ရက်၁ နေ့နန်း တော်သိမ်း ၍ဥကင်ဖွင့်သည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၀၈၇ခုစစ်

ကိုင်း လေး ထွန်း မာန် အောင်ကိုတည်သည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၀၈၀ ခုရန်တီ ၁၇၂၆
 သေသည်ကိုခြား နား သည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၀၉၀ ပြည့်ပြာသိုလဆန်း ၁၀ ရက် ၁၇၂၆
 ညီ တော်သတိုး မင်း စောလွန်သည်။ ရန် အောင်မြင်တံခါး ကအ လောဝင်း ကိုထုတ်
 သည်။ ဘဝရှင် မင်း တရား ရွှေ ဝေထီး ရှိ မောင်း ထုတ်ဝက်ဦး နှင့်စံရတံခါး
 ကထွက် တော် မု၍ ကုဖြူမြစ် နား တောင်တွင် ဝေ တော် ရပ်၍ သြိုဟ် တော် မူသည်။
 (သက္ကရာဇ်) ၁၁၀၉ ခုကဆုန်လပြည့် နေ့သား တော် စည်ကူး မင်း သား ကိုအိမ် ၁၇၂၇
 ရွှေနှင်း သည်။ ထိုကစ၍ ငြိမ်း ဘိုး ဆုတ်သည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၀၉၂ ခုသခင်ပြည့် ၁၇၃၀
 ဇင်း မယ်သို့ချီသည်။ စည်နီရလုံး ၊ ကျိုင်း ဝါ ဆင် ပေါက်မ ၊ စည်နီ ၊ ပုံသာ ၊ ငြိမ်း
 နီ ၊ ငြိမ်း ဝါ ၊ နှဲ ၊ ခရုပေး သည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၀၉၃ ခုတွင်း သင်း မင်း ၁၇၃၁
 ကြီး သမီး ဓမ္မ ဒေဝီလွန်သည်။ သက္ကရာဇ် (၁၀၉၃) ခုတွင်း သင်း မင်း ကြီး က ၁၇၃၁
 တော်လွန်သည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၀၉၄ ခုနယုန်လဆန်း ၁၂ ရက် နေ့ချွန်း တောင် ၁၇၃၂
 ကဆင်ဖြူရောက်သည်။ (သက္ကရာဇ် ၁၀၉၄ ခုနယုန်) လပြည့် နေ့သိမ်း ရှိဆင်ဖြူရှင် ၁၇၃၂
 ခံသည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၀၉၅ ခုတွင်း သင်း မင်း ကြီး လွန်သည်။ ရန် အောင်မြင် ၁၇၃၃
 တံခါး ကထုတ်သည်။ ပေါင်းပုံနီထီသစ် ၊ ကျိုင်း ရွှေချက်၄ ၊ ဆင်၄စီး ၊ သံလှင် ၊ ထီး ဖြူ ၁၇၃၃
 တစင်း အုပ်၍ ချသည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၀၉၅ ခုနတ် တော်လဆန်း ၉ ရက် နေ့အိမ် ၁၇၃၃
 ရွှေမင်း နန်း တက်သည်။ တလတိုင်တိုင် (သဘင်ကြီး ခံ၍ ချေသည်။ ကိုဝန်ကယူရဲသ ၁၇၃၄
 ခက်တို့ကိုထမင်း ရွေး ရသည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၀၉၆ ခုဆင်တဲနန်း တော် ဆောက် ၁၇၃၄
 သည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၀၉၇ ခုတပို့တွဲလဆန်း ၇ ရက် နေ့သေနာပတိတို့နှင့် မင်း ၁၇၃၅
 ကျော်ညီအစ်ကိုကိုဝတ်ချက်မှ အဆုံး အရုံး စီရင်သည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၀၉၈ ခု ၁၇၃၅
 လောကသရဘူထီး ကျသည်။ ရှင်ဗျာဘုရား ပျောက်သည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၀၉၉ ၁၇၃၆
 ခုအဝေး ခြုံဝန်စစ်ကဲလဲသည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၁၀၀ ပြည့်တွင် ပဉ္စင်း ၁၀၀ ပါး ခံ ၁၇၃၉
 တော် မူသည်။ အဝေး ခြုံဝန်တို့ခံရသည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၁၀၁ ခုကသည်း သို့မင်း ၁၇၄၀
 ရဲ ကျော် ခေါင် ချီသည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၁၀၂ ခုဟံသာဝတီမှ ဝေသာ အောင် သေါင်း ၁၇၄၁
 ကြမ်း သည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၁၀၃ ခု၁၀၀၄ ခု၁၀၀၅ ခုထမင်း ဝတ်၍လူသား ၁၇၄၂
 ခွေး သား စား ကုန်သည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၁၀၅ ခုစစ်ကိုင်း ကိုဘုရင် နေောင်က ၁၇၄၃
 လုပ်ရသည်။ (သက္ကရာဇ်) ၁၁၀၆ ခုဘုရင် နေောင်စစ်ကိုင်း မှာရှင်ဘုရင်ပြုသည်။ ၁၇၄၄

ကရဝိတ် ဘောင်၊ ထီး ဖြူဂ၊ မြေဘက်စည်၊ ထွက်စည်၊ ဝင်စည် ပေး ချီးကူး ရသည်။
မြို့ကိုအတုလဝတ်သမုတ်သည်။ ကောင်း မှာတော်ရှင်ဣန္ဒြိယဘုရားပုဂ္ဂိုလ်၊ ပလိုင်း ရှင်
သုဇာတ၊ အုတ်ရှစ် ကျေး ရှင်ညွှတ်၊ ငှင်း ရှင်ယသတို့ကိုသံတံဆိပ် စစ်ကိုင်း ရှင်ဘု
ရင်ကလျာသည်၊ စစ်ကိုင်း ကျောင်း ဆောက်၍ကိုး ကွယ်သည်။ ရှင်သုဇာတမှ ဇာ
တဝန်သက် တော်ရှည် ဆောက်သည့် ကျောင်း ကိုတင်သည်။

(3 November 1755)

(သက္ကရာဇ် ၁၁၁၇ ခုသတင်း ကွတ်လပြည့် ကျော် ၁၄ ရက် နေ့)

(မေမြို့ ဘုန်း ကြွယ် ပေမူ)

ရှေး မင်း ဧကရာဇ်တို့ဝယ် မင်း မြှောက်တန်ဆာ ၅ ကား ထီး ဖြူ၊ သံလျက်၊ ခြေ
နင်း ၊ သား မြီး ယပ် ၊ သင်း ကျစ် ၊ ထီး ဖြူ ၅ ကား ကနက္ကတန်ထီး ၊ ကမ္ပတ်ထီး ၊
ယဉ်ထီး ၊ ဥရုထီး ၊ ဩဌန်း ထီး ၊ မိလိန္ဒ ပညာ ကျမ်း ထွင်ထွက်သည် နှင့် အညီ ရတနာ
ပူရအင်း ဝမြို့ထွင် ရှေး အင်း ဝ မင်း တို့ကသည် လောကသရဘူဒါယကတံသံသ ဝတီ
ရောက်မင်း တရား တိုင်မင်း မြှောက်တန်ဆာ ခင်း ကျင်း သည်ကား ရာဇပ
လ္လင်လက် ဝဘက်ကနက္ကဒိန်ထီး ဖြူ ၁ စင်း ၊ ကမ္ပတ်ထီး ဖြူ ၁ စင်း ၊ ယဉ်ထီး ဖြူ ၂ စင်း ၊
ထီး ဖြူ ၄ ဆောက်ကျင်း သည် ၊ ထီး ၄ စင်း အကြား ယမား ၁ စင်း ၊ ယမား ၃ စင်း
ကျင်း သည် ၊ ရာဇပလ္လင်လက် ကတသည်ကနက္ကဒိန်ထီး ဖြူ ၁ စင်း ၊ ကမ္ပတ်ထီး ဖြူ ၁ စင်း ၊
ယဉ်ထီး ဖြူ ၂ စင်း ၊ ထီး ဖြူ ၄ စင်း ဆောက်ကျင်း သည် ၊ ထီး ၄ စင်း အကြား ယမား
၁ စင်း စီ ၊ ယမား ၃ စင်း ကျင်း သည် ၊ သည်ထီး ဖြူ ၈ စင်း ထွင် ကျောင်း ဘုရား
သွား ရှိထီး ဆောင်း သည် ဖြစ်လျှင် ကမ္ပတ်ထီး ဖြူ ၂ စင်း ၊ ယဉ်ထီး ဖြူ ၄ စင်း လက်
ဝဲလက် က ဆောက်၍ ဆောင်ရသည် ၊ ဥရုထီး မှာ နန်း မဥရုတိုင်ရင်း ထွင် ဆောင်
ကျင်း သည် ၊ ဩဌန်း ထီး မှာ နန်း မဩဌန်း တိုင်ရင်း ထွင် ဆောက်ကျင်း သည် ၊ က
နက္ကဒိန်ထီး မှ စ၍ ထီး များ မှာ အရိုး အတန်ကို ရွှေပစ္စန် ခွန် မှမ်း သည် ၊ ထီး ချက်
ကို ရွှေပစ္စန် ခွန် မှမ်း ၍ ကျောက်အပြည့်စီသည် ၊ ရှေး အင်း ဝ မင်း တို့ကသည် လော
ကသရဘူဒါယကတံသံသ ဝတီ ရောက်မင်း တရား တိုင် ဆောင်သည် ၊ စည် တော်စုံ
(ကို) မင်း မိဘုရား နှင့် အိမ် ရှေ့မင်း ညီ တော်သား တော်မူး တော်မတ် တော်
တို့ကို ပေး သည် ၊ စည် နှင့် ရှမ်း ပြည် စော်ဘွား မြို့စား တို့ကိုလည်း ပေး သည် ၊ အင်း
ဝ မင်း တရား စည် တော်စုံကား မြှောက်စည်ရလုံး ၊ တပိုကြီး ၄ ၊ အချိန် ငွေ ဝါစီ
တဖြား ၄ ၊ အချိန် ငွေ ၃ ရာစီး တံရှည် ၄ ၊ အချိန် ငွေ ၃ ရာစီး ခရုသင်း ၂ ၊ လက်ချပ်
၂ ၊ တပိုး ၂ ၊ အချိန် ငွေ ၈ ဝစီး စည်ဝန်း ၄ ၊ ငွေ နဲ့ ၄ ၊ အချိန် ဝါစီး စည် ပြော
၂ ၅ ၊ ပုံသံသံ ၊ စည်ပုတ် ၁ ၊ လင်း ခွင်း ၁ စုံ ၊ ငွေ နဲ့ ကြီး ၄ ၊ အချိန် ငွေ ၂ ဝစီး
ငွေ နဲ့ ငယ် ၃ ၊ အချိန် ငွေ ၁ ရာစီး ဝင်စည် ၅ ၊ ရွှေဝိန်း တလိုင်း နဲ့ ၃ ၊ စည် ၊ ပုတ်
၁ ဆောင်သည် ၊ မိဖုရား တို့စည် တော်စုံကား မြှောက်စည် ၅ လုံး ၊ တပိုး ၂ ၊ အ
ချိန် ငွေ ၈ ဝစီး တံရှည် ၂ ၊ အချိန် ၃ ရာစီး တံဖြာ ၂ ၊ အချိန် ၃ ရာစီး ခရုသင်း ၁ ၊
လက်ချပ် ၁ ၊ တပိုး ကြီး ၁ ၊ အချိန် ဝါစီး စည်ဝန်း ၅ ၊ ငွေ နဲ့ ၂ ၊ အချိန် ဝါစီး စည်
ပြော ၁ ၅ ၊ ပုံသံသံ ၊ စည်ပုတ် ၁ ၊ လင်း ခွင်း ၁ ၊ ငွေ နဲ့ ကြီး ၂ ၊ အချိန် ၂ ရာစီး ၊

ငွေ နဲ့ ငယ် ၃၊ အချိန် ၁၅၅ စီး ခရ ၂၊ အချိန် ၃၅၅ စီး သည် စည် တော် စုံ များ ကို
 မိန်း မတို့ကို ရှေ့ တော် ပြေး စုသား ဖွဲ့၍ တီး ရသည်၊ ရှေး အင်း ဝမ်း တို့အ
 ထွက်အမြတ်သို့ ရောက်၍ ရှေ့ နန်း တော် ဥကင်သမ ဖွင့် ခင်မြှုပ် ခါး ၄ ရပ် ဆွဲ စည်
 ကြီး အိမ်ရှင် စည်၊ ပတို စည်၊ မင်္ဂလာ စည်၊ စည် တော် စုံ သည် ရှစ် ရပ် ကို အသစ် လဲ၍
 ဆောင် သည်၊ စည် တောင်း ကို ရာဇမုဏိ စုန္ဒာဘုရား စရပ် မှာ တင် ထား သည်၊
 အိမ် ရှေ့ မင်း စည်ကား စည်နီ ဇလုံး ၊ ပုံသဘာ စည်ပုတ် ၁၊ လင်း ကွင်း ၁၊ ငွေ နဲ့
 ကြီး ၂၊ ငွေ နဲ့ ငယ် ၂၊ တံရှည် ၃၊ ခရ ၁၊ ပြည် မင်း လက်ထက် နေ ခင် တော် တော်
 ငူ မင်း ကို ပေး သည် စည်စုံ ၊ မာန် အောင် ရတနာ ဘုရား ဒါယကာ မင်း လက်ထက်
 ညီ တော် ပုဂံ မင်း ကို ပေး သည် စည် စုံ ၊ လောကသရဘုရား ဒါယကာ မင်း တရား
 လက်ထက် ညီ တော် သတိုး ဓမ္မ ရာဇာ ကို ပေး သည် စည် စုံ ကား မြှောက် စည် ၅၊
 တပိုး ၂၊ တံမြှော ၂၊ ခရ သင်း ၁၊ လက် ခုတ် ၁၊ တပိုး ကြီး ၁၊ စည် ဝန်း ၅၊ ငွေ နဲ့ ၂၊
 စည် ပြော ၅၊ ပုံသဘာ စည်ပုတ် ၁၊ လင်း ကွင်း ၁၊ ငွေ နဲ့ ကြီး ၂၊ ငွေ နဲ့ ငယ် ၃၊
 ငွေ ခရ ၁ ပေး သည် ၊ ရာဇမုဏိ စုန္ဒာဘုရား ဒါယကာ မင်း လက်ထက် ညီ တော် မင်း
 ရဲ ကျော် စွာ ကို ပေး သည် စည် ၊ ငါး ထပ် ဒါယကာ မင်း တရား လက်ထက် ညီ တော်
 မင်း ရဲ ထင် ညီ တော် မင်း ရဲ ကျော် ခေါင်တို့ကို ပေး သည် စည် ၊ မာန် အောင် ရတနာ
 ဘုရား ဒါယကာ လက်ထက် ညီ တော် ငစည် ကူး မင်း ကို ပေး သည် စည် ၊ လောကမာန်
 အောင် ဘုရား ဒါယကာ မင်း တရား လက်ထက် ညီ တော် သတိုး မင်း ဇော ကို ပေး
 သည် စည် ကား စည်နီ ဇလုံး ၊ ပုံသဘာ စည်ပုတ် ၁၊ လင်း ကွင်း ၁၊ နဲ့ ကြီး ၂၊ နဲ့ ငယ်
 ၂၊ ခရ ၁ ပေး သည် ၊ ဒူး နေ ရာ နေ အမတ် တို့ ထွင် စည် ပေး လျှင် မူကား စည်ဖြူ ၅၊
 ပုံသဘာ စည်ပုတ် ၁၊ လင်း ကွင်း ၁၊ နဲ့ ကြီး ၂၊ နဲ့ ငယ် ၂၊ ခရ ၁ ပေး သည် ၊ ရှမ်း
 ပြည် စော်ဘွား တို့ကို စည်စ၍ ပေး သည် ကား စည်ဖြူ ၅ လုံး ပေး သည် ၊ နောက်ထပ်
 ၍ ရလုံး ပေး သည် ၊ နောက်ထပ် ၍ စည်နီ ရလုံး ပေး သည် ၊ ရှမ်း ပြည် မြို့စား တို့ကို
 စည် ပေး လျှင် စည်ဖြူ ၅ လုံး ၊ ပုံသဘာ ပလုတ် ၊ လင်း ကွင်း ၊ နဲ့ ကြီး ၂၊ နဲ့ ငယ် ၂၊ ခ
 ရ ၁ ၂ ပေး သည် ၊ အင်း ဝမ်း ထွက် သွား လျှင် အဆောင် နီ ဆောင် သည် ကား ယေ
 နတ်ကို နီ ပါး ထည် အိတ် စင်း စီ သွတ် သည် ရအိတ် ၊ လှံ မတစင်း ကို နီ ပါး အိတ် သွတ် သည်
 ၃ အိတ် ၊ လှံ ရှင် ၁ ဝကို စည်း ၍ နီ ပါး ထည် အိတ် သွတ် သည် ၃ အိတ် ၊ ခမောက် နီ အတင်

နှင့်စစ်တပ်ပုဆိုး နီနှင့်ပိုး နီကြိုး ထွန်ချာ့ရှက်ခက်သည်။ နံကဝိုင်းမီးအိုး ၁၊
 မီးအိမ်အရိုး တန်နှင့်၁။ သောက်ရေတင်မြူတာပင်နီအုပ် ၂၊ သေနတ်ဆေးဘူး
 နှင့်၁။ မီးစာခွေ၁။ နေရသင်ဖြူးအနား မှမ်းလိပ်၁။ သည်များ ကိုအ
 ဆောင်နီစုခေါင်း ထုပ်ပေါင်း ရှိလိုက်ရသည်။ အတင်တော်မှာကလပ် ခြေမြင့်ကဲ့
 သို့ရွေ့ကိုလုပ်၍အတင်တော်ခေ၁သည်။ အတင်တော် ၂ခုကိုအတင်စုသား ခေါင်း
 ထုပ်ပေါင်း ရှိကိုင်ရသည်။ ရှေ့တော်တွင်ကွမ်း ခွက်တည်သောအခါအတင်တော်တွင်
 ကွမ်း ခွက်ဆင့်၍တည်သည်။ သောက်တော်ရေအိုးလည်း အတင်တော်တွင်ဆင့်၍တည်
 သည်။ အိမ်ရွေ့အဆောင်နီကား သေနတ်တစ်စင်း ကိုနီပါး ထည်အိတ်သွတ်၁။ လှံမကိုနီ
 ပါး ထည်အိတ်သွတ်၁။ လှံရှင်၁၀ကိုနီပါး ထည်အိတ်သွတ်၁။ နံကဝိုင်းမီးအိုး နှင့်၁၀၊
 သောက်ရေဆောင်မြူတာ ၂နှင့်ပဝါနီအုပ်၅ ၂၊ သေနတ်ဆေးဘူး နှင့်၁။ မီး
 စာခွေ၁။ ခမောက်ကင်၁။ စစ်မတ်ဖူး နှင့်၁။ နေရသင်ဖြူးအနား မှမ်း
 လိပ်၁။ သည်များ ကိုအဆောင်နီကိုင်စုသား တို့ခေါင်း ထုပ်ပေါင်း ရှိကိုင်ရသည်။
 ညီတော်သား တော်တို့တွင် ဝေါရသည်ဖြစ်စေ၊ ဝေါပလာရသည်ဖြစ်စေ ဝေါပလာ
 စီး၍သွားလာသည်ဖြစ်လျှင်အဆောင်နီနည်း တူဆောင်သည်။ ဝေါပလာမရသသူ
 တို့တွင် စစ်မက်ခံ၍ထမ်း ရွက်ရလျှင်လှံမကိုနီပါး ထည်အိတ်သွတ်၁။ လှံရှင်၁၀ကိုနီပါး
 ထည်အိတ်သွတ်၁။ သေနတ်နီပါး ထည်အိတ်သွတ်၁။ သောက်ရေဆောင်မြူတာပဝါနီ
 အုပ် ၂၊ သေနတ်ဆေးဘူး နှင့်၁။ နေရသင်ဖြူးလိပ်၁ဆောင်သည်။ ရတနာပူ
 ရအင်း ၀မင်း ညီတို့ကိုထီး ဖြူပေးသည်ကား ပြည်မင်း မဟာပဝရဓမ္မရာဇာ
 လောကဓိပတိအမည်တော်ရှိသောမင်း တရား လက်ထက် နောင်တော်တောင်
 ငူမင်း ကိုယဉ်ထီး ဖြူပေးစင်း အချက်ရွေ့အထွတ်ပတ္တမြား ၉ရစ်စီ၊ ရွှေဩယ်ညောင်
 ရွက်ခုဆင့်ပေးသည်။ ဧကတုမတီမည်သောတောင်ငူမြို့တွင် ဆောင်ကင်း ရသည်။
 မာန်အောင်ရတနာဘုရား ဒါယကာမင်တရား လက်ထက်ညီတော်ပုဂံမင်း ကို
 ယဉ်ထီး ဖြူပေးစင်း အရိုး နီအချက်ရွေ့အထွတ်ပတ္တမြား အပြည်စီပေး၍အရိမဒ္ဒနာ
 မည်သောပုဂံမြို့တွင် ဆောင်ကင်း ရသည်။ အိမ်ရွေ့မင်း မှစ၍မင်းသား တို့ကို
 ယဉ်ထီး ဖြူထီး နီမပေးမဆောင်ရ။ မူးတော်မတ်တော်တို့တွင်ဝန်ကြီး တို့မှစ၍
 တော်နေရာနေတို့ကိုထီး နီပေးလျှင်ထီး နီအရိုး နီအချက်ရွေ့ညောင်ရွက်တဆင့်

စ၍ ပေး သည်။ သည် နေ ဘက် ညောင် ရွက် ၂ ဆင့် ပေး သည်။ သည် နေ ဘက် ညောင်
ရွက် ၃ ဆင့် ပေး သည်။ ထီး ကို အိမ်တွင် မ ဆောင် မကျင်း ဂ။ ကျောင်း ဘုရား သွား
လျှင်လည်း မ ဆောင် ဂ။ တနှစ်တကြိမ်သဘင် တော်တက်တွင်သာ ဆောင် ဂသည်။ အ
ဝေး မြို့ရွာကသံကြီး တမံကြီး ရောက်၍ တက်သက်လျှင် မူကား ဆောင် ဂသည်။ မာန်
အောင် ဂတနာဘုရား ဒါယကာ မင်း လက်ထက် ဝန်ကြီး မဟာသတိုး သီဟသူရကို ပန်း
ဆိုး ထီး အတွတ် ရွှေအချက် ရွှေအရိုး ရွှေကြိဆစ် ပေး သည်။ လောကမာန် အောင်ဘု
ရား ဒါယကာ မင်း လက်ထက် ဝန်ကြီး စည်သူ ကျော်ထင် ၊ ဝန်ကြီး သတိုး မင်း ကြီး တို့
ကို ပန်း ဆိုး ထီး အရိုး ကြိဆစ်အလယ် ချက် ရွှေ ညောင် ရွက် ၃ ပေး သည်။ လောကသရ
ဘုဘုရား ဒါယကာ မင်း တရား လက်ထက် ဝန်ကြီး စည်သူ ကျော်ထင် ၊ ဝန်ကြီး သတိုး
မင်း ကြီး တို့ကို နေ မြို့ ဇေယ နေ ဘီရထာ နည်း ပန်း ဆိုး ထီး ပေး သည်။ ရှမ်း
ပြည်သိန္နီမြို့၊ သီ ပေါမြို့၊ ညောင် ရွှေမြို့၊ မိုး မိတ်မြို့၊ မိုး နဲမြို့၊ မိုး ကောင်း မြို့၊
မိုး ညှင်း မြို့၊ သည် ခုနစ်မြို့ စော်ဘွား တို့ နှင့် ယွန်း ပြည်ကျိုင်း ချိုင် စော်ဘွား တို့
မှာထီး ဝါအရိုး နီအချက် ရွှေ ၂ စင်း ပေး သည်။ ရှမ်း ပြည်မိုး ညှင်း မြို့မှာ စော်
ဘွား ကိုထီး ဝါ အရိုး နီအချက် ရွှေ ၁ စင်း ပေး သည်။ ခေမာ ဂဋတိုင်း ဝံ့ပြည်
ကျိုင်း တုံမြို့ ဇေဘတီ နဂရတိုင်း ကျိုင်း ဂုမ်း မြို့မှာ ရှေး အစည်ဆင်း သက်၍ နန်း
အိမ်ဦး တွင် ဂဘဇပလ္လင်တည်သည်။ ထီး ဖြူငှစင်း ဆောက်ကျင်း သည်။ ယမား သံ
လျက်ကျင်း သည်။ မင်း သား မင်း မြေး မူး တော်မတ် တော်တို့ကို အ ဆောင် ခါး
ပေး သည်ကား အိမ် ရွှေမင်း မှာ ခါး အ ဆောင် ရွှေအိမ် မည်း သရီအိတ်သွတ် ပေး
၍ ဆောင် ဂသည်။ အမည်ရတို့သား မြေး ၂ ယောက်တို့ကို ခါး လိုက်ခံသည်။ ခါး ခွေး
မ ခွေး ငယ် နေ ဘက် ပိတ်သံပဂာ ခွဲ ရွှေလက်ကိုင်လွတ်အိမ်ဖြူ ၂ ကို ရွှေတိုက် တော်က
ပေး အပ်၍ အိမ် ရွှေမင်း မှာ ခါး နှင့်လိုက် ဂသည်။ ညံ့ တော်သား တော် ဝေါရသည်
သူတို့မှာ ခါး မိုး ကြိုး ဆင့်အိမ်ဖြူသရီအိတ်သွတ် ဆောင်သည်။ ခါး လိုက် ၁၂ ယောက်လည်း
နည်း တူ ပေး သည်။ ခါး လိုက်ရသည် ဝေါပလာ ဂသည်သူတို့မှာ ခါး မိုး ကြိုး ခဆင့်အိမ်
ဖြူကတ္တီပါနီသွတ်၍ ဆောင် ဂသည်။ မိဖုရား တို့တွင် မြင်သည်သား ကိုယ်လုပ်တွင် မြင်
သည်သား တို့ကို ခါး ပေး လျှင် ခါး မိုး ကြိုး ဆင့်အိမ်ဖြူသက္ကလပ်အိတ်သွတ်၍ ဆောင် ဂ
သည်။ ဝန်ကြီး အတွင်း ဝန်တို့ကို ခါး ခွေး မ ခွေး ငယ်သပ္ပဂာ ခွဲ ပတ္တမြား စီအိမ်

မည်း ၊ သင်္ဂီ မွမ်း သံပတ်ရတနံ ပတ္တမြား စီ ပေး ၍ ဆောင်ရသည်။ သည် နောက်
 မီး မည်း သင်္ဂီ မွမ်း သံပတ်ရတနံ အရင်း အဖျား သက္ကဒိန် ငုံ ပတ္တမြား အပြည့်စီ
 ပေး ၍ ဆောင်ရသည်။ သည် နောက်မီး ပန်း က တော့ခံ ရွှေ မှုဒရက်သီး ရွှေ
 ပတ္တမြား စီ ပေး သည်။ ရွှေဝန်ကြီး တို့တွင် ဗညား ကျမ်း တော ၊ နန္ဒ ယော်ထာ ၊
 သီရိ ဇေယျ ကျော်ထင် ၊ သီရိ ဇေယျ နော်ရထာ ၊ နေ မျိုး နော်ရထာ ၊ မဟာသတိုး
 သီဟသူရ ၊ နေ မျိုး ဇေယျ နော်ရထာ တို့ကိုသည် မီး နည်း တူတွင် သွေး ချောင်း ခံ
 ငုံ ရွှေတွင်၍ ပတ္တမြား အပြည့်စီ မီး ကို ဆောင်ရသည်။ အတွင်း တော်မြဲအမူး အမတ်
 တို့ကို မီး ပေး လျှင် ရွှေ မီး ဆောက်ပြည့်အိမ်ပြည့်သင်း ချော ပေး သည်။ ရွှေ မီး
 ကျောက်အိမ်ပါ ပေး သည်။ သည်ကူပိန်ရ၍ အတွင်း ဘဝေါ နေရသစနည်း နေရသ
 သို့ ရောက်လျှင် ရွှေ မီး ဆောက်ပြည့်အိမ်ပြည့်အ မြောက် ပေး ၍ ဆောင်ရသည်။ သည်
 နောက်ဒူး နေရသသို့ ရောက်လျှင်တွမ်း ခွက်အဝန်း ရလျှင် မီး ခွေး မ ခွေး ငယ်
 သမ္ပရသ ခွံ ပတ္တမြား စီအိမ်ကတ္တီပါနီစိမ်း တွတ်သံပတ် ၅ တန့် ကျောက်စီ ပေး ၍ ဆောင်
 သည်။ သည် နောက် တော် နေရသသို့ ရောက်လျှင် မီး အိမ်မည်း ၊ သင်္ဂီ မွမ်း ၊ သံပတ်
 ၅ တန့် ပေး သည်။ သည် နောက် မီး မည်း သင်္ဂီ မွမ်း သံပတ်ရတနံ ဆင်၍ ပေး သည်။
 အတွင်း တော်မြဲ မီး ရသသူတို့ကို မြို့ဝန် ခန့်လျှင် ပေး ရင်း မီး ကို ရွှေတိုက် တော်သို့
 သွင်း ၍ မီး မိုး ကြိုး ဆင်အိမ်ဖြူအ ပြောက်လုပ်၍ ဆောင်သည်။ အတွင်း တော်မြဲတို့
 တွင် မီး ရရင်း ရှိသသူတို့ကို ဝင်း မှူး ခန့်လျှင် ဝင်း မှူး ကိုအပ်၍ ဆောင်သည်။ ပေး
 ရင်း မီး ကိုတိုက် တော်သို့သွင်း ရသည်။ ဝင်း မှူး မီး မှာ ရွှေဝင်း မှူး မီး ရွှေ
 ဆောက်ပြည့် ခွေး မ ခွေး ငယ် နောက်ပိတ်သံပတ် ၅ ခွန် ပတ္တမြား စီအိမ်သံပတ် ၅
 တန့် ပတ္တမြား စီ မှန်ကူအ ပြောက်ထုအနား ပတ္တမြား စီလက်ျာ ဝင်း မှူး မီး နည်း
 တူတွင်အိမ်နီနန်း ပြောက်ထုအနား ပတ်လည် ပတ္တမြား စီလက် ဝဲ ဝင်း မှူး မီး နည်း
 တူတွင်အိမ်ဖုံး နန်း အ ပြောက်ထုအနား ပတ်လည် ပတ္တမြား စီအ နောက် ဝင်း မှူး
 မီး နည်း တူတွင်အိမ်စက်ဝန်း အ ပြောက်ထုအနား ပတ်လည် ပတ္တမြား စီ ပေး ၍
 နှဆောင်ရသည်။ အတွင်း တော်မြဲတို့တွင် မီး ရသသူတို့ကို ဝန် ယောက် ခန့်သည်ဖြစ်
 စေအ နောက် ဝန် ခန့်သည်ဖြစ် စေ ပေး ရင်း မီး ကို ရွှေတိုက် တော်သို့သွင်း ရသည်။
 မီး မ ဆောင်ရ။ လွတ် တော်ရုံး တော်မြဲ မှ စ၍ အိပ်လှည့်မရှိ မမြဲ မစွဲ ရအမူး အမတ်

တို့တွင် ဝန်ကြီးမြင်း ဝန်ကြီးဝန်တို့၏ ပေး သည့် ဓါး ကို ဆောင် ရသည်။ ဆောင် မြ ဓါး ကို ဆောင် ရသည်။ သည်ပြင် အမှတ် ဝမ်း ပွဲလမ်း ရသည့် သူတို့မှ ဓါး အ ဆောင် လက် ကိုင် လွတ်အိမ် ရွှေ ငါး မတ် ခံတွင် ကိုသွား လာ ယူင် ဆောင် ရသည်။ ၄၀ တော် သား ခန့် ယူင် ဓါး ခွေး မ ခွေး ငယ် နောက် ပိတ် ရွှေ အိမ် ကတ္တီ ပါနီ မှမ်း သံပတ် ၂ တန့် တွင် ကို ရွှေတိုက် တော် က အပ်၍ ဆောင် ရသည်။ ၅၀ တော် သား ခန့် ယူင် ဓါး နည်း တူတွင် သံပတ် ၃ တန့် တွင် ကို ရွှေတိုက် တော် က အပ်၍ ဆောင် ရသည်။ ၄၀ တော် သား ၅၀ တော် သား တို့မှ ပြဿဒိ တော် တွင် မြ ရသည်။ ဝန်ကြီး တို့မှ စ၍ အတွင်း တော် မြတို့ အမှူး ကြီး အမတ်ကြီး တို့သား ကိုစား တော် ကွမ်း ရေ ကိုင် ခန့် ယူင် အမည် ရသည် ဖြစ် စေ။ မရသည် ဖြစ် စေ ရွှေ ဓါး ဆောက် ပြည့်အိမ် ပြည့်အ ပြောက် ထုတိုက် တော် က အပ်၍ ဆောင် သည်။ မာရဘင် သင်း မှူး ခန့် ယူင် သင်း မှူး တို့စွဲ ဆောင် မြ ရွှေ ဓါး ဆောက် ပြည့်အိမ် ပြည့်သင် ချော ကိုတိုက် က ဆောင် ရသည်။ မြေနန်း တော် ရွှေ သူရဲ ကြီး သင်း စုကို အမှူး သည် ယူင် ရွှေ ဓါး ဆောက် ပြည့်အိမ် ပြည့်အ ပြောက် ထု ဓါး ကိုတိုက် တော် က ပေး အပ်၍ ပြဿဒိ တော် တွင် မြ စွဲ ရသည့် သူရဲကြီး သား တို့ထံ မှာ မမြေ ရ။ သည် ပြင် မြေနန်း တော် ရွှေ သင်း မှူး မှ စ၍ မြင်း သင်း စုသား တို့ကို အမှူး ကြီး ခန့် ယူင် ဓါး မ ပေး ၊ ဓါး မိုး ကြီး ဆင်အိမ်ဖြူ အ လျှောက် လှုပ်၍ အိပ် လှည့်အိပ် ဖန် ဝင် တွက် ယူင် ဓါး ကို စွဲ၍ မြ စွဲ ရသည်။ မာရဘင် စုတွင် ခေါင်း အဝန်း ထောင် က ခန့် ထား ယူင် ဓါး အ ဆောင် လက် ကိုင် လွတ် ရွှေ အိမ် ရွှေ ပြည့်သင် ချော အရင်း အဖျား ရွှေ ငါး ပတ် ခံတွင် ပေး သည်။ အစုလည်း ပေး သည်။ ဓါး အ ဆောင် လက် ကိုင် လွတ် ရွှေ ချော ပေး သည်။ အစုလည်း ဓါး နှင့် သတ္တလုပ် ကိုတိုက် တော် က ပေး အပ် သည်။ သည် ပြင် ခေါင်း အ ဝန်း သွေး သောက် ကြီး များ မှာ ဓါး မိုး ကြီး ဆင်အိမ်ဖြူ ကို တော် က ပေး အပ် သည်။ ကျပ်ကွမ်း ခွက် ပေး သည် ကား အိမ် ရွှေ မင်း မှာ ကွမ်း ခွက် ပုံ နန်း ဇာ ပေါက် ပတ် ပတ် လည် ပတ္တမြား စီအနား ကျောက် ပတ္တမြား ၃ ရစ် စီ ဩတ် ခွက် လက် ဘက် အိုး တ ကောင်း ပိတ် အထွတ် ပတ္တမြား အပြည့် စီကို ဆောင် သည်။ ညီ တော် သား တော် ဝေါရသည့် သူတို့မှ လည်း ကွမ်း ခွက် ပုံ နန်း ဇာ ပေါက် ကျောက် ပတ္တမြား ၃ ရစ် စီ ဝေါပလာ ရသည့် သူတို့မှ ကွမ်း ခွက် ဂ ထောင် အနား ပတ္တမြား ၃ ရစ် စီကို ဆောင် သည်။ မိဖုရား တို့တွင် မြင် သည် မင်း သား ကိုယ် လုပ် တော် တွင် မြင် သည် မင်း သား တို့

မှာ ရွှေပြင်မြင်မိရိလဘက်အိုး ကိုစ၍ ပေး သည်။ ကျင်း ရိုး နွဲ့အရိုး အယတ်ကို
 ဟင်း သပဒါး သုတ်ကို ဆောင်သည်။ ဝါဝင် ဝါထွက်ကံ တော့တက်ရလျှင်ထမ်း စင်ဟင်း
 သပဒါး သုတ်ကိုကျင်း ငြီး အုပ်၍ စီး သည်။ သည် နေဘက်ကွမ်း ခွက်ဂ ယောင့်လဘက်
 အိုး ကျင်း ငြီး ငယ် ရေခွက် ပေး ၍ ဆောင်သည်။ သည် နေဘက်က တောင်း ပိတ် ပေး
 သည်။ သည် နေဘက်ခါး မိုး ငြီး ဆင့်အိမ်ဖြူသက္ကလပ်အိပ်သွတ် ပေး ၍ ရွှေဆောင်ရ
 သည်။ သည် နေဘက်ပြင် ခွက်အထွတ်ပတ္တမြား စီ ပေး သည်။ သည် နေဘက်မြင်း ကကိုင်း
 ညောင်ရွက် ငွေပွင့်နင်း နှင်း သိပ်အိမ် မြေောင် ရွှေဇဝါက တောင်အနား သံငုံ
 ရွှေပိန်း အလံအလယ်တိုး ဂုတ်ပန်း ခက်ကိုက်ချသေး သွတ် ရွှေ ရေး ၊ သည် နေဘက်
 သက္ကလပ်တင်ရန်း ညောင်ရွက်ခုဆင့်။ သည် နေဘက်က တောင်း ပိတ်လဘက်အိုး အ
 ထွတ်ပတ္တမြား စီ ပေး ၍ ဆောင်သည်။ ရွှေ ဖွေး အင် ပေး သည်။ သည် နေဘက်ကတ္တီ
 ပါတင်ရန်း မြင်း ငြီး ကတ္တီပါတင်ရန်း ရွှေကြယ်တတ် ပေး သည်။ စီး နှီး ရ ပေး သည်။
 သည် နေဘက်ကွမ်း ခွက်အနား ပတ္တမြား တရစ်စီ ၂ ရစ်စီ ၃ ရစ်စီ ပေး သည်။ မှူး
 တော်မတ် တော်တို့မှာ အတွင်း ဘဝေါစနည်း နေရသည့် ရေဘက်လျှင် ရွှေပြင်လဘက်
 အိုး ပေး ၍ ဆောင်သည်။ ကျင်း ရိုး နွဲ့အဖြူကို ဆောင်သည်။ သ ဖွေး အနီမသုတ်။ ဝါ
 ဝင် ဝါထွက်ကံ တော့လျှင်ထမ်း စင်စီး အား ရှိလျှင်ထမ်း စင်အနီသုတ်ကိုကျင်း ရိုး နွဲ့
 ကိုအုပ်၍ စီး သည်။ သည် နေဘက်ဒူး နေရသည့် ရေဘက်လျှင်ကျင်း ငြီး ကျင်း ငယ်ဆင်
 ချက်ချိတ်တိုက်အနီး ဂံခံကို ပေး ၍ ကျင်း ရိုး နွဲ့ထွင်တတ်၍ ဆောင်သည်။ သည် နေဘက်
 ကွမ်း ခွက်လဘက်အိုး ကိုအဝန်း ပေး ၍ ဆောင်သည်။ သည် နေဘက်ကျင်း ၂ ခံ။ တော်
 နေရသည့် ရေဘက်လျှင်ကျင်း ၅ ခံ ပေး သည်။ တ ကောင်း ငိုတ် ပေး သည်။ ထမ်း စင်
 လက်ခတ် ပေး သည်။ မြင်း က ရွှေဇဝါက တောင် ရွှေ ရေး အောင်း တင်ရန်း ငွေ
 ဖွေး အင် ပေး သည်။ သည် နေဘက်သံလျင်း တလည်း ၅ ဝန်း ထီး နီ ညောင်ရွက်ဝဆင့်
 သံလျင်း တလည်း ၇ ဝန်း ထီး နီ ညောင်ရွက် ၂ ဆင့် နေဘက်ခုဆင့် ပေး သည်။ သက္ကလပ်
 တင်ရန်း ပေး သည်။ စည်ဖြူပေး သည်။ သည် နေဘက် တော် နေရသည့် ရေဘက်
 လျှင်ကျင်း ငြီး ငယ်ဆင် စွယ်ချက်ပြည့် ပေး သည်။ ဆင် ပေါင်း ဝန်း နက်အချက် ရွှေ
 ပေး ၍ စီး နင်း ရသည်။ ရှမ်း ပြည်ယွန်း ပြည် စော်ဘွား တို့မှာကွမ်း ခွက်အဝန်း
 ပေး သည်။ နေဘက်ဂ ယောင့်ကွမ်း ခွက်ကို ပေး သည်။ သည် နေဘက်ကဆယ်နှစ်ရသ

သီကွမ်း ခွက်ကို ပေး သည်။ သည် နောက် ကျောက်ပတ္တမြား စီကို ပေး သည်။ သုံး ဆယ်
 စား လဲချား စား တို့မှ စ၍ မြို့စုစား တို့မှ ရွှေကျပ်လဘက်အိုး အဝန်း စ၍ ပေး
 သည်။ သည် နောက်ကွမ်း ခွက်အဝန်း ပေး သည်။ အိန္ဒဂီရီဘုမ္မဂီရီသည် ၂ မြို့ကို အ
 ဆောင် ပေး လျှင် ငွေကျပ် ငွေလဘက်အိုး စ၍ ပေး သည်။ သည် နောက်မိုး ငြိုး
 ကျပ်မိုး ငြိုး လဘက်အိုး စ၍ ပေး သည်။ သည် နောက် ရွှေကျပ်လဘက်အိုး ပေး ၍
 ဆောင်ရသည်။ သ ငွေ တို့ကို အဆောင် ပေး သည်ကား ငွေကွမ်း အစ်မိုး ငြိုး ကျပ်
 ခွက်မိုး ငြိုး ကရား ပေး ၍ ငွေကွမ်း အစ်ကိုပိုး ကွန်ချာအိတ်နှင့် သွတ်၍ ဆောင်
 သည်။ သည် နောက်မိုး ငြိုး ကွမ်း အစ်ကျပ်ခွက် ရွှေမိုး ငြိုး ကရား အထွတ် ရွှေကို ပေး
 ၍ ဆောင်ရသည်။ သည် နောက် ရွှေကွမ်း အစ်ကျပ်ခွက် ရွှေကရား ပေး ၍ ဆောင်
 ရသည်။ ဂျော်ကား ဂျော်မှတ် ပေး သည်ကား အိမ် ရွှေမင်း မှာ ဂျော်ကား ဦး ဝဲ
 ရွှေစက်ကွင်း အပြည့် ရေး လုလင်ထိုင် ဝဲဘီ တရင် နှင့် ပုံထိုင် ရွှေ ခြံဆစ်ခင်တရင်
 အမိုး ခိုနန်း အလယ်စက်ကွင်း ရွှေ ရေး အမွမ်း ချင်ပိတ် ရွှေပိန်း အခွက် ရွှေဝစု
 အနီဝစု အောင်း ဖြူဦး ၃ ပွင့် ဝဲ ၂ ပွင့် ငွေငြိုး ငွေက တော့အလံနီ ဂျော်တက်နီ ငွေ
 နှင့် ငွေခရတ်တင်သည်။ ဂျော်ကား နီ ၂ စင်း ၊ သည် ၂ စင်း ကို ပေး ၍ စီး ရသည်။
 ညီ တော်သား တော်တို့ကွင် ဝေါရသသူတို့ကို ဂျော်ကား ဦး ဝဲတဖက် ရွှေ ရေး ဂျော်
 မှတ်စက်ဝန်း ပန်း တပွင့် ရွှေငှက်ပျံ ဝချ ရွှေ ရေး ပရိတ်ချီဆင့် ဦး ဝဲလုလင်ထိုင်
 ခင်တရင်အမွမ်း ချင်ပိတ်နီအမိုး နီတက်ဖြူအောင်း ဖြူဦး ၃ ပွင့် ဝဲ ၂ ပွင့် ရွှေငြိုး
 ငွေက တော့အလံနီ ပေး ၍ စီး နင်း ရသည်။ ဝေါပလာဝရသသူတို့မှာ နည်း တူကွင်
 ငှက်ငှခုစီ ပေး ၍ စီး နင်း ရသည်။ သည်ပြင် မိဖုရား ကွင်မြင်သည့်မင်း သား
 ကိုယ်လုပ်ကွင်မြင်သည့်မင်း သား တို့မည်သသူ ဂျော်မှတ်နည်း လုပ်ရမည်ပုံ ပေး ၍ လုပ်
 ဆောင်စီး နင်း ရသည်။ မူး တော်မတ် တော်တို့မှာ တော် နေဘူး သည်သူတို့ ဂျော်
 မှတ်ပုံဂြိုသည့်အတိုင်း ပရိတ်ချည်ဝဆင့် စ၍ ပေး သည်။ သည် နောက် ၂ ဆင့်တိုး ၍ ပေး
 သည်။ သည် နောက် ဝဆင့်တိုး နှ့် ပေး သည်။ ဒူး နေရသလည်း မည်သသူ ဂျော်မှတ်နည်း
 ပုံ ပေး ၍ လုပ် ဆောင်ရသည်။ စီး နင်း ရသည်။ ဂျော်ကား ဂျော်မှတ်မှာ ဒူး နေ
 ရသည့် ရောက်မှ ဂျော်ကား ဦး တဖက် ရွှေ ရေး အမှတ်ပန်း ပွင့်ခင်တယင်မိုး ဖြူ
 အခွက်နီ အောင်း နီ ၃ ပွင့် သစ်ပွတ်က တော့ချိတ်နီတိုက်ဆွဲငြိုး ပိုး နီ ဂျော်ကား တက်

ဖြူကို ပေး၍ စီးနင်းရသည်။ တော်နေရာသို့ ရောက်မှ လှော်ကား ပုဂံချည်
ခင်တယ်အမွမ်း ချင်ပိတ်နီအမိုး နီလှေမှတ်တို့ကို ရွှေပေးသည်။ ဝင်းမှူးတို့ လှေ
မှတ်မှာ ရွှေဝင်းမှူးကို မှန်ကုမှတ်အလံနီ၊ လက်ဝင်းမှူးကို ခိုနန်းမှတ်အလံဝါ၊
လက်ဝဲဝင်းမှူးကို ပုံနန်းမှတ်အလံပြာ၊ အနောက်ဝင်းမှူးကို စက်ဝန်းအလံနက်၊
ဒူးနေရာသို့ ရောက်မှ ပေးသည်။ တော်နေရာသို့ ရောက်လျှင် လှေမှတ်တွင် ပုဂံ
ချည်နှင့် ခင်တယ်အမွမ်း ချင်ပိတ်နီကိုတိုး၍ ပေးသည်။ ဖြိုဝန်လှေမှတ်မှာ ဒူးနေ
ရာသို့ ရောက်လျှင် ဒေါင်းဂျပ်မှတ်နှင့် အလံနီကို ပေးသည်။ တော်နေရာသို့ ရောက်
လျှင် ပုဂံချည်နှင့် ခင်တယ်အမွမ်း ချင်ပိတ်အမိုး နီကိုဆင့်၍ ပေးသည်။ မူးတော်
မတ်တော်တို့တွင် ဒူးနေရာသို့ ရောက်မှ လှော်ကား လှေမှတ်၍ စီးနင်းရသည်။
လောကသရဘူရား ဒါယကာမင်း တရားလက်ထက်စား ရေတွမ်းတော်ကို န
န္ဒသူ၊ အတွင်းဝန်နန္ဒာယတို့သည် နေရာစနည်းနေကပင် လှော်ကားလှေမှတ်
ပေး၍ စီးနင်းရသည်။ လောကသရဘူရား ဒါယကာမင်း တရားလက်ထက်
တွင် စနည်းနေအတွင်း ဘဝေါနေနေရာသို့ ရောက်လျှင် လှော်ကားလှေမှတ် ပေး
သည်။ အဝေးမြို့စော်ဘွားတို့တွင် လှေမှတ်ပေးသည်ကား ဗန်းမော်စော်ဘွား
ညောင်ရွှေစော်ဘွားတို့ကို လှေစက္ကဝက်ဂျပ်ခေါင်းအမြီးအတောင်ရွှေတစုအနီ
တစုကို ပေး၍ စီးနင်းရသည်။ မင်းသားမြင်းမှူးမူးတော်မတ်တော်တို့အစဉ်
စီနင်းမြို့ကျီးကကား၊ မိဖုရားတွင်မြင်သည့်မင်းသားကိုယ်လုပ်တော်တို့တွင်
မြင်သည့်မင်းသားတို့မှာ မြင်းကညောင်ရွက်ခြေချပ်ကကိုင်းကတောင်ဆွဲရက်ဘောက်
သမ္ပရာခွန်နင်းနှင်းသိပ်၊ အိမ်မြေောင်ဆက်၊ နားက၊ ရင်ပတ်တွင်းငွေဇ
ဝါကတောင်ပြင်ဟင်းသပဒါးသုတ်အတွင်း အနီသုတ်မြင်းကြီးသက္ကလပ်မွမ်းသင်
ချောစီးနှီးသက္ကဒိန်သက္ကလပ်မွမ်းအောင်းတင်ရန်းဘောက်တက်နှင့်စီးနင်း
ရသည်။ မြင်းမှူးနေရာနေတို့မှာ မြင်းကညောင်ရွက်ခြေချပ်ကတောင်ဆွဲရက်ဘောက်
သမ္ပရာခွန်နင်းနှင်းသိပ်အိမ်မြေောင်ဆက်ပါးကငွေဇဝါကတောင်ပြင်ဟင်း
သပဒါးသုတ်အတွင်း အနီသုတ်မြင်းကြီးသက္ကလပ်မွမ်းစီးနီသက္ကဒိန်သက္ကလပ်မွမ်း
အောင်းတင်ရန်းနောက်အောက်တက်နှင့်စီးသည်။ တော်နေရာတို့မှာ မြင်း
မှူးတို့နည်းကကိုစီးသည်။ နေရာလေးသွယ်နေတို့မှာ နည်းတူတွင် ညောင်ရွက်၅

ချစ်စီး သည်။ နှိး ခေါက် နေ့နှိး ခေါက်မ နေ။ အမည်ရ၊ မြင်း ခေါင်း ၊ အမှူး
 အကြီး ၊ စာ ရေး ၊ စာ ချိတို့မှာမြင်း က ညောင် ရွက် ၅ ချပ်ကကိုင်း က တောင်ဆွဲ
 ရက် ဘောက်သမ္ပရသ ခွန်နှင်း နှင်း သိပ်အိမ် မြေ ဝင်ဆက်ပါး ကာ ငွေ ဇဝါက တောင်
 ပြင်အနီသုတ်အတွင်း အနက်သုတ်မြင်း ဤး သက္ကလပ်အစိန်း အနီတန့်စီး နှိး ဘက်ဝန်း
 သက္ကလပ် မှမ်း အောင်း တင်ရန်း နေ ဘက်တက်မထည့်ရ။ မြင်း တော်သည်တို့မှာ
 မြင်း ကအနက်သုတ် ညောင် ရွက် ၃ ချပ်ကကိုင်း က တောင်ဆွဲရက် ဘောက်သမ္ပရသ ခွန်
 နှင်း နှင်း သိပ်အိမ် မြေ ဝင်ဆက်ပါး ကာ ငွေ ဇဝါက တောင်အနက်သုတ်မြင်း ဤး
 ၄ မ်း ၅ က်ဤး စီး နှိး ပန်း နီဝါထည့်မှမ်း တင်ရန်း အစုံရက်ကိုစီး သည်။ မြင်း
 ဤး ကား ငွေ ဇဝါ ပေး ၍ စီး နင်း ရသည်ကား အိမ် ရှေ့မင်း မှာမြင်း က
 ညောင် ရွက် ၉ ချပ်ကကို ရှေ့ပ စွန် ခွန် မှမ်း ၍ အပြောက်ထုသည်။ တမြူဟင်း သပဒါး
 သုတ်သည်။ က တောင်ဆွဲရက် ဘောက်သမ္ပရသ ခွန်အုပ်ဆက်ပါး ကာကို ရှေ့ပ စွန် ခွဲကွပ်
 သည်။ နင်း နှင်း သိပ်အိမ် မြေ ဝင်ရင်ပတ်ကွင်း ဆက်ကို ရှေ့ဇဝါထည့်သည်။ က တောင်
 မည်း သရီမှမ်း ၍ အနား ကို ရှေ့ရက်ပြား ကွတ်သည်။ မြင်း ဤး မည်း သရီမှမ်း
 ၍ ရှေ့ချည်တတ်သည်။ တင်ရန်း ညောင် ရွက် ၃ ဆင့် နှင့် မည်း သရီမှမ်း သည်။ အောင်း
 ပပွါး ကိုပိုး စုံထည့်၍ ပေး သည်ကိုစီး နင်း ရသည်။ ညီ တော်သား တော်တို့တွင် ဝေါ
 ရသည်သူတို့မှာသည်နည်း တူတွင် ရှေ့ပ စွန် ခွဲ မမှမ်း ရှေ့ဇဝါသဖြစ်သည် ပေး ၍ စီး
 နင်း ရသည်။ မိဖုရား တို့တွင်မြင်း သည်မင်း သား ကိုယ်လုပ် တော်တို့တွင်မြင်သည်
 မင်း သား တို့ကိုမြင်း က ညောင် ရွက် ၉ ချပ်ကကိုင်း က တောင်ဆွဲရက် ဘောက်သမ္ပရသ
 ခွဲ နင်း နှင်း သိပ်အိမ် မြေ ဝင်ရင်ပတ်ကွင်း ဆက်ပါး ကာ ရှေ့ဇဝါက တောင်အနား
 ငုံ ရှေ့ပိန်း အလယ်ကိုတိုး ရုပ်ပန်း ခက်ကိုက်ချူး ဝေး သွတ်တမြူလွတ်စီး နှိး သက္ကဒိန်
 မြင်း ဤး သက္ကလပ် အောင်းတင်ရန်း နေ ဘက် တောင်တက်နှင့် ပေး ၍ စီး သည်။ သည်
 နေ ဘက်သက္ကလပ်တင်ရန်း ညောင် ရွက် ၃ ဆင့် ပေး ၍ စီး သည်။ သည် နေ ဘက်မြင်း
 ဤး သက္ကလပ်တွင် ရှေ့ဤယ်တပ်၍ စီး သည်။ သည် နေ ဘက်မြင်း ဤး တင်ရန်း ကတ္တီပါ
 မှမ်း ပေး ၍ စီး သည်။ မူး တော်မတ် တော်တို့မှာ ဒူး နေ ရသည့် ရေ ဘက်၍ ကွမ်း
 ခွက် ပေး ပြီး မှမြင်း ကကိုင်း ညောင် ရွက်က တောင်ဆွဲရက် ဘောက်သမ္ပရသ ခွဲ နင်း
 နှင်း သိပ်အိမ် မြေ ဝင်ရင်ပတ်ကွင်း ဆက်ပါး ကာ ရှေ့ဇဝါက တောင်အနား ငုံ ရှေ့

ဝိန်း အလယ်စာမရီရုပ်ပန်း ခက်ကိုက်ချူး သေး သွတ်တမြဲလွတ်စီး နှီး သက္ကဒိန်
သက္ကလပ်မွမ်း မြင်း ဤ သက္ကလပ်မွမ်း အောင်း တင်ရန်း နောက်တက်ပေး ချ်
စီး သည်။ သည် နောက်တော် နေရသို့ ရောက်လျှင်သက္ကလပ်တင်ရန်း ပိုး ပန်း ပျိုး
ပေး ချ်စီး သည်။ ရတနာပူရအင်း ဝမြဲတွင်အစဉ်သုံး ဆောင်ရိုး ကား မိဖုရား
တွင်မြင်သည့်မင်း သား တို့မှာ ငယ်ရွယ်၍အတွင်း တော်မှာ နေစဉ်မြင်း ကရွေပ
စွန်ခွဲမွမ်း ကျောက်စိပယင်း စီဖြစ် စေမြင်း ဤ ရွေ့ကြယ်တပ်ပယင်း တက်ဖြစ်
စေတွမ်း ခွက်မွမ်း တက်ပယင်း တက်ကျောက်စီဖြစ် စေရွေရက် ငွေရက်ပုဆိုး ဖြစ်
စေပေး လျှင်အတွင်း တော်မှာ နေစဉ် ဆောင်ရွက်ဝတ်ဆင်ရသည်။ အရွယ်သို့ ရောက်
၍ပြင်အိမ်တွင် နေ၍မင်း သား နေရသို့ ရောက်လျှင်အတွင်း မှာ နေစဉ် ပေး
သည့်အဆောင်အရွက်များ ကိုမဆောင်မဆင်ရ။ မိဖုရား တွင်မြင်သည့်မင်း သား
ကိုယ်လုပ် တော်တွင်မြင်သည့်မင်း သား တို့ နေရသို့ ရောက်လျှင်အစဉ် ဆောင်ရွက်
သုံး ဆောင်မြဲကား မင်း သား နေရသို့ ရောက်၍သွား ခွင့်ရှိ၍သွား လာ
သည်ဖြစ် စေဝါဝင် ဝါထွက်သဘင် တော်တက်ဖြစ် စေမြင်း စီး လျှင်မြင်း ကညောင်
ရွက်ဇချပ်ကကိုင်း ကတောင်ဆွဲရက် ဘောက်သမ္ပရာ ခွဲနင်း နှင်း သိပ်အိမ် မြောင်
ရင်ပတ်တွင်း ဆက်ပါး ကာ ငွေဇဝါက တောင်ကတွင်း အနီပြင်ဟင်း သပဒါး သုတ်
မြင်း ဤ သက္ကလပ်မွမ်း သင်ချောစီး နှီး သက္ကဒိန်သက္ကလပ်မွမ်း အောင်း တင်
ရန်း နောက်တက် အောင်း လုံး ကိုဆွဲ၍ စီး သည်။ တွမ်း ထုတ် ရေတကောင်း ဖက်
ကတော့အုပ်ကို ဆောင်သည်။ ဆေး တန်ဖျား ရွေ့ခြံဆွဲချင် စွပ်ကို ဆောင်သည်။ နေ
ရသင်ဖြူး အနား မွမ်း ဆောင်သည်။ အမည်ရလျှင်ခမောက်တင်ကိုဟင်း သပဒါး
သုတ်ခမောက်တင် နေရအုပ် ဆောင် သည်။ ဆေး တန် အရင်း ခွေး မိုး ဤ
ရွေပရိတ်ချည်စွပ်ကို ဆောင်သည်။ ကျိုင်း ဆောင်အား ရှိလျှင်ကျိုင်း ရိုး နွဲ့အရိုး အ
ယပ်ဟင်း သပဒါး သုတ်ကို ဆောင်၍ ရွေ့လှလင် စည်ယပ် နှင့်စည်၍ကျိုင်း နောက်တွင်
မြင်း ဦး စီး သည်။ သည် နောက်တွမ်း ထပ် ရေတကောင်း နေရသင်အုပ်ခမောက်
တင် ဆေး တန် ဆေး ကျပ် ဆောင်၍သွား သည်။ ဝါဝင် ဝါထွက်သဘင် တော်ထက်တွင်ထမ်း
စင်စီး အား ရှိလျှင်ထမ်း စင်ဟင်း သပဒါး သုတ်ကိုကျိုင်း ရိုး နွဲ့အရိုး အယပ်ဟင်း
သပဒါး သုတ်ကို နောက်ကအုပ်၍ ကော်ဇော ၄ ထောင့် နှိအုံး ကိုထမ်း စင်တွင်ခင်း

ရှိစီး သည်။ အိမ်ဆောက်လှူငှာ ဖုလှည့်အမွမ်း ချင်ပိတ်သင် ချောတုရင်ပျား တတ်
 သည်။ အိမ်ခြံကိုမြင်း ဣမ်း ကာ၍ မာရဘင်ကန်သည်။ ခြံတံခါး ရွက်၂ဘက် နှင့်ရက်
 ဘောက်၃တန်းရှိသည်။ ရွှေကျပ်မြင် မိုရ်လဘက်အိုး ရလှိုင်လဘက်အိုး ရေတကောင်း
 ကတော့အုတ်ကိုမြင်း နောက်ကဆောင်သည်။ ကွမ်း ခွက်ရှစ် ထောင့်ရလှိုင်လည်း
 ကွမ်း ခွက်လဘက်အိုး ရေတကောင်း အနောက်ကဆောင်သည်။ ဓါး အိပ်သွတ်ရလှိုင်
 မြင်း စီး သည်ဖြစ် စေ ခြေလှင်သွား သည်ဖြစ် စေအိပ်စွပ်ကို ရွှေကဆောင်သည်။
 ရွှေချည်ပါခြေနင်း စီး သည်။ လှေစီး လှိုင် လှေ လှော်ကား ဟင်း သပဒါး သုတ်စ
 ကြောအနီသုတ်ကိုစီး သည်။ လှော်ကား လှေမှတ်ရလှိုင်လက်သင်သန်ပန်စီးအား ရှိ
 ရာစီး သည်။ ဝတ်လုံကတ္တီပါဝတ်သည်။ ကျောင်း ဘုရား သွား လှိုင်ပန်း နှစ်ပုဆိုး
 သုဂန်ပုဆိုး နှင့်ဝတ်လုံ ရွှေရက်ပြား သဒေါင်လည်ကိုဝတ်ဆင်သည်။ ဝါဝင် ဝါကွတ်သ
 ဘင် တော်တက်ကိုမူကား မဝတ်မဆင်ရပေ။ မှ ဝတ်ဆင်ရသည့်သဒ္ဓါ စေတနာရှိ၍
 ကျောင်း ဆောက်၍လှူလှိုင်လယ် ပေ၇၂ထပ်ဖြစ် စေ ဇေတဝန်၃ထပ်ဖြစ် စေ ဆောက်
 ၍ မုတ်ထုတ်သည်။ အမွမ်း ချင်ပိတ်တုရင်ကို ရွှေပြည်ထည်သည့်အတွင်း အရိပ် နေခုံဘိနပ်
 အောက်ပန်း လှဆင်ကပ်ပတ်လည်ခုံ အောက်ပန်း လှထည်၍အုတ် လှေကား သုံး ဆူထည်
 သည်။ အတွင်း အရိပ် နေနှင့်မာရဘင်ကို ရွှေချယ်၍ထည်သည်။ တိုင်ကို ရွှေ ရေး တ
 ဘက်စဉ်၍ ရွှေပြည်ထည်သည်။ အရိပ် နေပြင်ပတ်လည်တွင်ကမ္ပတ်ကြီး ကမ္ပတ်ငယ်ပိတ်
 အိမ်တံခါး ဩဗ္ဗာန် ချောင်း ကို ရွှေချယ်၍ထည်သည်။ ဥကင်သမထည်ရ။ မှန်ကင်း မ
 စိုက်ရ။ အမိန့်တော်ရှိမှစိုက်ရထည်ရသည်။ မင်း သား တို့ဘာသာအိမ်ယာ ထောင်
 လှိုင်လက်ဆုံစား မယား မဖြစ်ရ။ မယား စာရင်း မပေး ရ။ အမွေမခံရ။ စုံ
 ဘက်တော် မူမှမယား စာရင်း ပေး ရသည်။ အမွေခံရသည်။ မြင်း များ နေရာ
 နေသို့ ရောက်သည့်အမည်ရ၍ မင်း သား နေရာသို့ ရောက်သည့်အစဉ် ဆောင်ရွက်
 မြဲကား မင်း သား တို့အသိမ်း တွင်မြင်သည့်တို့ကိုဆင် ပေး ကမ်း ရှိစီး တော်ဝင်း
 တော် ရွေး ဆင် တော် ရေ ပေး ရာမှာစီး နင်း ရှိညနံနက် ရေ ပေး ရသည်။
 ဆင်စီး မြင်း စီး ကွမ်း ကျင်လှိုင်မြင်း များ နေရာမှာချ၍ခစား ရသည်။ နောက်
 ခက်လုံမြင်း ၊ လက်ရွေး ငယ်မြင်း ၊ မြင်း သည်မြင်း ၊ စောပအိုမြင်း ၊ ပင်စည်
 မြင်း ၊ ဘောင်ကား မြင်း ၊ ကတူး မြင်း ၊ တနင်သာရီမြင်း ၊ တနင်း ပြည်မြင်း ၊

ရတိုင်း မြင်း ၊ မြေနဲမြင်း ၊ သရက်အင်း မြင်း ၊ ပယ်ကုက္ကိုး မြင်း ၊ ပြင်စည်မြင်း ၊
 လံဘုမြင်း ၊ သင်း ကောင်း မြင်း ၊ တပယ်င်း ကွဲမြင်း ၊ သည်မြင်း စုများ ကိုတစု
 တယောက်စီမြင်း များ ခန့်၍မြင်း မြေထွင်မြင်း များ တို့ကိုစား မြေလုပ် ခွန်တို့ကို
 မြင်း များ တို့ကသိမ်း ခံရသည်။ မြင်း များ ခန့်လျှင်မြင်း က ညောင်ရွက်ချက်ကောင်း
 က တောင်ဆွဲရက် ဘောက်သမ္ပရသ ခွံနင်း နှင်း သိပ်အိမ် မြေဝင်ဆက်ပါး ကာရင်
 ဘတ်တွင်း ငွေဇဝါက တောင်အတွင်း အနီသုတ်ပြင်ဟင်း သပဒါး သုတ်မြင်း ငြိုး သက္က
 လပ်မွမ်း သင်ချောစီး နှီး သက္ကဒိန်သက္ကလပ်မွမ်း အောင်း တင်ရန်း နောက်
 တက်နှင့်စီး သည်။ ဝါဝင် ဝါထွက်သဘင် တော်တက်ဖြစ် စေ ကျောင်း ဘုရား သွား လာ
 သည်ဖြစ် စေတွမ်း ထုတ် ရေတ ကောင်း က တော့အုပ် နောက်က ဆောင်သည်။ လှေစီး
 လျှင်လည်း လှေအနီသုတ်ကို မျော့ဝန်း ဟင်း သပဒါး သုတ်စ ကြော နက်တင်၍ စီး သည်။
 သွား လာလျှင် နေရသင်ဖြူး အနား မွမ်း ဆောင်သည်။ အမည်ရလျှင် ခမောက်
 ဟင်း သပဒါး သုတ်ခ မောက် နေ ရောင်အုပ် နောက်က ဆောင်း သည်။ အိမ်ဆင်
 ဝင်တိုက်ဗုစ္စဘက်ကန့်အိမ်ခြံကို ဝါး ခြမ်း အဖျား ချန်ရက် ဘောက်လျှိုကြက် ခြေကန့်က
 သည်။ ဆေး တန်ဖျား ရွေ့ခြွဲခြင်စွတ် ဆောင်သည်။ မြင်း များ နေရသ နေမြင်း
 များ တို့တွင်အမည်ရလျှင်မြင်း များ နေရသကနှုတ်၍မြင်း များ တို့လက်တွင်း ထွင်မင်း
 သား နေရသချ၍ခစား ရသည်။ မင်း သား တို့အစဉ် ဆောင်ရွက်မြဲကား မြင်း
 က ညောင်ရွက်ချက်ကောင်း က တောင်ဆွဲရက် ဘောက်သမ္ပရသ ခွံနင်း နှင်း သိပ်
 အိမ် မြေဝင်ရင်ဘတ်တွင်း ဆက်ပါး ကာ ငွေဇဝါက တောင်ဟင်း သပဒါး သုတ်အတွင်း
 အနီသုတ်မြင်း ငြိုး သက္ကလပ်သင်ချောစီး နှီး သက္ကဒိန်သက္ကလပ်မွမ်း အောင်း တင်
 ရန်း နောက်တက်နှင့်စီး နင်း ရသည်။ မြင်း စီး ၍သွား လျှင် ရွေ့လှလင်တစည်
 ယပ်နှင့်ကျိုင်း ရိုး နွဲ့အရိုး အတန်အယပ်ဟင်း သပဒါး သုတ်ကို ဆောင်သည်။ သည်
 နောက်စမြင်း သည် နောက်တွမ်း ထုတ် ရေတ ကောင်း ခမောက်တင်ဟင်း သပ
 ဒါး သုတ်ခ မောက် နေ ရောင်အုပ် ဆေး တန်ဖျားရွေ့ ချင်စွတ်ကို ဆောင်သည်။
 ရွေ့ခြွဲပါ ခြေနင်း ကိုစီး သည်။ ဝါဝင် ဝါထွက်သဘင် တော်တက်ကိုထမ်း စင်စီး အား
 ရှိလျှင်ဟင်း သပဒါး သုတ်ကို ကော် စော့မှီအုံး တင်၍ကျိုင်း ငြိုး ရိုး နွဲ့အရိုး အတန်
 အယပ်ကိုဟင်း သပဒါး သုတ် နောက်ကအုပ်စွတ်သည်။ တွမ်း ခွက်ဂ ထောင့်လဘက်အိုး

ရလျှင်ကွမ်း ခွက်လဘက်အိုး ကို နေဘက်က ဆောင်သည်။ လှေစီး လျှင် လှေလောင်း ကို
 တင်း သပဒါး သုတ်၍ စကြောအနီသုတ်အမွမ်း ချင်ပိတ်တင်း သပဒါး သုတ်ကိုတင်၍ စီး
 ရသည်။ လှော်ကား လှေမှတ်ရလျှင်လက်သင်သမ္ပာန်စီး အား ဂြိုရဘစီး သည်။ မီး
 သက္ကလဝအိတ်သုတ်ရလျှင် မီး ကို ရှေ့ဆောင်သည်။ အိမ်လံပုလည်နှင့်မြင်း ဖြမ်း ရက်
 ကပ်ကပ်သည်။ မူး တော်မတ် တော်တို့အစဉ်သုံး ဆောင်ရိုး ကား အမည်ရလျှင် ခ
 မောက်တင်ကိုချိတ်နီတိုက်၍အစိမ်း အဝါတန့်သည်ကို ဆောင်သည်။ အိမ်ခြံကိုကပ်စိတ်
 ကပ်သည်။ ကွမ်း ထုပ် ရေတကောင်း ပဝါနီဖုံး ၍ နေဘက်က ဆောင်သည်။ ဆေး
 တန် ရွှေချား တကျပ်ခန့် ဆောင်သည်။ လှေစီး လျှင်သစွေး အနက်သုတ် လှေကိုစီး
 အား ဂြိုလျှင်စီး သည်။ မြင်း ကညောင်ရွက်၅ချပ်ကကိုင်း ကတောင်ဆွဲရက်ဘောက်
 သမ္ပရဘခွဲနင်း နှင်း သိပ်အိမ် မြောင်ဆက်ပါး ကာရင်ပတ်ကွင်း ငွေဖဝါကတောင်
 ပြင်အနီသုတ်အတွင်း အနက်သုတ်မြင်း ဤး သက္ကလဝအနား ချည်ဖြူပျောက်ထိုး အစိမ်း
 အဝါတန့်စီး နှီး ဘက်ဝန်း သက္ကလဝမွမ်း အောင်းတင်ရန်း စီး နင်း သည်။ ကျိုင်း
 ဆောင်အား ဂြိုလျှင် ရွှေလှလင်၂စင်၊ သည် နေဘက်ကျိုင်း ရိုး နွဲ့အဖြူကို ဆောင်သည်။
 သည် နေဘက်ကွမ်း ထုပ် ရေတကောင်း ပဝါဖုံး သည်။ နေဘက်ခမောက်ဆောင်း
 ၍မြင်း စီး သည်။ သည် နေဘက်ခမောက်တင် ဆေး ဤပ ဆောင်သည်။ သဒ္ဓါစေတ
 နာစိတ်ဂြို၍ ကျောင်း ဆောက်လျှင်တဝယ်၂ထပ်ဖြစ်စေ၊ ဇေတဝန်၃ထပ်ဖြစ်စေ
 ဆင်ကပ်၃မျက်နှာ လှေခါး ခုဆူနှင့် ဆောက်လုပ်စေ၍ ကျောင်း ဦး ကရိပ်နေကို
 ရွှေပျောက် ပျောက်ထည်၍ စိန်ဖူး ရွှေပိန်း ထည်ကိုတပ်၍ ကောင်း မှပြုသည်။ ပြင်
 ဘဝေါအတွင်း ဘဝေါစနည်း သည် နေရဘုရားသို့ ရောက်လျှင်မြင်း ဤး မြင်း က
 နည်း တူတွင်စီး နှီး သက္ကဒါန်ဦး သက္ကလဝမွမ်း မြင်း ဤး သက္ကလဝမွမ်း အနား ချည်
 ပေါက် ပေါက်ထိုး အောင်းရက်ပျား နေဘက်တက်ထည်၍ စီး သည်။ ဝါဝင် ဝါထွက်သဘင်
 တော်ထက်တွင်ထမ်း စင်စီး အား ဂြိုလျှင်ထမ်း စင်ကိုအနီသုတ်၍ ကျိုင်း ရိုး နွဲ့အဖြူကို
 နေဘက်ကအုပ်၍ စီး သည်။ ဝတ်လုံဇာပယင်း ဝတ်သည်။ သက္ကလဝမွမ်း ခြေနင်း စီး
 သည်။ အိမ်ဆင်ဝင်တိုက်နှု ရောင် ဗုဒ္ဓါ၂ဘက်ကန့်အကာပျည် ထောင်ကမ္ပတ်ကြီး ကမ္ပတ်
 ငယ်သတ်သည်။ အိမ်ခြံကိုဝါး စိပ်အဖျား ချွန်ရက်ဘောက်ဂြို၍ကြက် ခြေကန့်၍ ရက်သည်။
 ကပ်ကိုကပ်သည်။ ဆေး တန်ဖျား ရွှေချချင် စွပ်ကို ဆောင်သည်။ လှေစီး လျှင် လှေ

လှော်ကား အနက်သုတ် မေ့၁၀ နန်း အနီသုတ်စ ခြောက်အနက်၊ အမွမ်း ချင်ပိတ်အနီ
 သုတ်ကိုတင်၍ စီး သည်။ ဂွေဗြဟ္မာလဘက်အိုး ဂုဏ်သွား ခွင်ဂို၍မြင်း နှင့်သွား လျှင်
 မြင်း ဂွေကလုလင် ၂ စည်စည်၍ ကျင်း ရိုး နွဲကို ဆောင်သည်။ သည် နောက် ဂွေကျွတ်
 လဘက်အိုး ရေတကောင်း ပဝါဖုံး ၍သွား သည်။ သည် နောက်စမြင်း သည် နောက်
 ခမောက်ဆေး တန်အခြေအရံတို့သွား သည်။ ခြေလျင်သွား လျှင်ခမောက်ဆောင်း
 ၍သွား သည်။ သည် နောက်က ဂွေကျွတ်လဘက်အိုး ရေတကောင်း ခမောက်တင်အ
 ခြေအရံတို့လိုက်သည်။ ကျွတ်လဘက်အိုး ကျင်း မဆောင်မြင်း စီး ၍သွား သည်ဖြစ်စေ
 ခြေကျင်သွား သည်ဖြစ်စေကွမ်း အုပ်လဘက်အိုး ကိုပဝါဖြူအခြေတ် ၂ ဘက်နှင့်ထုပ်၍ ရေ
 တကောင်း ပဝါနီအုပ် နောက်က ဆောင်သည်။ ခေါင်း ထုပ် ပေါင်း ၍သွား လျှင်ပု
 ဆိုး စက်အနား ပါကိုဝတ်သည်။ နေရ၁၃ သွယ် နေတို့သဒ္ဓါစေတနာ ဂို၍ ကျောင်း ဆောံ
 လျှင် ကျောင်း ကိုဆင်ကပ်လှည့်၍ လှေခါး ၂ ဆူထည့်သည်။ စိန်ဖူး ကို ဂွေဘိန်း ထည့်၍
 စိုက်သည်။ ကျောင်း ဦး အရိပ် နေကို ဂွေ၁စုအနီ၁စုထည့်၍ ကောင်း မှပြုသည်။
 ဒူး နေရ၁၃ သို့ ရောက်လျှင် မိုင်း လုံကိုဝတ်သည်။ အိမ် ဂွေနည်း တူထွင် နဘူး လည်
 ဆောက်၍ နေသည်။ ဆင်ကပ်လျှင်အိမ် ဂွေကဆင်ကုတ် ဆောက်သည်။ ကွမ်း ခွက်ဂုဏ်
 ကွမ်း ခွက်ကိုပဝါနီဖုံး ၍ ဆောင်သည်။ တကောင်း ပိတ်ဂုဏ် ဆောင်သည်။ သွား
 ခွင်ဂို၍သွား လျှင်ကွမ်း ခွက်လဘက်အိုး တကောင်း ဖုံး မဆောင်မယူရ။ မြင်း စီး
 သည်ဖြစ်စေ ခြေကျင်သွား သည်ဖြစ်စေကွမ်း လဘက်ကိုပဝါဖြူအခြေတ် ၂ ဘက်နှင့်ထုပ်၍
 ရေတကောင်း ကိုပဝါမဖုံး ဖက်က ဘော့ကြီး အုပ်၍ ဆောင်သည်။ လှော်ကား လှေ
 မှတ်ဂုဏ်လက်သင်ပန်စီး အား ဂို၁၃ စီး သည်။ လှေလောင်း ကိုဟင်း သပဒါး
 သုတ်စ ခြောက်အနီသုတ်အမွမ်း ချင်ပိတ်ဟင်း သပဒါး သုတ်ကိုတင်၍ စီး သည်။ အာအမိ
 အမသား တို့အရ၁အထူး မဂိုလွန်လျှင် ပျဉ်အဖုံး ကမ္ပတ် ဂွေထည့်၍ ဝါး ခုံချင်ပုနှင့်
 သင်္ဂြိုဟ်သည်။ သဒ္ဓါစေတနာ ဂို၍ ကျောင်း ဆောက်လျှင်ဆင်ကပ်ပတ်လည်ပြင် ခုံဘိန်ဝ
 ထည့်သည်။ အုတ် လှေခါး ၂ ဆူ ကျောင်း ဦး အရိပ် နေ ဂွေ၁စုအနီ၁စုတိုင် ဂွေဘိန်း
 ထည့်သည်။ စိန်ဘူး ဂွေဘိန်း ထည့်၍ ကောင်း မှပြုသည်။ ဘော် နေရ၁၃ သို့ ရောက်
 လျှင်မြင်း ကြီး မြင်း ကနည်း တူထွင် ညောင်ရွက်ဂုဏ်ရချပ်မြင်း ကြီး သက္ကလပ်မွမ်း သင်
 ချောက်စီး သည်။ ခမောက်တင်ဟင်း သပဒါး သုတ်ကို ဆောင်သည်။ ဆေး တန်ဖူး

ရွှေချွေချင်စွပ်ကို ဆောင်သည်။ ပယင်း မိုး ကြီး ထွပ် ရွှေပရိတ်ချည် ဆောင်သည်။
 ရွှေချီပါ ခြေနင်း ကိုစီး သည်။ ကျောင်း ဘုရား သွား လာလျှင် ပန်း နှစ်ပုဆိုး
 သူဂန်ပုဆိုး ၊ ဖဲစပ်ပုဆိုး ဝတ်ဆင်သည်။ ဝါဝင် ဝါကျွတ်သဘင် တော်တက် နေဘက် တော်
 လိုက်လွတ် တော်ဂုံး တော်မှာ မူကား မဝတ်မဆင်ရ။ စက်အနား ပါပုဆိုး ကိုသာ
 ဝတ်သည်။ မည်သည့်ကိုသဘင် တော်တက် နေဘက် တော်လိုက်ကို မည်သည့်ပုဆိုး ကိုဝတ် စေ
 အမိန့် တော်ရှိမှ ဝတ်ရသည်။ စလွယ်ရလျှင် ဝတ်လုံကတီပါဝတ်ရသည်။ အဂ္ဂမဟာ သေ
 နာပတိဝန်ကြီး ခန့်လျှင် မှီအုံး ရွှေဖရုံသက္ကလတ် မွမ်း ကို ဆောင်ရသည်။ အိမ်လံဘူ
 လည်း အမွမ်း တုဂင် ပျား သင် ချောတတ်သည်။ အိမ်ခြံမြင်း ဖြမ်း ကပ်ကာသည်။
 ခြံတံခါး ရွက်၂ဘက်ရက် ဘောက် ခုတံ့လျှင်သည်။ တော် နေရ၁ နေတို့ ကျောင်း ဆောက်
 လျှင် စမှတ်ထုတ်၍ အမွမ်း ချင်ပိတ်တုဂင် ခေါင်သံကြက် မေဘက် ရွှေ၂စုအနီ ဝစုထည်
 သည်။ စိန်ဖူး တတ်သည်။ အတွင်း အရိပ် နေစုံ ဘောက်ပန်း လှပြင်ဆင်ကပ်လည် ခုံ
 ပေါင်ပန်း လှထည်၍ အုတ် လှေခါး ခုဆူထည်သည်။ အတွင်း အရိပ် နေမာရဘင်ကို ရွှေ
 ၂စုအနီ ဝစုတိုင်ကိုတက် စဉ်၍ ရွှေဘိန်း ထည်သည်။ တော် နေရ၁ တို့အဘအမိအစ်ကို
 ညီမယား တို့ သေလွန်လျှင် ပျဉ်အဖုံး ကမ္ပတ်ကို ရွှေထည်၍ ခုံချင် ပုနှင့်သဂြိုဟ်သည်။ တော်
 နေရ၁ ဒူး နေရ၁ စနည်း နေရ၁ အတွင်း ဘဝေါ နေရ၁ ပြင်ဘဝေါ နေရ၁ ၅
 သွယ်တွင် နေရ၁ ၂ သွယ်ကိုမြင်း ဦး ရွှေပန်း ပန်စုမှစ၍ အစုစုသား တို့ကိုပြုစု တော်
 မူ၍ နေရ၁ ၅ သွယ်သို့ ရောက်သည့်အမတ်တို့မှ သားရှိလျှင် သား တို့သည် အစုရင်း တွင်
 မထမ်း ရ။ နေရ၁ နေမည်သူ သားမည်သူ စာရင်း မှတ်ပြီး လျှင်လူပျိုစုမှ ခြား ၍
 ထမ်း ရသည်။ လူပျိုစုတို့သည် သွေး သောက်စုတို့နည်း အမျှကိုထမ်း ရသည်။ လူပျိုများ
 လျှင် သွေး သောက်စုတို့၍ အမျှကိုထမ်း ရသည်။ မူး တော်မတ် တော်မယား သည်အ
 နေဘက်အတွင်း တော်တွင် နေရ၁ မတက်ရ သေး သည့်တို့ ဆောင်ရွက်စီး နင်း ရိုး
 ကား အမည်ရမယား တို့သွား လာလျှင် လက်ကိုင်ကျောင်း ကြီး ကို လူမိန်း မကော၍လိုက်
 ရသည်။ ကွမ်း လဘက်ပ ဝါနီထုပ် ရေတ ကောင်း ဖက်က တော့အုပ် ဆေး တံရွေဖျား
 နံ့ငုံခုံ ဆောင်သည်။ သက္ကလတ် စွပ် ခြေနင်း စီး သည်။ အတွင်း ဘဝေါပြင်ဘဝေါစ
 နည်း နေရ၁ ခုသွယ် နေအမတ်တို့မယား မှာသွား လာလျှင် သံလျင်း တွင် ၄ မျက်နှာ
 တင်း တိမ်ကော၍ သံလျင်း ရွက်ကိုပုဆိုး စက်အနား ပါလွမ်း ၍ စီး သည်။ လက်ကိုင်ကျောင်း

ဆောင်သည်။ ကွမ်း ကလပ်ကြီး ဇာထိုး နီပါး ထည်အိတ်သွတ်၍ ပဝါနီအုပ်သည်။ ရေ
 တကောင်း ပဝါနီအုပ်သည်။ ဆေး တံ ရွှေပွား အိတ်ချွဲချင်စွာ ဆောင်သည်။ သ
 က္ကလပ် ခြေနင်း ဆောင်သည်။ သေလွန်လျင် ပျည်ကိုအဖြူမွမ်း ၍ ဝါး ခုံချင်ပုနှင်
 သင်္ဂြိုဟ်သည်။ ဒူး နေရတို့မယား ဖြစ်လျှင်သည်နည်း တူထွင် သေလွန်လျှင် ပျည်အ
 ဖြူမွမ်း ၍ အဖုံး ကမ္ဘတ်ကို ရွှေထည်၍ ဝါး ခုံပုနှင်သင်္ဂြိုဟ်သည်။ ဘော် နေရတို့မ
 ယား ဖြစ်လျှင်သည်နည်း တူထွင် ဆောင်ရွက်သည်။ သွား လာလျှင်သံလျင်း စီး ၍
 ရွှေလှလင် ၂ စည်စဉ်၍ သွား သည်။ နေရတို့ ၅ သွယ်ထွင် နေရတို့ ပေါင်း ၁၂၀ နေ
 သူတို့ထွင်မြင်း စု၊ ရွှေပန်း ပန်စုမှစ၍ အစုစုသား တို့ကိုပြုစု ဘော် မှုသည်။ နေ
 ရတို့ ၅ သွယ်သို့ ရောက်လျှင်သား မြေး ဂြိုလျှင်သား တို့သည်အဘအစုရင်း မှာမထမ်း
 ရ။ နေရတို့ နေအမတ်မည်သူသား မည်သူတူ၍ စာရင်း မှတ်သား ပြီး လျှင်လူဖျါ
 ရင်း ခြား ၍ ထား သည်။ လူဖျါစုတို့သည် သွေး သောက်စုတို့နည်း အမှတော်ကိုထမ်း
 ရသည်။ နေရတို့ နေအမတ်တို့သား လူဖျါစုများ လျှင် သွေး သောက်စုတို့၍ အမှတော်
 ကိုထမ်း ရွက်ရသည်။ နေရတို့ ၅ နေအမတ်တို့သည်ဘင် ဘော်သည် မတို့ကိုလက်ဆုံစား
 မယား ဖြစ်စေ၊ အသိမ်း ဖြစ်စေ မွေး မြင်သည်သား ကိုမူကား လူဖျါစုမှာစာ
 ရင်း မသွင်း ရ။ သဘင် ဘော်သည်မယား အမိစုမှာထမ်း ရသည်။ ရာဇမုဏ်စု¹⁶³⁸
 လာဘူရား ဒါယကာမင်း တရား လက်ထက်သက္ကရာဇ် ၁၀၀၀ ပြည့်တွင် အမည်ရ ကျေး
 စား ရွာစား သား မြေး လူဖျါစုတို့ကို သွေး သောက်စု ၂ စုတို့၍ ၁ စုကို ဓမ္မသီရိကို
 သွေး သောက်ကြီး ခန့်သည်။ ၁ စုကို ၂ ခန့် ဇေယျကို သွေး သောက်ကြီး ခန့်၍¹⁶⁴⁸
 ဝါး ထပ် ဒါယကာမင်း တရား လက်ထက်သက္ကရာဇ် ၁၀၁၀ တွင် မူး သား မတ်သား
 လူဖျါစုတို့ကို သွေး သောက်စု ၂ စုတို့၍ ၁ စုကို ဇေယျဘယ ကျော်ကို သွေး သောက်ကြီး ၊ ၁
 စုကို စုကုဏ္ဍ ဘေး ကို သွေး သောက်ကြီး ခန့်၍ ဖွဲ့သည်။ ရမည်း သင်း မင်း တရား လက်¹⁶⁸⁶
 ထက်သက္ကရာဇ် ၁၀၄၈ ခုတွင် နောက် ဘော် ပါအထိန်း အယတို့သား မြေး အမည်ရ
 ကြေး စား ရွာစား တို့သား မြေး တို့ကို သွေး သောက်စု ၂ စုတို့၍ ၁ စုကို ဇေယျ
 ကျော်ထင်ကို သွေး သောက်ကြီး ၊ ၁ စုကို ၂ ခန့် ကျော်ထင်ကို သွေး သောက်ကြီး ခန့်¹⁶⁹¹
 ၍ ဖွဲ့သည်။ သက္ကရာဇ် ၁၀၅၃ ခုတွင် အမည်ရတို့သား မြေး တို့ကို သွေး သောက်စု ၁
 စုတို့၍ ဇေယျ ကျော်ထင်ကို သွေး သောက်ကြီး ခန့်၍ ဖွဲ့သည်။ လောကမာန် အောင်

(3 November 1755)

ဘုရား ဒါယကာမင်း တရား လက်ထက်အမည်ရ ခြေစား ရွာစား တို့ကို သွေး
သောက်စု၂ စု၌၍ ဘုရားရုနွဲ့ကို သွေး သောက်ကြီး ၊ ဘုရားရုဘယကို¹⁷²⁹
သောက်ကြီး ၊ သက္ကရာဇ် ၁၀၉၁ ခုတွင် ခန့်ဘွဲ့သည်။ လောကသရဘုရား ဒါယကာ¹⁷³⁴
မင်း တရား လက်ထက်သက္ကရာဇ် ၁၀၉၆ ခုတွင် အမည်ရသား မြေ လူပျိုစုတို့ကို
သွေး သောက်စု၂ စု၌၍ ဘုရားနန္ဒမိတ်ကို သွေး သောက်ကြီး ဘုရားလက်ဝဲနန္ဒသူကို
သွေး သောက်ကြီး ခန့်၍ဘွဲ့သည်။ သွေး သောက်စုဘွဲ့ရမှ သွေး သောက်စုဘွဲ့သို့
တို့ကိုသစ္စာ တော် ပေး ပြီး မှလျှင် သွေး သောက်ကြီး ခန့်မည်သူတို့နှင့်လွတ် တော်သို့
ခေ၂၅ ဝန်ကြီး တို့ရှေ့တွင် စဉ်၍ နေ စေပြီး မှဝန်ကြီး တို့က မည်သူလူ ပေါင်း မည်
မျှကို သွေး သောက်စုဘုရား တော် မူသည်။ မည်သူကို သွေး သောက်ကြီး ခန့် တော် မူ
သည်။ ဝန်ကြီး တို့က ပြန်ဆိုသည်။ သွေး သောက်ကြီး ခန့်သို့သူကိုသစ္စာ တော် မ ပေး အ
မိန့် တော် စာ ချွန် မအပ် ။

(3 November 1755)

(သက္ကရာဇ် ၁၁၀၃ ခုသတင်း ကျော်လပြည့် ကျော် ၁၄ ရက် နေ့)

(မေမြို့ ဘုန်း ဩယ် ပေမူ)

ဘုန်း တော်အလှူနိဗ္ဗာန်ကြီး မြတ်တော်မူလှ သေသသသ နှစ်သက်ကတော်လက်နက်စက္က
သခင်ဆင်ဖြူဆင်နီများ ရှင်အရှင်ဘဝရှင်အလောင်း မင်းတရားကြီး ဘုရား
န(န္ဒ)ဗဟုကို ရွှေနန်း တော်အထွင်း စမုတ်တော်၊ ဒဝယ်ဆောင်တော်၊ လှောင်
တော်ဦး ဆောင်တော်၊ လေသာဆောင်တော်၊ ဗေဒင်း တော်ဆောင်တော်၊
ဗြဲကိုက်တော်၊ မြေနန်း တော်၊ ပြဿဒ်တော်၊ ရွှေလွှတ်တော်မှစ၍အစစ်အကြော
ရတနာတို့နှင့်စပ်ဆိုင်သမျှအပေါင်း အထုတ်အဝတ်အစား အဆောင်အရွက်အစီး အ
နင်း အနေအထိုင် ရွှေနန်း တော်မြို့ထွင်း ထွင်လုပ်ဆောင်သည့်တို့မှာ တံဆိပ်လက်
ရအလေး တောင်း တင်း မှစ၍စစ်ကြောရမည်အချစ်အကြီး အကိုင်ကြီး ခန့်
တော်မူသည်။ ခန့်တော်မူကြောင်း လည်း ကျေးဇူး သစ္စာ တော်ကို စေတနာရှိ
သေစွာအမှုတော်ကိုရိုး ရိုး မတ်မတ်ထမ်း ရွက်စစ်ကြောစီရင်မည် ကျေးရင်း
ကျွန်ရင်း ဖြစ်၍ခန့်တော်မူသည်။ တံဆိပ်လက်ယာအလေး တောင်း တင်း မှာ
ရွှေနန်း တော်မြို့ထွင်း ကထွက်လျှင်မြီဝန်ရုံး မှတင်၍ချင်ထွက်ချိန်လီပြီး မှ
ရောင်း ဝယ်စေ။

သက္ကရာဇ် ၁၁၁၁ ခုနှစ်ဆောင်း မှန်းလဆန်း ၁ ရက်နေ့။

(လောင်း စု မှတ် ၆၊ စာ ၂၃၀)

ဘုရား ကျွန်တော်သက်ရှည် နေရာရထာ ရှိခိုး သံတော်ဦး တင်ပါသည်ဘုရား ၊
ဘုရား ဗျာဒိတ်တော်မြတ်ကိုဦး ထိပ်ရွက်ရသည့်အတိုင်း ဘယ်သေနေမှ အမှုသည်တို့
နှင့်ဘုရား ကျွန်တော်စာရေး တို့စေ၍ စာကိုပေး မြဲပေး ပါသည်ကိုဘယ်သေနေ
သည်ဘုရား ကျွန်တော်စာရေး ကိုလည်း ပြင်း ပြင်းစွာဆိုသည်။ ဘုရား ကျွန်တော်ကို
လည်း မှူးကြီး မတ်ကြီး မတုတ်ဆိုသည့်ဘယ်သေနေကဲ့သို့ဖြစ် ခဲ့လျှင်ဘုရား ကျွန်တော်က
စာရေး လုပ်စေပါဝံ့ မည်မတုတ်ပါပြီဘုရား ဗျာဒိတ်တော်ဖြစ်၍ဘုရား ကျွန်တော်
အမှုသည်နှင့်တစ်စေပါရသည့်ဘုရား အမိန့်တော်မြတ်ကိုဦး ထိပ်ရွက်ပါရမှ ယခု
လည်း သင့် နေဝင်လည်း မြင့်၍ ဗျာဒိတ်တော်တည်ပါရမည့်အကြောင်း ကိုရှိခိုး သံ
တော်ဦး တင်ပါသည်ဘုရား ။

ဘုရား ကျွန်တော်ဘယ်သေနေရွှေစက်တော်စုံကိုဦး ထိပ်ရွက်ရှိခိုး သံ
တော်ဦး တင်ပါသည်ဘုရား ၊ သက်ရှည် နေရာရထာ စာချွန်တော်ထွင်အမိန့်တော်
အရေး အသား အသတ်အလတ်အဖုအဆစ်ကိုအကြည့်အရှုခန့်တော် မှု၍ကြည့်ရှုလျှင်ဘုရား
ကျွန်တော်ကိုယ်အမှုကဲ့သို့စာရေး ထွင်ရေး လိုက်သည်စာဆွင်တံဆိပ်ခတ်ရမည်တံဆိပ်
ပါတံဆိပ်ပါတီ။ သက်ရှည် နေရာရထာကအဝ၍တံဆိပ်ခတ်ရသကဲ့သို့ပိုင်ပိုင်စာပါ၍စာ
ရေး ကိုလည်း လူမှိုက်လူငိုင်း ဘုရား ကျွန်တော်ဆိုသည်။ သက်ရှည် နေရာရထာကိုလည်း
စာရေး ထွင်နင့်မင်း ကိုပြောလေ။ အရူး စာအပေါ့စာကိုရေး ၍တံဆိပ်ခတ်
မခံဝှာနှင့်မင်း မတံဆိပ်မတုတ်မှူးကြီး မတ်ကြီး မတုတ်သကဲ့သို့စာကိုအတည်မရ
ပေး ခဲ့သည်သာဆိုပါသည်။ သက်ရှည် နေရာရထာကိုမှူးကြီး မတ်ကြီး မတုတ်မဆိုပါ
ဆိုသည်ဆွင်သက်ရှည် နေရာရထာထ၍ ရှေ့တော်ထွင်လက်သီး ဥက္ကေဝင်း ကိုသက်ရာ
ထွင် ဗျာဒိတ်တော် နင့်ထက်ရူး (နင့်ထက်) ရိုင်း မိုက်စော်ကား သူမရှိ နင့်
အပြစ်ကိုဘယ်သေနေသို့တော့ပေ။ ဘယ်သေနေလည်း နန်း တော်ထက်ထင်ပင်သက်
ရှည် နေရာရထာကံတော့ကိုခံရမည်အမိန့်တော်ရှိ၍လက်ယာဒူး ရှစ်နေရာနေ
ဘယ်သေနေကိုတော် နေရာနေ သက်ရှည် နေရာရထာကံတော့ရသည်။ ဘယ်သေနေ
စိတ်ဖြေတော့ဗျာဒိတ်တော်ရှိ၍အတွင်း တော်ဆိုဝင်တော်မူသည်။

(သတ္တရာတံ ၁၁၁၇ ခုတန် ဆောင်မှန်း လဆန်း ၁၇ ရက်နေ့)
(လောင်း စု၊ မှတ်ရ၊ ၈၂၃၃)

အမိန့်တော်ရှိသည် ဗန်မော်စော်ဘွား မိုးမိတ်စော်ဘွားသား ခန်လောင်
 ခန်း လိုင်အမှူး အမတ်စာရေး စာချီစမာတို့နှင့်အမှုတော်ကို စွန့်၍ ထမ်းရွက်
 ပါမည်သနား တော်ခံပါလိရောက်ကြောင်း နှင့်သနား တော်မြတ်ကိုခံ၍ ငါရွှေ
 နား တော်ကြား တော်မူရသည်သနား တော်ကိုအတ္တဟိတပရဟိတ အရှင်အစီး
 အပွား ကိုထောက်၍သနား တော်ခံသင့်သည်ပင်ဖြစ်သည်။ ငါနှလုံး တော်ထား သည်
 မှာမူကား မိုးမိတ်စော်ဘွား ခံကြီး ဝဲသား ငကိုသောင်း ကျန်း သည်မဟုတ်အ
 မှူး အမတ်နှင့်တကွပင်အရှင်မမှတ်ကျင့်သည်ဖြစ်၍ မိုးမိတ်တမြို့ငါနိုင်ငံ တော်တွင်း
 ထွင်ပျက်လေသည်ဟူ၍ ငါစီးပွား တော်လျော့မည်မဟုတ်မှတ်တော်မူသည်။ ခန်းလောင်
 ခန်း လိုင် ဝဲတို့ဘေးဘိုးဘတို့ဒဋ္ဌာနဂုတိခရိုင်မြို့ပြကျေးရွာကိုမပစ်မစွန့်နိုင်
 ပြေးစရာ မြေလည်း ဇမ္ဗူဒိတ်ကျွန်း ထွင်မရှိသည်ကိုသတိရ၍ ရှေးမူပစ်၍ နောက်
 ကောင်း အောင်ကျင့်ပါမည်သနား တော်မြတ်ကိုခံပါမည် ရောက်သည်မှာ မြို့ရွာခ
 ရိုင်ကိုအား ကြီး၍ စည်းစိမ်မပျက်အသက်မသေ နေရာမနိမ့်အမှုတော်ကိုထမ်းပါ
 မည်ဆိုသည်အတိုင်း အမှူးအမတ်ထံမှ ပေါမိုင်း ရိုင်း ပျဏ္ဍိလန့်တိမ်း ယိမ်း ရှောင်
 နေသမျှအသည်အလိတို့ကို ခေင်သိန်း ရုံးစု၍လက်နက်မျိုး ရိက္ခာအစုံနှင့် ငါရွှေစက်
 တော်ချီ တော်မူရ လိုက်လံစေသို့မှထမ်း ရည်ရွက်ရည်ကို ထောက်၍သူကောင်း ပြု
 တော်မူရမည်ဖြစ်၍ ငါကိုယ်တော်သည် ဝရဇီနိတုန်း ကဲ့သို့ဖြစ် တော်မူသည်ကိုသတိပ
 ဉာအမြင် မရှိအသိနည်း သသူတို့က ဝဲလျှင် ဝဲတန်၏ထင်၍ ပြုရောင်ကြသည်စို့နှင့်နှစ်
 လည်း စို့သကြေမည်။ ကျော်နှင့်နှစ်လည်း ကျော်သကြေမည် ဝရဇီနိတုန်း မှာအဖွဲ့
 အရောင် ပြောင် တေ့မည်သာ မဝဲရသသည်ကို မထောက်လှူမိုက်လှူရိုင်း ဆင်ကန်း
 တောတိုး အကျိုး အပြစ်ကိုမသိ၍ ပျက်စီးခြင်း သို့ရောက်ကြောင်း ကိုအမိန့်တော်ရှိ
 သည်။

သက္ကရာဇ် ၁၁၁၄ ခုပြာသိုလဆန်း ၁၄ ရက် နေ့ဗန်မော်စော်ဘွား

ကိုပြန်သည်

(လောင်း မိန့်၊ မှတ်၅၊ စာ ၁၉)

အမိန့်တော်ရှိသည်မဟာ သေနာပတိမင်း လှမင်း ခေါင်၊ မင်း ကျော်စည်သူ၊
 ဇေယနန္ဒ၊ ဗလနန္ဒစည်သူ၊ ဗလကောမဏိ၊ မင်း ကျော်တဆောင်တို့နှင့်ဗိုလ်မှူး
 တပ်မှူး အမည်ရသွေး သောက်ကြီး အမိန့်တော် ရေး အကွပ်အကြပ်သူရဲသူခက်ကွန်
 တော်မျိုး အပေါင်း တို့နှင့်ဗညုဒိတ် မြေထွင် ငါအသျှင်ဘဝရှင်အလောင်း မင်း တ
 ရား ကြီး ဘုရား သည်ဘုရား သခင် ရွှေဗျာဒိတ် တော်အတိတ်အနာဂတ်တို့ကိုမြင်
 သောရသေ့ပညာရှိတို့ ဟောထား သည့်အတိုင်း ဖြစ်တော်မူသည်ကိုယ်တော်မှာ
 ကိုငါ၏ဘုန်း လက်ဂုန်း အစွမ်း အရည်ပညာသာမဟုတ်သကြား မင်း သာသနာတော်
 ၅၀၀၀ကို စောင့်မပါမည်ဘုရား ရှင်ကိုဝံခံသည့်အတိုင်း သကြား စသော လောကပါ
 လဘုမ္မဂုဏ္ဍအာကာသစသော နတ်အပေါင်း တို့ကောင်း ချီး ညာ၍ထင်ရှား စွဲသိသ
 နာတော်ပြုမင်း ကိုမသည်အထင်အရှား ဖြစ်သည်ကိုတိုတစုအမှုထမ်း ကွန်တော်မျိုး
 အပေါင်း တို့လည်း အရှင်စေအပ် သောသူတို့သည်ပမာလုံး လုံး ခြင်္သေ့ထုံး ကိုအလုံး အ
 စီး မှတ်သည့်နည်း ဖြင့်၊ ပမည်ယုယု၊ နိုင်ရှည်မူသော်၊ ဤသူရင်ခွင်၊ အကြင်အကြင်၊
 အဖြစ်ထွင်၍၊ မြင်း ဆင်ရွဲနွား၊ ကျေး ငှက်အား လည်း၊ အလား မတေ၊ ကြိုက်တုံ
 တော်လည်း၊ မလျော်မလှုံ၊ ဝံကြီး ခံ၍၊ သည်း ခံချီချီ၊ လုလ္လင်္ဂိသား၊ သူသိသူထင်၊
 ပဲ့ညာတင်၍၊ ချစ်ခင်ရှိသေ၊ မွေး ပေသောကျီး၊ အား ကျီး အန်ရ၊ သူမမှုအောင်
 မှုထမ်း ဆောင်သည်၊ ကိုယ်ရှောင်လွတ်ဆေး မသုန်ဖြေး တည့်၊ လိုရေး လည်ရေခံ၊
 ပြီး ထုတ်ချောက်လျှင်၊ အောင်စောင့်သည်း တောင်၊ မညောင်း မကွင်၊ သစ်ပင်
 အဖျား၊ ငှက်ဖွား သေထံ၊ ပြုမိကနား၊ ရှောင်ရှား မညာ၊ လိုရသဖြစ်စေ၊ အ
 ရေအရိုး၊ နုတ်နုတ်ကျီး ၍၊ ဦး ချီး ခြောက်ထပ်၊ သွေး သား ကပ်လည်၊ ပျစ်စပ်
 ထိုင်ရသ၊ သေကာသမြို့၊ မထွန်တိုလျှင်တု၍ ရှေး ပညာရှိသူ ဟောင်း တို့ဘုရား သခင်
 အလောင်း တော်လူ၊ ဆင်၊ မြင်း၊ ရွဲနွား၊ ကျေး ငှက်အဆက်ဆက်ကသူ မွေး သော
 ကျေး ဇူး ရှိလျှင်သူ ကျေး ဇူး ကိုစွန့်၍ဆပ်ဘူး ကြောင်း ထုံး ဟောင်း ကိုမှတ်ရမည်၊
 ဟံသာဝတီအရေး မှာအစိမ်း မဟုတ်မီး အုံး အကျက်ဖြစ်သည်ကိုစား ချင်း ရူး မူး
 လောဘတရား အား ကြောင့် မေတ္တတရား မြွေ ရှက်ဖုံး ဝှမ်း ၍မီး ရက်ရသ
 ထင်လက်ကို လောင်ပြန် လေသည်ဆိုသကဲ့သို့ရှိမည်ကိုလည်း အောက်မေ့တော်မူသည်၊ သည်
 တရေဖြင့်လုပ်ကြံစရာအရေး ကြီး မရှိပြီ၊ နှစ်လနေ့ရက်အခါအချိန်ကွမ်း သည်မဟုတ်

နှစ်လည်း အများ လည်အများ ရှိသေသည် ငါ့ကိုယ်တော် ရောက်တော် မူမှ ငါ့အဖိတ်
တော်မြတ်ကိုဆင် ရွက်၍ လုပ်ကြံ ရမည်အကြောင်း ကိုအမိန့်တော် ရှိသည်။
သက္ကရာဇ် ၁၁၁၁ ခုပြည့်သိုလ်လပြည့် ကျော် ၂ ရက် နေ့ရန်ကုန်မြို့ရှိ ဝိုက်များ
တို့ကိုပြန်သည်။

(လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၆၊ ၁၂၁ - ၂)

ဘုန်း တော်အလှူနိဗ္ဗိတိ မြတ်တော်မူလှသောတိုင်း ကြီး အပေါင်း တို့၌အပြည်ပြည်
 ထောင်သောထီး ဆောင်း မင်း စော်ဘွား မြို့စား အပေါင်း တို့ကိုအစိုးရ
 တော်မူသောအရိမန္တမာလက်နက်စကြာဆင်ဖြူများ သခင်အရှင်ဘဝရှင်အလောင်း
 မင်း တရား ကြီး ဘုရား သား တော်မဟာဥပရာဇာ၊ မဟာသီရိသုဓမ္မရာဇာ၊
 သခင်သတိုး မင်း လှကျော်ညီတော် နောင်တော် ဥပါး အမိန့်တော်ရှိသည်သာမည
 သား ဒေါဗညား ဆင်းရဲသား ကျွန်တော်မျိုး သတ္တဝါအပေါင်း တို့ပုဂ္ဂိုလ် မင်း ကျေး
 ဇူး သစ္စာလည်း ကျွန်တော်မျိုး တို့တွင်ရှိသည်။ အဝမင်း ကျေးဇူး သစ္စာလည်း ရှိသည်။
 အဝမင်း သစ္စာကိုမစောင့်ကျေးဇူး မသိအား ရှိအား များ ပြုကျင့်ရှင်ပုဂ္ဂိုလ် မင်း
 သစ္စာကိုခံကြရလေသည်ဖြစ်၍ပုဂ္ဂိုလ် မင်း အမှုကိုလည်း ဆင်းရဲသား တို့ထမ်း ရွက်ကြရ
 သည်။ ပုဂ္ဂိုလ် မင်း ပြုသူဘုန်း လက်ရုန်း အရည်နှင့်ငါတို့အရှင်ဘုန်း လက်ရုန်း အရည်
 ကိုလည်း ရာမညသား ဒေါဗညား ကျွန်တော်မျိုး တို့သိမြင်ကောင်း ြစ်။ အတ္တသမံ ပေ
 မံ နက္ခိပါဠိ တော်နှင့်အညီကိုယ်ကိုသာချစ်အပ်ကြောင်း ကိုဟောတော်မူသည်။ ဒေါဗ
 ညား ဆင်းရဲသား တို့ကိုသာစေ၍အဘက်မဟုတ်ပြုကြသည်အရကိုကွပ်ညှပ်တော်မူရှင်
 ဘုန်း တော်မြတ်ကြောင့်ပစ်ခတ်သမျှလက်နက်သည်ကျွန်တော်မျိုး သူရဲသူခက်တို့၌ဘေး
 မရှိမထိမပါး ဆေးတဆိုး ကျွမ်းခန့်နှင့်ပင်သံလျင်မြို့ကိုအလိုတော်ပြု၍မည်။ ဇမ္ဗူဒီပါ
 ကျွန်း ၌လူ၏အဖြစ်ကိုရခဲသည်အသည်စည်းစိမ်ကိုထောက်တော်မူ၍တလိုင်း ကျွန်တော်
 မျိုး တို့ကိုသနား တော်မူ၍တနှစ်ကသည်တနှစ်ငဲ့လင့်တော်မူသည်ကိုပညာမရှိရှင်စ
 ကား မတတ်။ မလိမ္မာရှင်ခွင့်မသိဆင်ကန်း တောတိုး အကျိုး အပြစ်ကိုမမြှော်အမျက်
 တော်ဝင်ရှင်တလိုင်း တို့ရာမညတိုင်း အရပ်ကတကျွန်း တနိုင်ငံသမုဒ္ဒရာပင်လယ်ကို
 ကူး၍ပြေး သွား နိုင်မည်မဟုတ်သည်ကိုသတိမရ။ အဝမြို့သက်မင်း ဆက်ကုန်ဆုံး၍သတ္တ
 ဝါတို့ကံနှင့်လျော်စွာပျက်စီး ရသည်ကိုအား ရသင့်တော့သည်။ ဘုန်း ကြမ္မာကောင်
 သည်အကြောင်း ပြက်ပြက်ထင်လျက်ကိုမမှတ်ကောင်း ြစ်စစ်ပွဲသဘင်ဟူသမျှသည်လက်ရုံး
 ကောင်ကား ပညာရှိကောနှင့်ဖြစ်သည်မဟုတ်သီလဒါနဘုန်း အဖို့ဖြစ်၍နတ်ရေသကြား
 ရေစောင်မရသာအောင်ခြင်း ရှုံးခြင်း ဖြစ်သည်။ ဖြစ်ခန့်နိုင်ခန့်မဖြစ်ခန့်
 မနိုင်ခန့်ကိုလည်း ဆယ်ကြိမ်ဆယ်ခါသာစစ်ပဲဆိုသည်မဟုတ်အကြိမ်များ စွာဆိုသမျှမ
 တည်မတန့်မရပ်မခံနိုင်ပျက်သည်ကိုလည်း အထင်အရှား ဖြစ်လျက်မီး တောက်ကိုရွှေ

တောင်ငူ တောင်ထင်မှတ်လက်စမှတ်အံ့ဝင်သောပိုး ဖလံကဲ့သို့ရှိကြသည်ကိုသတိမရ
တိုင်း နိုင်ငံတော်တွင်ကွန်တော်မျိုး ချဉ်း ဖြစ်၍အရှင်ကိုထောက်၍ ငါတို့အမိန့်တော်
ရှိသည်။ ထင်မှတ်ကောင်း ရာမရှိပြီး သည်ကိုပကိုး မင်း မာပေါက်တော်သား ချင်း
လေး ငါး ဆယ်ခန့်သဘာဝဖြစ်သည်။ ဆင်း ရဲသား ကွန်တော်မျိုး များ ကိုး ကွယ်ရာမရှိ
လျှင်ကိုး ကွယ်ရာရရာအရှင်ရှိရာသဘာဝစဉ်း စိမ်မပျက်အသက်မသေနေရာမနိမ့်
ဆင်း ရဲသား တို့သနား တော်ကိုခံမှသင့်မည်ဖြစ်၍ ငါတို့အမိန့်တော်ရှိသည်။

I8 January I756

သက္ကရာဇ် ၁၁၁၁ ခုပြုသီလပြည့်ကျော် ၂ ရက် နေ့သား တော်ညီနေောင်

၃ ပါး ကရာမညသား တို့ကိုပေး သည်

(လောင်း မိန့်၊ မှတ်ရ၊ စါ၂၅ - ၆)

သကြာ: မင်း: စါရေဂ်ကသညက: ဆိုလူအပေါင်း: တို့သကြော ၁၃၀၇၁၀၁၀၁၀၁၀
 ကြာ: မင်း: သည်၇၁မညတိုင်း: တလိုင်း: ပြည်၌သက္ကန့၇ကဝ် ရေဂ်၇၅သက္ကဝါအပေါင်း: တို့သေကြေပျက်စီး: နစ်မှုန်း: လတံ့သေအကြောင်း: ကိုမြင်တော်မူ၇၇၁မညတလိုင်း: တို့ကိုသနား: သဖြင့်အမိန့်တော်ရှိသည်။ သင်တို့ပြည်ရွာတွင်ဝါသကြာ: မင်း: သူငဲ့တို့ကို သွန်သင်၇၇တိတ်စကား: ဖြစ်သည်ကား: ခွေး: သံကုန်ယွင်ဂုဏ်သီး: နှင့်ချော့အဖျါဝါတွင်း: ကိုမငြင်း: နှင့်တော့ဆိုစေသည်။ တိတ်ကိုမယူကြမ္မာ မှောက်၇၇ဖြစ်ကြသည်။ အညာက မင်း: သည်သုမညမက္ကထိ: ဆောင်နန်း: နေမဟုတ်ကောသန္တိပြည်ဂန္ဓာရုံကျောင်း: တော်၌အာနန္ဒာကိုသက်သေမူ၇၇သဘာဝတော်ကိုပြုစုချီး: မြှောက်လတံ့သဘာဝနာဒါ ယကာဟူသောအမည်ကိုခံလတံ့သဘာဝနာလည်း: ရေဂင်ဝါတိုး: ချိတ်ခိုး: နေ့နယ်လင်း: လ တံ့တလိုင်း: ဝန်ထမ်း: ဂှမ်း: ကား: စေက္ကန်ဖြစ်လတံ့တဂုရ်ဂိုး: ဒယား: ကုလား: မကျန်ထို မင်း: ကွန်ယွင်ခံလတံ့ဗျာဒိတ်တော်၇၇ဖြစ်သည်။ ၇၁မညသုံး: ရဝ်သား: ကိုမဆိုနှင်းဦး: ဇစ္ဆာဒီပါတက္ကန်း: လုံး: ပင်ရံ၇၇တိုက်သော်လည်း: အလောင်း: အလှူဖြစ်သည်ရန်ဘက်သူ တို့သုကျေပျက်ခြင်း: သို့ရေဂ်မည်ကိုမြင်၇၇ကဒုလအဂ္ဂင်ကတိတ်စကား: ကိုယူပါစေဝါ ပြုသည်။ ဇစ္ဆာဒီပံလက္ခိတံနိမိတ်ဖြင့်မှတ်အင်သောက္ကန်း: လေး: ကွန်း: တွင်အထူး: ဖြစ် သော၇၇က္ကန်း: တို့သည်က္ကန်း: ဦး: ၌ရေဂ်ကသောသစ်ပင်ကိုစွဲ၇၇သညာမခေတမဝေတ တောင်က္ကန်း: ၌သဘာဝပြပင်ကိုစွဲ၇၇ဇစ္ဆာနိမိတ်ဖြင့်မှတ်အင်အင်သောက္ကန်း: ဆိုသည်ကို သတိမရသောကြောင့်အတတ်သိသော အောင်စောရေး: ချိသမုဒ္ဓရဂင်ဂါစောင့်သော မဏိမေမလာနတ်သမီး: ကိုစေ၇၇ပို၇၇စေသည်။ ခွေး: သီး: ကုန်ယွင်ဂုန်သီး: နှင့် ချော့ဟု၇၇၇၇၇ကား: ပံကိုး: သည်၂လံာနံခွေး: ပင်ပင်ဖြစ်သည်။ အသီး: အခက်နှင့် တူသောကျေး: ရွာခရိုင်အချေအလက်ပျက်စီး: ချိကုန်သည်ကိုဆိုသည်။ ဂုန်သီး: နှင့်ချော့ ဟုသည်ကား: ၂နံကိုပံကိုး: မင်း: တွင်အသွေး: အရည်ဖြစ်သောသမီး: သည်အသီး: မည်း: နီ၊ သမီး: ကိုပေး: ချိစည်း: စိမ်မပျက်အသက်မသေနေရ၇၇မနိဓံ၇၇စေရမည်ကိုမဝါမဝင်မ ညင်း: နှင့်တော့ဆိုသည်။ သက္ကော ၁၃၀၇၁၀၁၀၁၀၁၀၁၀၁၀၁၀၁၀၁၀၁၀၁၀၁၀၁၀၁၀
 တို့သည်၉ပါဒ်ကြီး: စွာဖြစ်မည်ကိုမြင်သောကြောင့်ဆိုသည်ကိုယုံမှား: မရှိကုန်လင့်။ ပ ကိုး: စံသဘဝတိသည်လည်းမင်း: တရား: ရွှေထီး: လက်ထက်နိမိတ်ကြီး: စွာတလိုင်း: တို့လုပ် ကြံ၇၇သေပြတ်သည်။ ၉က္ကောင်း: ကိုသတိရပါစေ။ ဝါသကြာ: မင်း: စီရင်၇၇၉က္ကောင်း

မျက်နှာ မျက်စိတဖျားဖျားသိသ မြင်သ အောင် မျက်တောင်ခတ်၍ မျက်လုံး ဂွဉ်စေ
 ချီစေသည်ကိုလည်း အထက်ကလက ငါပြုတော်မူသည်ကို ရာမညတိုင်း ထွင်ပညာရှိ သေ
 သူတို့ကတလိုင်း တို့ထီး နန်း မစိုက်မဆောက်ရ မြန်မာဦး စွန်း ဖြစ်မည်ဖတ်သည်။
 တလိုင်း သေဘေး ရောက်လို၍ ရတနာပူရအမြဲလည်း သာသနာတော်ကုန်၍ မင်း
 ဆက်စေသည်မြို့သုံး မည်မင်း လောင်း ပေါက်မည်ပြည်ရွာအသစ်ဖြစ်မည်အကြောင်း
 ရှိ၍တဒင်္ဂဖြစ် နှင့်ရသည်ကိုစည်း စိမ်အမြဲထင်မှတ်ကြ လေ့ရှိသကဲ့သို့ပင် ပေါင်း နစ်မွန်း
 ၍ သေကြလေတော့မည်အလောင်း အလှာမှသည်မမှသည်ကိုလည်း ရာမညသား တို့သိ
 ကောင်း လေပြီ သည်ဝကြိမ်ကြိမ်သာစစ်ဆိုင်သည်မဟုတ်အကြိမ်များ စွာစစ်
 ဆိုင်သမျှပင် နစ်မွန်း ဆုံး ရှုံး ခြင်း သို့ရောက်သည်ကိုသိလျက်သား တို့မထောက်မ
 ကြောက်သကဲ့သို့ပင် ပေါင်း တို့ဆုံး ရှုံး ဘိမည်ကိုသာ နား သောကြောင့် ငါဆိုသည်။ ငါဆို
 သည်စကား ကိုမယုံမကြည် သောသူအပေါင်း တို့သည်ကား ဓါး မိုး လှံမိုး ရွာ၍လင်
 ကိုမယား မထွေ၊ မယား ကိုလင် မထွေပျက်စီး ခြင်း သို့ရောက်မည်ပညာရှိတို့နှင့်
 ပေါင်း ၍အကြောင်း သင့်ရကသသာ နာဒါယကတော်အလောင်း မင်း တရား
 ကိုမပျက်မဝင်မကျိုး မနှံ့ရှင်သင်တို့ရာမညတိုင်း ဦးတောတောင်ကြီး ရာပြေး ပုန်း
 ရှောင်လွှဲ နေနိုင်သူတို့သာ ရက်သဲကြား ထွင်ငါး တင်သကဲ့သို့ရှင်မည်ဥပါဒ်ကြီး စွာဖြစ်
 မည်ကိုမြင်၍ ငါရေး သား ၍ ဖို့လောစေ သော ငါ့အမိန့်တော်ကို ဖျောက်ဖျက်ထိစွယ်
 ၍ပြည်သူပြည်သား သက္ကဝါအပေါင်း တို့ကိုမရေး မကူး စေပြုကျင့်ရှင် လောကဦးလည်း
 ဘေး ရှစ်ပါး ဒါဏ်ဝပါး ရောက်လေစေလော သောအခါလည်း အဝီစိငရဲ ဦးခံရ
 မည်မချွတ်၊ ငါ့အမိန့်တော်ကိုတယောက်ကိုတယောက်တမြီကသည်တမြီကရွာကသည်တ
 ရွာပြန့်နှံ့ကြား မြင်အောင်ပြု သောသူတို့သည်ကား ဘုန်းကြီး သက်ရှည်စည်း စိမ်တည်
 ၍ သေသောအခါလည်း နတ်ရွာထုတ်ချောကိအမှန် ရောက်ပစေ ငါဆိုသောစကား ကို
 မယုံရှင်တံခူး လကုန်ကဆုန်လဆန်း ကိုကြည့်နှင့် လေ။ ထိုဘေး ဘယမှလွတ်လို သောသူတို့
 သည်ကား တောတောင် ချောက်ကမ်း ဝေး ရာဝဂရက်စရိတ်ရိက္ခာထုတ်နှင့် ပုန်း
 အောင်း ၍သရဏာဂုဏ်သုံး ပါး ပဉ္စသိ၍ အဋ္ဌသီဂပါး ဤတရား ကိုမမှား အနေ
 အမြဲလှစေ၊ မှတ်လေတော့၊ ငါစကား ကိုမနာမယူရှင်သင်တို့ရာမညတိုင်း ဦးသက္ကန္တ
 ရကပ် ရောဂန္တရကပ် ဒုက္ခိက္ခန္တရကပ်ကပ် ဝါး စုံ ရောက်၍ ပျက်စီး သေကြေလတံ့။

ဝမ်း ကျရင် နာ သွေး သံအံ့၍ သေလတံ့၊ ပကိုး တံသ ဝတီၤခွဲအခိုက်အတံ့မျှ မင်း ဖြစ်
 သည်လည်း သာသနာ တော် ခွဲပုံထွင်အဝဉာဏ်သည့်ဥဿာပဲကူး ဂဝမင်း ၅ဆက်
 ကိုဆိုသည်ကုန်ပြီ။ ။ အိုလူများ အပေါင်း တို့မှတ်ကုန် လော့၊ အညာကလာ သောမင်း
 သည်ကား သာသနာ တော်ကိုပြုစု တော်မူ သောမင်း ဖြစ်၍ ငါ့ကိုလည်း ဘုရား သ
 ခင်ပရိနိဗ္ဗာန်ယူ တော်မူခါ၌ သာသနာ တော်မြတ်ကို စေတင် မရမည်အမိန့် တော်
 ရှိ၍ ကုန် ဘောင်ပြည်မင်း ကိုငါစေတင် မရသည်။ ဆင်ဖြူလည်း ငါး စီး ငါပေး ပြီး
 အင်္ဂုန္ဒ မာလုံလည်း ငါအပ်ပြီ။ ။ သင်တို့စစ်ထိုး ၍ဖြစ် မည်မတုတ်၊ ယုတ် သောအကြံကို
 မကြံကုန်လင့် လော့ယုတ် သောအကြံကိုကြံလျှင် သင်တို့ဥ က္ခေတင်း ၅စိတ်ကွဲလတံ့၊ အဂ္ဂါဒါ
 နသီလကမ္မဋ္ဌာန်း ဘာဝနာကိုအား ထုတ်ကြကုန် လော့၊ အိုလူများ အပေါင်း တို့။ ။

သက္ကရာဇ် ၁၁၁၁ ခုခုတံ့ခူး လဆန်း ၁၀ ရက် နေ့သကြား မင်း စာ

9 April

I756

ရောက်သည်။ ။

(လောင်း မိန့်၊ မှတ်ဂ၊ ၈၂၀ - ၃၀)

ဘုန်း တော်အလှူန်ကြီး မြတ်တော်မူလှသောတိုင်း ကြီး အပေါင်း တို့၌အပြည်ပြည်
ထောင်သောမင်း ထီး ဆောင်း စော်ဘွား ဖြစ်စား အပေါင်း တို့ကိုအစိုး ရ
တော်မူသောအရိန္ဒမာစကြာ ရွှေလုံပုံနှင်တက္ကရတနာဆင်ဖြူများ သခင်အချွင်
ဘဝရှင်အလောင်း မင်း တရား ကြီး ဘုရား သား တော်မဟာဥပရာဇာမ
ဟာသီရိသုမဗ္ဗရာဇာ၊ သခင်သတိုး မင်း လှကျော်ညီတော် နေောင်တော်သုံး ပါး
အမိန့်တော်ရှိသည်။ ရာမညအဝင်ဟံသာဝတီမင်း အမတ်ဒေါဗညား ကွန်တော်
မျိုး အပေါင်း တို့သကြား မင်း သာသနာတော်မြတ်ကိုပြုစုချီး မြှောက်စီမံမည်ကို
ရည်၍အပ်တော်မူသည်။ အရိန္ဒမာစကြာ ရွှေလုံရကြောင်း ကိုမကြား လောဆင်
နီ၂ဆင်ကျား ၃ရသည်ကိုမကြား လောဘုန်း ကြမ္မာရှင်ဖြစ်တော်မူ၍အပြည်ပြည်
ထောင်သောထီး ဆောင်း စော်ဘွား ဖြစ်စား အပေါင်း တို့ပျက်ဝင်ကျီး နွံကွန်
တော်ခံ၍စိတ်၏ ချမ်းသာခြင်းကိုယ်၏ချမ်းသာခြင်း ရကြသည်ကိုမကြား လေ
ဟံသာဝတီမင်း ဘုန်း ကြမ္မာကောင်း ဖွယ်လည်း ပြည်သူပြည်သား တို့စိတ်၏ချမ်းသာ
ခြင်း ကိုယ်၏ချမ်းသာခြင်း ၂း ကိုပြည်ထောင်ချင်း မင်း တပါး မနှောင့်မရှက်
နိုင်ဖြစ်မည်ဘုန်း လက်ရုံး အရည်အသွား ကိုဒေါဗညား ဆင်းရဲသား ကွန်တော်
မျိုး အပေါင်း တို့အရေး ပြက်ပြက်သိသာလေပြီး သည်ဟံသာဝတီမင်း ဘုန်း ကြမ္မာ
ကောင်း ၍သက္ကဝါအပေါင်း တို့ကိုအုပ်သိမ်း ပြုစုနိုင်ဖွယ်လည်း ဆင်းရဲသား တို့မှာ
ဟံသာဝတီမင်း ကွန်ဖြစ်ရသည်။ ငါတို့အရှင်အလောင်း မင်း တရား ကြီး ဘုရား
ဘုန်း ကြမ္မာရှင်ဖြစ်တော်မူ၍သိမ်း ပိုက်ပြုစုတော်မူလျှင်လည်း ငါတို့အရှင်အလောင်း
မင်း တရား ကြီး ဘုရား ကွန်တော်မျိုး ချမ်းပင်ဖြစ်ခဲ့သည်။ ဘုရား ဆုကိုပန်
တော်မူသည့်အရှင်ဖြစ်၍ ဒေါဗညား ဆင်းရဲသား ကွန်တော်မျိုး အပေါင်း တို့အ
ရေး အရာအမာအလျော့ကို မျှော်တင်စောင့်ငဲ့နေတော်မူသည်။ တနှစ်ကျော်
ပြီး အညံ့ခံလည်း ယူမည်ပင်အညံ့မခံအတင်ခံလည်း ယူမည်ပင်သက္ကဝါအပေါင်း တို့စည်း
စိတ်ကိုထောက်၍ဆိုင်း ငဲ့တော်မူသည်။ သံလျင်မြို့ကိုမဆိုလင့်ဦး ဇမ္ဗူဒီပါသောငှာမြေ
ပြင်ထွင်ပြည်ထောင်ရာဇာမင်း အပေါင်း တို့ကိုပင်သတင်း မကြား မယူလိုမှုံရွှေ
လက်တော်ကလွတ်ရမည်သံလျင်မြို့ကိုအလံလုပ်ဆောင်၍ ကျောက်ကြီး အောက်ငါးနဲ့နေမည်
ကြံကြွယ်လော။ အထက်ကိုသံပြား သံမိုနှင်အတောင်ဝဝဆင်လေဦး နဂါး ဖြစ်၍မြေ

ကိုပင်၍ ဝင်သော်လည်း အဝန်း ယူဇနာ ၄၅၀ ရှိသော ဂဠုန်မင်း အား နှင်
 တူသော အစွမ်း အရည်နှင်းဖြစ် တော်မူသည် ရအောင် ယူမည်။ ဂဠုန်ကို ပျံ့လွှား နဂါး
 ကိုတီ နိုင် ရှည်၍ အဘက်မတုတ်သည် ကဲ့သို့ ရာမညသား ဒေါဗညား ကွန်တော် မျိုး အပေါင်း
 တို့ခံရပ် နိုင်မည် (မ) ဟုတ်။ ဇဗ္ဗဒီပါကွန်း ဌလူ၏ အဖြစ်ကို ရခဲသည် သေဆုံး လေလျှင် အ
 ကျိုး မရောက်လူဖြစ် ကျိုး မရှိရှိ လေတော့မည်။ ဝတ္တကျမ်း ဂန်ဂါဇာဝင် ပုံပြင် အနာ
 ဂတဝင် စသော အစဉ်စကား တို့၌ စကြာသင်္ဃာ ခင်ဖြစ် သော စကြာမင်း တို့ကို ပန်း တီန်
 ပန်း ဝဲတို့ ထုခပ်၍ ဖြစ် သော မီး လှံ သေနတ်လက် နက်တို့ကို စွဲ၍ စစ်ဖြိုလျှင် အောင်မြင်
 ဘူး သော ထုံး စံရှိ မှသာ ဥဿာဟ အား ထုတ်ခြင်း ကို ပြုသင့်သည်။ စိတ်နှလုံး မချဘုန်း
 ဣဗ္ဗာကို ဖိုး လိုသည် ဖြစ်လျှင် ဟံသာဝတီမင်း ထွက်လွှာ စေ။ မင်း ကိုမင်း ချင်း သား
 ကိုသုံး ချင်း ညီကို ညီချင်း အမတ်ကို အမတ်ချင်း သူရဲသူ ခက်ကို သူရဲသူ ခက်ချင်း တလိုင်း ကွန်တော်
 မျိုး တို့က ကြိုက်သည် အရေး ကို ငါတို့က လိုက်မည်။ သံလျှင် ပတ်လည်လယ်ပြင်လည်း ကောင်း
 ၏ဘုန် ဣဗ္ဗာကို ဖိုး လိုလျှင် လာစေဦး တော့။ လိမ်မာလျှင် စကား တတ်သည် ပညာရှိ
 လျှင် ခွင့်သိသည် ရှေး သူဟောင်း တို့ဆိုရိုး ရှိကြောင်း ကို ငါတို့အမိန့် တော်ရှိသည်။

I756

9 April

သက္ကရာဇ် ၁၁၁၃ ခုတန်ခူး လဆန်း ၁၀ ရက် နေ့မလွန် နေရင်း တ
 လိုင်း ကဝင် သူထွန်း အောင် နှင့် ကုလား ရွယ်ကိန် တို့ ထွင်မြန်မာစာတစောင်
 တလိုင်း စာတစောင် ကုလား စာတစောင် စာသုံး စောင် နှင့် စေသည်။

(လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၉၊ ၈၂၂ - ၃)

ဘုန်း တော်အလှူနိဗ္ဗာန်ကြီး မြတ်တော် မူလှ သေသသသနာဒါယကာ တော်အရိန္ဒမာ
 လက်နက်စက္ကဝသခင်ဆင်ဖြူဆင်ကျား ဆင်နီများ သခင်ဖြစ်တော်မူသော ၅၅လုံး
 သော တောင်ထွတ်သည် နဝဒတ်သို့ညွတ်လျက်ခစား သက္ကသိုသက္ကရဖန် တောင်စည်
 ကြီး ငဲအပေါင်း တို့သည်မြင် မိုရ် တောင်ကိုသာ ခယမ်း သည်နှင်အထူအဝန်း ယူဇ
 နာ ၄၅၀၅၅ သောဂဠန်မင်း ၏အား သား တကာတို့ကိုအစိုရသော ကေသရာ
 ဇာချင် သေမင်း ၏ရဲရင့်ခြင်း ယမမင်း ၏သဘောကဲ့သို့ရဘုဇမ္မောဝပါး မင်း
 ကျင့်တရား အပေါင်း တို့နှင်ပြည်စုံ တော်မူသောထီး ဆောင်း မင်း တကာတို့
 ခယမ်း ရာဖြစ် သောအယုဇ္ဈပူရမည် သော ရွှေပြည်ကြီး ကိုအစိုး ရတော်မူသော
 အသျှင်ဘဝဂ္ဂင်အလောင်း မင်း တရား ကြီး ဘုရား ရှေ့နေဘက်လက်ဝဲလက်
 ဝန်း ကျင်တော်ခွဲခပ်သိမ်း သောကြယ်အပေါင်း တို့သည်လပြည့်ဝကိုခယမ်း သော
 ဟူသကဲ့သို့ပြည်သူသက္ကဝါအပေါင်း တို့ကိုသာယာခြင်း ခွဲထမင်း ကဲ့သို့စည်း လဲဏ္ဍလည်
 ကောက်ကျစ် သောတဖက်သား ရန်သူပြည်ထောင်မင်း တို့၏ထိတ်ထက် ခြေစုံရပ်လျက်
 ဘုန်း လက်ရုံး တော်အရိပ်ဖြင့်နှိပ်နင်း တော်မူလေ့ရှိသော မကြည်သော ရန်သူတို့
 ဝယ်အထူး အား ထုတ်တော်မူပဲလျက် တောတောင်သမုဒ္ဒရာ ချောက်ကမ်း ကျောက်
 စစ်အိုး ချမ်း စသည်တို့ခွဲမရည်ချမ်း မမှတ်ပဲလျက်အနှံ့အစပ်ပူလောင် သောသူရိယ
 နေမင်း နှင်အထူပြည်သူအပေါင်း တို့၏အစီး အပွား ကိုဆောင် တော်မူသောအသျှင်
 ဘဝဂ္ဂင်မင်း တရား ကြီး ဘုရား သား တော်မဟာဥပရာဇာ၊ မဟာသီရိသုဇ
 မ္မရာဇာဘုရား က ပကိုး ဗြူအနေအရပ်ကိုကြည့် ချေကွန် တော်မျိုး ၁၀၀၀ခန့်၍
 စေတော်မူသော ဧရာဝတီလှုပ် ရေကြို ရေအနေအရပ်ကို ဝါတို့ကြည့်ရှုမည်လော ဧရာဝတီ
 ကိုမှာခံ့သည်။ တံရတီ ယေသဗ္ဗဓနံ၊ သာဓုသမ္မာဓမ္မံနက္ကိ၊ ဝနေဘဝတီတိသုညံတိက
 ပုံ သော စောရမဟာ။

သက္ကရာဇ် ၁၁၁၀ ခုတန်ခူး လပြည့် ကျော် ၁၁ ရက် နေ့ပကိုး အနေဘက်
 ဘက် ရောက်ကြည့် ဧရာဝတီ ထိုး မန်တိုင်တံခါး နှင်ဆီတည်မြစ်နား ထွင်ဆွဲထား ခဲ့
 သည်

(လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၁၀၊ စာ ၃၅)

ဘုန်း တော်အလွန်ကြီး မြတ်တော်မူလှသော သူနာပုဂ္ဂိုလ်တို့အဖို့ ပါကမ္ဘာပေါ်၌ စ
 သောတိုင်း ကြီး ပြည်ကြီး ထီး ဆောင်း မင်း တကာတိုက်အစိုး ရတော်မူသောပ
 ထွက်မြား ရွှေငွေကြေး သံပယင်း စသောရတနာတို့တွင်း များ သခင်ဆင်ဖြူဆင်နီ
 ဆင်ကျား အင်္ဂါနွယ်မာစင်ကြော ရွှေလှံရ နေမင်း ချစ်အဆက်အနွယ်ဖြစ် တော်မူသော
 ဆောင် ဆောင် သော ရွှေနန်း ပြဿဒိသခင် ရတနာပူရအင်း ဝပြည်ကြီး နှင့်တ
 ကွအယုတ္တပူရမည် သောရတနာသိင်္ဃာတန်း ဘောင် ရွှေပြည်ကြီး ကိုအစိုး ရတော်မူ
 သောဘဝရှင်အလောင်း မင်း တရား ကြီး ကြာအပ် သောအင်ကရိတ်မြို့ပင်ပညီ
 ငါဘေး လောင်း တော်ဘိုး လောင်း တော်တို့လက်ထက်ကပင်မြန်မာမင်း အင်္ဂါ
 ရိတ်မင်း အဆက်ဆက် ဘောက်ကား ရောင်း ဝယ်သွား လာ ရောက် ပေါက်ကြ၍
 မင်း သုံး မင်း ဆောင်ထည်မျိုး အုပ်မျိုး ဆန္ဒရှိရာ ဆောင်ယူကြရကုန်သည်။ သ
 ဌေး သူကြွယ်ကုန်သည်တကာတို့မှလည်း အသာအယာမြတ်စွန်ကြ၍ စီး ပွား ချမ်း သိ
 များ မြတ်ကြကုန်သည်တလတ်ကြား တွင်ကိန်း ခန်း အလျောက်တလိုင်း တို့ နှောင့်
 ရှက်၍ မရောက်မ ပေါက်ကြရှိသည်ကို တောင့်တလျက် နေသည်နှင့် ငါနိုင်ငံ တော်စွန်
 ဖြစ်သော မော်မင်တိုင်း ကြီး သို့မည်း စလိပ ရုပ်တို့ကို စေ၍ နေထိုင်လာ ရာတွင်
 မှအင်ကရိတ်မြို့မဘုရင်က စေ၍ နေထိုင် ရောက်လာ ကြောင်း နေရပ် နေရာအ
 လိုရှိပါ ကြောင်း ကိုရှိခိုး သံ တော်ဦး တင် သော ကြောင့်မြို့၏အင်္ဂါရပါး တွင်ပြည်
 ထောင်ခြင်း မင်း ဟူသော ရာဇမဟာမိတ်အင်္ဂါတပါး သည်ဖြစ်ခဲ့ သောအရာ
 ဖြစ်သည်နှင့် ရှစ်ပညီသခင်အကြည် တော်အင်္ဂါ ရိတ်မြို့မဘုရင် နှင့်အရှည်ချစ်ကြည်စွာ
 မဟာမိတ်ဖြစ်ကြရမည်ကိုတ ကြောင်း မြို့မရှစ်ပညီတို့ကိုအရှည်ချစ်ကြည်သနား တော်
 မူရမည်ကိုတ ကြောင်း ထောက်၍ ပုသိန်မြို့တွင် မြေကိုတိုင်း တာမှတ်သား ချပေး စေ
 သည်။ အင်္ဂါရိတ်မြို့မဘုရင် နှင့်စပ်ဆိုင်သည်မင်း ဘဏ္ဍာသဘောမှန်သမျှကိုလည်း အကျော်
 အစား လွှတ်စေ၍ ရှေး ထုံး ရှိရာလက် ဆောင်လက် နက်ကိုသဘောစေ။ ကုန်သည်တ
 ကား တို့ကိုမူကား အရိုး အစည်ရှိသည့်အတိုင်း ပုသိန်မြို့ဝန်စစ်ကဲနား ခံစာရေး
 တို့က ကောက်၍ဆက် စေ။ ပုသိန်မြို့ဝန်တို့နှင့် မည်း စလိပ ရုပ်တို့မျက်နှာညီတံဆိပ်စာ
 ချွန်တော် ပေး အပ် တော်မူသည်။ မင်း ဧကရာဇ်တို့ဝယ်ပြည် ထောင်ချင်း မင်း
 ရာဇမဟာမိတ်ရှိမှ ဥဦး သား ဆန္ဒရှိရာပြည်စုံကြသည်ဖြစ်သည်။ ငါသား တော်

အစဉ် မြေး တော်အဆက်မြစ် တော်အညွန့်ရုမ် ပညီသခင်အင်္ဂါရိတ်မြို့မဘုရင်ကိုယ်သိ:

မြေး မြစ်မြို့မဝံ့ ပညီတို့တိုင်အစဉ်ဂဉ်စွာချစ်ကြည်ဖြူမည်အကြောင်းကို
သက္ကရာဇ် ၁၁၁၁ ခုကဆုန်လဆန်း ၁၀ ရက်နေ့တွင် ရာဇသံစာ

နှင်းကြား အပ် သောအင်္ဂါရိတ်မြို့မဝံ့ ပညီ၊ အင်္ဂါရိတ်မြို့မဘုရင်။

(လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၁၁၊ ဝါ ၃၀ - ၉)

ဘုန်း တော်အလှူနိဗ္ဗာန်ကြီး မြတ်တော် မူလှ သော သူ နာပရန်တမ္ပဒီပတ မြေခေတ္တ စ သောတိုင်း ကြီး ပြည်ကြီး အပေါင်း တို့၌ထီး ဆောင်း မင်း တံတောတို့ကိုအစိုး ရ တော် မူ သောပတ္တမြား ရွှေငွေ ကြေး သံပယ်င်း ရတနာထွင်း များ သခင်ဆင် ဖြူဆင် နှိဆင်ကျား အရိန္ဒမာစကြာ ရွှေလှံရအဆောင် ဆောင် သော ရွှေနန်း ရွှေ ပြဿဒိသခင်ဖြစ် တော် မူ သော ရတနာပူရအင်း ဝပြည်ကြီး နှင့်တကွအယုဇ္ဈပူရမည် သော ရတနာသိင်္ဃကုန်း ဘောင် ရွှေပြည်ကြီး ကိုအစိုး ရ တော် မူ သောဘဝဂှင်အ လောင်း မင်း တရား ကြီး ဘုရား အမိန့်တော်ရှိ သောဇီနပုတ္တံဆိပ်စား ဂရု နာဒီဝါဘေး လောင်း တော်ဘိုး လောင်း တော်လက်ထက်ကပင် မင်း အဆက်ဆက် ဘောက်ကား ရောင်း ဝယ်ဂှက်တင် ရောက် ပေါက်ကြ၍ ပင်သဋ္ဌေး သူကြွယ်ကုန်သည် တို့အရောင်း အဝယ်သဘာဝဖြစ်စွန်း ဖြစ်ဆန္ဒရှိ ရာပြည့်စုံကြကုန်သည်။ တလတ် ကြား ထွင်ကိန်း ခန်း အလျောက်တလိုင်း သူပုန်တို့ နှောင့်ဂှက်၍ မရောက်မပေါက် ကြရှိသည်ကို တောင့်တလျက် နေသည် နှင့်နိုင်ငံ တော် စွန်ဖြစ် သော မော်ဇင်တိုင်း ကြီး သို့အကြည် တော်အင်္ဂါရိတ်မြို့မဘုရင်က စေ၍ မည်း စရိပရုတ်ကို ရောက် ပေါက် နေထိုင် ဝှာ ကြောင်း ပုသိန်မြို့ထွင် နေရပ် နေရာအလိုရှိပါကြောင်း ကိုရှိခိုး သံတော်ဦး တင် သော ကြောင့် ဖြိုအင်္ဂါရပါး ထွင်ပြည် ထောင်ချင်း မင်း ဟူသော အင်္ဂါတပါး သည် ဖြစ်ခဲ့ သော အရာဖြစ်သည် နှင့်အကြည် တော်အင်္ဂါရိတ်မြို့မဘုရင် နှင့်အရှည်ချစ်ကြည် ရမည်ကိုတကြောင်း ဇီနပုတ္တံဆိပ်စား ဂရုဏာဒီတို့ကိုအရှည်သနား တော် မူရမည် ကိုတကြောင်း ထောက်၍ ပုသိန်မြို့ မြေကိုတိုင်း တာမှတ်သား ၍ ချပေး စေသည်။ အ ကြည် တော်အင်္ဂါရိတ်မြို့မဘုရင် နှင့် စပ်ဆိုသည့်ဘာသာ ဘော် မှံသမျှကို အကောက်အစား လွတ် စေ၍ ရှေး အစည်ရှိသည့်အတိုင်း လက် ဆောင်လက် နက်ကိုသာ ဆက် စေ။ ကုန်သည် တဲကား တို့မှ မူကား အစည်ထုံး စံရှိသည့်အတိုင်း ပုသိန်မြို့ဝန်စစ်ကဲနား ခံစာ ရေး တို့က ကောက်ဆက် စေမည်စလီပရုတ်တို့ကိုတံဆိပ်စာ ချွန် တော် ပေး အပ် တော် မူသည်။ မင်း ဧကရာဇ်တို့ဝယ်ပြည် ထောင်ချင်း ရာဇမဟာမိတ်ဖြစ် မှ နှစ်ဦး ဆန္ဒရှိ ရာပြည့်စုံကြကုန်သည်။ ငသား တော်အစည် မြေး တော်အဆက်မြစ် တော်အညွန့် အကြည် တော်အင်္ဂါရိတ်မြို့မဘုရင်ကိုယ်သား မြေး မြစ်ဇီနပုတ်တံဆိပ်စား ဂရုဏာဒီ တို့တိုင်အစည်ရှည်စွာ ချစ်ခင်ဆက်ဆံကြ ရမည်အကြောင်း ကို ရာဇသံစာ နှင့်

သက္ကရာဇ် ၁၁၁၀ ခုကဆုန်လဆန်း ၁၀ ရက် နေ့စံ ဒါယဝ် ဒေါက်တို့တွင် အမိန့်
 တော်ရှိ သော နေ့ပွတ်တံဆိပ်စား ဂရုဏာ ခိုတို့
 (လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၁၂၊ စီ ၄၀-၁)

ဘုန်း တော်အလွန်ကြီး မြတ်တော်မူလှသော သူနာပုဂံနိတမ္ပဒီပကမ္ပေဝေဝေ
သောတိုင်း ကြီး ပြည်ကြီး အပေါင်း တို့၌ထီး ဆောင်း မင်း တကာတို့ကိုအစိုးရ
တော်မူသောပထမမြား ရွှေငွေကြေး သံပယင်း ရတနာတွင်း များ သခင်ဆင်
ဖြူဆင်နီဆင်ကျား အရိန္ဒမာစကြာ ရွှေလှံရအဆောင်ဆောင်သော ရွှေနန်း ပြ
ဿဒိသခင်ဖြစ်တော်မူသော ရတနာပူရအပြည်ကြီး နှင့်တကွအယုဇ္ဈပူရမည်သော
ရတနာသိင်္ဃီတန်း ဘောင်ပြည်ကြီး ကိုအစိုးရတော်မူသောအချွင်ဘဝရှင်အလောင်း
မင်း တရား ကြီး ဘုရား အမိန့်တော်ရှိသည်။ ဟိုင်း ကြီး ဆိပ်ကုန်သည်အကြီး ဂရုဏီ
ဒိုဇံဟိုအစ်သကွယ်။ ငါဘေး လောင်း တော်ဘိုး လောင်း တော်တို့လက်ထက်ကပင်မြန်
မာမင်း အင်္ဂါရိတ်မင်း အဆက်ဆက်ဘောက်ကား ရောင်း ဝယ်ကုန်စယ်သယာမြတ်
စွန်း ဩလျက်ဆန္ဒရှိရာပြည်စုံကြကုံသည်။ တလတ်တကြား ထွင်တလိုင်း သူပုန်တို့နှောင့်
ရှက်၍မရောက်မပေါက်ကြရှိသည်နှင့်ငါ့ကိုယ်တော်သား တော်ညီတော်ဗိုလ်မှူး တပ်
မှူး ဆင်လုံး မြင်း ရင်း လှေတက်အများ နှင့်အကြိမ်ကြိမ်တိုက်လဲလှုပ်ကြိုရှင်း လင်း သတ်
ညှစ်၍ဒုက္ခဒြေကိုရန်ကုန်မြို့သမိုက်တော်မူ၍ထီး နန်း စိုက်ဆောက်စံမြယ်တော်မူရာ
ထွင်ငါ့နိုင်ငံတော်စွန်မေ့မင်တိုင်း ကြီး သို့အကြည်တော်အင်္ဂါရိတ်မင်း ကစေ၍မည်း
စလီပုဂံတို့ရောက်ပေါက်နေထိုင်လာကြောင်း ပုသိန်မြို့တွင်နေရပ်နေရာအလိုရှိ
ပါကြောင်း ကိုရှ်ခုံး သံတော်ဦး တင်သောကြောင့်မြို့၏အင်္ဂါရပါး ထွင်ပြည်ထောင်
ချင်း မင်း ဟူသောရာဇမဟာဒိတိအင်္ဂါသည်ဖြစ်ခဲ့သည်ဖြစ်၍အကြည်တော်အင်္ဂါရိတ်
မြို့မဘုရင်နှင့်အရှင်ချစ်ကြရမည်ကိုတကြောင်း ဂရုဏာဒိုဇံဟိုအစ်သကွယ်ကိုအရှင်သ
နား တော်မူလိုသည်တကြောင်း ထောက်၍ပုသိန်မြို့တွင်မြေနေရပ်နေရာကိုမှတ်
သားတိုင်း တာ၍ချပေး စေသည်။ အကြည်တော်အင်္ဂါရိတ်မြို့ဘုရင်နှင့်စပ်ဆိုသည့်
သင်္ဘောဘဏ္ဍာမှန်သမျှကိုအကောက်အစား လွတ်စေ၍လက်ဆောင်လက်နက်ကိုသာဆက်
စေ။ ကုန်သည်တို့မှသာအရိုး အစည်ရှိသည်အတိုင်း ပုသိန်မြို့ဝန်စစ်ကဲနား ခံစာ
ရေး တို့ကကောက်၍ဆက်စေ။ မင်း ဧကရာဇ်တို့ဝယ်ပြည်ထောင်ချင်း မဟာဒိတိ
ရှိကြမှဥဦး ဆန္ဒရှိရာပြည်စုံကြမြဲဖြစ်သည်။ ငါ့အိုနိုင်ငံတော်ထွင်လည်း လုပ်ရေကြံရေး
များ မရှိပြီ။ ဟံသာဝတီတမြို့သာလုပ်ရေကြံရေးစေ့စေ့ဖြစ်၍အမြောက်ယေနတ်ဆေး
ကျည်စေ့အများ အလိုတော်ရှိတော်မူသည်။ ငါသား တော်အစည်မြေး တော်အဆက်

မြစ်တော်အညွန့်အက်ရိတ်မြို့မဘုရင်သား မြေး မြစ်မှစ၍ ဂရုနာဒီဇံတို့အစသကွယ်
 ဟိုတိုင်အရှည်ချစ်ခင်ဆက်ဆံသနား တော်မူရမည်အကြောင်း ကိုရဘဇာသံစာနှင့်
 သက္ကရာဇ် ၁၁၁၀ ခုကဆုန်လဆန်း ၁၀ ရက် ၀ နေ့ဖံဒါရပ် ဒေါတို့တွင်
 အမိန့်တော်ရှိသည်ဟိုင်းကြီး ဆိပ်ကုန်သည်ကြီး ဂရုနာဒီဇံတို့အစသကွယ်။
 (လောဝ်း မိန့်၊ မှတ် ၁၃၊ ၈၄၂ - ၃)

I756

ဘုန်း တော်အလွန်ကြီး မြတ်တော်မူလှ သော သုနာပရန္တတိုင်း တမ္ပဒီပတိုင်း က
 မ္မေဘတိုင်း စသောတိုင်း ကြီး အပေါင်း တို့၌ မြန်မာပြည်ဂုဏ် ပြည်၊ ယွန်း
 ပြည်၊ ကသည်း ပြည်၊ ကလိုင်း ပြည် ဂါဇဗွာ နီပြည်ကြီး ထီး ဆောင်း မင်း အ
 ပေါင်း တို့ကိုအစိုး ရတော်မူ သော ပဏ္ဍိတ မြား ရွှေငွေ ကြေး သံပယင်း ရတနာ
 တွင်း များ သခင်၊ ဆင်ဖြူဆင်နီဆင်ကျား အရိန္ဒမာစက္ကာ ရွှေလှံရအာဒိစ္စဝံသ
 နေမင်း ဇာနည်အနွယ်အဆောင်ဆောင် သော ရွှေနန်း ရွှေပြာဒိသခင်ဖြစ်
 တော်မူ သော ရတနာပူရအင်း ဝ ရွှေပြည်ကြီး နှင့်တကွ အယုတ္တပူရမည် သော ရတ
 နာသိင်္ဃတန်း ဘောင် ရွှေပြည်ကြီး ကိုအစိုး ရတော်မူ သော အလောင်း မင်း တ
 ရား ကြီး ဘုရား ချစ်ကြည်စွာကြား ရောက်အပ် သော ဇိနပုတ္တံ၊ ဘင်္ဂလား၊ ဝှက်
 သဒေဝီ၊ ဒေဝီကတ်စသော မြို့အပေါင်း တို့သည်လည်း ဝန်း ကိုနက္ခတ်တဘုရား အပေါင်း
 ခြံရံသကဲ့သို့ ရံလျက်အင်္ဂလိပ်မြို့မကိုအစိုး ရသော အကြည်တော်အင်္ဂလိပ်မြို့ဘုရင် ဘေး
 လောင်း တော်ဘိုး လောင်း တော်တို့လက်ထက် မြန်မာမင်း အင်္ဂလိပ်မင်း အ
 ဆက်ဆက် ဖောက်ကား ရောင်း ဝယ် ရောက် ပေါက်ကြ၍ အလိုရှိသမျှကို ဆောင်ယူပြု
 သည်။ ကိန်း ခန်း အလျောက်တိုင်း တို့ နှောင့်ရှက် ရာတွင် တလတ်တလျား မရောက်
 မပေါက်ရှိကြ၍ တောင့်တ၍ နေသည် နှင့်အကြည်တော် နိုင်ငံ တော်စွန်း မော်တင်
 တိုင်း ကြီး သို့အကြည်တော်အင်္ဂလိပ်မြို့မဘုရင်က မည်စလိပ်ဂျပ်တို့ကို စေ၍ ရောက် ပေါက်
 လာရာတွင် မှ မေး မြန်း ကြား သိရလျှင်အတိုင်း အထက်အလွန်မင်း ဇေယျာဇိတို့ စသ
 မြူ၏ အင်္ဂါခုနစ်ပါး တွင် သခင်ဟု သောပြည် ထောင်ချင်း အင်္ဂါတပါး သည်ဖြစ်ခဲ့ သော
 အရာကို တွေ့ရပေ တော့မည် ဝမ်း မြောက်တော်မူသည်။ အကြည်တော်အင်္ဂလိပ်မြို့မ
 ဘုရင်က စေသမည်စလိပ်ဂျပ်တို့က ပုသိန်မြို့တွင် တိုက်ကြသော်လည်း ထား ရန် နေရာ
 နေရပ်လိုပါသည် ရှိခိုး သံတော်ဦး တင် သော ကြောင့်အကြည်တော်အင်္ဂလိပ်မြို့မဘုရင်
 က စေ၍ လျှောက်ရသည်ဖြစ်သည်။ အရှည်ချစ်ကြည်ရမည်ကို ထောက်၍ ကြိုက်ရာ နေထိုင်
 စေ။ ပုသိန်မြို့တွင်တိုင်း တာမှတ်သား ၍ ပုသိန်မြို့ဝန်တို့က ချပေးစေသည်အကြည်တော်
 အင်္ဂလိပ်မြို့မဘုရင်အမှူး အမတ်ပုသိန်မြို့ဝန်တို့ မျက်နှာစုံညီတံဆိပ်စာချွန် တော်ပေး
 အပ်တော်မူသည်။ ပြည်ထောင်ချင်း မင်း တို့ဝယ်မြတ်သော အဆွေခင်ပွန်း ကောင်း
 ကိုကို ဖွဲ့ကြရသည်ဖြစ်မှ အလိုရှိရာ နှစ်ဦး သား ပြည်စုံကြမည်ဖြစ်သည်။ သား တော်အ

စဉ် မြေး တေၣ်အဆကမြစ် တေၣ်အညွန့်အဟည် တေၣ်အဂီလိဝ်မြို့ဘုရင်ကိုသး မြေး
 မြစ်အစဉ်ဂှ်ဉ်ဂြာစွာ ချစ်ဟြာမညိအ ဟောၣ်း ကိုသက္ကရာဇ်တထောၣ်တရၢတဆယ့်
 ဂှ် ခုကဆူနဲလဆန်း ဆယ်ဂက်စ နေ နေ့ရာဇာသံ ရွှေ ပေစာၣ် နှံ့ချစ်ကြည်စွာဟြား
 8 May I756
 ရေၣ်ကအဝ် သောအဂီလိဝ်မြို့ကိုအစိုး ရ သောအဟည် တေၣ်အဂီလိဝ်မြို့ဘုရင်ဟူ သော
 ရာဇာသံစာကို ရွှေ ပေ နာရကၢအချိန်ငါး ကျပ်အလှား သံတတောၣ်လေး သစ်အန်
 သံငါး သစ်စာ ဟောၣ်း ရေတဆယ်ရင်း ဖျား ပတ္တမြား နှစ်ရစ်စီရသည့်၊ စာကို
 လက်ဝဲသုန္ဒရ ရေး ရသည့်၊ ဇာနပုတ္တိဆိကစား တုံ့ကိုလည်း စက္ကထင်မင်စာ ရေး ချ်အ
 နား ပတ်လည်ခြား ပန်း သံနှစ်သစ်သွတ်ရသည့်၊ ရာဇာသံ ရွှေ ပေကိုဆင်စွယ်ဩတ်သွတ်
 ရသည့်၊ ဆင်စွယ်ဩတ်ကို ရွှေ ဖျင်အိတ်သွတ်သည်၊ ရွှေ ဖျင်အိတ်ကိုသစ် ပွတ်ချီဝ် နီတိုက် ရွှေ
 ရေး ဩတ်သွတ်သည်၊ ရွှေ ရေး ဩတ်ကိုဂုံဇရပ်အိတ် နီသွတ်၍ ဟသံၣ်ရပ်တဆိဝ် တော်
 ခတ်မှတ်သည်၊ ရာဇာသံမြန်မာစာကိုအဂီလိဝ်ဘာသာ စက္ကထင်မင်စာ ရေး ငြိး
 ဂျင်မြန်မာစာတစောင့်အဂီလိဝ်စာတစောင့်ထွင် ချိုင်တံဆိပ်ခပ်၍ မြန်မာစာ
 နှံ့အတူသစ် ပွတ်ချီဝ် နီတိုက်ကျည်ပျံသွတ်ငြိး မှဂုံဇရပ်အိတ် နီသွတ်၍ ချိတ်တဆိပ်ခပ်ပြန်
 သည်၊ အဂီလိဝ်မင်း အဂီလိဝ်ဆိပ်စား တုံ့သို့လည်း မြင်း လေး စီး ဝှံး လုံး ရွှေ
 ဖျင်လိပ် ပေး တေၣ်မူသည်၊ လာလူဇိတၢရတ်နှံ့တရုဏဘုဇံ၊ အစကသစ်တုံ့ကိုလည်း
 မြင်း တစီး စီဆင်စွယ် ခြေၣ်ကစီး သနား တေၣ်မူသည်။

(ကုန်း ဖထမ၊ ၁၉၆၈၊ စါၣ်၆၈-၉)

လောကဓါတ်ထွင် ဧကရၢဇ် များ အရှင်သုံး ဆယ်တံတိုဝယ်လူနတ်များ မကိုဋ်သရဘူ
 ဖြစ်တော်မူသောသဗ္ဗညုဘုရား သခင်ဗျာဒိတ်ထား သည်သဘာဝတော် ၂၂၉၀ I746
 လွန်၍သဘာဝအလယ်သို့ ရောက်လျှင်ဘုရား အလောင်း ဆင်ဖြူရှင်ဘုန်း ဣန္ဒြေ
 ဟံသာဝတီရၢဇ် နှစ်ကိုအစိုး ရ၍ ငါသဘာဝကိုချီး မြှောက်ရမည် ရောင်တော်
 ခြေခံပါး နှင့်ပြည့်စုံတော်မူသောဘုရား ရှင်ဗျာဒိတ်ထား သည်နှင်အညီ ရှေး အ
 တိတ်ကုသိုလ်ပါရမီရှိ၍ဟံသာဝတီရၢဇ် နှစ်သဘာဝတော်ကိုပြုစုတည်ထောင်
 သည်သက္ကဝါအပေါင်း တို့ကိုစေတင်မပြုစု၍ ကောင်း မှုကုသိုလ်စေတီဓါတ်တော် နှင့်တကွ
 သဘာဝတော်ကိုပြုစုပါသည်။ ကုသိုလ်မြတ်အား ငါအဆွေတော်ဝမ်း မြှောက်ဝမ်း သိ
 သာဓုအနုမောဒနာခေတ်ပါ။ အဆွေတော်လည်း ရှေးဘုရား ပစ္စေကဗုဒ္ဓါတို့၌
 တဝအဆက်ဆက်အတိုင်း မသိအောင်ကောင်း မှုကုသိုလ်ပြုစုဘူး သည်ဖြစ်သည်။ ငါတို့
 ၂ဦး သဘာဝတော်ကိုချီး မြှောက်၍သက္ကဝါအပေါင်း တို့ကိုကယ်မလျက် နိဗ္ဗာန်
 သို့ရောက်အောင်ကျင့်ကြံရမည်။ ကောဏ္ဍသန်၊ ဂေါဏာဂုံ၊ ကယပ၊ ဂေါတမ၊ အရီ
 မိတေယျဘုရား ငါး ဆူတို့လည်း ဇာတိတော်တခြား တခြား ဖြစ်လျက်သစ္စာဂတိပြု၍
 ကောင်း မှုကိုတချက်တည်း ပြုဘူး သောကြောင့်တကမ္ဘာတည်း ထင်ဘုရား ငါး ဆူ
 အထင်အရှား ဖြစ်တော်မူသည်။ အဆွေတော်လည်း ရှေးဘုရား ပစ္စေကဗုဒ္ဓါတို့
 အား ရှုဒါန်း စည်ဝေ ဧကယသက္ကဝါအပေါင်း တို့ကိုကယ်ဆယ်၍ နိဗ္ဗာန်သို့ပို့ဆောင်
 ရမည်အကြောင်း ကိုပါရမီဖြစ်သည်နှင့်အညီ ဝေဧကယသက္ကဝါအပေါင်း တို့ကိုကယ်ဆယ်
 မစတော်မူရမည်။ ယခုသက္ကဝါအပေါင်း တို့သည် ဝေရီဖြစ်၍အသက်ဆုံး ရှုံးခြင်း နှင့်
 ငရဲဝိပါက်အစဉ်ဆက်၍ ပါကြလေတော့မည်ဘုရား ဆူကိုတောင်း ၍ပါရမီဖြစ်သည်နှင့်
 အညီဝိပါက်ကင်း လွတ်သည့်အကြောင်း ကိုငါတို့မင်း ၂ဦး သည်အရီမိတေယျဘုရား ရှင်
 နှိုလူနတ်ဗြဟ္မာတို့အချီး အမွမ်း ကိုခံရအောင်နှလုံး ထား ၍သဟာယဖြစ်ကြမည့်အ
 ကြောင်း ကိုငါအဆွေတော်ဆရာတော်ရင်း ကိုလာပါစေသည်။ ရောက်လျှင်ဆရာ
 တော်ရင်း ကဲ့သို့ရွှေနှလုံး တော်ထား တော်မူပါ။

သက္ကရၢဇ်ဝၢဝဂ ခုနယုန်လပြည့်ကျော်၁ရက်နေ့အဝတောငင်ဘိလူး
 ဆရာတော်ရှင်ဂုဏမဇ္ဈာန်ကြက်သံခင်ဆရာတော်ရှင်ပါသံသတို့ထွင်ပါသည်။ စာ။ I756

(လောင်း မိန့်၊ မှတ်၁၅၊ ၈၅၆)

ဘုန်း တော်အလှူနံကြီး မြတ်တော်မူလှသော အရိန္ဒမာစက္ကဝဆင်ဖြူရတနာ ရတနာ ပေါင်း များ သခင်အယုတ္တပူရမည်သော ရတနာသိင်္ဃကုန်း ဘောင်ရွှေပြည်ကြီးကို အစိုးရတော်မူသောအကြည်တော်အလောင်း မင်း တရား ကြီး ဘုရား ဣား အပ်သောဟံသာဝတီမြို့ကိုအစိုးရသောအကြည်တော်၊ သိကြား မင်း တည်သောဆင်ပုံရှင်မြို့ဒဂုံသညာကိုရန်ကုန်မြို့သမိုက်တော်မူ၍ ရွှေထီး ရွှေနန်း စိုက်ဆောက်စမ္ပယ်တော်မူသည်။ ဘုရားကျော် ၂ နှစ်ကလေးရှည်လျား ၍ မှုအကြည်တော်စကား တရား တရား တပါဒမကြား ရ။ အိပ်ပျော်သောသူသည် မှင်ကျက်၍ နိုး လသော်အိပ်မုံမပြေ ယေဝင် ယမ်း စမ်း သပ်သည် နှင့်အတူ ခုမှကြား ရသည်ကို ထောက်ရှင်နား ငြီး ပါး ငြီး လူကြီး လူအိုမတုတ်သကဲ့သို့ မာန်မာန် ခက်ထန်သည်ပင် ထင်မှတ်တော်မူသည်။ အကြည်တော်ပကိုး မင်း နှင့် ငါနှင့်သည်ဘုန်း ကြမ္မာရှင်ချမ်း ဖြစ်ကြတော့သည်။ အကြည်တော်က ရောက်သည့်စာထွင်သင့်တင့်သည်ပင်။ ပြည်၏အင်္ဂါရပါး ထွင်သော မျှမစွာသခါကော သောဒုတ္တရဇ္ဇဇီဝိတံဖလံ ရဇ္ဇင်္ဂါနိဋီကာပါဠိရှိသည်ရပါး အင်္ဂါထွင်သခါဟူသောပြည်ထောင်ချင်း ရာဇမဟာမိတ်သဟာယသည်ပြည့်စုံခဲ့သည်ကို သုခဒုက္ခချစ်ကြည်ပြောဆိုကြရမည်အရသာသိတကမ္ဘာ ကြေသော်လည်း ဥဒါန်း မေတ်ကုန်း မကြေပြည်သူသတ္တဝါအပေါင်း တို့လည်း ၂ပြည်ပြည် ရွှေ ၂ပြား ကိုတပြား တည်း ရေဝယ်သား သော်အခြား မထင်သကဲ့သို့ မေတ္တာဂရုဏာသဟာယဖြစ်ကြလျှင် ဆိုဘွယ်မရှိပြီသတ္တဝါအပေါင်း တို့၏အစီး အပွား စကား ကိုဆိုခြင်း သည်သူတော်ကောင်း တို့၏သဘောလက္ခဏာကိုသိရတော့သည်။ သေစိမ်းရှိစည်ရန်သည်လည်း ချစ်ကြည်ခင်ပွန်း ဖြစ်လောကဟိတထွင်ပညာရှိတို့ဆိုသည်။ ချစ်ကြည်သောစကား နှင့်အညီ ရတနာသုံး ပါး ထွင်တပါး အဝင်ဖြစ်သော တောင်ဘီလူး ဆရာတော်ကို မေတ္တာနှင့်စေ ရောက်၍ ကိုး ကွယ်ရသည်လည်း ရတနာတပါး ကိုမျှတပေး ဝေသည်ဖြစ်ပေတော့သည်။ ထီး နန်း ကနက်စိုက်ဆောက်စိုး အုပ်သောမင်း တို့မည်သည်လည်း မင်း တို့၏တံဆိပ်ပါး သော ဥပါယ်မာယာမှစ၍ ရာဇမဟာမိတ်သဟာယ၏မြန်မည်အကြောင်း ကိုအကြောင်း မရှိအကူမ်း ဝင်သည် နှင့်အညီ ရှိကြလျှင် သင့်သည်အရ ဖြစ်၍ ဝမ်း မြောက်တော်မူကြောင်း ကိုကြား အပ်သည်။

16 June 1756

16 June 1756

သက္ကရာဇ် ၁၁၁၈ ခု နယုန်လပြည့်ကျော် ၄ ရက် နေ့လၠာရင်း တလိုင် ဘုန်း
ဦး ဥယျာမ ဣန္ဒြေလူဝတီကိုပြန် စေသည်
(လောင်း ဗန်း၊ မှတ် ၁၆၊ စံ ၅၈ - ၉)

အစီ နွေယဘုံလူအထွတ်သ ဗွဉ်ဘုရား ဂွင်ဗျာဒိတ် တော်ကိုခံ၍ဟံသာဝတီရာဇဌာ
 နီရဝ မည ဒေသကိုအစိုး ရသောပါရမီဂွင်မင်း တရား ကြီး ချစ်ကြည်စွာအကြောင်း
 ကိုကြား ပါသည်။ ရတနာသိင်္ဃန်း ဘောင် ရွှေပြည်ကြီး ကိုအစိုး ရတော်မူသော
 ညီတော်အလောင်း မင်း တရား ကြီး ငါဆရာတော် ၂ ပါး ပြန် ရောက်၍ညီတော်
 ကရဝဇာတိအကြောင်း အရာကိုကြား ရှင်အလွန်ဝမ်း မြောက်ဝမ်း သာရှိပါ
 သည်။ ငါ့ညီတော်စာတွင်ပါသည့်သဘာဝ မျှမစွေသဒါကော သောဒုက္ခဂုဇ္ဇဇီဝိတဖလံ
 ရဇ္ဈင်္ဂါနီဆိုသည်ကား ဟောတော်မူသော မေတ္တဒေသနာတရား တော်ဖြစ်သည်။
 ညီတော်ကကြား ရောက်သည့်စာကိုထောက်နာသော် မဟာမိတ်ဝမ်း တွင်တပါး
 သောမိတ်ဖြစ်ကြပြီ။ မိတ်တပါး ဖြစ်၍ ငါ့နှင်ငါ့ညီတော်အချစ်ပွဲပြန်ခဲ့လျှင်တို့၂ဦး
 ကြောင့်အမတ်စစ်သူကြီး ရဲမက်ဗိုလ်ပါထိပါး ကြ၍ ဥပဇ္ဈဒကကံနှင့် သေကြေပျက်
 စီးခြင်း သို့ရောက်မည်ကိုလည်း ပစ္စုပ္ပန် နေောင်အနာဂတ် ငရဲဝိပါက်တို့၂ဦး ဆက်
 ကြတော့မည်။ ငရဲဝိပါက်လွတ်မည်အကြောင်း ကိုငါ့နှင်ငါ့ညီတော် ဖြေတင်ဖျောက်
 ဖျက်၍ ရှေ့သို့တကြိမ်ကသည် ၂ ကြိမ် ၂ ကြိမ်ကသည်သုံး ကြိမ် ရာဇမဟာမိတ်ဖြစ် ရလျှင်
 ခုပစ္စုပ္ပန်တွင် ရွှေထီး ရွှေနန်း ကိုအစိုး ရ၍ ဇမ္ဗူဒိတ်တကျွန်း လုံး ကြား ရလျှင်
 ထိတ်လန့် ကြောက်ရွံ့ခြင်း ရှိကြမည်။ သို့ဖြစ်ပါလျှင်ဟံသာဝတီနှင့် ရတနာသိင်္ဃန်း
 မြို့တော် ၂ မြို့သည် သုဒဿနအယုဇ္ဈပူရ နတ်ပြည်ကဲ့သို့ပွင့်လင်း စည်ပင်ခြင်း နှင့်သာ
 သနာတော်ကိုဆန် သောလကဲ့သို့ ငါ့နှင်ငါ့ညီတော် ပြုစုချီး မြှောက်ပြပါရမည်။ အနာ
 ဂတ်တွင်လည်း လောကတ္တစရိယံညာတတ္တစရိယံဗုဒ္ဓတ္တစရိယံဘဝသုံး ပါး ပြည့်၍ ငါ့နှင်
 ငါ့ညီတော်ဘုရား သဗ္ဗညုတဉာဏ်ကိုပြည့်အောင်ယခုပစ္စုပ္ပန်တွင် ပေါက်ဘော်ရင်း
 ကဲ့သို့ရတနာသုံး ပါး တို့ကိုကိုး ကွယ်၍ကြည်ညိုစွာဆရာဘုန်း ကြီး တို့ကိုကြွလာပါစေ
 သည်အကြောင်း ကိုချစ်ကြည်စွာကြား ပါသည်။

28 June

I756

သက္ကရာဇ် ၁၁၁၁ ခု ဝါဆိုလဆန်း ၂ ရက် နေ့ဟံသာဝတီကဘုန်း ကြီး
 သီလပညာဝိမလာစာရတို့တွင်ပါသည်။

(လောင်း မိန့်၊ မှတ်ဝရ၊ စာ ၆၀)

ဘုန်း တော်အလှူ နှိကြီး မြတ် တော် မူလှ သော သူ နှစ် နှစ် ပရိနိတ မြတ် နိပဂ မြေ ဝ စတိုင်း
 ကြီး အပေါင်း တို့ ဦးစီး ဆောင်း မင်း တကာတို့ကို အစိုး ရ တော် မူ သော အကြည်
 တော် ပြည်၏ အင်္ဂါ ရ ပါး ထွင် သ ခါ ဟူ သော ပြည် ထောင့် ခြင်း အင်္ဂါ သည် ဖြစ် ခဲ့ သော
 အရ ဝ ဖြစ်၍ အကြည် တော် က စေ သည့် ဆ ရ ဝ တို့ ထွင် အ မိ န် တော် ပြ န် လိုက် သည်။ စစ်
 မက် ပြု ကြ သည့် အ ရ ဝ မှ ဝ လည်း လူ သား လူ ရည် ကို စား သော ကို လို၍ ပြု ကြ သည် မဟုတ်။
 ရန် ပြု လှ ဝ ချ် သ ဝ ပြု သည်။ ဘဝ အဆက် ဆက် ပင် ရန် ဆို သည် ကို အလို တော် မ ရှိ။ မင်း မတ်
 ကို ကျ မြဲ ပြ ကျုံး မြေ ဝ င်း ပ စွင် ရ င် တား တိုင် ကား ဗိုလ် ပါ သည် အ ရ ဝ များ သည် ပြည်
 စုံ မြဲ ပင် ဖြစ် တော့ သည်။ သ ခါ ဟူ သော အင်္ဂါ သည် မင်း တို့ ဝယ် ပြည် စုံ ခဲ့ သည် ဖြစ်၍ ဘု ရ ဝ
 စ သော ပည ဝ ရှိ သူ တော် ကောင်း တို့ ချီး မွမ်း ကြ ကုန် သည်။ သည် အင်္ဂါ ကို အကြည် တော်
 က သ တာ ယ ဖြစ် ချင် ပေါင်း ဖက် လို သည် မှ န် ဖျင် ပေါင်း ဖက် ကြ ရ မည် စကား ကို အစို့
 စို့ အ ရ ဝ ရ ဝ များ ပင် ဆို သော် လည်း များ တိုင်း အကျိုး ရေ ဝ က သည့် အ ရ ဝ မ ရေ ဝ က
 သည့် အ ရ ဝ ရှိ သည်။ ဒုက္ခိ သ ဝ ကာ ယ သ တိ ပ ဌ ဝ န် စ သော အ ရ ဝ များ ထွင် အ ကျယ် အ ဝန်း
 စွမ်း ဆောင် နိုင် သသူ တို့ ကို စွမ်း ဆောင် လေ့ ကျက် စေ ဟော တော် မူ သည်။ အ နိ စွ
 သုတ္တ ဝ စွ ဉ ဒုက္ခ နိယ ပိ ဋက အ နတ္တ ဝ ဘိ ဓ မ္မတ္တ ဝ ယ သ ဗ္ဗ ဗု ဒေ ဟိ ဘာ သိ တာ ဟူ၍ လည်း အ
 ကျည်း ချုပ် ကိုင်၍ ဟော တော် မူ သည်။ လောက ထွင် လည်း ပြည် ထောင့် ခြင်း မင်း
 တို့၏ သ တာ ယ ဖြစ် ချင်း ကို ဘု ရီ ဒါ ဝိ ဇာ ဝ ကို နှလုံး သွင်း သဖြင့် သ တာ ယ ၏ မြဲ မြဲ န် မည်
 အ ကြောင့် ကို ချစ် ကြည် စွာ ကြား အပ် သည်။

28 June

I756

သက္ကရာဇ် ၁၁၁၀ ခု ဝါဆိုလဆန်း ၂ ရက် နေ့လ ဝ ရင်း ဘုန်း ကြီး တို့ကို
 ပင်စော နှင် ပြ န် စေ သည်။

(လော ဝင်း မိ န်၊ မှတ် ၁၀၊ ၅၆၂)

(26 July 1756)

ဘုရား ထွန် တော် နန္ဒ ဗ ဘ ဟု ရွှေစက် တော် စုံကိုဦး ထိပ် ရွက်၍ ရှိခိုး သံ တော်ဦး
တင် ပါသည်ဘုရား ၊ အရပ် ရပ် ပေး သမ္မစာ ချွန် တော်ကိုမှတ်သား ၍ လစဉ် ရှိခိုး
သံ တော်ဦး တင် ရမည် ဘုရား ဗျာဒိတ် တော်မြတ်ကိုဦး ထိပ် ရွက်ရသည့်အတိုင်း
သက္ကရာဇ် ၁၁၁၀ ခု ဝါဆိုလဆန်း တရက် နေ့ကသည်ကိုတိုင် စာ ရေး ^{27 June} တော်လက်ဝဲ I756
သုန္ဒရကော့ဝါ ရွှေ တောင် စည်သူကော့ဝါ ဝေလှသာဇာကော့ဝါ ဗလစည်
သူကဝါ လက်ယာ ဝေလှကော့ဝါ အစုစု စါချွန် တော်ပေါင်း ၃၀၃၀ အနက်အံဖိန့် တော်
တကြောင်း ရေး စာချွန် တော် ၃၅ အစီရင်မြို့သုကြီး ကင်း စောင့်ကင်း နေအ
ခန့်အထား စာချွန် ၁၀၀ ၊ ၂ စု စာချွန် တော် ၁၃၅ စာချွန် တော် ဖြစ်တံဆိပ်
တော်ခတ် ၊ ရွှေတပဲကိုထွက်ဖွင့် ငြိ ရပါသည်အကြောင်း ကို ရှိခိုး သံ တော်ဦး တင် ပါ
သည်ဘုရား ။

(26 July 1756)

(သက္ကရာဇ် ၁၁၁၀ ခု ဝါဆိုလပြည့် ကျော် ၁၅ ရက် နေ့)
(လောင်း စု၊ မှတ် ၉၊ စာ ၂၃၀)

သမ္မင်တုံး မြို့နေ င ကောက်သား ငကလေး သည်မြို့သူကြီး၊ ရိုး ဂဘသား မြေး မ
 ဟုတ်၊ ငကလေး သည်သံလျင်မြို့ဘက်လူ ၃၀ ထွင် ပါဝင်၍ အမှု တော်ကိုထမ်း သည်၊ မြို့သူ
 ကြီး ရိုး ဂဘအဆက်မဟုတ် သော်လည်း သမ္မင်တုံး မြို့ကိုမြို့သူကြီး အဂ္ဂါ နှင့်စီရင် စေ၊
 စာ ရေး တော် ဝေလှဂ္ဂါ ဇာတ ပေး အပ်သည့် စာ ချွန်ထင်တံဆိပ် တော် ပါသည်ဖြစ်
 ၍ စစ်လျှင် မင်း မှုမင်း ခင်း စေ ဝါသည် တံဆိပ်ဆန်း ရွက်ကျန် သော ကြောင့် ငက
 လေး ကိုမြို့သူကြီး ခန့် တော် မှုသည် စာကို ရေး လိုက် ပေသည် ဝေလှဂ္ဂါ ဇာတ ကိုဆိုပါ
 သည့်အ ကြောင်း ကိုဂြိုခိုး သံ တော် ဦး တင်ပါသည်ဘုရား ၊ လျှောက် ဂဘထွင် ဝေလှဂ္ဂါ
 ဇာ မှာလက် ဆောင် ဂသည်ကို မစစ် လောထပ်၍ ဗျာဒိတ် တော် ရှိ၍ မြို့သူကြီး ငကလေး
 ကိုစစ်လျှင် ကျွန် တော်က ငွေစို့ ၃၅၀ ပေး ဂပါသည်ပုဆိုး ဆေး ရေး ၅ ရွက် နီ ၅
 သကြား တံဆိပ် ပေး ဂပါသည် စစ် ဆေး ချက် ဂပါသည် ရှိခိုး သံ တော် ဦး တင် ဂဘ
 ထင်တိမ်း ၍ နေ တော် မှုသည်။

(26 July

1756)

(သက္ကရာဇ် ၁၁၁၀ ခု ဝါဆိုလပြည့် ကျော် ၁၅ ရက် နေ့)

(လောင်း စု၊ မှတ် ၁၀၊ ဖျ ၂၄၀)

ဘုန်း တော်အလှူနိဗ္ဗာန်၊ မြတ်တော်မူလှသောဂူဝင်း၊ ပြည်ယွန်း၊ ပြည်မြန်မာပြည်၇၁မည
 တိုင်း၊ မှစ၍သရေခေတ္တ၇၁ပေါက်၇၁မကေတုမတီတောင်ငူမက္ခရာမြင်စိုင်း၊ ပင်း
 ယပင်လယ်စစ်တိုင်း၊ အဝမှစ၍ထီးနန်း၊ စိုက်၇၁၇၁ဇဋ္ဌာနီပြည်ကြီး၊ တိုင်း၊ ကြီး၊ ထီး
 ဆောင်း၊ စော်ဘွား၊ မြို့စား၊ အပေါင်း၊ တို့နှင့်တကွအယုတ္တပူရမည်သောရတနာ
 သိင်္ဃီကုန်း၊ ဘောင်ရွှေပြည်ကြီး၊ ကိုအစိုး၊ ရတော်မူသောအရိန္ဒမာစက္ကရာရွှေလှံရ
 တနာဆင်ဖြူများ၊ သခင်အကြည်တော်အလောင်း၊ မင်း၊ တရား၊ ကြီး၊ ကြား၊ အပ်
 သောဟံသာဝတီမြို့ကိုအစိုး၊ ရသောအကြည်တော်၊ ဘုရား၊ ရှင်ဟောတော်မူသော
 ပိဋကတ်တော်ထွင်စိန္တိတပိဝိနဿတိအစိန္တိတပိဘဝိယတိဟူသောဂါထာကိုလောကဋ္ဌဖြစ်
 ခြင်း၊ ပျက်ခြင်း၊ လောကဓံတရား၊ ဝပါး၊ ကိုနှလုံး၊ သွင်း၊ ၍ငါလုပ်ရည်ကြိုရည်ပညာသံ
 လယဗ္ဗာဓိစသောမင်း၊ ကျင့်တရား၊ အပေါင်း၊ နှင့်အကြည်တော်ဘုန်း၊ လက်ရုံး၊ အ
 ရည်ပညာအင်အား၊ မြို့၏အစောင့်ပါး၊ များ၊ နှင့်ကိုယ်နှုတ်နှလုံး၊ အတိုင်း၊ အရှည်ကို
 ထောက်ထား၊ ၍ပညာနှင့်လုပ်ရေး၊ ကြိုရေး၊ ကိုလုပ်ကြံမှသတ္တဝါအပေါင်း၊ တို့၏အ
 သက်စည်း၊ စိတ်ကိုယ်သား၊ သမီး၊ တို့၏အသက်စီး၊ စိတ်ဆိုရမည်၊ အတ္တနောမတိအယုကို
 ယု၍ငါမင်း၊ ကိုကား၊ မာနကိုမသတ်လျှင်ဥပါဒ်ကြီး၊ စွာဖြစ်မည်၊ အကြည်တော်ကဆ
 ရာဘုန်း၊ ကြီး၊ တို့ကိုစေရတထွင်ရတဇာန်ပြန်လိုက်သည့်စကား၊ ရပ်များ၊ ကိုနှလုံး၊ မ
 သွင်း၊ သတိမရ၍ဆိုရာဆိုသင့်သည်ကိုမဆိုမပြန်နေသည်ဖြစ်မည်၊ စကား၊ မဆက်မ
 ရေဘက်မပေါက်သည်ကိုထောက်သော်ငါလည်ငါဟူ၍မာနစိတ်နှင့်နေသည်သဘာဝဖြစ်
 မည်ဟူ၍ယုရမည်၊ ငါဘုန်း၊ တော်ကိုခန့်ညား၊ ကြောက်ရွံ့၍စေပါသော်လည်း၊ မူး
 မတ်ကျေး၊ ကျွန်တို့မပေါက်မရောက်နိုင်သည်ဖြစ်မည်ကိုမသိသ၍လည်း၊ ဆိတ်တိုက်ပွဲ
 ထွင်ဘမ်း၊ မိသည့်အောင်ကိုရတဇာန်နှင့်စေလွှတ်လိုက်သည်၊ လှေလည်း၊ ၅၀
 ကျော်၆၀ခန့်အစုအစမ်း၊ လွှတ်လိုက်သည်၊ မယုံလျှင်အကြည်တော်ပကိုး၊ မင်း၊ ထွင်ရှို
 သမျှလှေ၁၀၀၀၊ ၁၀၀၀၀ပင်ရှိသော်လည်း၊ ငါကအစူး၊ အစမ်း၊ လွှတ်သည့်လှေ၆၀
 သား၊ တို့ကိုတိုက်လံစေတော့၊ ငါလှေ၆၀ကိုပကိုး၊ မင်း၊ ကတိုက်လံ၍ရလျှင်လည်း၊ ပကိုး
 မင်း၊ နေရာနှင့်ပကိုး၊ မင်း၊ နေတော့၊ ငါလည်း၊ ငါ့နေနှင့်နေတော်မူမည်၊
 တိုက်လံ၍မရလျှင်လည်း၊ ပညာရှိ၏ရှုံးခြင်း၊ ကိုနှလုံး၊ ထား၊ ၍ထိုက်လျှောက်သည်အရ
 နှင့်လောကီလျှင်စည်း၊ စိတ်မပျက်အသက်မသေနေရာမနိဗ္ဗိဒ္ဓမ်း၊ သာရမည့်အ

ကြောင်း ကိုချစ်ကြည်စွာ မေတ္တာနှင်းကြား ရောက်သည်။ ရွှေနန်း သခင်ထင်
သေချာ မေတ္တာနှင်း ငါ့ခြယ်လှယ်သွယ် ရောင်ညီထွင်ထိကိုထိမှတ်ပိုက် ပေလိုက်၏ထိုက်
နန် စည်ယဲ ဂုဏ်သည် စိတ်သည် ပျောင်း အိဂျပါသိ။

သက္ကရာဇ် ၁၁၁၀ ခုသတင်း ထွက်လဆန်း ၅ ရက် နေ့၀ အောင်ထင်
ဂုဏ်ထီး ၁ နှင့် ပေး လိုက်သည်
(လောင်း မိန်း၊ မှတ်၁၉၊ ၈၆၇ - ၈)

ပဋိသန္ဓေစုတိစိတ်တို့၏အကြွယ်ဖြစ်ကြတတ်စွာ သော သော ဂါအစ ဤအနိဋ္ဌဖလဂုဏ်
 အပေါင်း တို့သည်ကြာဘက် ပေ၇၇ ထိုင်တင် သော နှင်း ရည်ကဲ့သို့ လျော့ကျ ပြေပျောက်
 သည်ဖြစ်၍ သက်တော် ရာ ကျော်မြင့်၍ ဂုဏ်တည်သည်ပင် လုံး ဘုန်း ဂြက်သ ရေတက်သစ်
 သော နေလုလင်ဆန်း သစ် သော လကဲ့သို့သီရိယသသ ပွတ္တိတို့သည်ကိုယ် တော်မြတ်၌ အမြဲ
 တည်သည့်ဖြစ်၍ သဘာဝ တော်အစီး အပွား ကိုအဇာတသတ်မင်း ကာလ သောကမင်း
 သီရိဓမ္မာ သောကမင်းတို့ ကဲ့သို့ပြုစုရွက် ဆောင် တော် မူလျှက် ဒါနသီလစ သောသု တော်
 ကောင်း တို့၏တရား သည်ကိုယ်၌ အမြဲတည် တော် မူသည်ဖြစ် သော ဟု မှန်ဆရာ တော်၊
 မြန်မာဆရာ တော် ယွန်း ဆရာ တော်၊ ဂါမဝါသီဇာရညဝါသီဂိုဏ် ပုဂ္ဂိုလ်သစ်ဘ
 အပေါင်း တို့သည် တနေ့မချား ဩဒိယ မေတ္တာဖြင့် ရဟန်း တို့၏တရား နှင့်အညီ
 မေတ္တာ ရည်မှတ်တို့အပ် သော အညာတိုင်း ကြီး ပြည်ကြီး များ အပေါင်း ကိုအစိုး ရ
 တော် မူ သော သဘာဝ နှင့် ဒါယကာ တော် မဟာ ဓမ္မ ရာဇ်မင်း မြတ် နှင့် ယခုတံသဘ
 ဝတီပြည်ကြီး ကိုအစိုး ရ တော် မူ သော သဘာဝ နှင့် ဒါယကာ မဟာ ဓမ္မ ရာဇ်မင်း မြတ်
 ၂ ပါး တို့သည် သဘာဝ ဆူပူ စွေကဗုဒ္ဓါဆူ၊ သမ္မာသ မ္မုဒ္ဓဆူတို့ ဆူသုံး ပါး တို့ထွင်ထူး မြတ်
 လွန်ကဲ သော သမ္မာသ မ္မုဒ္ဓဆူကို တောင်း တော် မူသည်ကိုယ် တော်မြတ်ဖြစ်ကြပါသည်ကို
 ဝေ နေယျသတ္တဝါတို့၏ ချမ်း သာကို ရွက် ဆောင် တော် မူကြပါမှ ဝေ နေယျသတ္တဝါအ
 ပေါင်း တို့သည် မင်း မြတ် ၂ ပါး ကိုမှီ၍ ချမ်း သာပါမည်၊ ဝေ နေယျချမ်း သာပါလျှင်
 လည်း သမ္မာသ မ္မုဒ္ဓဆူကို ပန် တော် မူသည် နှင့်အညီပြည့် တော် မူကြမည်အကြောင်း ဂြို
 ပါသည်၊ ကုသိုလ်တရား သာလျှင် ပကတူပအကြောင်း ရင်း ခံ၍ ထူး မြတ် သော ရွှေ
 ဘုံ ရွှေ နန်း သခင် ရေ နှင့် မြေကိုအစိုး ရ တော် မူ သော မင်း မြတ်အဖြစ်ကို ရကြပါ
 သည်၊ နောက် နောက် သောဘဝတိုင်း လည်း ဤကဲ့သို့ဖြစ်ခြင်း ၏အကြောင်း ကုသိုလ်
 တရား ၌ မေ့လျော့၍ ရာကျခဲ့လျှင် ပမာဒတရား ၏အကျိုး စီး ပွား နည်း စေတတ်
 သော အဖြစ်ကိုလည်း အတိတ်က ဝေအညံဇက ဓမ္မဗိသ မနုဿမိ သော ဇဝံ ပမာ တောအ
 နက္ကိယသံ ဝတ္တံ၊ ယတယိ ဒိဘိက္ခ ဇေပ မါဒေါဘိက္ခ ဝေ ပမာ တောအ နက္ကိယသံ ဝတ္တတိအစ
 ဂြိုသည်ဖြင့် ဟော တော် မူ သော တရား တော်ကို ရွှေနှလုံး တော်မြတ်သွင်း တော်
 မူသဖြင့် ၎င်း၊ အပမာ ဒေါအမတံပမာ ဒေါမစ္စ နောပ ဒိအပ္ပမတ္တာ နမိယန္တီ
 ယေပ မတ္တာယထာ မတောဟူ၍ ဟော တော် မူအပ် သော ဒေသ နာ တော်မြတ်ကို ၎င်း၊

ဘုန်း တော်အလှူနံကြီး မြတ်တော်မူလှ သော သူနာပရန်တမ္ပဒီပက မြေစာရသ
မညစ သောဇမ္ဗူဒိတ် မြေပြင် ခွဲထီး ဆောင်း စော်ဘွား တို့ကိုအစိုး ပိုင်တော်မူ
သော အရိန္ဒမာစကြာ ရွှေလှံရတနာဆင်ဖြူများ သခင်အာဒိစ္စဝံသ နေမင်း ၏
အဆက်အနွယ်ဖြစ် တော်မူ သော အယုဇ္ဈပူရမည် သော ရတနာသိင်္ဃီကုန်း ဘောင် ရွှေ
ပြည်ကြီး ကိုအစိုး ရတော်မူ သော သာသနဒါယကာ တော်အလောင်း မင်း တရား
ကြီး ဘုရား ၅၂၀ ပါး သော မေတ္တာ နှင့်ကြွား အပ် သော ရှမ်း ယွန်း မြန်မာတ
လိုင်း ဒဝယ်စ သော ဆရာ တော် များ တို့ပန်း၊ တို့၏ ရနံ့ကျေး ဇူး သည် လေကြော
ရပ် ခွဲသော မွှေး ပျံ့သည်၊ လောက၌ မင်း တို့ဝယ်စီး နင်း သုံး ဆောင်ခြင်း ယဉ်သံ
လျင်မင်း ခမ်း မင်း နား မင်း မြောက်တံဆာစသည်တို့ကို မြင် သော လူတို့ မျက်စေ့
ခွဲသော ကျေး ဇူး သတင်း ဖြစ်သည်။ အရပ် ၄ မျက်နှာ ရှစ် မျက်နှာ ဝ မျက်နှာ သို့ ကျေး
ဇူး သတင်း မကျော်မစောဘုရား သဗ္ဗညု ဟော တော်မူ သော ပိဋကတ်ကျမ်း ဝန်
မဇ္ဈခန္ဓာ စသည်တို့၌ ပညတ် ဟော တော်မူ သည်အတိုင်း ဘုရား အလောင်း သူတော်
ကောင်း တို့ကျင့်ကြောင်း ကျင့်ရသဖြစ် သော ကျင့်ဝတ်တရား တို့၌ ကျင့်ဆောင် သော
ကိုယ်နှုတ်နှလုံး မင်း ကျင့်တရား ဆယ်ပါး ရပါး စသည်တို့ကို သာအရပ် ရှစ် မျက်နှာ ပျံ့
လွင့်ကျော် စောချင်း ကိုဘုရား စသော သူတော် ကောင်း တို့၌ လျောက်ပတ်၍ လူ
နတ်ဗြဟ္မာသတ္တဝါအပေါင်း တို့ကျော် စောထင်ရှား ခြင်း ဖြစ်သည်ဘုရား အလောင်း
သူတော် ကောင်း တို့လည်း ဒေါသကို ရှေ့မေတ္တာကို နောက် မေတ္တာကို ရှေ့ဒေါသကို
နောက်ကလ ဒေသအရပ်အခါအချိန်အလား အလာအမှုအကြောင်း မှာသာ အရင်း
ပဋ္ဌာန ဖြစ်သည်။ ဆရာ တော်တို့ လောကစိတ်ဖြစ်၍ တုန်လှုပ်သင့် တော့သည်။ မည်
သည်ကို မှုကြောင့်ကြစိုး ရိမ်ခြင်း မရှိကုန် နှင့်ဆင်း ရဲသား ကွန်တော် မျိုး တို့မှာ
ငါသာသနာ တော်ပြုဘုန်း ကြမ္မာရှင် မင်း ဖြစ် တော်မူသည်။ ထုံး ဟောင်း စံ
ဟောင်း သိဒ္ဓိသူတို့ကို မေး မြန်း ၍ မြန်မာ ဦးစွန်း ထွန်း ရာ ကေတုမဒီ တောင်
ငူ ရာ မညဟံသာဝတီသ ရေခေတ္တ ရာပြည်အရိမဒ္ဒနာ ပုဂံ ရတနာပူရ အဝမှစ၍
ပြည်အဆက်ဆက် မင်းအဆက်ဆက်တွင် ထုံး ဟောင်း အများ ရှိ တော့သည်။ အရိမဒ္ဒနာ
ပေါက္ကရာဇာ မ၌လည်း ကျောင်ဖြူမင်း အရိန္ဒမာစကြာ စသည်တို့ကို သက္က
မေတ္တာ ရာ မပြည်ကိုသိမ်း သည့်ကလပြည်သူပြည်သား သတ္တဝါအပေါင်း တို့ဝယ် မင်း

မဖြစ်မီရနှစ်ကမင်း လောဝင်း ပေါက် ရေဘက် တော့မည်အညီအညွတ်ရဟန်း ဂွင်
လူဆိုကြကုန်သည်ကလ နေ့ရက် ရေဘက်၍ မင်း လောဝင်း လာစည်ပြည်သူတို့မင်း နှင့်
ထိုက်လျောက်သောခရီး ကိုသုတ်သင်၍ ရေအိုး စင်ပန်း ပေါက် ပေါက်လက်စွဲကတမင်း
လောဝင်း ကိုပူဇော်မည်ငဲ့လျက် နေကုန်သည်ကလပြည်သူပြည်သား တို့ဥပါဒ်မရှိကတ
ယသူခစိတ္တသူခ၂ပါး ကိုရကြဘူး သည်ထုံး လည်း အထင်အရှား ဖြစ်သည်များ နှင့်တံ
သဘဝတီမင်း နှင့်အကြိမ်ကြိမ်စစ်ဆိုင်သည်ကိုသဘာဝတီသံတို့သဘာဝသိသည်။ ဂွမ်း
ပြည်ယွန်း ပြည်နှင့်စစ်ဆိုင်သည်ကိုလည်း ဂွမ်း ပြည်ယွန်း ပြည်၌သဘာဝသိသည်။ ပြည်
ထောင်ရတမင်း မင်း အပေါင်း တို့ပင်ပျော်ဝင်ကျိုး နွံ၍ ဂွမ်း ပြည်ယွန်း ပြည်
ကသည်း ကချင်ကုလား ချင်း စသောလူမျိုး အပေါင်း တို့ပင်အထိုက်အလိုက်ဘုန်း ကြ
မ္မာကိုသိမြင်ကြလျှင်ကျိုး နွံကြ၍ကတယသူခစိတ္တသူခကိုရကြကုန်သည်လည်း အများ ပင်
မျက်မှောက်ထုံး စံငါ့ဝယ်ရှိသည်မကျိုး မနွံသည်ဟူ၍ နေရမည်မဟုတ်ကြောင်း ကိုလည်း
ပကိုး မင်း ပြုသသူမှစ၍အများ အသိပင်ဖြစ်သည်ကိုလည်း အထူး အမိန့်တော်မရှိ
သင့်ကြောင်း ကိုမေတ္တာနှင့်ကြား ရေဘက်သည်။

I9 October I756

သက္ကရာဇ်၁၁၁၀ခုသတင်း ဣတ်လပြည့် ကျော်၁၁ရက် နေ့ပကိုး က ရေဘ
သည့်ဘုန်း ငြိုး ပညာဒီပနှင့်မြန်မာရဟန်း ၅သဘမဏေ၃ဂွမ်း ဘုန်း ငြိုး ၂
ဂွမ်း သဘမဏေ၂တို့ထွင်ပေး လိုက်သည်

(လောဝင်း မိန့်၊ မှတ်၂၁၊ စါ၂၀၄-၅၊ ကုန်း၊ ပထမ၊ ၁၉၆၀၊ စါ၂၀၄-၅)

ခြေခက်ပါး သော ဂေတိကတို့ဖြင့် ထွန်းလင်း သော ဂေတိကတို့၏ အရှင်ဖြစ် တော်မူ သော သဗ္ဗညုဘုရား သခင်သည် ဇာတိသံသရာ ဝယ်သော သဗ္ဗညုဘုရား ဖြစ်ကြောင်း ပါရမီတို့ကိုဖြည့်တော်မူခြင်း နှလုံးသည်း ပွတ်မျက်လုံး အသက်အင်္ဂါမြတ် သော အနတ္တဂုဏ်နာပစ္စည်း လေးပါး တို့ကို စွန့်ရှား၍ ဘုရား ရှင်ဂုဏ် နှစ်မြတ်တို့သပိတ် တော်တို့ကို လောကင်း ရဘူး သော ရှေး ဘဝကမြတ် သော စိတ်နှလုံး ရှိသဖြင့် သူ၏ စည်းစိမ်တို့၌ တပ်မက် မောသော သော သော အလိုမရှိသဖြင့် ဖြစ်၍ သဗ္ဗညု တညဘဏ်ကို ရတော်မူ ဖွဲ့သတ္တဝါအပေါင်း တို့အား ကယ်ဆယ် တော်မူ၍ နိဗ္ဗာန် ရွှေ့ပြည်ကြီး သို့ ဝိပဿနာ တော်မူသည်လည်း အရှေ့ကောင်း မှာဘုရား ရှင်သပိတ် တော်ကို လောကင်း ကြရသော စေတနာအား ဖြည့်ဘုရား ဗျာဒိတ် တော်ကို ကျန်ုပ်တို့ညီ နေောင် ခံကြရ၍ တသသနာတည်း ခွဲတရား သဖြင့် သတ္တဝါတို့ကို စေောင် မမည် ဗျာဒိတ် တော် အတိုင်း သိရိဟံသာဝတီ ဂေတိကတို့ နိဗ္ဗာန်သဘာဝ မင်း သမုတ် သော အင်္ဂါ ၄ ပါး နှင့် ပြည့်စုံ သော ရွှေ့ပြည်ကြီး ခွဲထီး နန်း ကနက်စိုက်လျက် အကြည် တော် ဂေတိကတို့ ခေမည်။ မင်း ကျင့်တရား ဝဝပါး ခွဲတည်၍ ကြီး သူမမ္မာတို့ ခွဲသိလသတင်း စေောင် လျက် ကောင်း မှာကုသိုလတရား တို့သည် အခါခရံသံဃာ မမေ့မလျော့ ရန် သူတို့ ခွဲဒါသကြီး ခြင်း မရှိ သဗ္ဗညုတညဘဏ်ကို ပြည့်စုံ အောင် ဖြည့်သည်။ အကြည် တော် ကျန်ုပ်တို့ မှာလည်း ဘုရား ရှင်သပိတ် တော်ကို လောကင်း ၍ ဗျာဒိတ် တော်ကို ခံရလျက် ဘုန်း တံခိုး ကြီး ၍ ရတနာ သိင်္ဃာတို့ နှစ် ဘောင် ပြည်ကြီး ခွဲထီး နန်း ကနက်စိုက်၍ သတ္တဝါအပေါင်း တို့ကို စေောင် မလျက် သာသနာ တော်ကို စေောင် ဆောင်သည်။ သဗ္ဗညုတညဘုရား ကောင်း သည် ကောင်း သော အယူကို ယူသည် ရန် သူ ခွဲဒါသကြီး ခြင်း မရှိ ရန် တုန့်မမူ ကြောင်း များ ကိုညီ တော်ကစာ ပေး လိုက်၍ ကြား ရလျှင် အောက် မေ့ဆွတ်လွတ်ခြင်း ရှိသည့် ရှေး ကံကုသိုလ် မဂေတိက သေး ၍ အပြုအမူ ခဲခက် ရလေသည် များ ကိုမ အောက် မေ့ပါနှင့် ရှေးအနာ ဝတ်အကျိုး စီး ပျိုးချား ၍ သဗ္ဗညုတညဘုရား ဆုကို ပြည့်မည် အကြောင်း ကျန်ုပ်တို့ အကြည် တော် နှလုံး သွင်း ၍ မင်္ဂလာ စကား ကိုကြား ရသည်။ နှစ်ဂတိသို့ သည် အတိုင်း မဘောက် မပြန်ခြင်း စွာ ယုတ္တိရှိပါသည် ဖြစ်လျှင် ကျန်ုပ်တို့ နှင့် ကျန်ုပ်တို့ အကြည် တော် ဂတိသစ္စာ မြေ လျက် ကပ္ပိ လဝတ်ပြည် ကောလိယပြည် ကဲ့သို့ မိတ်ဖြစ်၍ ကျန်ုပ်တို့ အကြည် တော် နှလုံး ရှိသည့် အတိုင်း ဖြစ်ရမည်။ သိရိဟံသာဝတီ ပြည်ကြီး နှင့် ရတနာသိင်္ဃာတို့ နှစ် ဘောင် ရွှေ့ပြည်

ကြီး သည် ရွှေလမ်း ဖြစ်၍ တာဝန်သိ နတ်ပြည်ကဲ့သို့ စည်ပင်သာယာ မည်အကြောင်း သည်အနာဂတ်၌ ဆုံးရှုံးမှုမရှိပြီ။ အကြည် တော်သည်လည်း အရှည်ကို မြင်သမျှ ဖြစ်၍ ကျန်ဝိသက်ကြီး ရွယ်ရင်ကို အဘက်ပြု၍ သေနင်္ဂအား ဖြင့်ချီလှာ ဝါမှ သူ့ရဲ့ သူ့ခက်ရဲ မက်စစ် သည် ဗိုလ်ပါသတ္တဝါအပေါင်း တုန်လှုပ်ခြင်း ဂြိုဟ်၍ စိတ်၏ ချမ်း သာကို မရကြဖြစ်သည်။ အရသာညှစ် ပါက်သာ ဆက်ကြ တော့မည်သည်အကြောင်း ကိုပယ် ဖျောက်၍ ဘုရား ရှင်ဆံ တော်မြတ် ရှစ်ဆူထွန်း ပသော အရပ်၌ ဗိတ်သဟာယ ဖြစ် ရှင်ဆီဖွယ် ရာမဂြိုဟ်။ အကြည် တော်မှ လည်း အမှူး အမတ်ပညာ ရှိအရှည်ကို မြင် မြှော်သမျှ တယောက် မှုမလာစေ။ လူဖြစ်ဆန်း သူနပ် နှစ်ရသမျှ တွေ့သော စာပေး လိုက်ခဲ့သည်။ ယခုမည်သို့ အကြည် တော်နှလုံး ကအလိုရှိ ကြောင်း ကိုဧကဝုတ်ယုတ္တိသော အောင်ပညာ ရာဇာစတုဒေဝန်၊ ဒေါဂုန့် ဒေဝအိမ်တို့ကို စေလိုက်သည်အကြည် တော်သို့ ရောက်ရှင် စကား များ အလုံး စုံကို အရှည်သိမြင် သည့်ပညာ ရှိတို့ကို လာစေလျှင် အခင်း ကိစ္စ များ သည် ပြီး ပြေ၍ ကျန်ဝိသက် အကြည် တော် မဂ် ဗိုလ် နိဗ္ဗာန် အကျိုး ကိုခံစား ရတော့မည်။

သက္ကရာဇ် ၁၁၁၀ ခုတန်ဆောင် မုန်း လဆန်း ၃ ရက် နေ့အဝက ရွှေပို့စေသည် ဝဦး ပညာ ရာဇာ၊ စတုဒေဝီ နန်း ခံသူ၊ တလိုင် ဒေါဂုန့် ဒေဝအိန် ရတန်း ပညာဒီပဝိမလာစာ ရတို့ နှင့် ပန်း ဈေး တပ် တော်သို့ ရောက်သည့် စာစက္ကထင် မင် ရေး ကံပတ် ရွှေ ငွေကြွတ် ရွှေဖြင့် အိပ်သွတ်။

(လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၂၂၊ စာ ၁၃ - ၄)

ဘုန်း တော်အလှူနံကြီး မြတ်တော်မူလှသောသဘာဝသနာဒါယကာ တော်လက်နက်စက္ကဝါ
ရတနာဆင်ဖြူများ သခင်အကြည်တော်အလောင်း မင်း တရား ကြီး ချစ်ကြည်စွာ
မေတ္တာနှင်ကြား အပ်သောပုဂ္ဂိုလ် မင်း ယခုချီတော်မူလှသည့်မှာ ရန်ပြုမည်မလိ
သဘာဝသနာ တော်မြတ်အစီး အပွား ပြည်သူလူထုကတော်အစီး အပွား တရား မတည်သော
သူတို့အား တရား သဖြင့်ဖြစ်ခြင်း သံသရာအစီး အပွား ကိုထောက်၍တိုင်း ခရိုင်နိင်
ငံလှည့်လည်တော်မူသည်။ ပုဂ္ဂိုလ် မင်း ပြည်ရွာသို့ ရောက်မှဘုရား ဆုကိုပန်သောသူ
တို့၏စိတ်နှလုံး သည်ခက်တန်သောသဘောနှင် ရန်ပြုနှင်၍ ကြွေမြင်ရသည့်ဖြစ်တော်
သည့်အတိုင်း တိုင်း အပြည်ပြည်တီး ဆောင်း နန်း နေစေဘွား ဖြစ်စား အပေါင်း
တို့အရွှေ့ကပ်အပတ်မင်း ဧကရာဇ်နှင်ထိုက်တန်သောစကား ကိုဆို၍ကျီး နွဲ့လှင်အထူး
မဂ္ဂိတရား ခွဲတည်အောင်ဆုံး မပဲ့ပြင်၍ကောယသုခစိတ္တသုခပါး ကိုဖြစ်စေသည်စ
ကား သစ္စာသဘာဝလောကဓမ္မကိုဆောင်ရွက်ခြင်း သက်သေအများ ဘုရား စ
သောသူတော်ကောင်း တို့ဟောတော်မူသည်တိုင်း ဟောင်းပုံဖြင့်ရတနာဝင်စသော
အစဉ်အကား တို့ကိုလည်း မင်း တို့ဝယ်လေ့လာကျမ်း ကျင့်မြဲဖြစ်သည်။ တိုင်း ကြီး ပြည်
ကြီး တို့ကိုစိုး အုပ်သောသူတို့မည်သည့်သက္ကဝါတို့အသက်စည်း စိတ်ကိုသာချစ်ရမည်ကိုအသက်
စည်း စိတ်ကိုစိုး ရိမ်ရမည်မဟုတ်ကြောင်း ကိုချစ်ကြည်စွာ မေတ္တာနှင်ကြား ရောက်
သည်။

25 October I756
သက္ကရာဇ် ၁၁၁၀ ခုတန်ဆောင်မုန်း လဆန်း ၃ ရက် ၂ နေ့

(လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၂၃၊ စါဂ၅)

ဟံသဝတီမြို့အနောက်ကျောက်ကုံးဘုရား မှာဌာပနာ၍ဘုရားရှင်ဆံတော်ရှိ
ကြောင့် ကိုတလိုင်းတို့မှာပြောဆိုကြသည့်စကားအတိုင်း မှန်ရသည်။ ဆံတော်
ကိုထူး၍ ရွှေမြီတော်ဆို့ဆောင်ယူပြီး လှိုင်သင်္ဂြိုဟ်ဆောင်ရသော်လည်း မည်ထင်
သည့်အကြောင်းကို ဇေယျကျော်စွာဆရာတော်မှာ လျှောက်ထားရမည်။

9 December I756

သက္ကရာဇ် ၁၁၁၀ ခုနှစ် တော်လပြည့်ကျော် ၃ ရက် နေ့ရန်ကုန်နန်းတော်

ထွင်အမိန့်တော်ရှိသည်။

(လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၂၇၊ ၈၂၉၉)

ရသမညတိုင်း ဟံသာဝတီပြည်ကြီး ကိုစိုး အုပ်စော့ မှု သောမင်း တရား ကြီး ချစ်
ကြည်စွာကြား ရောက်အပ် သောတိုင်း ကြီး ပြည်ကြီး အပေါင်း နှင့်ရတနာသိင်္ဃ
ကုန်း ဘောဇဉ်ပြည်ကြီး ကိုစိုးအုပ်စော့ မှု သောအကြည်စော့ မင်း တရား ကြီး ရွှေ
စက်တော် ချီတော် မူလော ဧကောင်း ကိုဗြား ရသည့်မှစ၍ ယခုတိုင် ရောက်တော် မူ
လှိုင်ဆီး ဤ၍တိုက်မည်အကြံရှိ၍ ဖြိုပြုလုံး မြေခင်း မှစ၍ပြည်ကြီး ဇာအင်္ဂါအလုံး စုံကိုညည်
နေ့ရံ၍ နေပါသည် ရှေး ပုပ္ဖကမ္မအကြောင်း တော်အား ဖြင့်ဘုန်း တော်တန်ခိုး
တော်အကြံအစည် တော်တို့သည်တ နေ့တပါး တိုး ပွား ၍ကြီး မြတ်တော် မူလှ သော ဧကောင်း
အကြည် တော်ကိုအကြံအစည်ကြီး စား ပါသမျှ မဖြစ် နိုင် ရှိခဲ့ရသည့်သဗ္ဗညုဆုကို တောင်း
တော် မူသည် နှင့်အညီသည်း ခံ တော် မူခြင်း ပါရမီကိုဖြည့်စေခြင်းပါသည်။ အထက်က
ရသေ့စောတို့ ပါသည့်အတိုင်း ဘုရားဒဏ်ဇာတိ တော်မှ ရသေ့မဟာ မိတ်ဖြစ်သကဲ့
သို့ ရသေ့မဟာ မိတ်ဖြစ်၍ ရသမညတိုင်း ထွင်မှုအခင်း ရှိလျှင်လည်း ဘုန်း တော်ကို
မှီ၍ သာသနာ တော်အစီး အပွား ကို ဆောင်ရွက်ရပါမည်အကြောင်း နှင့်ပြည်သူလူ
တကာသတ္တဝါတို့ချမ်း သာပါမည်အကြောင်း ကိုရှစ် ထောင့်ဘုန်း တော်ကြီး နှင့်မင်း
ရသေ့တို့ကိုလောပါ စေသည်အကြောင်း ကိုအတိုင်း ထက်အလွန်ချစ်ကြည်စွာကြား ရေခံ
ပါသည်။

သက္ကရာဇ် ၁၁၁၀ ခုနှစ် တော်လပြည့် ကျော် ၃ ရက် နေ့ပိုင်း တရှစ်
ထောင့်ကျောင်း ဘုန်း ကြီး နှင့်ရတနာ ဖိပါး မင်း ရသေ့ဟောင်း နှင့်လူ
၂၄၊ မင်္ဂလာတော် တော် အောင် မြေစံ တော် မူရသေ့ ရောက်သည်ပ ရပိုက်စာအိတ်
ရွှေဖြင့် ၎င်း အိတ်ကိုအိတ်ဖြူလှူတံ၍ ဟံသာဝတီဆီဝဲ နှင့်ပါသည်။

(လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၂၄၊ စာဂါ၊ ကုန်း ၊ ပထမ၊ ၁၉၆၀၊ စာ ၂၂၁ - ၂၅၄
သက္ကရာဇ် ၁၁၁၀ ခုနှစ် တော်လပြည့် ကျော် ၁၄ ရက်ဟု ပါသည်)

ဘုန်း တေဝံအလှူနံကြီး မြတ်တော်မူလှသောသဘာဝနာဒါယကော တော်ဖြစ်တော်မူ
 သောအင်္ဂုန္ဒမာစက္ကဝရတနာဆင်ဖြူများ သခင်ပြည်အဆောင်ဆောင်သောရွှေ
 နန်း ပြဿဒိသခင်တိုင်း ကြီး ပြည်ကြီး ထီး ဆောင်း မင်း အပေါင်း စေတနာများ မြို့
 စား များ သခင်အာဒိစ္စဝံသနေမင်း ဇာတိအာဒိစ္စဝံသဖြစ်တော်မူသောအလောင်း
 မင်း တရား ကြီး ချစ်ကြည်စွာကြား ရောက်အပ်သောပုဂ္ဂိုလ် မင်း ၊ နိဗ္ဗာန်ကူး
 ဆံပင်ဖြစ်သောဇဗ္ဗဒီပံကျွန်း နိဗ္ဗာန်ဖြစ်တော်မူခဲ့ကြောင်း ကိုမြေကအပ်တစင်း စိုက်၍
 အထက်ဘဝကတစပ်စင်း ချသော်အပ်သွား ခြင်း ဆိုင်မိရသော်လှူအဖြစ်ကိုအလှူနိရ
 ခံသည့်သုံး လူအထွတ်ဘုရား သခင်ဟောတော်မူသည့်တရား တော်ကိုထောက်၍ပြည်
 မြို့ကပင်တပ်များ ထွင်အကြံမကြံမိစေသော ပြည်သည် ၊ သတ္တဝါအပေါင်း အလက်စည်း
 စီမံကိုထောက်၍ယခုလည်း တနေ့မပြတ်ပင်အောက်မေ့တော်မူသည် ၊ ပုဂ္ဂိုလ် မင်း
 လည်း သည်စည်း စံမနှင်တမ္ဘာပတ်လုံး တည်မည်မဟုတ် ၊ ငါလည်း ၎င်း နည်း ပင်
 ဖြစ်တတ်ပျက်တတ်သောသဘောတရား သည်အသက်စည်း စံမရှုသောသတ္တဝါကိုမဆု
 နှင်ဦး မြင်မိရုံစက္ကဝဇ္ဇာမှသော်လည်း အပိုင်း အခြား ကာလရောက်လျှင်ပျက်
 စီး ရသည်ပုဂ္ဂိုလ် မင်း လည်း သတ္တဝါအပေါင်း တို့နှိမ့်ရသောသတ္တဝါအပေါင်း တို့၏စီး ပွား
 ကိုဆောင်သည့်ပင်ပြုသည် ၊ ငါလည်း ပြည်သူသတ္တဝါသဘာဝနာဒါယကောအစီး အပွား ကိုဆောင်
 ရွက်တော်မူသည် ၊ ငါကိုစီး ပွား ဖြစ်စေတု၍အစွဲအယူမရှုနိဗ္ဗာန်သဘာဝလျှင်အမြဲတည်
 သည်ကိုထောက်၍ အောက်မေ့လျက်ပင်နေတော်မူသည် ၊ တယောက်ဖြည်း ညှင်း သာ
 ယာလိုသော်လည်း တယောက်ခက်ထဲကတခြား အမှုအခင်း ကဲ့သို့မဟုတ်သဘာဝနာဒါယကော
 စီး ပွား မှုဖြစ်သည် ၊ ဘုရားဒါယကောတို့နှလုံး သွင်း သင့်သည်ရသောစာထွင်ပါသည်အ
 တိုင်း သဘောမှန်လျှင်သင့်တော်သည် ၊ မှန်မြဲမဟုတ်ကလည်း ယုံရခဲမြဲဖြစ်သည် ၊ တ
 ရား စောင့်သောမင်း တို့၏အလုပ်အသံသည်ကား ဝရဇီနိမိုး ကြီး စက်ကဲ့သို့တ
 ချက်ပြင် ၊ ချက်ထပ်၍ဆိုမြဲမဟုတ်ကြောင်း ကိုချစ်ကြည်စွာ မေတ္တာနှင်ကြား ရောက်
 သည်။

သတ္တဝါတို့ဘဝခုနစ်တော်လပြည့်ကျော်ဘုရား နေ့ပုဂ္ဂိုလ် သို့မင်း ၊
 ရသောရွှေထောင့်ကျောင်း ဘုန်းကြီး တို့ထွင်ပြန်ပေး သည့်ရသောအမိန့်တော်
 စီပုဂ္ဂိုလ် ရေး စာရွှေရစ်ကိုအိတ်နိဗ္ဗာန်၍တံဆိပ်မခပ်ပေး သည် ၊ သတင်ပန်း ကိုလည်း

ပေး တော် မူ၍ လာ သူ သံ တို့ ကို သွား စေ သည် ။
(လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၂၅၊ စာ ၉၀)

ဘုန်း တော်အလှူ နှိမ်း မြတ်တော် မူလှ သော အပြည်ပြည် မမြို့မြို့အတိုင်း တိုင်း သခင်
 ဖြစ် တော် မူ သော သာသနာ့ ဒါယကာ တော် ရေ မြေ သခင် ဘဝ ဂွင် အလောင်း မင်း
 တရား ဣန္ဒြေ ဘုရား ဆရာ တော် အမိန့် တော် ရှိသည် စော်ဘွား မြို့စား အစီရင်ဝန်
 ချုပ်ပြန် ချက်တို့၊ အရှေ့တလျှပ် တောင် စည်မျက်မည် အရှေ့တလျှား ထွား ထွား ညက်မည်
 မနေအပ်ကုန် မြန်မာပြည်သို့ ဂွင် လေကုန်တူ၍ ပညာ ရှိတို့ဆိုဘူး သည် သိုက် နမိတ်အလိုကို
 သတိရှိသည့်အတိုင်း အကြောင်း ကို မြှော် ထောက်၍ ကိုယ် နှင့် တကွ လူတကာတို့စီး ပွား ချမ်း
 သာ ဖြစ်စီမံ မည်ကို ရည်၍ ရွှေပြည် ရွှေမြို့ တော်အဂ္ဂ မဟာ သေနာပတိထံသို့ ခိုး သံ
 တော်ဦး တင်စော နှင့် စေခန့်အသနား တော်ခံ ရွှေဘက်လှာ စေသည်မှာ သင့်လှ
 သည်ပင်။ တယောက်လိမ္မာ လှင်တရွာ ချမ်း သာဇာတိ ယောက်ကောင်း ယှဉ်တသောင်း
 ကြွယ်၏ ရှေး သူဟောင်း တို့ဆိုဘူး သောထုံး စံ နှင့် အညီဖြစ် တော့သည်။ ကျေး ဇူး သစ္စာ
 တော်ကို ခံ၍ ကြမ္မာတို့ နှင့် မကင်း မကွာသော သနာပြုဘက် ယော၊ ဆော၊ လောင် ဂွင်၊
 ထီး လင်း၊ ကနီ၊ မင်ကင်း ၊ ကလေး ၊ အော်ပလက်၊ သောင်သွပ် ၊
 ဝန်းသို၊ မိုး ညှင်း ၊ မိုး ကောင်း ၊ မိုး မိတ်၊ သိန်း နီ၊ သီပေါ၊ လဲချား၊ ယောက်
 စောက်၊ ညောင်ရွှေ၊ တောင်ထွင်း ၊ ပင်း ၊ နတ်မောက်၊ စတု၊ စလင်း ၊
 ဖေါင်လင်း ၊ လယ်တိုင်း ၊ ပြည်၊ သာယာဝတီ၊ ဒဂုန်၊ ဒလ၊ ပုသိန်၊ မြောင်း မြ၊
 မုတ္တမ ၂ မြို့မှ စ၍ အရပ်ရပ်တိုင်း ဣန္ဒြေ ခရိုင်တို့လည်း ကျေး ဇူး သစ္စာ တော်ကို ခံ၍
 လက်နက် တော် နိုင်ငံ တော် ချမ်း ဖြစ်ကြ လေပြီ သည်။ အဆက်ဆက် သောမင်း တို့လက်
 ထက်ပင် ကျေး ဇူး သစ္စာ တော်ကို မခံ တောင်ပုန်း မြောက်တိမ်း နေသည်ကချင်၊
 ကရင်၊ လဝ၊ ခတီ၊ အင်ကြယ်စ သောလူမျိုး အပေါင်း ဟို့သည်လည်း ကျေး ဇူး သစ္စာ
 တော်ကို ခံ၍ ရှိကြ လေပြီ သည်။ မဂ္ဂိုက်ခင်က ငိုလင့်သည်။ မရောက်ခင်က ကြိုလင့်သည်
 ဆိုသော အရသာလည်း မင်း ခစား ခြင်း ခွဲလိမ္မာကုန် သော ကျွန် တော် မျိုး တို့ ဓမ္မတိ
 ထုံး ပင်ဖြစ် တော့သည်။ ဘဝဂွင်မင်း တရား ဣန္ဒြေ မှာ ပြည်ထောင်ပြုမင်း သာ
 မတူတ်ပြည် ထောင်ပြုသော သနာပြုမင်း ဧကရာဇ်ဖြစ် တော် မူ၍ ခိုင်မာ သော သူ
 တို့ကို တွေ့ တော် မူလျှင် ဘီလူး၊ နူး ညံ့ သော သူတို့ကို တွေ့လျှင် သကြား ၊ ပြည်ထဲ ရေး မှာ
 သံ ချောင်း ၊ ဓမ္မကံ ရေး မှာ ဘယောင်း ဆိုသကဲ့သို့ အမှုမျှကို နုနု ရင် ရင် မဆိုခန့်
 ရန် တော် မူ လေ့ရှိ ချေသည်။ အရသာ ကောင်း သော်တချက်၊ အနေ ကောင်း သော်

တသက်ဆိုရိုး ရှိသည်အတိုင်း မြို့ဝန်အကြံအစည်မှာ သူခပ်သိမ်း ကိုစိတ်မပူကိုယ်မပန်း
ငြိမ်းချမ်းမည်အကြောင်း ဖြစ်တော့သည်။ သို့အရတွင် မှကား သူ့ကိုမခိုင်းကိုယ်
တန်တိုင်း၍ ဆိုသကဲ့သို့သည် လောကသတိရှိသည်ကိုယ်ဖြစ်လေပြီး သည်။ ရွှေပြည်ရွှေမြို့
တော်သို့စုံရသစေခန့်၍မင်း ဇေယျာဇာတိကိုယ်တော်တလိုင်းပြည်မှာသိမ်း ယူတော်
မူရသကိုယ်တိုင်ကိုယ် ရောက်ပြသင့်မည်ထင်သည်။ ဆရာတော်မှာ မှကား ရဟန်း
တရား နှင့်ဖြစ်၍လူဘာသာ လောကစိတ်ဖြစ်လျှင်တားလည်း မတား သဘာဝ
လည်း မတား သင့်ဆိုသည့်စကား အတိုင်း သူတော်သဘောသက်ကြသည်မှန်လျှင် မှကား
ဗုဒ္ဓပါလကလွဲရ လေသည်ပြုလျက်မရ လေသည်ဟုအမှားကို နေောင်တဂြိုန်ရမည်။ မစိုး
ရိမ်နှင့်ဆရာတော်ရှိလေပြီး သည်။

(သက္ကရာဇ် ၁၁၁၀ ခုနှစ် တော်လပြည့်ကျော် ၁၃ ရက်နေ့)

(လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၂၆၊ စံ ၉၅ - ၆)

ဆရာတော် မေတ္တာစာဆက်သည့်တရား မင်း မြတ်၊ သဗ္ဗညုဘုရား ပရိနိဗ္ဗာန် ယူတော် မူလှိုင်ကပ္ပိလဝတ်ဂါဇာကြိတ်သဘာဝတ္တိကုဏိန္ဒာရုံစသော ဂုဏ်ပြည်ထောင်မှ သာသနာ့ဓါတ်တော်ကိုတစ်စုံတစ်ခု ခွဲဝေ၍ကိုး ကွယ်ကြသည်။ အခြား ပြည်ထောင် မင်း တို့မှာ ဝေစုရစုမဟုတ်ချေ။ ငါ၏ မေတ္တာစာ ဓါတ်တော်တို့သည် အလေး အမြတ် ပြု၍ကိုး ကွယ်ရသဘာဝတော်ကို ချီးမြှောက်နိုင်သည့်အစိုး ရသည့်မင်း ဘုန်း ရှိ ရာတည်မည်ဘုရား ဂွင်အမိန့်တော် ရှိသည်လည်း တကြောင်း၊ အနာဂတပစ္စန္ဓ ရဒေသဗုဒ္ဓသဘာဝနိဗ္ဗာန်၊ ဂွင် မေဝဂ္ဂလိပုတ္တဆရာမိန့်တော် မူသည့်တကြောင်း ကိုထောက်၍ဘုရား မှရှိတော် မူသည့် နေဘက်ထီး နေဘင်း မင်း ပြည်ထောင်မင်း တို့သည်ပြည်ထောင် ပျက်၍တပြည်ထောင် တည်သည်ဘုန်း ဂွင်မင်း တို့သည်ဝိဇ္ဇကတ် တော် မေတ္တာစာ ဓါတ်တော်တို့ကိုအကျိုး ပွား ရာပင်၍ကိုး ကွယ်ကြ သောကြောင့်ဘု ရား ဂွင် မေတ္တာစာ ဓါတ်တော် ဇမ္ဗူဒိတ်ကုန်း ပြည်မှတည်သည်ဖြစ်ပါ တော့သည်ဂုဏ် စေတီ သောဓါတ်တော်တို့ကို ခွဲဝေပြီး လှိုင်ရသူလက်ထွင်အင်တန်သဘိုး ကွယ်ပုံထား ခဲ့၍ ဂွင်မဟာကဿပတံခိုး ဖြင့်ဂုဏ်စေတီလုံး ကိုဆောင်ယူပြီး မှအတတ်သတ်အား အပ်ပေ၏။ အတတ်သတ်မင်း လည်း အတောင်အစောက်ဂုဏ်ဆယ်ရှိ သောတိုက်၌ သေချာလုံခြုံစွာ ကျောက်စေတီတည်၍ဘုရား ဂွင်ဗျာဒိတ်တော်အစိုင်း ဓမ္မာ သောကမင်း ဆောင်ယူ၍သည်ဥစ္စာရပ်များ နှင့် စေတီပုထိုး ပြုပစေ ကမ္ဘည်း မှတ်စာနှင့်ထား ခဲ့၏။ ဘုရား သခင်ပရိနိဗ္ဗာန်ဝင်တော် မူ၍(၂၁၈)နှစ်တိုင် သောအခါပါတလိပုဒ်ပြည်၌ ဓမ္မာသောကသဘာဝပြုဇောရဂါဇာကြိတ်၍သာသနာ ၌ကြည်ညိုသောကြောင့်ဂွင် မေဝဂ္ဂလိပုတ္တဆရာစကား ကိုကြား ရလှိုင်ဘုရား ဂွင် ဟောတော်မူသော ဓမ္မခန္ဓာဂုဏ်သောင်း လေး ထောင်ကိုရည်၍ ရေတွင်း ရေ ကန်ဂုဏ်သောင်း လေး ထောင်စီပြု၍လှူတော်မူ၏။ ဘုရား ဂွင် မေတ္တာစာ ဓါတ် တော်ကို ဆောင်ယူလို၍ အပြည်ပြည်အရွာရွာ၌ စေတီပုထိုး တို့ကို ဖျက်၍ ဂွာ၏။ မရ သည်ကိုအစား ပြု၍ထား ခဲ့၏။ ရာဇကြိတ်ပြည်သို့ ရောက်၍ အတတ်သတ်ကမ္ဘည်းမှတ် စာနှင့်ထား ခဲ့သည်။ စေတီကို တွေ့ရာတွင် ဂုဏ်စေတီ သောဓါတ်တော်တို့ကို ရ၍ ၈၄၀၀၀ စေတီတည်၍ ဇမ္ဗူဒိတ်ပြည်မှအသီး အသီး ကိုး ကွယ်ရာတွင် အရပ်ရပ်နဲ့ သည်ဖြစ်ပါ တော့သည်။ သည်အရာမှာလည်း ဓမ္မာသောကမင်း ဘုန်း ကြီး ၍ စေ

တီပုထိုး တို့၌ မေ့တော်ကိုလိုက်၍ ဂွာထုံး ဖြစ်ပါစေသည်။ ပုဂံပြည်တွင် နေဘဲ ဂထာ
မင်း စောလက်ထက်သာသနာတော် ရောက်၍ ဆရာ ဂွာအရဟံ နှင့် ပြုစုရာတွင်
မင်း ဦး နိုင်ငံတွင် ပရိယတ္တိသာသနာ ပိဋကတ်စာ ပေမဂ္ဂံ ချေသေး ၊ ဂွာဗုဒ္ဓ
ဇောသံတိုသီတိုဋ္ဌိဏ္ဍန်း ကိုကူး ယူသည့် ပိဋကတ်စာ ဖုံသထုံပြည် မှာ ရှိလေသည်။ သထုံမနု
ဟာမင်း မှထုတ်ပါစေ ဂွာအရဟံဆို၍ နေဘဲ ဂထာမင်း သည်ဘုရား ဂွာအမိန့်တော်
သာသနာတော် ရေး ဖြစ်သည်ကို ရည်၍ သင်္ဃာတင် လျှောက်ပတ် အောင်သံတို့ကို စေ၍ သထုံ
ပြည် မှာ ပိဋကတ် တော်ကို ထုတ် စေ၍ သထုံမနုဟာမင်း လည်း နိုင်နိုး ၍ ပြုသည်အစ ရှိ
လျှင် အစဉ်ဖြစ် မည်ပုထုဇ္ဇာန် နှလုံး ဖြစ်၍ ယူမိလေ သော ဣန္ဒြေကို မထုတ်စေ ဗြူဒီ
ပါဏ္ဍန်း ထွင်မြတ် သော ရတနာကို မည်သည့်အား စာ ပေထုတ်ရဦး မည်နည်း ဆို၍
စာထုတ်သည့် သံတို့ ပြန်လှာ၍ နေဘဲ ဂထာမင်း စောလည်း သာသနာ ရေး မမွှက်ဖြစ်
၍ စာထုတ်ပါငါ အကြည်အသာ ဆို၍ မှ မထုတ်လိုက် သော် ပိဋကတ်ကို မဆိုလင့်သင့် မြို့သင့်ကိုယ်
နှင့် တကွ ပိဋကတ် တော်ကို ရ အောင်ယူ မည် စစ်အင်္ဂါ ၄ ပါး ခန့်ထား ၍ သထုံမြို့ကို တိုက်ရ
လျှင် မြို့နှင့် တကွ မနုဟာကို ရ၍ ပိဋကတ် တော် စေတီပုထိုး များ စွာ ရှိသည် ဓါတ် တော်
မွေ တော် ရုပ်ထု တော်သင်း ကျပ် တော် များ ကို ဆောင်ခဲ့၍ ပုဂံပြည် မှာ ကိုး ကွယ်ရ
သည် ဖြစ်ပါစေသည်။ သည်အရာ မှာလည်း ဂွား ဘုန်း တန်း ဦး သည် မင်း တို့ ဓါတ်
တော် ပိဋကတ် တော်တို့ကို အကျိုး ရှိရာ စစ်အင်္ဂါ ၇ ပါး နှင့် ပင် ဆောင်ယူဘူး သည်
ထုံး ဖြစ်ပါစေသည်။ သီတိုဗုဒ္ဓ စေတီမင်း လက်ထက်ဘုန်း-အာဏာ ညံ့၍ သီတိုတွင် ကျေး
ဏ္ဍန်တို့ကို မနိုင်အသီး အသီး ထောင်ထား ၍ မင်း မူဠာ သော ဣန္ဒြေသမီး နှင့် စွယ်
တော် ပွား ကို ဖမ်းသော ဝတီဆင်ဖြူရှင်ကို ဆက်၍ စစ်ကူ တောင်း လှာ သော ဣန္ဒြေ
သာဝတီသို့ စွယ် တော် ရောက်၍ ကိုး ကွယ်ရသည် ဖြစ်ပါစေသည်။ သည်အရာ မှာလည်း
မတိုက်မိ တောင်း ဘဲ နှင့် ဘုန်း ဦး ရာသို့ မှီခိုလို၍ ပို့လှာ သော ဣန္ဒြေကိုး ကွယ်ရ
သည် ဖြစ်ပါစေသည်။ ပုဂံ နရပတိဘုန်း ဦး ရာတွင် တလုတ်ဦး တည်ဘူး ပြည်သို့ ချီ
၍ ရောက်လျှင် တရုတ်ဦး တည်ဘူး နရပတိဘုန်း ကို ဘက်ပြိုင်၍ စစ်မပြုဝံ့ သော
ဣန္ဒြေ နှယ် တော် ပွား ကို ဆက်ပေး ၍ ပုဂံ မှာ ကိုး ကွယ်ရ လေသည်။
သည် အရာ မှာလည်း ဘုန်း အား မတူ လူနှင့် စစ် မပြိုင် ဝံ့ သော
ဣန္ဒြေ စွယ် တော် ပွား ကို ဆက်ပေး ၍ ကိုး ကွယ် ရသည်ထုံး ဖြစ်ပါ

တော့သည်။ တရား မင်း မြတ်မှာတိုင်း နိုင်ငံ တော်ဖြူစတင်ပြည်သူလူဝါဒန်း
 တို့လောကဝတ်ဓမ္မဝတ်အကျင့်အသုံး ထုံး စဉ်အမှုအရာဘေးကင်းပြန်သိမ် ဖျင်း သည်
 ကိုသာငြိမ်ဝပ်အောင်ဆုံး မနှိမ်နင်း ချ် ရှေး မင်း တို့ကဲ့သို့ပြည်ထောင်ပြုမည်သာ
 ဤတော်မူသည်မဟုတ်ချေ။ ကိုယ်အသက်စဉ်း စိန်ကိုစွန့်စား ချ်ပြည်ထောင်ရေး
 နှင့်တကွသာသာနာတော်ကိုရိုး ကျအောင်ပြုစုစီရင်တော်မူမည်သာသာနာစေတင်
 နတ်တို့ကိုတိုင်တည်၍ မိဋ္ဌာန်နှင့်တကွသာဇာပလ္လင်ဥဂင်ဆွင့်တော်မူရင်း ဖြစ်ချေသည်။
 ရှေး မင်း တို့ပြု၏ဆိုသော်လည်း မင်း စဉ်း စိန်လက်သို့ရောက်၍ငြိမ်မှသာအင်
 တန်ပြုစုကြချေသည်။ သာဇာဒါန်နှင့်နိုင်အောင်မပြုရှေး မင်း ထုံး ကဲ့သို့ပြည်ထဲငြိမ်
 မှသာသာနာရေး ပြုသင့်ပါသည်အရိပ်အမြှက် လျှောက်ကြွယ်လည်း ကိုယ်အသက်စဉ်း
 စိန်ကိုမည်သူအစိုး ရသည်မဟုတ်ကံပေး သမ္မာသာအချိန် ရောက်လျှင်သင်္ခါရမျိုး ဖြစ်၍
 ဘုရား မှမလွတ်နိုင်ဘေးကင်းပြန်ရသည်ပြည်ရွာငြိမ်စဉ်း ရုံး မိမှသာသာနာရေး
 ကိုပြုစုသင့်သည်ဆိုသည့်စကား ကိုငါကြိုက်တော်မူပြည်ထဲရေး ကိုနေလိုနေရမည်သာ
 သာနာတော်ကိုပြုလိုသောကြောင့်ပင်ငါမင်း မူသည်ကိုကား သာသာနာရေး ပြည်ထဲ
 ရေး တချက်တည်း ပြုတော်မူမည်အမိန့်တော်ရှိ၍မြို့တော်ပတ်လည်အထပ်ထပ်သူရန်
 သူဝန်း နေစဉ်ငှေ့နှစ်ကစ၍ပင်သာသာနာတော်အရေး ကိုပြုစုတော်မူရသည် I752
 ဖြစ်ပါတော့သည်။ ဆရာတော်လည်း တကောရဲကဆရာရဲရချေ၏နှလုံး ရှိ၏ဘုန်း
 တော်ဟောင်း ကိုအမှီပြု၍ရဲရသည်ဖြစ်ပါတော့သည်။ ဇဗ္ဗဒီပါထွင်တောင့်ကိုခိုး
 သည့်အမျိုး ကသည်မြစ်ကိုခိုး သည့်အမျိုး တလိုင်း သည်၂ရပ်ကိုအလိုတော်ပြည့်ရှင်မြစ်မ
 ကုန်ပြီမြစ်သေသာကုန်သည်ဖြစ်ပါတော့သည်ဟံသာဝတီမှာပြုပျက်သည့်စေတီထွင်ဓမ္မ
 တော်ဆံတော်ဓါတ်တော်အများ ရှိသည်ကိုယူ၍ကိုး ကွယ်ရလျှင်သင့်မသင့်အမေး တော်
 ရှိသည်မှာဓမ္မာသောကထုံး ကိုထောက်ရှင်လည်း ဘုန်း တော်အား ကိုသူမတန်လျှင်
 လူချင်း ဘက်၍စစ်မပြုဝံ့ချေသောကြောင့်ဆက်ရသည်ပင်ယူတော်မူရမည်။ ရှေး
 ရှေး ကာလမင်း စိုး သာဇာအသီး အသီး ဖြစ်ကြသမျှထုံး စဉ်တော်မှာတချက်ခုတ်
 လျှင်တရားပြတ်သည်ဆိုသကဲ့သို့တချက်တည်း ဝင်ပါသောကြောင့်ဓါတ်တော်ဓမ္မတော်ကို
 ဆောင်ခြင်း သည်လောကကြောင်း နှင့်လည်း အမှန်၊ ဓမ္မကံကြောင်း နှင့်လည်း မ
 လွတ်သာဇာဝတ်ထုံး ဟောင်း နှင့်လည်း အညီဖြစ်ပါကြောင်း ကိုဆရာတော် မေတ္တာဝါ

I9 December (I756)

ဆက်သည်။

(သက္ကရာဇ် ၁၁၁၁ ခု) နတ်တော်လပြည့်ကျော် ၁၃ ရက်နေ့ဆက်သည်။ I9 December (I756)

မေတ္တာစာ။

(လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၂၈၊ စာ ၁၀၀-၃)

1732

သက္ကရာဇ် ၁၀၉၄ ခုသား တော်တရပ်မင်း ကိုဝေပလာ ဂွေချက် ၂ စင်း နှင့်နန္ဒိ
စည်သူ သွေး သောက်လုလင် စုတစု သေနတ်စုတစု ကောငံဟန် စုတစု နှင့်လူအကြီး နှစ်
ယောက် နှင့်ခန့်၍ ပေး တော်မူသည်။ သား တော်သရက်မင်း ကိုလည်း ဝေပလာ
ကိုင်း ဂွေချက် ၂ စင်း ဇေယျ ယော်တလုလင် စုတစု သေနတ်စုတစု ကောငံဟန် စုတစု
နှင့်လူအကြီး နှစ် ယောက် နှင့်ခန့်၍ ပေး တော်မူသည်။ တရပ်မင်း သရက်မင်း ကိုကို
ဝင်း တော်ပြင်ထွင်အိမ် ဆောက်၍ နေရသည်။ လွတ်တော်ထွင်သင်ဖြူး ခင်း ၍တရပ်
မင်း ကိုလက်ထွင်း ကသရက်မင်း ကိုလက်ပြင်ကချ၍ ဝါဝင် ဝါထွက်ကို နေရသည့်တက်၍ကံ
တော့ရသည်။ အိမ် ဂွေမင်း ကိုလည်း ဝါဝင် ဝါထွက်ကံ တော့ရသည်။ ကိုယ်လုပ် တော်ကုလ်း
က တော်ထွင်သား တော် ဂွေပြည်ရွာကို အောက်မြို့သစ်ကို ပေး ၍ဇင်း မယ်ချီထွင်ထမ်း
ရသည်ပြန် ရောက်လျှင်မင်း ရဲနန္ဒသူအမည်ကိုမှည့် တော်မူသည်။ ကိုယ်လုပ် တော်လုလင်
သက် တော်ထွင်မြင်သည့်သား တော်ကိုအ ဂွေဘက်တိုက်မက္ကရာဇ်ကို ပေး သည်။ ကိုယ်လုပ်
တော် ချောင်း နက်က တော်ထွင်မြင်သည့်သား တော်ကိုပုတက်မြို့ကို ပေး တော်မူသည်။
ကိုယ်လုပ် တော်ဆီသည်ရွာက တော်ထွင်မြင်သည့်သား တော်ကိုမုတ္တမမြို့အဝင်လှိုင်း ပွဲမြို့
ကို ပေး တော်မူသည်။ ကိုယ်လုပ် တော်လှိုင်း တက်က တော်ထွင်မြင်သည့်သား တော်ကိုမုတ္တ
မမြို့အဝင်တရပ်မြို့ကို ပေး တော်မူသည်။ ၎င်း သား တော်ကိုမုတ္တမမြို့အဝင် ပေါင်မြို့
ကို ပေး တော်မူသည်။ တနင်္ဂနွေမင်း လောကမာရ် အောင်ဘုရား ဒါယကာမင်း တ
ရား သည်သက္ကရာဇ် ၁၀၉၅ ခုနတ်တော် (လဆန်း ၉ ရက် နေ့) ခန္ဓာ ပြောင်း ၍အိမ်
ဂွေမင်း ဂွေ နန်း တက်၍ ဥကင်သဖွင့်သည်ထွင်သီရိပဝရသုဓမ္မရာဇာ ဗိပတိနာ မိတ်
ဆိပ်ကိုခံ တော်မူသည်။ ခမည်း တော်ဘုရား တည် တော်မူသည့် စေတီ တော်ကိုလည်း အပြီး
တိုင်ဆက်လုပ်၍ ဂွေထီး တင်လျှတော်မူသည်။ လောကသရဘုနါမိတ်မွည်း ထား တော်မူသည်။
လောကသရဘုဘုရား ဒါယကာသီရိပဝရသုဓမ္မရာဇာ ဗိပတိအမည် တော် ပွဲ သွေဟံသာ
ဝတီ ရောက်မင်း တရား လက်ထက်သက္ကရာဇ် ၁၀၉၅ ခု (နတ်တော်လဆန်း ၉ ရက် နေ့)
ဂွေ နန်း တော်တက်ဥကင်သဖွင့်ထွင်သီရိပဝရသုဓမ္မရာဇ် တော် ရင်း တရပ်မင်း ကိုမင်း ရဲ ကျော်စွာအ
မည်မိ ထွေး တော် စန္ဒာ ဒေဝီထွင်မြင်သည့်သီရိပဝရသုဓမ္မရာဇ် တော်သရက်မင်း ကိုမင်း ရဲသီဟရာဇ်အ
မည်ကိုမှည့် တော်မူသည်။ အထိန်း တော်စံသင်ဆရာ ရာဇာဇနန္ဒ ဂွေဖြူး ကိုနန္ဒမိတ် ကျော်
ထင်အမည် နှင့်ပင်း မြို့ကို ပေး ၍အထိန်း တော် ရ နေ ဘင်မြို့သစ်က တော်သီရိပဝရမလာ နှင့်

စုံဘက် တော် မူသည်။ မှူး ဣး မတ်ဣး တို့အ ဆောင်အရွက်ကိုလည်း ပေး ချီ နန္ဒ မိတ် ကျော်
ထင်ကို နန္ဒ သီရိ သွေး သောက်ကိုဖြည့်သွင်း တော် မူသည်။ သွောင်ရမ်း မြို့ကိုလည်း ပေး
တော် မူသည်။ နန္ဒ မိတ် ကျော်ထင်သား အဦး ကိုလှိုင် တက်ဖြူ သား အငယ်ကိုမြူ ¹⁷³⁸ တောင်
မြို့ကို ပေး ချီ မင်း သား ဣး တို့ နေရာတွင် ချထား ချီ စေသား ရသည်။ သက္ကရာဇ် ၁၁၀၀
ပြည့်တွင်ညီ တော် မင်း ရဲ ကျော် စွာကို ဝေအမိုး ရွှေ ရေး ခုံ နန်း အလယ်စက်တွင်း ရွှေ
၂ စုအနီတစုအမူ မ်း ချင်ပိတ် ထောင့်သန်း ဣက် မောက်ပန်း ရွှေပိန်း ဝေခွက် ရွှေ
ပိန်း တိုင် ရွှေပြင်ဆစ်ကိုင် ရွှေချက် ၂ စင်း တွမ်း ခွက်ပုံ နန်း အနား ပတ္တမြား စီဟြတ်
ခွက်အထွတ်ပတ္တမြား စီလက်ဘက်အိုး တ ကောင်း ပိတ်အထွတ်ပတ္တမြား စီ ရွှေ ထွေး အင်
စည်နီ ဇလုံး စည်ပုတ် ၁၊ ပုံသင်္ဘော ၁၊ လင်း တွင်း ၁၊ ငွေခွဲ ၄၊ ငွေတံရှည် ၃ ပေး တော်
မူသည်။ ပြင်ဝန် ၂၊ အထွင်း ဝန် ၁၊ အနေဘက်ဝန် ၁၊ ဝင်း မှူး ၁၊ စာ ရေး ဣး ၃၊
နား ခံ ၂၊ သံဆင် ၂၊ သံခံ ၄၊ ဆင်သည် ၁၂၊ မီး လိုက် ၁၂ ခန့်ချီ ပေး တော် မူသည်။ နန္ဒ
မိတ် ကျော်ထင်ကိုလည်း မင်း ရဲ ကျော် စွာ ဝေအဆောင်နည်း တူ ပေး တော် မူချီအိမ်
ရွှေအိမ်တွင် နေရသည်။ လက်ဝဲ နန္ဒ မိတ်၊ ဥဒန် ဗလသုရ ယော်တတို့ကို ဝန်၊ သီရိ နန္ဒ သူ
ကိုအထွင်း ဝန်၊ ဂဇ နန္ဒကို ဝင်း မှူး၊ ရာဇ ခေတ္တတုရင် ဓမ္မတို့ကို အနေဘက် ဝန်၊ ထွန်း
ဖြူ၊ ငဖြူ၊ သင်္ဃာတို့ကို စာ ရေး ဣး၊ င ပေါင်း၊ ငဖြူတို့ကို နား ခံ၊ သံခံ ၄၊ သံဆင် ၂၊
မီး လိုက် ၁၂၊ ဝေမှူး ၂၊ ရွှေ တော် ပြေး မှူး ၁ ခန့်ချီ ပေး တော် မူသည်။ မင်း ရဲ
ကျော် စွာကိုလက်ဝဲက၊ နန္ဒ မိတ် ကျော်ထင်ကိုလက်ဝဲက နေရာ ပြိုင်ချီ နန်း တော်ထင် ¹⁷³⁸ နေ
ရာ ချထား သည်။ သက္ကရာဇ် ၁၁၀၀ ပြည့်ဥကင်သဖွင့်တွင် ဝေစီး ချီ နေရာ သို့တက်ရ
သည်။ မင်း ရဲ ကျော် စွာကိုသတိုး ဓမ္မရာဇာ အမည်။ နန္ဒ မိတ် ကျော်ထင်ကိုဘုရင့် နေောင်
အမည်ကို မှည့် တော် မူသည်။ ညီ တော်သရက်မင်း မင်း ရဲသီဟရာဇ်ကိုလည်း သတိုး ဓမ္မရာ
ဇာ အမည်ကို မှည့်သည်။ ဖိုး တော် မာရ် အောင်ရတနာဘုရား ဒါယကာသား တော်
မင်း ရဲ အောင်နီင်ကိုမင်း ရဲမင်း လှ ရွှေ တောင်အမည်ကို ပေး သည်။ နေဘက်ဘုန်း
တော်ဣး အမည်နှင့် စည်ပုတ္တရာ မြို့ကို ပေး သည်။ မင်း ရဲ ကျော် စွာ ဝေဆင် နှင့်အဆောင်
အရွက်ကိုလည်း ပေး တော် မူချီ မင်း ပြိုင်ဟူ သော အမည်ကို မှည့် တော် မူသည်။ မင်း ပြိုင်
ညီဥကင်ကိုလည်း ခဲဖြူနှင့် မင်း ရဲ ကျော် ခေါင်အမည်ကို မှည့်၍ ကသည်း (သို့) ချီ (၇၇၄၀) တွင်
ဗိုလ် မှူး ခန့်ချီ ထမ်း ရွက်ရသည်။ သက္ကရာဇ် ၁၁၀၂ ခုတွင်ဟံသာဝတီ မြို့ဝန်ကတပယ်င်း တွဲ

မြင်း များ လပို့စား သာ အောင်မြား နား ရာထွင်မင်း ရဲ ကျော် ခေါင်ကိုဗိုလ်မှူး
ခန့်၍ထမ်း ရွက်ရသည်။ နောက်မင်း ရဲ ကျော် ခေါင်ကို ကေတုမတီမည် သော တောင်
ငူမြို့ကို ပေး ၍ တောင်ငူဘုရင်မှည့်တော်မူသည်။ ရှေး တောင်ငူမင်း ဝေဆင်အ
ဆောင်အရွက်ကို ပေး တော်မူ၍ နှစ်မတော်အ ရွှေနန်း မိဘုရား နှင့်စုံဘက် တော်မူ
သည်။ ဆင်ဝင်စီး ၊ မြင်း ဝင်စီး ၊ အမြောက်သေနတ်၊ ဆေး ကျည်စေ့၊ ရွှေငွေ၊
အုပ်မျိုး ထည်မျိုး များ ကိုလက်ဖွဲ့ တော်မူသည်။ လမိုင်း ငယ်တို့ကို လှေသင်း စု၂ စုခွဲ၍ တ
စုကိုသူရဲပလ္လား ပဌာန်စုမှည့်တော်မူသည်။ လှော်ကား ရွှေရေး တစင်း၊ လှော် ကား
နီတစင်း ပေး တော်မူသည်။ မင်း ရဲမြင်း က ရွှေဖြိုး ကိုလည်း စာသင်ဆရာ ပေး
တော်မူသည်။ သက္ကရာဇ် ၁၁၀၈ ခုထွင်ဘုရင် နောင်ကို စစ်ကိုင်း မြို့ကို ပေး တော်မူ၍
ရွှေနန်း အဆောင် ဆောင် ဆောက်လုပ်ပြီး လျှင် ရှေး မင်း ကေရာဇ်တို့မင်း ခမ်း
မင်း နား အဆောင်အရွက်နှင့်တကွ ပေး တော်မူ၍ စစ်ကိုင်း မြို့ကို ပြောင်း ၍ မင်း
ပြုရသည်။ စစ်ကိုင်း ဘုရင်ခံသည်။ နန်း မဆောင်မိဘုရား သား တော်ကိုစလင်း မြို့
တောင်နန်း မိဘုရား သား တော်ကိုစကုမြို့၊ တောင်ဆောင်မိဘုရား သား တော်
ကိုရွှေတောင်မြို့၊ မြောက်ဆောင်မိဘုရား သား တော်ကိုစန်တောင်ရွာကို ပေး
တော်မူသည်။ ကိုယ်လုပ် တော်ထွင်မြင်သည့်သား တော်ကိုမဏ္ဍရာရွာ၊ ၎င်း ညီကို ရေနံ
သာရွာကို ပေး တော်မူသည်။ ရွှေတောင်မင်း ၊ ကန်တောင်မင်း တို့ကို ဗေဒင်း ထုပ်
နား ထွင်း မင်္ဂလာ ဆောင်ရာထွင် ရွှေတောင်မင်း ကိုဝေါပလာကျိုင်း ရွှေချက်၂
စင်း နှင့် နော်ရထာမင်း စောအမည်ကိုမှည့်တော်မူသည်။ ကန်တောင်မင်း ကိုဝေါ
ပလာကျိုင်း ရွှေချက်၂စင်း နှင့်သတိုး မင်း စောအမည်ကိုမှည့်တော်မူသည်။ ခမည်း
တော်ဘုရား ကိုယ်လုပ် တော်သား မဏ္ဍရာစား ကိုမင်း ရဲဒေဝကျော်အမည်၊ ဝေါင်
မြို့စား ကိုမင်း ရဲရာဇကျော်အမည်၊ တရပင်မြို့စား ကိုမင်း ရဲနန္ဒကျော်အမည်၊ လှိုင်း
ပွဲစား ကိုမင်း ရဲမင်း လှအမည်၊ ကသာမြို့စား ကိုမင်း ရဲမင်း လှကျော်အမည်ကိုမှည့်
တော်မူသည်။ သက္ကရာဇ် ၁၁၁၃ ခုတန်ခူး လ (ဆန်း ၈ ရက် နေ့) ထွင်ဟံသာဝတီတိုင်း
တို့အင်း ဝမြို့ကိုရ၍ လောကသရဘုဘုရား ဒါယကာမင်း တရား နှင့်မိဘုရား သား တော်
သမီး တော်တစု ဆွေတော် မျိုး တော်တို့နှင့်ညီ တော်သတိုး ဓမ္မရာဇာသား သမီး တစု
သား တော်စလင်း မင်း သား ၊ စကုမင်း သား ၊ စစ်ကိုင်း မင်း သား သမီး တစု

နှစ်မှူး ကြီး မတ်ကြီး တို့ကိုတလိုင်း တို့သိမ်း ယူ၍ဟံသာဝတီသို့ ဆောင်ယူ လေသည်။ စစ်ကိုင်း
 ဘုရင်ဟံသာဝတီထွင်လွန်သည်။ လောကသရဘုဘုရား ဒါယကာမင်း တရား နှင့်ညီသတိုး
 ဓမ္မရာဇာသား ဧကန်စလင်း မင်း မင်း ပြိုင်တို့ကိုဟံသာဝတီတလိုင်း မင်း က (သက္က
 ရာဇာဇာဝါဒ ခုသတင်း ကျွတ်လပြည် ကျော် ၁၄ ရက် နေ့) ရေမှာ ဖျောက် လေသည်။ ဝန်ကြီး
 သတိုး မင်း ကြီး ကို လောကသရဘုဘုရား ဒါယကာဟံသာဝတီ ရောက်မင်း တရား လက်
 ထက်အ ရွှေဘက်တိုက် မြောင်း ခေါင်း ရွာကို ပေး ၍ နန္ဒ ဇေယအမည်ကို မှည့်သည်။ အစု
 ရင်း ကနှုတ်၍ ရာဇဘယ သွေး သောက်စာရင်း ထွင်သွင်း သည်။ ရွှေကျပ်လက်ဘက်အိုး
 ပေး သည်။ သီရိ ကျော်ထင်အမည်ကို မှည့်သည်။ သတိုး မင်း ကြီး အမည်ကို မှည့်သည်။ ဝန်
 ကြီး ခန့်သည်။ ဓါး အိမ်မည်း သင်္ချာမင်း ပေး သည်။ ထွင်း သင်း မင်း ကြီး အဆောင်
 နည်း ဆောင် စေအမိန့် ဧကန်စလင်း ထွင်း သင်း မင်း ကြီး ဇေယ နော်ရထာအဆောင်
 ကဲ့သို့ ဆောင်ရသည်။ ဝန်ကြီး သတိုး မင်း ငယ်ကို လောကသရဘုဘုရား ဒါယကာဟံသာ
 ဝတီ ရောက်မင်း လက်ထက်အိမ် ရွှေစား ဧကန်စလင်း အိမ် ရွှေစံစဉ်ဆပ်သွား
 ရွာကို ပေး သည်။ ဆင် ခြေတိုက်သ ပေါက်ရွာကို ပေး သည်။ တူရင်ဗလအမည် နောက်တု
 ရင် ကျော်ထင်အမည်ကို မှည့်သည်။ အ နောက်ဘက်တိုက်တရွာကို ပေး သည်။ ဝန် ထောက်
 ခန့်၍ ရွှေကျပ်လက်ဘက်အိုး ကျင်း ငုံခံ ပေး သည်။ ကွမ်း ခွက်လက်ဘက်အိုး ဝန်း ပေး
 သည်။ မင်း လှ ရွှေ ဧကန်စလင်းအမည်ကို မှည့်သည်။ တ ကောင်း ပီတိ ပေး သည်။ သတိုး မင်း
 ငယ်အမည်ကို မှည့်သည်။ ဝန်ကြီး ခန့်သည်။ ထွင်း သင်း မင်း ကြီး နေ မျိုး ဇေယ နော်
 ရထာ ဆောင်ရွက်သည်နည်း ဆောင်ရွက် စေအမိန့် ဧကန်စလင်း ဆောင်ရွက်ရသည်။ ဝန်
 ကြီး သီရိ ဇေယ ကျော်စွာကို လောကသရဘုဘုရား ဒါယကာမင်း လက်ထက်အိမ် ရွှေပါအ
 ဆောင်မြဲတပယင်း ကျေး ရေဖြူရွာကိုအိမ် ရွှေစံစဉ် ပေး သည်။ နန္ဒသူရအမည်ကို ပေး
 သည်။ သက္ကရာဇာ ၁၀၉၆ ထွင်အစုရင်း ကနှုတ်၍ ရာဇဗလ သွေး သောက်မှာဖြည့်သွင်း
 ဧကန်စလင်း ပေး သည်။ မင်း တင်မင်း လှအမည်ကို မှည့်သည်။ ဆိ
 လင်း ရွာကို ပေး သည်။ ကွမ်း ခွက်လက်ဘက်အိုး အဝန်း ပေး သည်။ ဝန်ကြီး ခန့်သည်။
 ဓါး အိမ်မည်း သင်္ချာမင်း သံပတ်ရတနဲ့ပတ္တမြား စီ ပေး သည်။ မြောက်ဘက်တိုက် ငရဲနဲ့မြို့
 ကို ပေး သည်။ မင်း ရဲမင်း လှ ပေါ်ထင်အမည် မှည့်သည်။ နတ်ရွှင်ကြီး အမည် ဓမ္မ သေနာ
 ပတိအမည်ကို မှည့်သည်။ သီရိ ဇေယ ကျော်စွာအမည်ကို မှည့်သည်။ ကန်မြို့ကို ပေး သည်။ ထွင်း

သင်း မင်း ကြီး နေ မြို့ ဇေယ နော်ရထာ ဆောင်ရွက်သည့်နည်း ဆောင်ရွက်ရမည်¹⁷⁵²
 အမိန့်တော်ရှိ၍ ဆောင်ရွက်ရသည်။ သက္ကရာဇ် ၁၁၁၃ ခုတွင်ဟံသာဝတီတလိုင်း တို့
 အင်း ဝမြို့ကိုဝန်း ရံရာတွင်ဟံသာဝတီသို့ပါလေသည်။ သက္ကရာဇ် ၁၁၁၈ ခုပြာသိုလ
 (ပြည်ကျော် ၁၅ ရက် နေ့) တွင် ရွှေဘဝါး တော်အောက်ရောက်သည်။ ဝန်ကြီး ပိဒေ
 ဟရာဇာကိုမာရ် အောင်ဘုရား ဒါယကာမင်း တရား လက်ထက်စား တော်ကွမ်း
 ရေကိုင်ခန့်၍ တောင်တွင်း ကျေး ပွင့်လှရွာကို ပေး သည်။ ရွှေခါး ဆောင်ပြည်အိမ်
 အပြောက်ထု ပေး သည်။ လောကမာရ် အောင်ဘုရား ဒါယကာမင်း တရား လက်ထက်
 စစ်လျှင် ထောင်ကိုအမှူး ခန့်၍ ရာဇ ကျော်အမည်ကို မှည့်သည်။ ရွှေကျပ်လက်ဘက်အိုး ကျိုင်း
 ငုံခံ ပေး သည်။ နန္ဒ ဇေယ ကျော်ထင်အမည်ကို မှည့်၍ ရွှေတိုက် ဝန်ခန့်သည်။ နန္ဒ ကျော်သူ
 အမည်ကို မှည့်၍ အတွင်း ဝန်ခန့်သည်။ ကွမ်း ခွက်လက်ဘက်အိုး အဝန်း တကောင်း ပိတ်
 ထွေး အင်ထမ်း စင်လက်ခတ်ထီး နီညောင်ရွက် ၂ ဆင့်တပ်ခါး (အိမ်) မည်း သင်္ချီမွမ်း
 ပေး သည်။ တရုတ် မြော်မြို့ကို ပေး သည်။ မြို့လပ် ဝန်ခန့်သည်။ လောကသရဘုရား ဒါ
 ယကာဟံသာဝတီ ရောက်မင်း လက်ထက်စည်သူ ကျော်ထင်အမည်ကို မှည့်သည်။ တွင်း သင်း
 မှူး ခန့်သည်။ ဝန်ကြီး ခန့်သည်။ တွင်းသင်း မင်းကြီးနေ မြို့ဇေယ နော်ရထာ ဆောင်သည့်
 နည်း အဆောင်ကို ဆောင်ရွက် စေအမိန့်တော်ရှိ၍ ဆောင်ရွက်ရသည်။ မင်း ရဲမင်း
 လှ ကျော်ထင်အမည် မင်း ကြီး မင်း လှအမည်ကို မှည့်သည်။ ပဒေသရာဇ်အမည်ကို မှည့်သည်။
 ပဒေသရာဇာအမည်ကို မှည့်သည်။ ဝေါပလာကျိုင်း ရွှေချက် ၂ စင်း ပေး ၍ ဝါဝင် ဝါ¹⁷⁵²
 ကွတ်ကို ဝေါပလာစီး ၍ ကံ တော့တက်ရသည်။ သက္ကရာဇ် ၁၁၁၃ ခုဟံသာဝတီတလိုင်း မင်း
 တို့အင်း ဝမြို့ကိုရ၍ဟံသာဝတီကို ဆောင်ရလမ်း ခရီး အကြား တွင်ဆုံး လေသည်။ ဝန်ကြီး
 နေ မြို့ ရွှေ တောင်ကို လောကမာရ် အောင်ဘုရား ဒါယကာမင်း တရား လက်ထက်
 သွေး သောက်ကြီး ခန့်သည်။ လောကသရဘုရား ဒါယကာမင်း လက်ထက်မြင်း ခေါင်း
 ခန့်၍ ပခန်း ကြီး ကျေး ညောင်တွင်း ရွာကို ပေး သည်။ နန္ဒ မိတ်အမည်ကို မှည့်သည်။ ရွှေ
 ခါး ဆောင်ပြည်အိမ်ပြည်သင်း ချော ပေး သည်။ ရွှေကျပ်လက်ဘက်အိုး ပေး သည်။ ကျော်
 ထင် နန္ဒ မိတ်အမည်ကို မှည့်၍ အတွင်း ဝန်ခန့်သည်။ ကွမ်း ခွက်လက်ဘက်အိုး အဝန်း ပေး
 သည်။ ဝန်ကြီး ခန့်သည်။ တကောင်း ပိတ် ငွေ ထွေး အင်ထမ်း စင်လက်ခတ်ခါး မည်း သ
 င်္ချီမွမ်း ပေး သည်။ ကွန် တော် မြို့ ကို ပေး သည်။ နေ မြို့ ရွှေ တောင်အမည်ကို မှည့်သည်။

နေဘက်မင်း၊ ရဲမင်း၊ ရွှေတောင်အမည်ကိုမှည့်သည်။ နေမျိုး ဇေယ နေဘီရထာအ
ဆောင်နည်း တူဆောင် စေအမိန့်တော်ရှိ၍ ဆောင်ရွက်ရသည်။ ဝန်ကြီး သီရိဥဇနာ
ကိုမာရ် အောင်ရတနာဘုရား၊ ဒါယကာမင်း တရား လက်ထက်အစု ရေး ခန့်၍အာ
စာရေး ကြီး ထွင်ဆောက်မရေး သား ရသည်။ ဇောကမာရ် အောင်ဘုရား ဒါယ
ကာမင်း တရား လက်ထက်မြို့လပ်အခွန် စာရေး ခန့်သည်။ ဖွတ်တော်စာရေး
ကြီး ခန့်သည်။ တောင်ထွင်း ကြီး ကျေး အင်ဂုံရွာကို ပေး သည်။ ဇောကသရဘုရား
ဒါယကာမာသဝတီ ရောက်မင်း တရား လက်ထက်ဘုရင်ရတနာအမည်ကိုမှည့်သည်။ ရွှေ
ကျပ်လက်ဘက်အိုး ပေး သည်။ အိမ် ရွှေပါဘဏ္ဍာ ဝန်ခန့်သည်။ ဝန်ထောက်ခန့်သည်။ ဖွတ်
စေလုလင် ဇေး သွေး သောက်ကို ဝန်ခန့်သည်။ ပြော့စ မြောင် နေရာချရုံး တော်
ဝန်ခန့်သည်။ လက်ဝန် နန္ဒသူအမည်ကိုမှည့်သည်။ ကွမ်း ခွက်လက်ဘက်အိုး အဝန်း ပေးသည်။
ကျိုင်း ငုံခံ ပေး သည်။ သီရိ ဇေယသင်္ဃိယာအမည်ကိုမှည့်သည်။ ဝန်စောင်ခန့်သည်။ တ
တောင်း ပိတ် ထွေး အင်မြင်း က ရွှေဇဝါက တောင် ရွှေ ရေး ပေး သည်။ ဓါး အိမ်
(မည်း) သင်္ဂီ မွမ်း သံပတ်ရတနဲ့ပတ္တမြား စီ ပေး သည်။ ကွမ်း လိပ်သုံး မြွှာ ပေးသည်။
သက္ကလပ်တင်ရန်း ထမ်း စင်လက်ခတ် ပေး သည်။ ဝန်ကြီး ခန့်သည်။ ထီး နီ ညောင်ရွက်
တဆင့်စလွယ်၅သွယ် ပေး သည်။ ကျိုင်း ဂုံခံ ပေး သည်။ ထီး နီ ညောင်ရွက် ၂ဆင့် ပေးသည်။
ကွမ်း လိပ်သုံး မြွှာ ပေး သည်။ မဟာ နေ မျိုး သီဟသူရအမည်ကိုမှည့်သည်။ သွေး သောက်
စုမြင်း စုအချစ်တန်း ဝန်ခန့်သည်။ ရွှေပေခမောက် ပေး သည်။ မင်း ရဲသီဟသူအမည်
မင်း ရဲမင်း လှ ကျော်ထင်အမည်ကိုမှည့်၍တိုင်တား မြို့ကို ပေး သည်။ ကွမ်း ခွက်ရှစ် ထောင့်
လက်ဘက်အိုး ပယ်င်း တပ် ပေး သည်။ ဓါး အိမ်အရင်း အဖျား သက္ကဒါန် မုဒယက်သီး ပတ္တ
မြား စီ ပေး ၍ ဆောင်ရသည်။ ကွမ်း ခွက်ပယ်င်း တပ် ပေး သည်။ သံလွင်တလဲ ၉ ဝန်း
ထီး နီ ညောင်ရွက် ၃ဆင့်မြင်း ကြီး ရွှေကြယ်တပ် ပေး သည်။ ရှင်ပင် နေဘီအမည် ဇော်
ကထွတ်ခေါင်အမည် ရတနာထွတ်ဖျား အမည် ဓမ္မာ သောကရတနာအမည်ကိုမှည့်သည်။ အဂ္ဂ
တုလရတနာအမည် သီရိအဂ္ဂ သေနာပတိအမည် နေ မျိုး ရတနာအမည်ကိုမှည့်သည်။ သီရိဥ
ဇနာအမည်ကိုမှည့်သည်။

(19 January 1757)

(သက္ကရာဇ် ၁၁၁၀ ခုပြာသိုလပြည့် ကျော် ၁၄ ရက် နေ့)

(သုဂိုဏ်း၊ ဂုဏ်န ဝါရီ ၁၉၂၉၊ စာ ၅၃-၅၊ ဖေဖ ဝါရီ ၁၉၂၉၊ စာ ၆၀-၂)

ဘုန်း တော်အဖွဲ့နှစ်ကြီး ဖြစ်တော် မူလှ သော သာသနာ ခါယကော တော်လက် နက် စကြာ
သခင်အညွှင်ဘဝ ဂွင်အလောင်း မင်း တရား ကြီး ဘုရား ဗျာဒိတ် တော် ဂြိသည်၊
ကာလဝိပဗ္ဗိတိုင်း ခရိုင်ပြည်ရွာ ပုဂံစီး ရွှေလျှော့၍ သား ကိုအမိမိမိ အမိကို
သား မိမိအဖွဲ့ပုန်သူကန်တိုက်ခန်း ဆီး ဆောင်ယူရသလို ပါ၍ တလိုင်း တို့ကအဘိုး ခြား
ငွေနှင်အဆင့်ဆင့် ရောင်း စား သည်ကုန်လည်း ဂြိသည်အထက်ပြည်ရွာ ငြိမ်ဝပ် စဉ်
နှစ်တို့လအစောပိုင်း နေရသည်။ ကွန်မိလ္လာဘလက ကွန်ဂိုး ကွန်ပေါင်အရပ် ရပ်ကွန်
တို့မှ ဝါရွှေစက် တော် အောက်သခင်သူပုန်တို့လက်က ကွန်ဝါရွှေစက် တော် အောက်
အဖွဲ့ဝင် ရောက်၍ အမှုတော်ကို ထမ်း ခင်လျှင် တော်လှန် စေ၊ တလိုင်း တို့ရောင်း
ချ၍ ဝယ်သည်ကွန်မှ မိဘ မြောက်ပြီး နှင့်ဆင့်ကဲ၍ ကွန်ဖြစ်သည် မဟုတ်၊ ရန်သူတို့ဘမ်း
ယူရောင်း စား သမ္မကွန်တို့ကို စေလိုပါး လိုကွန်ပြုလိုသည် စိတ် နှင့် ဝယ်သူတို့မှ ငွေ
နေ နောင်အတုအညီ ရောက်သည် မဆိုသာ တော်လှန် စေ၊ တလိုင်း တို့ပြည်တို့ ရောက်မှ
ပြည်ရွာဖို့ ယင်း လျှင် လျော်ပြစ် လျော် ဒဏ်ခံပတ် ခြား ငွေနှင် ဝယ်သည်ကွန်ဖြစ်
လျှင် ကွန် နှင့် အရှင်အတု ရောက်လျှင် အဘိုး ခြား ငွေကို ပေး မှ တော်လှန် စေ၊ သ
ခင်အဖွဲ့ကွန် ဝါရွှေစက် တော် အောက် ရောက်လျှင် ငွင်း နည်း လွတ် စေရမည်။

2 April I757

သက္ကရာဇ် ၁၁၁၀ ခုတန်ခူး လဆန်း ၁၄ ရက် နေ့ဇေတုဝတီ နန်း တော်

ထွင် ပေး အပ် တော် မူသည်

(လေ့၁င်း စု၊ မှတ် ၁၀-၈၂၁၉-၂၀)

အမိန့်တော်ရှိသည် ဘယသေနေအရပ်ရပ်သို့စာပေးသည်မှာစာကိုမချွန်နှင်၊
 အရှည်ထွင်တံဆိပ်ခပ်၍အချွတ်ကြီး အကိုင်ကြီး ကင်း ဝန်တံဆိပ်တော်ဝန်ပြု၍ဖွဲ့ကို
 ရေး၍လိပ်တပ်ရမည်၊ ဖွတ်မှာတံဆိပ်တလုံး ထား၍ညည်းမှခတ်မှတ်၍ ပေးသည်။
 တံဆိပ်ကိုဘယသေနေကသိမ်းရမည်၊ ငါအသွင်ဘဝရှင်အလောင်းမင်းတရားကြီး
 ဘုရားအကျိုးစီးပွားတော်နှင့်စပ်သမျှကိုကျေးဇူးသစ္စာတော်နှင့်အညီအရိုးထုံး
 စံရှိသည့်အတိုင်း စစ်ကြောစီရင်။

14 April

1757

သက္ကရာဇ် ၁၁၁၉ ခုတန်ခူးလပြည့်ကျော် ၁၁ ရက်နေ့

(လောင်းစု၊ မှတ်၁၉၊ ၁၂၆၅)

မဟာဒါန်ဇေယျသိဒ္ဓိ၊ ဇေယျရန်အောင်၊ ဒီပဂုဏကျော်သူ၊ ကေတုမာလာ၊
စာရေး ငဖြိုး ထွေး တို့ကို စေ၍ ရဟန်း သင်္ဃာတို့မှ အသုံး အဆောင်ကို တောင်း
ယူသူလုလင်တို့ကို ယခင်က စစ်၊ အရပ်ရပ်မြို့ရွာတွင် နေသည့် ရဟန်း သင်္ဃာတို့မှ
အမှုအခင်း ဂြိုဟ် မဟာအာဇာနည် ဓမ္မရာဇဂုဏ်ရတနာတို့ကို တော်ကတံဆိပ် စာနှင်းသင်္ဃာ
သမာဓိစာတမ်း သုံး တို့ခေါ် ချမှတ်လိုက်၍ ဆောင်ရွက်စေ၊ မဟာဒါန်လုလင်တို့
ထင်ဆရာ တော်ကတံဆိပ် စာပါ သော်လည်း မခေါ်မချ စေ နှင့်စာသင့် အောင်
အရပ်ရပ်မြို့ရွာပြည်စိုး ခေါင်း တို့သို့ ပေး ရမည်။

5 September I757

သက္ကရာဇ် ၁၁၁၉ ခု တော်သလင်း လပြည့်ကျော် ၅ ရက် ရနေ့

(လောင်း စု၊ မှတ် ၂၁၊ ၈၂၆၉)

အမိန့်တော်ရှိသည်။ ဒင်္ဂါးတင်အိမ်ထိမ်မြား ပေး စား သည်မှာ ငွေတော်
မျိုး တော်ဆို၍ ကျောက်အုတ်ဖြစ်သည်ကိုဆို၍ ဒင်္ဂါး နေ ဆွေသား မျိုး သား တို့လိုက်
လံတမ်း ဆီး ရှိထွန်း ထိုး ပယ်ရှား သည်အရ မှာထွန်း ထိုး ပိုင် စေ။ ဆွေသား မျိုး
သား မှန်လျှင်အုတ် ကျောက်ဖြစ် မဟုတ် နေ ဘင် ဆွေသား မျိုး သား ဖြစ်သည်တူ၍သတိုး
သိင်္ဂီသုသား သမီး မှစ၍အရပ်ရပ်အဆွေအမျိုး လူ စော်ကား တို့သည်မင်း ညီမင်း
သား ကဲ့သို့မင်း ရှိန်ကိုခံ၍ဆင်း ရဲသား ပြည်သူပြည်သား တို့ကိုအလွန်အကျွံ ညှဉ်း
ပန်း နှိပ်စက်မင်း ကျင့်စိုး ကျင့်ပြု ကြောင်း ကိုဝါရွှေနား တော်ကြား ရလျှင်
နေမျိုး သိင်္ဂီ ဇေယ နေ ဝါရထာ။ မြို့ဝန် ဇေယ ရနုသု။ မြို့ဝန်လက်ဝစည်သု။ ထောင်
မှူး အဝန်း သွေး သောက်ကြီး ငယ်သား တို့၂ ခွန်း ချေရမည်မမှတ် နှင်တကယ်ညီ
သား ပင်ဖြစ် သော်လည်း မင်း သား ဖြစ်သည်မင်း မြေး ဖြစ်သည်ဆိုလျှင် နှုတ်သီး
ကိုအထွင်း က အောက်ဖိုး ရှိပြစ်။ င ကျေး ဇူး သစ္စာ တော် နှစ် မါး ရှိသည့်အတိုင်း
ငါမှန်း လျှင် မှန်း ချင်း ငါချစ်လျှင် ချစ် ချင်း ၊ င ကျေး ဇူး ကြက်သ ရေ တော်ကို
ထောက်၍ဆုံး မထွတ်ညှပ်စီရင်။

သက္ကရာဇ် ၁၁၁၉ ခုတန်ဆောင် မှန်း လဆန်း ရှစ်ရက် ၄ တူး နေ့

(လောင်း စု၊ မှတ် ၂၂၊ ၈၂၇၁)

ကုတို့ဆီရ် ခေါင်း လွဲထွင်သီရိဇေယျာရံ ကျော်လယ်ကိုင်းအစွတ်အချောကံကိုရုဏ္ဏရဲ၊ စက္ကကျော်
 ထင်တို့ကိုသနား တော်မူသည်လုပ်စား ဤအမှုတော်ကိုထမ်း ရွက်စေ။
 သက္ကရာဇ် ၁၁၁၉ ခုတန်ဆောင် မုန်း လပြည့်ကျော် ၃ ရက် နေ့စောရေ
 29 October I757
 တော်ဝေလှရဘဇာကတံဆိပ် တော်ခပ်သည်
 (လောင်း စုံ၊ မှတ် ၄၊ ဝါ ၂၂ ရ)

(29 October 1757)

သက္ကယ် ကေလ ဘေ ပုတ္တဝါန် စေ့ စတုသတ္တိ ဗန္ဓုန် သတ္တသတ္တိ မေဝစ ဂိဝရနသဒံ
ဘဝေ အာယုမနော ဝိသတိဒိဿဉ္စ ဣတ္ထကဏ္ဍိ ယော ဒဿသေနာဝိဇ္ဇာ အဒဿနာ
ရိုက ဓမ္မေဝဗျက္ခယိ (တန်ဆိပ် တော်ဝန်စာ)

(လောင်း စု၊ မှတ်၅၊ စါ၂၂၉)

အရပ်ရပ်ကရှိခိုး သံတော်ဦး တင်၍ ပုဂ္ဂိုလ်ကလွှာ တွင် ပါသည့်အမိန့် တော်အတိုင်း
 ရေးသည့်စာရွက်ကို နေမျိုး သီရိဇေယျ နော်ရထာမှ ဖြစ်စေ၊ နေမျိုး သီရိဇေ
 ယျ နော်ရထာကပြုကြောင်း ကိုမှတ်စာပါမှတစ်ဆင့် နေထုတ်ခံရမည်။
 သက္ကရာဇ် ၁၁၁၉ ခုတန်ဆောင်မုန်း လပြည့်ကျော် ၃ ရက်နေ့။
 (လောင်း စု၊ မှတ် ၂၀၊ စံ ၂၆၇)

I757

အမိန့်တော်ရှိသည်။ စမ္ပယ်နဂိုတမေဝအစဉ်ကင်း တိုင်တို့ကရှိဆိုး သံတော်နီ ၅၆-1757
 တင်ချက်ထွင်သက္ကရာဇ် ၁၁၁၁(၇)ခုကစ၍ ၁၁၁၉ ခုတိုင်ကင်း ခုန့်တော် ၆၄၄၄၃၀
 ဝန်စား အခြား ၆၄၅၅ ခုတမေဝကင်း စမ္ပယ်နဂိုကင်း ၂ကင်း အခုန့်တော်
 ၄၉၀ ခုတရား ထွန်တော်တို့ကမင်း လှကျော်ထင်ကို ပေး အပ်ပါသည်ဆက်သွင်း ရာ
 ဘုရား ထွန်တော်တို့ကိုယ်မပါ၍ဆက်သွင်း သည်မဆက်သွင်း သည်ကိုအတတ်မသိနိုင်ပါ
 ဘုရား ထွန်တော်တို့ကကင်း ခုန့်တော်ဆို၍ မင်း လှကျော်ထင်မှပေး အပ်ပါသည်။
 ဆက်သည်စာဆက်သော ခါမြင်သူချိန်သူစာရင်း မှတ်သူဆက်သည် ၆၄ကိုထိမ်း သိမ်း သူ
 တို့နှင်မင်း လှကျော်ထင်စာရေး ကင်း ဝန်ဘယ သေနှစ်စစ်နှစ်ထွက်ညီ၏ မည်သည်
 ကိုစစ်ချက်ကိုရှိဆိုး သံတော်ဦး တင်ရမည်။

20 November I757

သက္ကရာဇ် ၁၁၁၉ ခုနှစ် တော်လဆန်း ဆယ်ရက်နေ့

(လောင်း စု၊ မှတ် ၂၃၊ စံ ၂၇၃)

ဘယ သေ နဖုတ်မှန် တော်တည်ငြား ဣား သိသ မှုကို ရှိခိုး သံ တော် ဦး တင် မည် ရည်၍
တံဆိပ်ကိုအပ် တော် မှုသည့်အ ချုပ်အကိုင် ခန့် တော် မှုသည့်မည်သည့်သက္က ရာဇ် မဆိုတလ
လှိုင်လဆန်း နှစ်ရက် နေ့ကိုပု ရပိုက်ဖွာ သွင်း ရှိခိုး သံ တော် ဦး တင် ရသည့်ဖွတ်မှ
စ၍ ရှေ့ နေဘက်ရုံး ဝင်း ရုံး နန်း တော်ပတ်လည်အမည်ရ မှုး မတ်တို့အိမ် ဝန်အိမ်
မင်း ညီမင်း သား တို့အိမ်ထိုင် ခံသူ မတ်တား ၍ စီရင်သ မှုပြီး ပြတ် သောတရား မှု
စကား မှုကိုလည်း ခံစာ ရေး ရှေ့ နေအမှုသည့်တို့ကို ခေ၍ စစ် ကြော ရမည် ခံပန်း
ရှေ့ နေစာ ရေး ပန်း ရောက်လက် ဆောင် ခံတို့ကို ပေး သည့်လက် ဆောင် ရှေ့ နေ
ခြေကြံ ပေး ရသည့် ငွေလက် ဆောင်တင် ရသည့်ပဏ္ဏာ ရေး စား မှတ်စား ကြေး
ငွေပဏ္ဏာ မှုး သည်လဆန်း တရ က် နေ့တသည့်လကုန်တိုင်ဆင်း ရဲသား တို့ထွင်ကို
ကြောင်း ကိုသိသ ဝရ အောင် ရေး သား ၍ ရှေ့ နား တော်ကြား ရှိခိုး သံ တော်
ဦး တင် ရမည်ကွမ်း ဘိုး စီရင်စား မှုး မှုလည်း ပေး ရသည့် မှုး ကိုမှတ်ချက်
နှင် ရှိခိုး သံ တော် ဦး တင် ရမည်အမိန့် တော် ရှိသည်။

29 November I757

သက္က ရာဇ် ၁၁၁၉ ခု နတ် တော်လပြည့် ကျော် ၄ ရက် နေ့

(လောင်း စု၊ မှတ်ဝရ၊ ၈၂၆၀)

လွတ်ကစာချွန်တော်များ ကိုစာရေး ခန့်သယုတို့မရေး
 အဝဝစာချွန်တော်များ ကိုရေး ပေး ကြောင်း ကိုရွှေနား တော်ကြား တော်
 မှုသည်၊ ခန့်တော်မှသည် စာရေး လက်ဝဲ နော်ရထာ၊ လက်ယာ နော်ရထာ၊ ရွှေ
 တောင် နော်ရထာ၊ လက်ဝဲ ရွှေတောင်၊ လက်ယာ ရွှေတောင်တို့ကိုသာ ရေး စေ၊
 သည်ပြင်အဝဝရေး လွှင်လက်ကိုဖြတ်၊ စာချွန်တော်ကိုလည်း အိမ်ရာမှာမရေး မ
 ပေး စေနှင့်၊ ရွှေနန်း တော်လွတ်ထင်သာ ရေး ပေး စေ၊ ဘယသေနကိုပြန်ရမည်။
 28 December 1757
 သက္ကရာဇ် ၁၁၁၉ ခုပြာသိုလပြည့် ကျော် ၄ ရက် နေ့

(လောင်း စု၊ မှတ် ၂၆၊ ၁၂၀၀)

ရွှေနန်း တော်လှန်ထွင်စာချွန် တော်ကို ဒေဝ နော်ရထာ၊
ဇေယ နော်ရထာ၊ ကျော်ထင် နော်ရထာတို့ကိုစာ ပေး ပေး ပေး များ ကိုစာ
ချွန် တော် ရေး ပေး စေ၊ စာချွန် တော် ရေး ခန့်တော် မှုသည့်ဘယ သေနကိုပြန်
ရမည်။

သက္ကရာဇ် ၁၁၁၉ ခုပြာသိုလပြည့် ကျော် ၅ ရက် နေ့

(လောင်း စု၊ မှတ် ၂ ရ၊ စံ ၂၀၂)

မှူး မတ်တို့မှ ဝတ်လုံအင်း ရှိရှိ ရွှေ ငွေ ဖဲ ဝံအနား ကွပ်၍
မဝတ်မဆင် စေ နှင့်အထူး သနား တော် မှု မှ ဝတ်ဆင် စေ ၊ ဘယ သေ န ဖြို ဝန်တို့
ကို ဆို ရ မည် ။

သက္ကရာဇ် ၁၁၁၉ ခုပြာသိုလပြည့် ကျော် ၅ ရက် ရေနံ့

(လောင်း စု ၊ မှတ် ၂၅ ၊ စံ ၂၇၀)

တမေဝကင်း တော်စမ္ပယ်နဂိုကင်း တော်မှစ၍မြန်မာ
 ဂွမ်းတလိုင်း လှေသွား ကုန်သည်တို့မှာ ဆယ်ခိုင်တိုင် ကောက်ခံသည့်အရသည်ဆင်း
 ရဲသားကုန်သည်တို့ကုန်သွား နိုင်မည်မဟုတ်ထုံး စံပင်ဖြစ်သော်လည်း ဆယ်ခိုင်
 တိုင်မကောက်စေနှင့်။ လှေထွင်ကုန်တရားပါလျှင် ကောက်ခံရမည်မှာကုန်သည်
 တို့အင်အား ကိုထောက်ချင့်ဆင်ခြင်၍သုံး စုစု၍တစု လျော့ညံ့၍ လှေသွား ကုန်ဝယ်
 တို့မှာလေး စုထွင်တစု လျော့ညံ့၍ ကောက်ခံစေ။ တရုတ်ကုန်သည်တို့မှာကင်း စေခင်
 ကင်း နေတို့ကစာချွန်ပေး မြဲပေး စေ။ ငွေခံဆန်တပြည်ဖျင်ပနာမတင်စေ
 နှင့်။ ရွှေဘဝါး တော်အောက်ရောက်လျှင် ရောက်ကြောင်း ကိုကင်း ဝန်မှာအ
 စီရင်ခံစေ။ ကင်း ဝန်ရွှေကင်း ဝါရေးတို့အတော်တော်များကို ကော်စေ။ ကော်၍
 ရသည်အစွဲတော်များကို ဝါရင်းကျယ်ဝါရင်းချွန်နှင့်ကင်း ဝန်ကစီရေးသွင်းမြဲသွင်း စေ။
 သက္ကရာဇ် ၁၁၁၉ ခုပြာသိုလပြည့် ကျော် ၁၁ ရက်နေ့

(လောင်း စု၊ မှတ် ၂၄၊ စာ ၂၅၅)

ရတနာသီရိကုန်း၊ ဘောင်နန်း၊ တော်ထွင်း၊ တကြောင်း၊ ရေး၊ စာချွန်အမိန့်တော်
ပြန်တတ်၍အပ်သည်။ ကုန်း၊ ရွာကင်း၊ စောင့်ငှာစံတို့မှာ၅အိမ်ထောင်သား၊ ကိုကင်း၊
ထွင်းစီး၊ ပျား၊ တော်ဘဏ္ဍာ၊ တော်များ၊ ကိုအကြည့်အရှုနေစေ၊ ပြည်မြို့ကမင်း၊ မှုမင်း၊
ခင်း၊ မြို့မှရွာဝန်မခန့်မထား၊ စောင့်ကင်း၊ ထွင်းနေ၍ငှာစံတို့စီး၊ ပျား၊ တော်
ကိုကြည့်ရှုနေစေ။

သက္ကရာဇ် ၁၁၁၉ ခုတပို့တွဲလဆန်း ၅ ရက်နေ့

(လောင်း စု၊ မှတ် ၁၂၊ ၈၂၄၅)

မုတ်ဆိုး ခြံအထွက်ထွင် ဒေဝဗလ ကျော် ဆော် နက်အိမ် ခြေဝါ ၆၉ ရှိညွှတ် မှီလှကြီး ငပုံ
ကိုအရပ်အထွက်ထွင်အကြီး လှ ဆော် စေအိမီးဆော် ခန့်တော် မူသည်။ ကြီး စိုး ဆော်
ဘန်မြဲအုပ် ဆော် နက်အရပ်ထွင် မည်သည့်အစုအမှထမ်း မဆိုတစည်း တရုံး တည်း ရှိ
အောင်ကြပ်ကြပ်တည်း တည်း နှီး ဆော်၍ မင်း မှုမင်း ခင်း အုတ်သယ်သစ်တိုက်
ကျောက်တိုက်အမှုအသေး အဖွဲ့ဘုရား တည် ကျောင်း ဆောက်မယာ မှုယာ မှုအလုံး စုံ
မျိုး ကိုညီညွတ်စွာ ခန့်ထား ဆော်ဘန်ထမ်း ရွက်ရမည် ရွှေ လှေ သေ နတ်မှစ၍ အမှု
တော်ထမ်း အမည်ရလှပျိုတော် များ မှာမင်း မှု မင်း ခင်း ရှိသည်မအား မ
လပ် ကြောင်း ခေါင်း လူကြီး တို့ကို ပြောပြလျှင်လွတ်စေ။ မြို့ရွာတွင်ကိုယ် မှုမရှိအမှု
တော် ကောင်း ရာထမ်း ရွက်ရှိသည်အခိုက်ကိုအိမ်ထွင်သား မြေး ကျေး ဣန်ရှိ
လျှင် သေခင်း ရှင်ခင်း အုတ်သယ် မြေသယ်တို့ကိုလိုက်လံထမ်း စေ။ ကြေး ငွေမှာ
ခေါင်း တို့ကအမှုထမ်း ရည်အင်အား ကို ထောက်၍ လွတ်သင့်လျှင်လွတ်စေ။ ကျေး ဣန်
သီးမြေး မရှိလျှင် အမှုအသေး အဖွဲ့ကိုလွတ်စေ။ အရပ်ထွင်ခိုး သေး မီး ပျိုး မှာလည်း
မပေ၍ မထရ အောင်ညည်း နေ့နှီး ဆော်၍ တအိမ်ကိုချွန် သေဝါး ဝဝတန်သည်၅
စင်း တန်သည်စိုက် ထောင်ရှိ နေ။ အိမ်မိုး မှာလည်း အိုး ရေပြည့်ထား ရှိစေ။
ထမင်း ချက်ပြုတ်သည်မှာလည်း ကျင်း ဝံ့ပြည့်ထူး ၍ ချက်ချိန်ကိုသာ ချက်စေ။ နံနက်
လေး ချက်တီး ကျော်၃ မေဝင်း ချက်ပြုတ်၍ မီး သေငြိမ်း စေ။ ည၃ ချက်တီး ကျော်
၂ မေဝင်း ထင်မြီဝန်တို့ မေဝင်း ခပ်လျှင်ထမင်း ချက်စေ။ ၄င်း ၃ ချက်တီး ကျော်
၃ မေဝင်း ကိုမီး သေငြိမ်း စေ။ ချက်ပြုတ်ချိန် မေဝင်း ခပ်သည့်အချိန်ထင်ကလွတ်
သည့်အချိန်ထင်တအိမ် မှုမီး ပျိုး မီး ပေါက်မပူငဲ့မရှိ စေနှင့်။ မီး ကျင်း ထင်မီး ဆော်
ကိုအမှိုက်ကြက် မွေး နှင့်ထိုး စမ်း သတ်စေ။ သေငြိမ်း သည်ကာလဖြစ်လျက်မ သေမ
ငြိမ်း စမ်း သပ်သည့်အမှိုက်ကြက် မွေး ကိုစွဲကပ် လေဝင်လျှင် မီး ရှိသည်အိမ်ရှင်ကို ခေ၍
၍မြီဝန်ရုံး မှာပို့အပ်ရမည်။ လမ်း ခရီး ကိုလည်း ဆေး အိုး ဆေး တန် သောက်၍
မသွား မလာ စေနှင့်။ သွား လာလျှင် ဆေး အိုး ဆေး တန်ကိုလှယုသိမ်း ထား ရမည်။
မီး ဆော်ကိုတ နေ့ငါး ကြိမ်လှည့်ပတ်စစ် ကြော စေ။ ညည့်မှည့်ည့်ခင်း မှာလည်း အမှု
အခင်း မရှိသည်ကိုညည်းတချက်တီး ကျော်လျှင်မသွား မလာ စေနှင့်။ မြစ်တား ရမည်။
အမှုအခင်း ရှိ၍ သွား လျှင် မီး အိမ်နှင့် သွား လာကြ စေ။ လှ ဆော်ကိုမပြတ်လှည့်ပတ်

စစ်ကြောစေ၊ သူခိုး တို့အိမ်ယာကျိကျ ဘောက်ယုတက်ခိုး သည်ကိုသိ၍တစ်ကြော်လှိုင်
 ကြား သမ္မဝန်း ဝံဘမ်း ဆီး စေ၊ ကြား ထောက်သိ ထောက်သိသင့်လျက်မလာမရောက်
 မညီမညာ နေလျှင် နေသသူကို၅ ချက်အပိုက်ခံစေ၊ အပိုက်မခံဝံ့လျှင် ကြေး ၅၀ ယုတ်
 စေ၊ အရပ်မင်း မှုမင်း ခင်း အုတ်သယ် မြေသယ်အုတ်တိုက် ကျောက်တိုက်အမှုအသေး
 အဖွဲ့ဘုရား တည်ကျောင်း ဆောက်မသာ မှုသာ မှုရှိလျှင် ရှိသူတို့က ခေါင်း အကြီး တို့
 မှာတိုင်၍ နှီး ဆော်သည်ကိုမလာမရောက် မညီမညာပြုကျင့်လျှင် မလာမရောက်
 သူကို၅ ချက်အပိုက်ခံစေ၊ မခံဝံ့လျှင် ကြေး ၅၀ ယုတ်စေ၊ ကိုယ်မအား မလတ်၍တိုင်
 ဆိုလျှင် ကျေး ကျွန်လိုက်စေ၊ ကျေး ကျွန်မရှိလျှင်လွတ်စေ၊ အရပ်ထင်လူကြီး လူဆော်
 တို့မင်း မှုမင်း ခင်း မသာ မှုသာ မှုရှိ၍ နှီး ဆော်သည်ကိုမတိုင်မဆိုမလာမရောက်
 မည်သည့်အစုအမှတ်မင်း ဖြစ်သည်အတင်း အမာဆိုလျှင်-ခေါင်း လူဆော် သွေး သောက်
 ကြီး ငယ်သား တစုညညီညွတ်ညွတ်ဝန်း ဝံ့ညီညာဆုံး မရမည်၊ အရပ်အကုန်ထင် နေ
 လျက် သေဘော် ဂှင်ဘက်မရသူငယ်ချင်း အစုသို့မဝင် နေသူကို ပေါက်ဘော်သား ချင်း
 ဖြစ်သော်လည်း သူငယ်ချင်း စုကထွက်၍သာ မှုမသာ မှုကိုမလိုက်မကု စေနှင့်အမိန့်
 တော်မှတ်စာပေး အပ်သည့်အတိုင်း အရပ်ထင်း ထင်ခေါင်း လူဆော်မီး ဆော်
 သွေး သောက်ငယ်သား တစုကမ်း လဘက်နှင့်ပြန်ဘက်ချုပ်ဆိုရမည်အမိန့်တော်။

(သက္ကရာဇ် ၁၁၁၉ ခုတပို့တွဲလဆန်း ၅ ရက်နေ့)

(လေခင်း စု၊ မှတ်ဝရ၊ စါ.၂.၄၄ - ဝ)

24 January

I758

တောင်ဘက်လယ်ထွင်း အဝင်ရတနာ ခြေ ပိုင်သည်။

24 January

I758

သက္ကရာဇ် ၁၁၁၉ ခုတပို့တွဲလပြည့်ကျော် ၁ ရက် နေ့

(လောင်း စု၊ မှတ် ၂၀၊ စံ ၂၀၄)

4 February I758

I9 January I758

သက္ကရာဇ် ၁၁၁၉ ခုတပို့ထွဲလဆန်း ၁၁ ရက် ၅ နေ့ကောင်း မှုတော်စေတီ တည်
 မည်ရွှေဆိုင် အများ ခတ်စေရမည်သိဒ္ဓိဗဟုကို ခေ၏ တော် မု၏် ရွှေဘိုကိုအဆိုင်
 မည်မျှရမည်အမေး တော်ရှိလျှင် ဖဲဆိုင် ရပါသည် လျှောက်သည်။ ဖဲဆိုင် ပြင်မရ
 နိုင်ပြီ လောထဝ်၏်အမေး တော်ရှိသည်ကို မရနိုင်ပါ လျှောက်သည်။ မိကျိုင်း ကို ခေ၏
 တော် မု၏် မေး လျှင် ရွှေဘိုကိုအဆိုင် ရပါသည် လျှောက်၏်သိဒ္ဓိဗဟုက ရွှေခတ်လု၊ မိ
 ကျိုင်း က ရွှေခတ်လုကို ရွှေဘိုစီအပ် တော် မု၏် နန်း တော်ထွင် ၁၄ ရက် နေ့ကစ၏်
 ခတ်စေသည်။ လပြည့်ကျော် ၂ ရက် နေ့အဆိုင် စီရပါသည်။ ရွှေစလည်း နေ့ကျန်သည်။
 သိဒ္ဓိဗဟုကိုများ စွာအပြစ် တော်တင်သည်။ ဘဏ္ဍာ တော်ကို လျှော့အောင်ပြုသည်။
 ကျွန်း ဆိုး ဖြစ်သည်။ ဘဏ္ဍာ တော် ရွှေတဆိုင် ကို ၁၀ ပေး လျှော် နိုင်မည်မဟုတ်။ မ
 ပေး လျှော် စေ နှင့် တေ၃၊ မိကျိုင်း ကို သိဒ္ဓိဗဟုမထွင် စေ၊ သိဒ္ဓိဗဟုမက ရွှေ
 ရဆိုင် နှင့်အပြား ၅၀ ဆက်လက်သွင်း ။

22 January I758

25 January I758

သက္ကရာဇ် ၁၁၁၉ ခုတပို့ထွဲလပြည့်ကျော် ၁၂ ရက် နေ့

4 February I758

(လောင်း စု၊ မှတ် ၁၁၊ ၈၂၄၂)

ဘယ သေနတ်ကို ငါကအရပ်ရပ်ကိုအစစ်အကြောအချုပ်အကိုင်ခန့်တော်မူ၍ စစ်ကြော
 ရသည်။ မင်း ခေါင် နော်ရထာသည်သစ်ဘောင်စီး သို့အမှားကြောင်း နင်ဘဲဆဲ
 ဆိုသည်မှာ မဆိုနှင့်။ မှားကြီး ချင်း ပင်ဖြစ်သည်။ ဆိုင်ရဘီရင်စုမှာ ငါခန့်တော်
 မူသည့်အတိုင်း ဆိုင်ရဘီရင်ကြရသည်ဖြစ်သည်။ ကိုး ကိုဘုတ်ရိုသေ၊ ဘုတ်ကိုကိုး ရိုသေ
 မှလည်း ငါအရှင်ဘဝရှင်မင်း တရား ကြီး ဘုရား ကျေးဇူး ကြက်သရေတော်ရှိ
 မည်။ ငါ့အမိန့်တော်အတိုင်း လည်း တည်မည်။ ဘယ သေနတ်မှာ စစ်ကြောရသည်သာ။
 ဘယ သေနတ်ကိုယ် မှုကိုယ်စီး ပွား မဟုတ်။ စီး ပွား တော်ဖြစ်သည်။ မနာသာ သောစ
 ကား ကိုမဆိုကြနှင့်။ ငါ့အဖွဲ့ဘယ သေနတ်သို့နှစ် ယောက်သုံး ယောက်ငါ့ထွင်ရှီလျှင် ငါ့
 စီး ပွား တော်များ ဖြစ်ရဘိရသည်။ ဘယ သေနတ်အထူး သယုတို့ကငါ့စီး ပွား တော်
 ကို လျော့နည်း အောင်ပြုပါစေ ၁၀၀ ပေး သော်လည်း လျော့နည်း အောင်ပြုမည်
 ကျွန်မဟုတ်။ ငါ့ရဘီဝတ်တော်ကို ကြောက်ရွံ့ခန့်ညား လှသမျှဖြစ်သည်။ ငါ့အဖွဲ့ တော်
 ဘယ သေနတ်ငါသာ စေပါး ခန့်ထား နိုင်သည်။ မဟုတ်မမှန် သောအမှားကို လျှောက်
 ထား ဆောင်ရွက်စီရင်မည်မဟုတ်။ ငါ့အမှားတော်ကိုသာ ရိုရိုသေ သေ ဆောင်ရွက်
 သည်။ ရိုး ရိုး မတ်မတ် ဖြောင့်သား မှန်ကန် သောသဘောလက္ခဏာရှိ သောကျွန်
 ဖြစ်၍ ငါယုံကြည် တော်မူရမည်ဖြစ်၍ကင်း အရပ်ကိုအပ် တော်မူရသည်။ ဘောင်စီး
 ဘောင် နင်းတို့ကိုအစဉ်အစဉ် ရှိသည့်အတိုင်း ကိုသာဆို စေရမည်အရသာဖြစ်သည်။ အ
 မှားမင်း ကြီး လျှင်ကြီး လျှောက်ငယ်လျှင်ငယ် လျှောက် ထောက်၍ဘယ သေနတ်လွတ်လျှင်
 လွတ်ရမည်။

သက္ကရာဇ် ၁၁၁၁ ဇူလိုင်လလဆန်း ၁ ရက်နေ့

(လောင်း စု၊ မှတ် ၁၄၊ စံ ၂၅၂)

ဘုန်း တော်အလှူန်ကြီး မြတ်တော်မူလှ သောသဘာဝနာဒါယကော တော်လက်နက်စကြာ
 သခင်ဆင်ဖြူဆင်နီများ ရှင်အရှင်ဘဝရှင်အလောင်း မင်း တရား ကြီး ဘုရား
 အုပ်ရှစ်ကျေး တောင်လိမ်လှထွင် မဟာအတုလယသမဗ္ဗရာဇာဂုရုဆရာတော်
 ကဆောင်သည့်ကျောင်း ကိုမှတ်လေး မျက်နှာ ရှေးကား ၅ဆူမှန်ကင်း ၂ဆူတံခါး
 ရွက်ရှင်လွတ်ကျောင်း ထွင်တည်ထား ရိုး ဥဂင်နှင်းရွှေတော်နိင်သမျှထည့်လုပ်စေ။
 သက္ကရာဇ်၁၁၁၉ခုတပေါင်း လဆန်း ၅ရက်နေ့

(လောင်း စု၊ မှတ် ၂၊ စါ ၂၂၃)

ဘယ သေနကရှိခိုး သံတော်ဦး တင်ဂါမှ ခြံ နေပြည်သား တိုင်း ခရိုင် နိုင်ငံ
 နေသတ္တဝါတို့သည် ဆင်းရဲ လေသည်ကို ကြား သိသည်အတိုင်း လျှောက်သည် ပင်ဖြစ်သည်။
 ဆင်းရဲသား ကျွန်တော် မျိုး တို့ကို စိတ်ချနှလုံး ကြွယ် ဘောဖြူစင်ကြ၍ အရှင်ကို စိတ်စေ
 တနာ နှင့် မေတ္တာ ရောက်ကြမှလည်း သာသနာ ရေး ပြည်ထဲ ရေး သက်သာ မည်။ တ
 ရား မှုစကား မှုကြေး မှုငွေ မှုအငြင်း အခုံအထုတ်အတောင်း အလျှောက်အထား
 ရောက်၍ စစ်ကြော စီရင်ရလျှင် ဂတိလေး ပါး နှင့်အညီအမျှ အမတ်ခံသူ မတ်တို့မ
 တိမ်း မညွတ် တော်တည့် ဖြောင့် မတ်စွာ စီရင်ရမည်။ ဆင်းရဲသား ကျွန်တော် မျိုး
 နှင့်အမျှ အမတ်သူ ဌေး သူကြွယ်တို့ ကြေး ငွေ ချေး ရာ စပ်ရှက်သည်ဟူ၍ ရာဇဝင်
 မစပ်မဆိုသည်အမျှ များ ကိုအနှောင့်အယှက်ကြီး ခြေချင်း မချည်မခတ် စေနှင့်။
 မနှောင့်မယှက် စေနှင့်။ ဝါရွှေမြို့တော်အတွင်း ပြင်စ၍ အရပ်ရပ် စော်ဘွား မြို့စား
 အရပ်ရပ်သူကြီး အမျှ ဆောင်စီရင်ရသူတို့ကို စေ့နှံ အောင်အမိန့် တော်အမှတ်
 စာရှည်ထွင်တံဆိပ်ခတ်၍ တံဆိပ်မင်း ဝန်စာလိပ်တတ်၍ ဟောရမည်။

20 March

I758

သက္ကရာဇ် ၁၁၁၁ ဇူလိုင်လ ၁၂ ရက်နေ့

(လောင်း စု၊ မှတ် ၁၅၊ ၆၂၅၅)

ပြည်မြို့မင်း တုံး မြို့၊ ရန်ကုန်မြို့၊ တောင်ငူမြို့၊ မိုး မိတ်မြို့၊ ရေကင်း မြို့၊ စကုမြို့၊
 သိန္နီမြို့၊ မိုး နဲမြို့၊ သာယာဝတီမြို့မှ စ၍ အရပ်ရပ်မြို့ဝန်စစ်ကဲနား ခံခန့်တော်မူ
 သမျှမြို့ရွာများ ထွင်နား ခံတို့သည် ရာဇဝတ်တော်ကို ထွမ်း ကျင်သိမြင်သူလည်း ရှိ
 သည်။ မထွမ်း ကျင်မသိမမြင်သူလည်း ရှိလေသည်။ ရာဇဝတ်တော်ကို ထွမ်း ကျင်သ
 သူလည်း ပျိုး ရှိတတ်မှတ်အောင်။ မထွမ်း မကျင်မသိမမြင်သူကိုလည်း ထွမ်း ကျင်သိ
 မြင်အောင်နား ခံတို့မှတ်သား ရန်ကို ငရွှေနား ခံတော်ကြီး ဓမ္မမင်း ရဲက
 ရေး မှတ်စီရင်၍ စာပေးအပ်စေ။ ဓမ္မမင်း ရဲကို အရပ်ရပ်နား ခံတို့ကို အချွတ်
 အစီရင်ခန့်တော်မူသည်။

I6 May

I758

(သက္ကရာဇ်) ၁၁၂၀ ပြည့်နယုန်လဆန်း ၁၀ ရက်နေ့

(လောင်း စု၊ မှတ်ဂ၊ စံ၂၃၆)

ဘုန်း တော်အလှူန်ကြီး မြတ်တော်မူလှ သေသယနာဒါယကော တော်လက်နက်စက္ကဝ
 သခင်ဆင်ဖြူဆင်နီများ ဂွင်အညှင်ဘဝဂွင်မင်း တရားကြီး ဘုရား ၊ ဘယသေန
 ကိုထား ဆင်အိမ်ဆင်စွယ်ဆောက်ခွေး မခွေး ငယ်နေဘက်ပိတ်ရွှေတဘက်ရတန့်
 ဆင်စွယ်ရပ်အပိုး ဆင်စွယ်အရွယ်ထုပြောကံဇာဘောက်အနား ရွှေကွပ်သနား
 တော်မူသည့်လုပ်၍ဆောင်။

I6 May

I758

သက္ကရာဇ် ၁၁၂၀ ပြည့်နယုန်လဆန်း ၁၀ ရက် ၃ နေ့

(လောင်း စု၊ မှတ် ၃၊ ၈၂၂၅)

ရတနာ ရွှေဘောင် တော်ခတ်အနွှေ ဝေရကျော်ငယ်သား ငထွန်း ဝ၊ ငရှမ်း ဖြူ
 တို့ကတည်းက ဣန်တော်တို့ရတနာ ရွှေဘောင် တော်ခတ်လှူရတို့ကိုဆိပ်တည့်ပွဲကင်း
 ကူး တို့အပေ၀န်အလုံး စုံကိုလွတ်ငြိမ်း စေ။ သက္ကရာဇ် ၁၁၁၉ ခု တော်သလင်း လ
 ၉ ရက်၊ ၉ September I758
 ပြည့်ကျော် ၁၂ ရက်တည်းက ဗျာဒိတ်တော်မြတ်ကိုဦး ထိပ်ရွက်ရပါသည့်အတိုင်း ချွန်း
 တောင်ရပ်ထွင်အနွှေ သစ်ခုဆုတ် ၄ ဆုတ် ၅ ဆုတ် ၆ ဆုတ်သစ် ပေါင်း ၃၀၅၀ ဝယ်၍ ချပါ
 သည်ကိုကင်း တော်ဝန်ကသစ်အလုံး ၁၀၀၀ ဘောင် ကြေး ၁၀၀၀ ကင်း စေတနာစား ငွေ
 ၃၂၀၀ ကောင်း သည်ချခေ၀်၍ ချွတ် ၂၀ ပေး ရ၍ အပူအပြင်း တောင်း ၍ ရှိရခဲ
 သည်တည်းက ဗျာဒိတ်တော်မြတ်ကိုဦး ထိပ်ရွက်ရပါသည့်အကြောင်း ကိုအသနား တော်
 ခံရှိခိုး သံတော်ဦး တင်ပါသည်တည်းက ၊ အနွှေ ဝေရကျော်ငယ်သား ငထွန်း ဝက
 ရှိခိုး သံတော်ဦး တင်ရာမှာ အစဉ် ကောက်စား ရိုး ရှိသည့်အတိုင်း ကင်း ၀န်မှာ
 ဆို၍ ဆက်သွင်း စေ။

I6 May

I758

သက္ကရာဇ် ၁၁၂၀ ပြည့်နယုန်လဆန်း ၁၀ ရက်အင်္ဂါနေ့

(လောင်း စု၊ မှတ် ၁၀၊ ၈၂၆၂)

ရေဝက် စေဘက်ကျည်မိုင်း နှင့်လှချစ်တို့ထွန်းစကား ကိုလွတ်ထွင်အမတ်တို့နှစ်ဘက်အ
 သို့နှင့်စီရင်ချက်ကိုရှိခိုး သံတော်ဦး တင်၍နှစ်ဘက်စကား ကိုဓမ္မသတ်စာဟောဝင်း
 နှင့်ထောက်သော်တယောက်ကမိလဘာလအစဉ်ဆင်း သက်သည်ထွန်းဆိုသည်။ တ
 ယောက်ကနှစ်သက္ကရာဇ်အရှည်အလုပ်ဘဏ္ဍာမပေး မအပ်ထွန်းမဆို စေရဆိုသည်ကို
 ထောက်လှောင်အစဉ်ထွန်းမှန်၍ထွန်းမဟုတ်သဘာဝမှန်နှာလွှဲကလေးနှင့်ထွန်းအရကလွတ်
 ကောင်း သည်ဆိုသည်မှန်မည်မမှန်မည်ကိုစစ်။ လွတ်ထွင်မင်း မတ်တို့ကောက်ယူစီ
 ရင်သည်အရသည့်ဓမ္မသတ်ကျမ်း ဂန်ထုံး စံစာဟောဝင်း ကိုမပြည့်အဖွဲ့နေခမတီ
 အယူနှင့်သဘင်ဈေး ပွဲဖြတ်သကဲ့သို့လက်လီလက်ဆအတိုင်း အရှည်မသိသုံး ဖြတ်သည်အရ
 သည်မသင့်။ တရား အဆုံး အဖြတ်သည်မတော်မတည့်မဟုတ်မမှန်ဂတိလေး ပါး သို့
 ညွတ်၍စီရင်ခြင်း သည်စီရင်သူကိုယ်နှိုက်သာအပြစ်မဟုတ်။ ထိုပြည်ထိုတိုင်း နိုင်ငံထို
 မြို့ထိုပြည်ထိုခရိုင် ကျေး ရွာတိုင်း နိုင်ငံရေး ခြား ရသည့်အစဉ်ကမ္ဘာစကား
 ဆိုသည်။ နေဝင်၍ကဲ့သို့မကျင့်နှင့်။ ဓမ္မသတ်အစေခင်စေခင်ဖြတ်ထုံး ပုံစံသက်
 သေသဘောလက္ခဏာညီညွတ်၍ဟုတ်မှန်အောင်တလတန်သည်တလခွဲတန်သည်ခုနစ်
 ရက်တန်သည်ဆင်ခြင်ဆွေး နွေး၍စီရင်ရမည်။

I9 August

I758

သက္ကရာဇ် ၁၁၁၂ ဝပြည့်ဝါခေါင်လဆန်း ၁၅ ရက်နေ့။

(လောဘ်း စု၊ မှတ် ၁၆၊ စာ ၂၅၇၇)

ဘုန်း တော်အလှူနိဂြိုး မြတ်တော်မူလှ သောသဘာဝနာဒါယကော တော်ဖြစ်တော်မူ
သောအရိန္ဒမာစကြာရွှေလှံဆင်ဖြူဆင်နီဆင်ကျား များ သခင်ရွှေနန်း ရွှေပြ
ဃဒိသခင်ဇေယျဒိတ်ကွန်း မြေပြင်၌ထီး ဆောင်း စော်ဆိုးမျှသခင်အသွင်တဝှင်
အလောင်း မင်း တရား ကြီး ဘုရား အမိန့်တော်ရှိသည်။ မဏိပူရမြို့တိုင်း ခရိုင်
ကိုအစည်ဆင်း သက်၍စိုး လုပ်သူကသည်း စော်ဘွား ကွန်တော်မျိုး တို့သက္ကရာဇ်
၁၁၂၀ခုပြာသိုလဆန်း ၁၄ရက်နေ့မဏိပူရပြည်တိုင်း မြို့နန်း မြေရေသိမ်း တော်
မူ၍ ငါရွှေလက်တော်သို့ ရောက်ကြောင်း နန်း စည်မော်ကွန်း ကျောက်စာရေး
သား ရှိထား တော်မူခဲ့သည်။ နောက်အဆက်ဆက်စိုး အုပ်ကြီး ပွား လိုသသူတို့၂၃နှစ်
ရှင်သမီး နှစ်မ၊ တနှစ်ရှင် ရွှေချိန်၁၀၊ မြင်း ၁၀၀လင်း လေ၅၀၀ဆိပ်လူး
စည်း သွား တပ်သောမျှား ၅၀၀၀၊ သစ်စေး ချိန်၁၀၀၀ဆက်၊ တိုင်း ရေး ပြည်
ရေး ပြည်မှုထက်ရှင် စော်ဘွား တို့မှူး မတ်နှင်းမြင်း စီး ၁၀၀၀၊ လင်လေး ကိုင်
လူ၁၀၀၀၊ ၂စုလူ၂၀၀၀နှင်းငါရွှေစက်တော်ချီတော်မူရသော နောက်တော်လိုက်ရ
မည်။ ကျေး ဇူး သစ္စာတော်ကို စောင့်၍အမှုတော်ကိုထမ်း ကုန်နိုင်လျှင် စော်ဘွား
ကြီး ရမည်။ ကျေး ဇူး သစ္စာတော်ကိုမစောင့်၍အမှုတော်ကိုထမ်း မဆောင်ဝံ့၊
စည်လည်းစည်း စား သွေဖီ၍ကျင့်လေ သော်သဘာဝနာဒါယကောတော်စောင့်သော
နတ်သက္ကရာဇ် မင်း၊ စတုလောကပါလနတ်သား ၄ပါး၊ ဘုမ္မစိုး၊ အာကာသစိုး၊ တော
စောင့်နတ်ပြည်စောင့်နတ်၊ နန်း စောင့်နတ်၊ ငါ၏ကိုယ်တော်မြတ်ကို စောင့်သော
နတ်၊ ငါ၏ဥကင်သရတနာထီး ချက်တော်ကို စောင့်သော နတ်၊ မဗ္ဗရဋ္ဌာဝီရုဋ္ဌကဝီရု
ပက္ခကျဝေဂျာယနိုး၊ စန္ဒီပရမီသွာ၊ မဟာပိန္နဲခဲပဲများ စွာနတ်တကာလည်း သတ်
၍မနေသေလေစေကြည့်၌သွား လည်သစ်ကျား ချသော်လည်း သဘက်တစ်တစ် သွေး
သား စား လေစေ
ရေ၌သွား လည်း မိကျောင်း
လှိုင်မကန်းလိပ်ငါး စား၊ ရှိမနေသေလေစေ၊ လောင်မီး လက်နက်ဗြဟ္မာစက်၊
ဝရစိန်လက်နက်သက္ကရာဇ် စက်၊ မိုး ကြိုး လက်နက်နတ်တို့စက်လည်း ဆက်ဆက်မလွဲထက်
ချမ်း ကွဲအောင်ပစ်လေစေ၊ သလိပ်သည်း ချေသွေး လေဆိုး စွာအနာအမျိုး
၉၆ပါး ရောဂါများ လည်း စွဲလေစေ၊ နှုဖြူနုနီနုသဖန်းအစရှိသောမကောင်း
သောအနာတို့သည်ကိုယ်၌ စွဲ၍လူချင်း မတူလူတော်မဝင်ဖြစ်လေစေ၊ လုပ်သိး

ဆောင်ပွား စည်း စိမ်များ လည်း ဆုတ်သောကုသော ရေခဲသို့တ နေ့တပါး ရေ
နည်း ငါး ကဲ့သို့ရှား ပါး ဝတ်မှတ်ဒုတ္တိက္ခန္ဓာရကတ်၊ ရေဝဂန္ဓာရကတ်၊ သတ္တန္ဓာရကတ်၊
ဝိလုပ္ပန္ဓာရကတ်၄ပါး သောကဝိတို့သည်တဖြိုင်နက်တည်း ရေဝက်၍ ရေ၌ မှောက်သော
ဆား လှေကဲ့သို့ ပျက်စီး ချင်း သို့ ရေဝက်လေစေ၊ ဘေး ရှစ်ပါး ဒါဏ်ဆယ်ပါး တို့သည်
လည်း သွား လေရသာရအရိပ်ပါသကဲ့သို့ ရေဝက်၍ ဖက်သတ်ဖက်သချာ၊ ကုန်ခရုပိတ်
အနာတို့၌ မကွာတနာ ငိုရှူချမ်း သာချင်း မရှိ၊ ရှိလေစေ၊ ငါ့ကျေးဇူး သစ္စာတော်
ကို စောင့်သိရုံ သေစွာ ငါ၏အမှုတော်အဘိုး တော်အခွန်တော် ငါ၏ကမ္မည်း စာအ
စဉ်ရှိသည့်အတိုင်း မှန်ကန်စွာထမ်း ရွက်ပေလျှင်လည်း အနာအမျိုး ၉၆ပါး သော
ဆိုခဲ့ပြီး သောအဖြစ်အပေါင်း တို့သည်နှင်း မြူးမီး ခိုး တိမ်တိုက်အန္တရာယ်မှကင်း
လွတ်လျက်သန့်ရှင်း စင်ကျယ်စွာ ရေဝင်ခြည်တော်တထောင် ဆောင်သော နေမင်း
ဆန်း သစ်သောလတက်သစ် သော ရေကဲ့သို့တ နေ့တပါး တိုး တက်ပွား များ သည်ကိုစိတ်
၂ပါး ချမ်း သာခြင်း ကိုရ၍၍ ကိုယ်၏အခြား ခဲ့ဘဝ ပြောင်း သောအခါလူမင်း နတ်
မင်း စည်း စိမ်ချမ်း သာကိုရ၍ နိဗ္ဗာန် ရွှေပြည်သို့ ရေဝက်လေစေ။

I9 January I759

သက္ကရာဇ် ၁၁၂၀ ပြာသိုလပြည့် ကျော် ၆ ရက် နေ့ကျောက်စာ ရေး၍

ကသည်း မြို့နန်း ဦး ထင်စိုက်ခဲသည်၊ စိုက်သူသက်ရှည် နေ၍ ရတံ။

(လောင်း စု၊ မှတ် ၂၉၊ စာ ၁၀၆ - ၇)

မဟိအတုလယသမေ မြ ရာဇဂုရု (နံထား သာသနာပြု) ဆရာတော်အမိန့်ရှိသည့်အတွင်း
ချဲ့တောမရွာနေရှင်တေဇောဒီပ၊ ရှင်ဥာဏဂန္ထိမရှိဖျင်အခြား ဂိုဏ်း အုပ်ရှာ
တော့မည်မဟုတ်ပြီ၊ ရှင်ဥာဏဂန္ထိအုပ်ချုပ်ရင်း ကျေးရွာနေသံဃာတို့ကိုကြပ်ကြပ်
တည်းတည်း ဆုံးမစီရင်အုပ်ချုပ်ဂိုဏ်း အုပ်ဆရာပြု၍ဆုံးမရမည်။

ကိလဝိပတ္တိအနိက္ခိကျေးဇူးကိုမှီ၍အသက်မွေးရသည့်တကြောင်း၊ သာ
သနာတော်စီးပွားဖြစ်မည်တကြောင်း၊ ဤအကြောင်းများကိုထိက်ရှု၍အတွင်း
ညွှန်ကြီးနှင်ကျေးရွာနေသံဃာတို့ကိုနိုင်နင်းကြပ်တည်းစွာဆုံးမ၍သာသနာတော်
စီးပွားဖြစ်အောင်ပြုရမည်၊ တရုတ်ကျေးတောင်သွားမြောက်သွားမပြုနှင့်၊
စာပေမပြတ်မလပ်နိုးဆော်သင်ကြားစေ။

12 April

1759

သက္ကရာဇ် ၁၁၂၁ ခုနှစ် ဇန်နဝါရီလ ၁၂ ရက်နေ့အပ်သည်

(ယော၊ ၈၆၅)

10 September 1759

ဘုန်း တော်အဖွဲ့ကြီး မြတ်တော်မူလှသော အရိန္ဒမာလာနက်စင်္ကြာရတနာဆင်
ဖြူများ သခင်တိုင်း ကြီး ပြည်ကြီး ထီး ဆောင်း မင်း တကာတို့၏ သခင်ဖြစ်တော်
မူသော အလောင်း မင်း တရား ကြီး ဘုရား အမိန့်တော်ရှိသည်။ စန္ဒာဒေဝီ
ကမန်း စက်တော်ရာမာတည်ထား ဆောက်လုပ်သည့် စရပ်ကို မှန်ကင်း ငှာဆုစိုက်
ရှာစေ။

10 September 1759

(သက္ကရာဇ်) ၁၁၂၁ ခု တော်သလင်း လပြည့်ကျော် ၄ ရက်နေ့
(လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၃၀၊ ၈၊ ၁၁၀)

အမိန့်တော်ရှိသည်။ သီရိသုဓမ္မဘဝသား တော်ဖြစ်၍တိုင်းကြီး ဖြစ်ကြီးကို
ငါ့နေပြည်တော်တွင် ငါယုံမှတ်တော်မူသည့်အတိုင်း အမှုကုန်မည်ကိုရည်၍ ခန့်ထား
တော်မူသည်။ မင်းထွင်မှူး မတ်ပြု၍ စေသုံးသူတို့သည် ဘဝတ်ဓမ္မဝတ်ရလာ
ကဝတ်ကိုသိမြင်နိုင်သူလိမ်မာသူမရှိလှဆိုးလှသွမ်းများ သည်တိုင်း ကား ခရိုင်
အစွန်အနား မြို့ပြကျေးရွာခရိုင်အရပ်ရပ်သို့အသွယ်သွယ်အဝဝစာရပေးမှာ၍
မသွားမခေ၍မချစေနှင့်။ ကျေးဇူးသစ္စာတော်ကိုစေတင်သည့်အမျှအမြင်
ပညာသုတကိရိယာတို့တည်း တဝတည်းသာမင်နှုတ်ထွက်၍ခံမှတ်ရေးသား၍တဝ
တည်းခေ၍ခင်းရှိလျှင်ခေ၍သိမ်းစေရမည်။ ဥဒိန်စည်သူကိုအပ်။

(21 September 1759)

(သက္ကရာဇ် ၁၁၂၁ခုတော်သလင်းလပြည့်ကျော် ၁၅ရက်နေ့)

(လောင်းမိန့်၊ မှတ် ၃၂၊ စာ ၁၁၅)

ဘုန်း တော်အလွန်ကြီး မြတ်တော် မူလှ သော သဘာဝ သနာဒါယကာ တော်ဖြစ် တော် မူ
သော လက် နက် စင်္ကြာ ဂတ နာဆင်ဖြူ များ သခင်အသျှင်ဘဝ ဂွင်အလောင်း မင်း
တရား ကြီး ဘုရား အမိန့် တော် ဂြိသည်။ သီရိသုဓမ္မ ရာဇာ ဂတ နာသုံး ပါး ဂုဏ်
တော် မိဘဆရာ သမား တို့ ကျေး ဇူး ခပ်သိမ်း သော ဂတ နန်း ဂွင်လှပြည်သူတို့ ဆုတောင်း
ပဋ္ဌ နာပို့ဆက် သော မေတ္တာ ဂြောင့် ဝါကိုယ် တော် မှ စ၍ ဂွင် မိဘုရား သား တော်
သမီး တော် မှူး တော် မတ် တော် သူ့ သူ့ ခက်လက် နက်ဆင်မြင်း ပကတိချမ်း သာ၍
၁၁၂၁ ခုတန် ဆောင် မှန်း လပြည့် ကျော် ၁၄ ရက် နေ့မင်း လှ ရာဇာ ကို ဗိုလ် မှူး
ခန့်၍ မြင်း ၁၀၀ သေနတ် ၁၀၀၀ နှင့် ၃၀၀၀ မြို့သို့ ချီ စေသည်။ ၎င်း သက္ကဇ် နတ်
တော်လဆန်း ၉ ရက် နေ့ပုခန်း ကြီး စား စည်သူ နော်ရထာ ယော စော်ဘွား ကို
သိုဟန်ဘွား အမည် နှင့် သူ ကောင်း ဖြု တော် မူ၍ မြင်း ၁၁၀ သေနတ် ၄၀၀ ကျော် ဂွံ
ကိုင် ပေါင်း ၁၁၁၀ ကျော် နှင့် ချီ စေသည်။ ၎င်း လပြည့် ကျော် ၄ ရက် နေ့သင်္ဘော တော်
ကြီး နှင့် သင်္ဘော ဝယ်တိုက် လှေ ၁၀၀ တပင်ကိုင် ဥချန်း ၂၀ နန်း ဂပက္ကတူ ဂလက် နက်
ကိုင် ပေါင်း ၁၄၀၀ ရေ ဂြောင့် ချီ စေသည်။ ဝါကိုယ် တော်လည်း နတ် တော် လပြည့်
ကျော် ၃ ရက်ကို အမှူး အမတ်အလုံး အရင်း ဆင်မြင်း သူ့ သူ့ ခက်အ ပေါင်း ခြံ ရံလက်
လမင်း ဂ်တင်တယ်ခြင်း နှင့် အတူ ရန်ကုန် မြို့က သင်္ဘော တော် နှင့် ၃၀၀၀ တနင်္ဂါ
ယိုး ဒယား ခွဲ ရာဝတီ မြို့လှ ဝံဇင်း (မယ်) ကို သိမ်း ရုံး ၍ တရား သဖြင့် ဆုံး မနှိမ်
နင်း တော် မူ၍ နေပြည် တော် သို့ အဂ္ဂေ ဂွမ်း ပြည်ကပတ်၍ သက်စံ တော် မူ မည်။ ငို
နေပြည် တော် ထွင် ဝါကိုယ် တော် တိုင်း နိုင် ငံလှည့်လည် စံ သွား နှိမ် နင်း သည့် အခိုက်
ငါ့ထွင် သား ဗြူ ရသ ငါ့အ ငို အရ ကို နောက် ငါ့ကဲ့ သို့ စိုး အပ် ပြဋ္ဌာန်း ရမည် သား
ဖြစ်၍ ယုံ တော် မူ သည့် အတိုင်း ငါ့အ မှူး တော် ကို ဆောင် ဂွက် မစီ ရင် ရမည် အစောင့်
အနေတိုင်း ရေး ပြည် ရေး အမှူး ကို ပွန်း တီး ကျင်လည် အောင် ခန့် ထား တော် မူ
သည့် အတိုင်း မေတ္တာ နှင့် သာယာ ချေ ငံ ဖြောင့် မတ် စွာ လုပ် ရေး ကြံ ခင်း ဂြိ သ မှူး
ကို စီ ရင် ရမည်။ ယခု ကာလ မိုး လေ စဲ ပွင့်၍ နေ့လဆန်း တော့ မည် ဖြစ် သည် မီး ဖြိုး
ခိုး သေး တို့ ကို လုံ့ လထကြွ ကြွတ် ကြွတ် တည်း တည်း ချီး ဆော် စီ ရင် ရမည်။ ကန် တော်
မြေ ဝင်း တော် လုပ် ချိန် ကာလ လွန် လေပြီ သည် ကျုံး တံခါး ပြုစိုး များ ကို သာ ကျုံး
စား အား ထုတ် စီ ရင် ကျုံး မှာ တုတ် သစ် ပျဉ် ဆင်း ရဲ သား တို့ အပြီ ကု စေ။ ကျုံး မြေ

I759

I759

I759

I759

မှတစ်ဆင့်တစ်ကိုယ်ဖြစ်ပြီး ဖြစ်ပြီး စီရင်ရမည်။ တံခါး ပြုအိုး မော်ယူန်း များ မှာ
 စည်ကား ငယ်တန်း အောင်သည်ငါ့ရွာစက်တော် အောက်အရည်အသွေး မရှိသူ
 ကောင်း ဖြစ်လို၍ မြေစွဲခစား သည်နှင်ငါ့သနား တော်မူ၍လက်ယာရွာတောင်
 နှင့်နှင်းကုံး ထွင်း ကုံး စား ရေး သူကြီး ကလံအဆော်အကြွတ်တို့အပြုအကျင့်အလျှင်အ
 ဘောက်အချွေအထွင်အခွဲအခန်းကိုသိရစေအဆော်အနားအိုး အကြွတ်အမထား ခဲ့သည်လူ
 မျှမဟုတ်သွား တို့မျက်နှာအိုတယောခွက်စကား ကိုနာယု၍ဌာဝရကိုအလိုရှိသော
 ကြောင့်အုတ်ထက် ကျောက်ဌာဝရဖြစ်မည်ရည်၍ စီရင်တော်မူသည်ကိုသစ်ပျဉ်ကို
 အောက်ကအပြည့်ခင်း ၍ ကျောက်ကိုအပေ၂ကစီခင်း သည့်အရသည် ကျောက်ထက်
 နှစ်သစ်ပျဉ်အသက်ရှည်မည်ကဲ့သို့ မခြင်လုပ်ဆောင်သည်ကိုကြား တော်မူသည်။ လွန်
 မိသည်ကိုသလွန်စေ၊ နေဘင်သည်ကဲ့သို့ မလုပ်မဆောင်စေနှင့်။ ငါ့နေပြည်တော်
 ပတ်လည် မြေလည်း ကျောက်နှင်အတူ မြေကိုရိုက်ကောင်း ဖြစ်သည်။ ကျောက်ခင်း
 မည်သောခါ မြေကိုညီညွတ်အောင်ထုပြီး လျှင်ကြည်ထင်သိပ်ထိုး ၍ခင်း စေ။ အသုံး
 တော်အလိုတော်ရှိသည့်ယန်းလည်း ၁၅၀၀၀ခန့်သာအရပ်ရပ်ငါ့ရွာဘုန်း တော်
 ကြောင့်ရသည့်ယန်း နှင့်နေပြည်တော်ကပါသည့်ယမ်း အစုစုပါသည့်အမြောက်သေနတ်
 လက်နက်အင်ကိုထောက်၍ယမ်း နည်း သည့်ယန်း ၇၀၀၀၊ ၈၀၀၀ခန့် လှေကောင်း
 တက်ကောင်း နှင့်လူကောင်း လုံခြုံအောင်ခန့်ထား ၍ရန်ကုန်မြို့တော်သို့ပို့လှာ
 စေ။ ရန်ကုန်မြို့တော်တွင်ရှိလျှင်အထောက်အလှမ်း ပင်လယ်ကြောင်းသင့်၍လိုလျှင်
 အနီး အစပ်ပတ်လည်မြင်း ကောင်း မြင်း မာမည်သူမြင်း မဆိုသိမ်း ကောက်၍
 အမှူထမ်း ကိုလည်း စစ်သေစစ်သား စပ်သသူကျေး ဇား သစ္စာ၂ပါး ကိုစေခင်း
 ရှောက်မြဲမြန်သသူကိုရွေး ကောက်၍ ၃၀၀၀တန်သည် ၅၀၀၀တန်သည်ရသမျှမြစ်
 တပ်ငါ့ရွာစက်တော်မြတ်အောက်နေဘက်ပါထောင်၍ တောင်ငူကြောင်း လာစေ။
 မြို့မှာသေနတ်လုလင်မခန့်မမာ၍ထား ခဲ့သည်လူ ၄၀၀ကိုလည်း ခန့်လျှင်မြင်း တပ်
 နှင့်တချက်တည်း စီရင်၍ခန့်ရန်လိုက်လှာစေရမည်။ ဥဒိန်အိန္ဒြေကိုအပ်။

(သက္ကရာဇ် ၁၁၂၁ခုသတင်း ကွတ်လဆန်း ၁ရက်နေ့)

(လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၃၃၊ ၈၁၀၇ - ၀၈)

ဘုန်း တော်အလှူ နိဗ္ဗာန်ကြီး မြတ်တော် မူလှ သော အရိန္ဒ မာလကိ နက်စကြာ ဂတနာဆင်
 ဖြူဖျား သခင်တိုင်း ကြီး ပြည်ကြီး ထီး ဆောင်း မင်း တကတိုက်သခင်ဖြစ် တော်
 မူ သော အလောင်း မင်း တရား ကြီး ဘုရား အမိန့်တော် ရှိသည်။ သေနတ်ပစ်
 မည် သော ခါ ပြောင်း ကိုထိုး တံ နှင့် ဂျာ ချက် ဂျာ ချက် ကျပ်ပြီး မှ ပြောင်း ကို မှောက်၍
 ခါပြီး လှိုင်ကျည် စေ့ နှင့် ယမ်း ကို ခြင်္သေ့ ပြောင်း မှာ သွတ်ပြီး လှိုင် သေနတ် နှောင့်
 ကို မြေထွင် ညီညီ ကျ အောင် တေ့ကတ တေ့ကတ ၂ ချက် ဂျာ ချက် ဆောင်ပြီး မှ ပုဆိုး ဩမ်း
 နှင့် ပြောင်း ဝတ်တလွှာ ၂ လွှာ ကျပ်၍ ထိုး တံ ဖျား နှင့် ယမ်း ကို ထိ အောင် ချစ်ထိုး
 တံ ခေါင်း နှင့် ပြန်၍ ယမ်း ပေ T ထွင် သိပ် သိပ် ချပ် ချပ် နေ အောင် ၂ ချက် ဂျာ ချက် တေ့
 ပြီး မှ ကျည် မသွတ်၍ ပုဆိုး ဩမ်း မနည်း မများ ကျည် သို့ ထိ အောင် သိပ် ချပြီး မှ သံ ခွက်
 ကို ဖွင့်၍ နား ထွင် ခုံ စုပြီး လှိုင် သေနတ် တံ ဆာပြီး တေ့ သည်။ ပစ် မည် အမာ အရ ဂ
 ကို တောင် တိမ်း မြောက် တိမ်း စောင်း ကာ ဂဲ့ ကာ ဩဠာ ပြီး မှ နှလုံး တပ် မှတ် မိ
 လှိုင် သေနတ် ကို တင်း တင်း ဩဝါ ဩဝါ ကို င်၍ သင့် သည် နေ ဂျာ က မှန် ထောက် တန် မှ
 ပစ် လွှတ် ရမည်။ မှန် ထောက် မတန် သည် ကို ခဲ ယမ်း အကုန် ခံ၍ မပြစ် မလွှတ် စေ နှင့်။
 သေနတ် ကို င် တို့ ကို သေ ချာ အောင် ပြန် ဆို ရမည်။

သက္ကရာဇ် ၁၁၂၁ ခု နတ် တော် လပြည့် ကျော် ၂ ရက် နေ့

(လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၃၁၊ ၈၁၁၂)

အမိန့်တော်ရှိသည်။ ဗညား ဒလကထာ သည့်ဆိပ်အစောင့်အနေတို့မှတ္တမသို့ ရွှေစက်တော်ဖြန့်ချိတော်မူလျှင် မျိုးထောက်ရိက္ခာဖြစ်အောင်စပါး တော်ကိုမှတ္တမမြို့ရောက်အစဉ်အချောတို့ကိုသယ်ပို့စုပုံစေသည်။ ရောက်လျှင်စပါး တော်ကိုကိုကျလုံချီအောင်မှတ္တမမြို့တပ်အနေအခင်း တော်သင့်ရအောက်လုပ်၍စပါး တော်များကိုရအောင်အစောင့်အနေနှင့်သွင်းထားရမည်။ တဲနန်း တော်လည်း လျှောက်ပတ်တင်တယ်အောင်အောက်လုပ်နှင့်ရမည်။ တလပန်တို့လုပ်သည့်စပါး မှာလည်း ရဲမက်လက်နက်ကိုင်တို့စား တန်ယုံသသိမ်း ယူ၍စားစေ။ မျိုးရိက္ခာတော်ဖြစ်သင့်လျှင်လည်း မရှိမယွင်းရအောင်သိမ်းယူစုပုံရမည်။ ချောင်းပေါက်ရှိသမျှ လှေတက်ကိုသိမ်း၍ ရွှေစက်တော်ဖြန့်ချိတော်မူလျှင်အကူးအသန်းအများ ရအောင် ထေးဖိပြင်လုပ်၍အသင့်ရှိစေ။

9 December I759

သက္ကရာဇ် ၁၁၂၁ ခုနှစ် တော်လပြည့်ကျော် ၅ ရက်နေ့ဗညား ဒလကထာ သည့်ဆိပ်အစောင့်အနေတို့ကိုပြန်သည်။
(လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၃၄၊ စာ ၂၃)

တကတေတီ လျှောက်သည့်ဆရာတော်အရည်အသွေး ဘုန်းလက်ရုံး အာဏာစက်ကို
 မြေတပြင်တည်း နေသည့် ပြည်ထောင်ထီး ဆောင်း ကိုမဆီနှင့်ဦး သမုဒ္ဒရာ
 ပင်လယ်အပြင်ထင်ကျန်း ငယ်အသီး သီး ဂြိုသည့်အရပ်၌ နေသောသင်္ဘောကုလား
 မင်း တို့မှ ငါတို့ပြည်ရွာလာ ချီရ်မည်ထိတ်ထက်လက်ကတဗျာပါ သောကနှင့်ဂြိုဟ်ရသည်။
 ယခုတကတေတီ ခြေရင်း တော်ထွင်မြဲစွဲထမ်း ရွက်သောကျန် တော်မျိုး တို့သည်လည်း
 တကတေတီ ကျေးဇူး ဘုန်း ဂိုဝ်ကိုမှီ၍ မိဘသား မယား စား သောက်ဝတ်ဆင်
 ကျေး မွေး ဤသည်ကိုမထောက်ကျေးဇူး မဲ့ပြုသမှုတို့အား နောင်ကျင့်လက်သော
 သူတို့ကိုလည်း မဝံ့မကျင့်စေရ။ ကျင့်သောသူတို့ကိုလည်း အပြစ်အလျောက်အိုး ရွဲကိုစ
 လောင်း ရွဲနှင့်တော်သင့်ရာပိတ်သကဲ့သို့မင်း ဧကရာဇ်တို့ထက် သောအာဏာအ
 ဟုန်ကိုကိုယ်ရှင်ပင် မဆီနိုင်သည့်တကြောင်း အထိန်း ခက်သည့်တကြောင်း တောင်း
 ပန်သည်ကိုလည်း အလိုမရှိမတုတ်အလိုရှိလျက်အာမှာပွတ်သောတံထူး ကိုကောက်၍
 မျှီသကဲ့သို့ဖြစ်၍ မကောက်မသိမ်း နေကြောင်း ကိုလျှောက်သည့်ဆရာတော်။

I4 (December I759)

(သက္ကရာဇ် ၁၁၂၁ ခုနှစ် တော်လပြည့်ကျော် ၁၀ ရက် နေ့ဆရာတော်က မေတ္တာ
 စာသွင်း သည်ထွင် လျှောက်သည့်စာ။

(လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၃၅၊ စာ ၂၅)

ဘုန်း တော်အလွန်ကြီး မြတ်တော် မူလှ သေခလက် နက်စကြာ ဝရတနာဆင်ဖြူများ
သခင်အသျှင်ဘဝရှင်အလောင်း မင်း တရား ကြီး ဘုရား အမိန့်တော်ရှိသည်။
နင်တို့ကိုစိတ်လက်မညှိုး မနှမ်း မစိုး မရိမ်ဝဘုန်း တော်ကိုမှီ၍ချမ်း သာစွာအ
သက်မေး ရသည်အလှူပေး ရသည်ကိုမှ ရွှေထီး ရွှေနန်း ထင်မိန်း မပီပီမနေ။
ငါ့သဘာဝနာ တော်အစီး အပွား ပြည်သူလူရဟန်း တို့အစီး အပွား ပြည်မိပြည်ဘဖြစ်၍
ပြည်ရေး တိုင်း ရေး လုပ်ရကြရာ နင်တို့တစုစိတ်နှလုံး နှောင့်ရှက်အောင်
ပြီး တန်ကုန်တန်သည်အမှုယခုတိုင် မပြီး မကုန်ကလေးရှင်ကြာရသည်။ နေောင်သည်ကဲ့
သို့ယေဘုရား မတန်မိန်း မလွန်ငါရွှေစက်တော်ဖြန့်ချိတော်မူရာ ငါမခေ၀သည်
ကိုလျှောက်ထား ရှင်ရတနာဝတ်အပြစ်အလျှောက်အာကိုဟက်မည်။

I6 December I759

(သက္ကရာဇ်) ၁၁၂၁ ခုနှစ် တော်လပြည့် ကျော် ၁၂ ရက် နေ့ဘောင်

တော်ဆိုက်၍ ပြန်။

(လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၃၆၊ စာ ၂၃)

ဘုန်း တော်အလှူနှိကြီး မြတ်တော် မုလှ သော အရိန္ဒ မာရ် စကြာ ဂတနာ ဆင်ဖြူများ
 သခင်တိုင်း ကြီး ပြည်ကြီး ထီး ဆောင်း မင်း တကာတို့၏ သခင်ဖြစ် တော် မု သော
 အလောင်း မင်း တရား ကြီး ဘုရား အမိန့် တော် ဂြိသည်။ ပွတ်ကြီး ဆည်ကိုး မြို့စား၊
 တက္ကန်း တနိုင်ငံသ ဘော်ပြည်ဂုံ ပဏီများ နှင့် ငါတို့ နိုင်ငံ တော် ရန်ကုန်သံလွင်သ ဘော်
 ဆိပ်သို့ မပြတ်သွား လာ ရောင်း ဝယ် ဂုဏ်တင် စေ၍ စီး မျိုး ပြုဘက်ဖြစ်ကြသည်။ တ
 လတ်တကြား ထင်တလိုင်း ကျန်ဆိုး တို့သည် ကျေး ဇူး သစ္စာ ၂ ပါး ကို မစေ့၍ ဘောက်
 ပြန်သောင်း ကျန်း သီး ခြား ထောင်ထား သည် နှင့် မြန်မာ မင်း များ ကို ဖျက်
 ဆီး ၍ အခိုက်အတန့် မင်း ပြုသည်။ တလိုင်း တို့ကို ဘုရား သကြား နတ်တို့ မ၍ လုပ်ကြံလှင်
 ဟံသာဝတီ မှ စ၍ အပြည်ပြည် ထောင် သော မင်း တို့ကို အစိုးပိုင် တော် မု၍ တရား သ
 ဖြင့် ကျင့် တော် မုသည်ကိုး မြို့စား မုသုဘရ နေသည့် ရာဇဝတ် လောကဝတ် အရှင်
 စီး ပျိုး ဘုန်း ကြမ္မာ ဂုဏ်ဖြစ်သည်ကို မထောက်တလိုင်း တို့တန်ဆိုး ပနာကို ခံစား ၍
 မတော် မသင့်အကျင့် မဟုတ် သော အရသာကို ယူ၍ ငါ့ကို တိုက်လံ သော ကြောင့် သင့်အပြစ်
 နှင့် လျော်စွာ ဆုံး ရှုံး ပျက်စီး လေသည်။ မုသုဘရ နေကို ပုတ်ကြီး ဆည်ကိုး မြို့စား
 တို့က ခန့်ထား ၍ တလိုင်း တို့ဘက်က ဝန်း ဝိုက်လံ ရမည် မစေမခန့်ထား သည်ကိုလည်း
 ငါ ရွှေနှလုံး တော်အသိ ပင်ဖြစ်သည်။ မုသုဘရ နေကို ယိစိတ်အထူး နှင့် ပြုကျင့်သည်အမူ
 အလျောက် ဆုံး ရှုံး လေပြီ။ သည် ငါ ရွှေနှလုံး တော်လည်း ပွတ်ကြီး ဆည်ကိုး မြို့စား တို့
 ကို ရှိ တော် မမူ။ ငါ ရွှေစက် တော် အောက် အရောင်း အဝယ် နှင့် လိုသည့် အရသာအထူး
 ကို အသနား တော် ခံသည်ဖြစ်လည်း အကျိုး စီး ပျိုး ကို ထောက်၍ အထိုက်အလျောက် အ
 သနား တော် ခံ စေရမည်ဖြစ်သည်။ မုသုဘရ နေအကျင့် မဟုတ်သည်ကို ပြုကျင့်သည့်
 အမှုကြောင့် ငါ့စီး ပျိုး တော်လည်း မလစ်မမာင်း အပ်ပွတ်ကြီး ဆည်ကိုး မြို့စား တို့
 စီး ပျိုး လည်း မလစ်မမာင်း သွား လာ ရောင်း ဝယ် စေရမည်။

20 December I759

သက္ကရာဇ် ၁၁၂၁ ခုပြာသိုလဆန်း ၂ ရက် နေ့ပွတ်ကြီး ဆည်ကိုး မြို့စား

တို့ကို ပေး သည့် မင်စာအနံ့ ရွှေ ရေး စာ ကြောင်း ၂၉

(လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၃၇၊ စာ ၂၉)

အမိန့်တော်ရှိသည်မင်း၊ ရဲအောင်နိုင်စစ်ကဲနား၊ ခံစာရေးကြီးတို့၊ ရှမ်း၊
ပြည်ယုန်း၊ ပြည်မြို့နေရွာသား၊ ကျွန်တော်မျိုးတို့သည်ကျန်းခန်းကလေးအလှောက်နိုင်
ငံမငြိမ်မဝင်ရသထက်စဉ်ကလျား၊ အခြေခံတောအံ့တောင်ကမ်း၊ တိမ်း၊ ယိမ်း၊
ရှောင်နေ၍တယောက်ကိုတယောက်မနိုင်နိုင်ရသည့်ပမ်း၊ နှိပ်စက်လှယ်
ဖျက်ဆီး၊ ဤသောကြောင့်မငြိမ်မဝင်ရှိသည်ကိုသိမ်း၊ သူင်း၊ ပြုစုတော်မူ၍ဖုံး၊ စံ
အစဉ်ရှိသည်အတိုင်း၊ ထမ်း၊ ရှက်စေ၊ သိမ်း၊ အုပ်စီရင်ရမည်ယုံမှတ်တော်မူ၍ခန့်
ထား၊ တော်မူသည့်အတိုင်း၊ ဂတိငှပါး၊ ကိုမလိုက်ကြေး၊ ငွေပနာကဝယကိုမဲ့ဖြောင့်၊
မတ်စုာစီရင်ခင်း၊ စီရင်ဘွယ်ရှိသမျှကိုကျေးဇူးသစ္စာတော်မြတ်ရှိသည်အတိုင်း၊
မစသိမ်း၊ အုပ်စီရင်ခန့်ထား၊ ရမည်စစ်ရေး၊ စစ်မှုမှ့လည်း၊ လွတ်လပ်သည်တူ၍
မစီမရင့်ပေါ့ပေါ့လျော့လျော့နေသာမည်မဟုတ်အမျှရှိမှစီရင်သော်လည်း၊ ပြီး
ပြေနိုင်မည်အကြောင်း၊ မရှိတိုင်း၊ ရေး၊ ပြည်ရေး၊ ဆိုသည့်အရာသည်သိခဲသိခက်သည်
အကြောင်း၊ ဖြစ်သည်အလိုရှိလျှင်အရင်ရအောင်ဆင်မြင်း၊ လက်နက်အမြောက်သေ
နတ်ဆေး၊ ခဲယမ်း၊ များ၊ ကိုစီရင်ခန့်ထား၊ ၍ရှိစေ၊ အမျှရှိလျှင်ရစေ၊ စီရင်သည့်
အမျှကိုလည်း၊ အဆောတလျှင်စီရင်ရမည်၊ သည်ကဲ့သို့ဆင်း၊ ရဲသား၊ ကျွန်တော်မျိုးတို့
မပင်မပန်း၊ စေနှင်၊ မျိုး၊ ရိက္ခာမှ့လည်း၊ လုံလောက်အောင်ကြံ့ခိုင်စုပုံထား
ရမည်။

23 December I759

(သက္ကရာဇ်) ၁၁၂၁ ခုပြာသိုလဆန်း ၅ ရက် နေ့မင်း၊ ရဲအောင်နိုင်

စစ်ကဲနား၊ ခံတို့ကိုပြန်

(လောင်း၊ မိန့်၊ မှတ်၃၀၊ စါ၁၃၃)

I January I760

I January I760

I January I760

သက္ကရာဇ် ၁၁၂၁ ခုပြုသိုလဆန်း ၁၄ ရက် နေ့လောင်ရှည်ဆရာတော် ဇီနဘိ
ရာမကိုဇဗ္ဗဒီပသဒ္ဓမ္မမဟာရာဇဂူရုဂံဆိပ်ကိုရှုတော်မူသည်။

(သက္ကရာဇ် ၁၁၂၁ ခုပြုသိုလဆန်း ၁၄ ရက်) နေ့ဒဂုံ ရှေ့ဆံတော်
မုတ်၄ မျက်နှာထင်ဝတ်လဲ တော်ကိုထုလုပ်သည် ဘုရား ရုပ်ထု၄ ဆူကိုသွတ်သွင်း၍
အရှေ့မျက်နှာ ရေခံသဘာဝင် မျက်နှာသွတ်ခံသဘာဝ နောက်မျက်နှာဇေယျသား
မြောက်မျက်နှာ ပေါင်ခံသဘာဝမည်း တပ်ရှု၍သွတ်သွင်း ကိုး ကွယ် တော်မူသည်။

(လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၃၉၊ စာ ၃၅)

ဘုန်း တော်အလှူ နှစ်ကြီး မြတ်တော် မူလှ သော အင်္ဂါ နှစ် မာလက် နက်စကြာ ဂုဏ်နာဆင်
 ဖြူများ သခင်တိုင်း ကြီး ပြည်ကြီး ထီး ဆောင်း မင်း တကာတို့၏ အသွင်သခင်ဖြစ်
 တော် မူ သော ဘဝ ဂုဏ်အလောင်း မင်း တရား ကြီး ဘုရား အမိန့် တော် ဂြိသည်။
 သီရိသုဓမ္မ ဂုဏ်ဇာ။ မိုး ကောင်း မိုး ညှင်း ဝန်း သိုစ၍ အရပ်ရပ် နောက်တော်
 ပါအမှုထမ်း ကျန်တော် မျိုး တို့အတူ နေအတူစား မိဘဘိုး ဘွား သား မယား တို့ကို
 ကြေး ငွေစပါး ချေး ယူ ရှက်တင်သည် အမှုကို ဥစ္စာ ဂုဏ်တို့က ဝဝဝပင်ဖြစ် သော်
 လည်း မတောင်း စေ နှင့်၊ မောင်း ကြေး နင်း ခပ်ရမည်။ တရား စကား အ
 ရှက်အတင် ဂြိသည်ဖြစ်လည်း ငါရွှေစက် တော်လည် တော် မူ၍ ရွှေထီး ရွှေနန်း သို့ ရောက်
 တော် မူ မှ ဆိုခင်း ဂြိသည် အမှုအရ ဘုရားတို့ ဆိုစေ။ မြို့ပြ ကျေး ရွာ ခရိုင်ဆင်း ရဲသား
 ကျန်တော် မျိုး ပြည်တိုင်ကား တို့ထင် မကုံမလုံ မလောက်၍ အချေးအယူ ကြေး မှု ငွေ
 မှုများ လည်း ဝဝလတ ခုလက် ကျကို ထုတ်၍ ဝဝလကလွန် မှ တောင်း စေ။ ဥလ ငှလ ဝှလ
 ဖလ ဂလ ဂလ ဇလ ဂလ လချီး မှတ်၍ မတောင်း စေ နှင့်၊ အရပ်ရပ် တောထွင် ရွာလက်
 မြို့ပြ ကျေး ရွာ ခရိုင် များ မှာလည်း ထန်ရည် ဂဇော် လှော်ဇာ အရက် နတ်စုန်း
 ရွယ် များ ကို သူကြီး ကလံမြီတကုံး တာထွင် ဂြိသည် ခေ၍ ၍ ကြပ်ကြပ်တည်း တည်း အ
 နာအကြင် ခြိမ်း ခြိမ်း မောင်း မောင်း ဆိုမြည်၍ ဘုန်း တော်ကြီး လှ သော ဘုရား
 အမိန့် တော်ကို ဆန်လှူ နှစ်၍ ကျေး နေရွာ သား တို့ ထင်ထန် ရည်အရက် ယစ် မျိုး နတ်က
 စုန်း ရွယ် ပြုကျင့် သည် ကျင့် သည် ကြား ရလှိုင် သည် မီး နှင့် လည်ကို တောက် တောက်တို
 အောင် ဖြစ် မည် စိတ် မာန် နှင့် တကွ မီး ကို ပြု၍ အာဇာနည် သား ရမည်။

(သက္ကရာဇ် ၁၁၂၁ ခုပြာသိုလဆန်း ၁၄ ရက် နေ့)

(လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၄၀၊ စာ ၁၃၄)

အမိန့်တော်ရှိသည်။ သီရိသုဓမ္မရာဇာက ဆောက်လုပ်သည့် ကျောင်းကို လှေကား
၅ စင်း ဆင်ကပ်ပတ်လည်မှတ်လေး မျက်နှာမှန်ကင်း တပ် ဆောက်လုပ်ဖွဲ့စေ။

(သက္ကရာဇ် ၁၁၂၁ ခုပြာသိုလဆန်း ၁၄ ရက်နေ့)

(လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၄၁၊ စာ ၁၃၉)

ဘုန်း တော်အလှူ နိဗ္ဗာန်ကြီး မြတ်တော် မူလှ သော သာသနာ အိယကော တော်အရိန္ဒ မာလာက
နက်စကြာ ဝရတနာ ဆင်ဖြူများ သခင်တိုင်း ကြီး ပြည်ကြီး ထီး ဆောင်း မင်း တကာ
တို့၏အမှု ငြိမ်းစေ တော် မူ သော ရေ မြေ သခင် ဘဝ ဂွင်အ လောင်း မင်းတရားကြီးဘုရားအ
မိန့်တော် ဂြိုသည့် ဂွင် မိဘုရား၊ ဝရတနာသုံး ပါး ဂုဏ် တော် မိခင် ဘခင် ဆရာ သ
မား ကျေး ဇူး ဂွင် မိဘုရား မှ စ၍ သား တော် သမီး တော် မှူး တော် မတ် တော်
ပြည်သူလူဝါဒ နန်း တို့ပြု သော ဆု တောင်း ပဋ္ဌ နာ ကြောင့် ငါ့ကိုယ် တော် မှ စ၍ သား
တော် မှူး တော် မတ် တော် ဆင် တော် သည် မြင်း တော် သည် ခြေ တော် သည် အမှု ထမ်း
သူ ရဲသူ ခက် မှ စ၍ ပကတိ ချမ်း သာ ကြသည့် မည်သည့် ကို မှ စိုး ရိမ် ကြောင့် ကြ မဂြိုဟ် နှင့်
ဘုရား သခင် အမိန့် တော် ကို လည်း သိကြား လည်း သာ သနာ တော် ကို အစောင့် အ
ထိန်း သာ ပြုစု နိုင် မည် မဟုတ် ဇန္ဒီ ပါဏ္ဍန်း ခွဲ မင်း ကျင့်တရား ဝမ်း နှင့် အကွ
ကိုယ် နှုတ် နှလုံး ကို စောင့် ထိမ်း ၍ သာ သနာ တော် မြတ် အမြစ် အပင် အကိုင်း အခက်
အပွင့် အသီး ကဲ့သို့ စီး ပွား ဖြစ် ကြောင်း ကို စိုက် ပျိုး သော မင်း ကေ ဂုဇာန် အား
စောင့် မည် ကို သိကြား သာ သနာ တော် အစောင့် ဟူ၍ ပညာ ဂြို အပေါင်း တို့ ဆို
သည့် ဘုရား ဂွင် လည်း သိကြား လာ ၍ အမိန့် တော် ဂြို သည် မှန် သည်။ ဗုဒ္ဓ ဝစနံ သမ္ဘံ
ပါဠိ တော် နှင့် အညီ ငါတို့ သခင် သည် ကိုယ် နှုတ် နှလုံး နှင့် အကွ မင်း ကျင့်တရား အပေါင်း
နှင့် အညီ သာ သနာ တော် စီး ပွား ပြည်သူလူဝါဒ နန်း တို့ စီး ပွား ကို ဆောင် သော မင်း
ကေ ဂုဇာန် အဂွင် ဖြစ် သည်။ ဘုရား ဂွင် အမိန့် တော် ရသိုက် ဝင် ဖြစ် သည်။ မင်း တ
ပါး နှင့် မတူ မှတ် ရမည်။ တိမ် တောင် လျှပ် စစ် မိုး လည် ဆင် ကာ နှင့် ခြံ မြင်း မောင်း
လျှက် ရွာ သော မိုး ထွင်း ဟူ၍ တူး သော ထွင်း ခွဲ နေ သော ကြွက်။ ဝင်း ဝါ၍ မှည့် သော
သရက် သီး ၊ ဝိတ် ဆို လျှက် အနှက် ပြည့် သော ဆိုး ၊ အရံ သစ် ပင် ငယ် နှင့် အကွ အနှစ် ပြည့်
သော သစ် ပင်၊ မှောင် ကြွတ် လျှက် နက် သော ရေ နှင့် အတူ အမှု ခပ် သိမ်း ပညာ သတ္တိ အ
ဆင်း အင်္ဂါ လက္ခဏာ ငါတို့ အဂွင် ခွဲ မကို မဂြို အ ငေး အရ နှင့် စပ် သမျှ ကို လည်း နှလုံး ချ
ရမည်။ ဓမ္မ ကံ ကြောင်း ခွဲ လည်း ပါဠိ အဋ္ဌကထာ ဋီကာ ဘညီ ဣတိ ၍ သဘော မိတ် လင်
တော် သင် သမျှ လည်း ကေ နိ မူ ချ ဘုရား ဟော သည် မှန် သည်။ ဆရာ တော် အဆက် ဆက်
တို့ မိန့် တော် မူ ကုန် သည်။ လောက ကြောင်း ခွဲ လည်း သိုက် ဓါတ် စနည်း တဘောင် ညီ
လျှင် ဇန္ဒီ ပါဏ္ဍန်း ဦး ခွဲ ဇန္ဒီ ဖြေ ရော ကာ သည် အကိုင်း နိ ဓိတ် ဖြင့် မှတ် အပ် သော

ဇ မြူဒီပါကုန်း ထွင်သည်နှင့်အညီသိုက်ဓါတ်နိမိတ်စနည်း တဘောင်အစောင်စောင်
 ခွဲလည်း အညီအညွတ်မင်း သား ကိုသကြား အမည်ပေး လိမ့်မည်။ အသက်၈၀၊ ၁၀၀
 နေ၍သဘာဝတော်အစီး အပွား တိုင်း နိုင်ငံအမှုပြုစုခြင်း ခွဲမင်း အဆက်ဆက်
 တို့ထက်ပြုစုမည်ကမ္ဘာလုံး သိုက်ဓါတ်ထွက်သည်အတိုင်း လည်း ပြည်သူတို့အား ရင်ထက်သား
 ကဲ့သို့၎င်း ပေးသောဂတိမငြိမစေောင်း ဓမ္မသတ်စာပေောင်း ရာဇသတ်စာပေောင်း
 ရာဇသတ်ပုံပြင်နှင့်မကင်းမလွတ်လုပ်ကြံခန့်ရန်စီရင်တော်မူသည်။ တောင်နှင့်
 ပင်ချီ၍သူတပါး ချစွမ်း နိုင်၏ဆိုသော်လည်း သဘာဝတော်စီး ပွား ပြည်သူတို့အ
 စီး အပွား ကိုပြုစုသောငါတို့အရှင်မင်း ဇေယျာဇာတ်ဖြစ်တော်မူသည်မှတ်ရမည်။ မင်း
 မိမိဖြစ်၍ကြင်နာသောစေတနာစိတ်နှင့်မကင်း သောကြောင့်သိသောအောင်အ
 မိန့်တော်ရှိလိုက်သည်။ မြေလက်ခပ်သော်လည်း ချွတ်လွဲမည်မဟုတ်ငါတို့အရှင်အမိန့်
 တော်သည်မချွတ်မလွဲမှန်၏မှတ်ရမည်။ သီရိသုဓမ္မရာဇာတို့ခေတ်၍ဆင်း ရဲသား
 ကျွန်တော်မျိုး ကိုမနှမ်း မနယ်ဆန့်ခေါ်သဘာဝမေတ္တာပေး ပါး သောဂတိကို
 မငဲ့မြဲမြန်တည်ကြည်စွာမတိမ်း မလွတ်သက်သာအောင်ခန့်ရန်စီရင်ရမည်။ ကျေး ဆိုး
 ကျွန်ဆိုး တို့တဘက်နား လျှောက်ထား သော်လည်း မျက်နှာအပြင်မညီသမျှကိုမယူနှင့်။
 မပြတ်မလပ်သတိပေး ရမည်။ လူပျိုလူလွင်ဖြစ်သည်ဆို သေး မီး ပွား များ ကိုလည်း
 လုံလပြုရမည်။ မပြတ်မလပ်နှိုး ဆော်ကျုံး မှာဆင်း ရဲသား တို့ကိုလုပ်အား ဆောင်
 အား ကြီး ကျယ်သည်။ တခုမပြီး သည်ကိုတခုမလုပ်မကိုင်စေနှင့်တစတရိုး တည်း မြေ
 ကိုသဘာဝလိုပြည့်အောင်တုလုပ်စေ။ သစ်ပျဉ်တုတ်တခု များ မှာတူသည်ကျမ်း အလိုပြည့်
 မှာမှတုတုန်သည်မှတုတုန်သည် ကျေး အင်ရှင်အင်ကိုထောက်၍လုပ်ရန်ဆောင်
 ရန်ကိုလူအသေအချာခွဲခန့်သည်တုလူနှင့်သစ်ပျဉ်တုတ်တကိုတစသတ်လုပ်စေ။ ကန်
 တော်မှာလည်း လုပ်ချိန်ကလေးရောက်လျှင်တမ္ပန်း တည်တနေဝင်မျှသာဖြစ်သည်။
 မူး ကိုဆိုပိတ်ရမည်ဖြစ်သည်။ လုပ်ချိန်ကလေးရောက်မှမူး ကိုဆိုပိတ်စေ။ ကျုံး ကိုသာ
 တစတည်အလိုတော်ပြည့်အောင်စီရင်ရမည်။ သား ကိုခေတ်၍ကြပ်တည်း တည်း
 ဆိုရမည်

(သက္ကရာဇ် ၁၁၂၁ ခုပြာသိုလဆန်း ၁၄ ရက်နေ့)

(လောင်း မိန့်၊ မှတ်၄၂၊ ၁၁၄၁-၂)

၁၁၂၁ ခုပြာသိုလပြည် ကျော် ၂ ရက် နေ့ဘုန်း တော်အလွန်ကြီး မြတ်တော်မူလှသော
ရွှေလုံစကြာရတနာဆင်ဖြူများ ဂွင်ဖြစ်တော်မူသောအချင်းတဝဂွင်အလောင်း
မင်းတရားကြီး ဘုရား အမိန့်တော်ရှိသည်။ ရွှေတိုက်ဝန်မင်း လှသာဇာပခန်း
ကြီး စား စည်သူ နော်ရထာ ယော စော်ဘွား တိမ်ကြား မင်းကြီး အမည်ရမြင်း
တော်သည်အမှထမ်း သွေး သောက်ကြီး အကြပ်ငယ် သေနတ်လှလင် တော်ကျွန် တော်
မျိုး အပေါင်း တို့တဝယ်စား ငယ်သည်ငကျေး ဇူး သစ္စာ တော်ဝမ်း ထွင်ဝရဇီန်
ကဲ့သို့ရှိသည်ကိုလူ မိုက်လူရိုင်း ဖြစ်၍ အမှန်အရာ မသိသောင်း ကျန်း ပုန်း စား ၍
မင်း တို့ကို ကျေး တော်ရင်း ကျွန် တော်ရင်း ဖြစ်သည်ပါအယူ တော် နှင့်အညီစီရင်
ခန့်ရန်လုပ်ကြံရမည်ခန့်ထား တော်မူသည်အတိုင်း အရေး တော်ပြီး ကုန်ကြောင်း
ကိုသိခံ စက်သိတပုံတင်၊ သေနတ်လှလင် တော်တို့ရှိခိုး သံ တော်ဦး တင်၍ကြား တော်
မူရလျှင်ဝမ်း မြောက်တော်မူသည်။ မကြောက်သေး သောသူတို့လည်း ကြောက်ညင်
အောင်လုပ်ကြံကွပ်နှိမ်ရမည်။ ကြောက်ပြီး သောသူတို့ကိုလည်း တိုင်း ရေး ပြည်ရေး
စီး ပွား တော်ရေး ကို ထောက်၍သဘာဝ ချွေငံစွာသိမ်း သွင်း ပြုစုရမည်။ တနင်္ဂါ
ရီမှာ ငါသင်္ဘော တော်သုံးပင်တိုင် ရန်ကုန်တိမ်း ယိမ်း ရာထွင်ကုလား တို့ဆောင်
သူား ၍ ရောက်သည်သင်္ဘော တော်ကိုအထက်မင်း ကြီး နော်ရထာလူနှင့်ဒဝယ်က
စေတောင်း သည်ကိုဖိုး ဒယား မင်း မှာ လျှောက်ထား ရဦး မည်မပေး သာ
တနင်္ဂါရီစား ထိမ်ထား ၍ ရှိသည်သင်္ဘော တော်ကိုဒဝယ်ထွင် ဖမ်း ဆီး ၍ ရသည်။
ခြေ ခြေ ငံ ငံဆီ နိုင် မိန့် နိုင်သူကို စေ၍ လှေလျင် နှင့်တနင်္ဂါရီကို စေရမည်မှာ။

(လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၄၃၊ စာ ၄၆)

(သစ္စာစကား)

ဘုရား ကျွန်တော်တို့သည် နေ့မှစ၍ အရှင်စီး ပွား မဲ့ကို မကျင့်ပါ။ အသက်စည်း စိမ်း
ကို အပ်၍ ကျွန်တော် ခံသည် မှန်သည်ဆို သော သစ္စာစကား ကို ဘောက်ပြန်၍ အရှင်အ
ကျီး စည်း ပွား မဲ့ကို ကျင့်ပ ချေ သော် အင်္ဂုန္တ မာ စကြာ ရွှေလှံ တော် ဘေး ရေခက်၍
လူနှင့် မတူလူ ဘော် မဝင်ဆုံး ဝှုံး ပျက်စီး ခြင်း သို့ ရေခက် စေ သော် ။ ကျွန်
တော်တို့ဆို သော သစ္စာသတ်မြား တော်ကဲ့သို့ ဖြောင့်မတ်စွာ ကျင့်သည် မမှန်ပါလျှင်
လုပ်စား ဆောင်စား စီး ပွား ချမ်းသာ ရေခက် အနာမျိုး ၉၆ ပါး ဘေး ဂပါး
ဒဏ် ၁၀ ပါး ကင်း ငြိမ်း ၍ ကာယ သုခ စိတ္တ သုခ နှစ်ပါး ကို ရသည်ဖြစ် စေ သော် ။
(ဘုန်း တော်အလွန်ကြီး မြတ် တော် မူလှ သော သာသနာ့ ဒါယကာ အင်္ဂုန္တ မာ စကြာ
ရွှေလှံ ရတနာ ဆင်ဖြူများ သခင်အလောင်း မင်း တရား ကြီး ဘုရား အမိန့်
တော်ရှိသည်) ။ ငါ၏ ကျွန်တော် မျိုး တို့ကို သစ္စာပြုသည်အတိုင်း ငါအပ် တော် မူသည်
မြား တော်ကဲ့သို့ ဖြောင့်လျှင်စီး ပွား ချမ်းသာ ရေခက်၍ အန္တရာယ် မရှိပစ္စုန်
သံသရာ နှစ်ပါး ချမ်းသာသည်ဖြစ် စေ ။

5 January I760

(သတ္တရာဇာတ် ၂၁ ခု ပြောဆိုလ်ပြည့် ကျော် ဂုရက်ဝ နေ့ဘုမ္မဂီရီစား ကို ကျွန်

မျိုး ဖြစ်မြား အပ် တော် မူ သော အခါ အင်္ဂုန္တ မာ ရွှေလှံ ရွှေတွင်) ပြန် ။

(လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၄၅၊ စာ ၅၄)

အမိန့်တော်ရှိသည်မင်းကြီး နော်ရထာတပ်ကိုကိုင်နန်း တော်ဆောက်ခန့်တော်
မူသည်။ ခရီး အထောက်အလှမ်း တော်သင့်ရတော်အချအရပ်အနေမြက်ရေခန်း
စပ်ရတော်အရပ်ကို ထောက်၍သစ်ဝါး သက်ကဲရှား လှိုင်ရှား လိုက်ပေါ်လှိုင် ပေါ်လိုက်
လျောက်ပတ်အောင် ဆောက်လုပ်ရမည်ကိုင်နန်း တော်အနီး အပါး ထွင်မသန့်မစင်
မရှိစေနှင်းကိုင်နန်း တော်အဆောက်အလုပ်အမှုနှင်းစပ်သမျှကိုမင်းကြီး နော်ရ
ထာတပ်စစ်ကဲနန္ဒစည်သူလူစုနှင်းတက္ကမဟာဗိုလ်ကိုတလုံး တဝတည်း စီရင်ရမည်။

7 January I760

(သက္ကရာဇ် ၁၁၂၁ ခုပြုသီလပြည့်ကျော် ၅ ရက်နေ့)

(လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၄၆၊ စာ ၅၆)

အမိန့်တော်ရှိသည်ဥဒိန်နနသု၊ ဗလရဲထွတ်ဒေဝသူရတို့တစ်ကိုမဲ့ထွမမြီကသည်ခဝယ်
ရောက်လမ်း ပြင်ခန့်တော်မူသည်၊ ခရီးလမ်း တလျှောက်တောအုံခြံသစ်ပင်မ
ရှင်း မလင်း ရှိသည်ကိုဆင်တပ်မြင်း တပ်သွား သာအောင်ခုတ်ထွင်ရှင်း လင်း
စေ၊ ရွံ့ရေချောင်း မြောင်း ရှိသည်ကိုလည်း သစ်သား ကိုဝင်ဘွဲ့ခုတ်ချ၍ ချောင်း
လိုက်အစင်း အပြည့်ခင်း ရမူ၍၊ သစ်သား ပြည့်မှအပေ၇ကိုနင်း ဖြမ်း ကပ်ခင်း
တန်လှိုင်ခင်း ၍ မြေဘို့စေ၊ လုပ်သည်ဆိုရုံသာလုပ်၍ဆင် တော်မြင် တော်အလျှင်
အသွား မခံယိုယွင်း လှိုင်ရစုဇဝတ်တော်ကိုခံရမည်၊ လုပ်ဆောင်ရန်ရှိသမျှကိုဥဒိန်
နနသုကတလုံး တဝတည်း စီရင်ရမည်။

7 January I760

သက္ကရာဇ် ၁၁၂၁ ခုပြာသိုလပြည့်ကျော် ၅ ရက် နေ့

(လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၄၇၊ စာ ၅၀)

အမိန့်တော်ရှိသည်။ ရွှေတိုက်ဝန်မင်း ဝှာရဇာဇာ၊ ပုခန်းကြီး စား စည်သူနော်
ရထာ၊ ယောစော်ဘွား နန္ဒယော်တဘအာကာဗိုလ်မှူး တို့ဒဝယ်မြို့သည်ကြား ကြောင်း
ရေကြောင်း အရောက်စုံညီကြလျှင် ရေကြောင်း ကြား ကြောင်း ဗိုလ်မှူး တပ်မှူး
တို့လည်း တပ်သီး တပ်ချား ဖြစ်သည်မဆိုသဘာဝမင်း ဝှာရဇာဇာကိုယုံမှတ်တော်မူ၍ ခန့်
တော်မူရင်း အတိုင်း တလုံး တဝတည်း ကြား ကြောင်း ရေကြောင်း ရှိသမျှကို
မင်း ဝှာရဇာဇာကအုပ်ချုပ်စီရင်ခန့်ထား စေ၊ ရေကြောင်း ကြား ကြောင်း
ဗိုလ်မှူး တပ်မှူး တို့လည်း မင်း ဝှာရဇာဇာခန့်ထား သည်ကိုသဘဝတည်း နာခံ၍
အမှုတော်ကိုထမ်း ရွက်ရမည်။ ဗြိတိတနင်္ဂါယာရီမှလည်း တတိုင်း တနိုင်ငံဖြစ်သည်။
ရွှေစက်တော်ဖြန့်ချိတော်မူမှတလုံး တဝတည်း ဘိဘိရွတ်ရွတ် ကျေပျက်အောင်ဘမ်း
ဆီး သတ်ညှစ်ရမည်။ မချီမသွား မခန့်မထား နှင့်ဦး၊ မျိုး ဂိဏ္ဍာကိုသဘုတ်၍လုံ
လပြုရမည်။ သိင်္ခစက်တို့စီး သွား သည်တလိုင်ဆို့လှေမှစား ရန်စပါး လှေခိုင်သ
မျှကိုတင်လိုက်ရမည်။

(7 January I760)

(သက္ကရာဇ် ၁၁၂၁ ခုပြာသိုလပြည့် ကျော် ၅ ရက်နေ့)

(လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၄၈၊ ၁၁၆၀)

အမိန့်တော်ရှိသည်။ မင်း ဝှာရဘာ။ စည်သူ နေရီရထာသို့ဟန်စွာ ဝေးနု ယော
ထာအာကဘဇိုလ်မှူး တို့၊ရွှေစက်တော်ဖြန့်ချိတော်မူရဘရွှေစက်တော်အောက်ပါ
လက်နက်ကိုင်သူရဲသူခက်များ သည်ဒဝယ်ရောက်လမ်း ခရီး ထွင်မျိုး ရိက္ခာအထောက်
အပွန်း ကိုမမြင် နိဗ္ဗာန်ဘေတော်ပါဆန် ၁၀၀၀ နှင့် ဝှေလူလုံလောက်အောင်ခန့်
ထား ၍အလျင်နေ့ညမဆိုဆီး ငြိပို့ဆက်လှာစေခပ်လှမှာဒဝယ်လက်ရလူတဝက်လက်
နက်ကိုင်လူတဝက်ခန့်ထား ၍ ရေးဝါဂရရောက်ဆီး ငြိဆက်ပို့လှာရမည်။

(7 January I760)

(သက္ကရာဇ် ၁၁၂၁ ခုပြာသိုလပြည့်ကျော် ၅ ရက်နေ့)

(လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၄၉၊ စာ ၆၂)

ဘုန်း တော်အလှူနိဗ္ဗာန်ကြီး မြတ်တော်မူလှသော သဘာဝသဘာဝ အယကတော်ဖြစ်တော်မူ
သော ရွှေလှံစင်္ကြာဂုဏ်နာဆင်ဖြူများ သခင်အသျှင်ဘဝရှင်မင်း တရား ကြီး ဘု
ရား ရွှေစက်တော်စုံမြတ်ကိုအမြဲဦး ထိပ်ထက်ရွက်၍ပုဏ္ဏနတ်ယောကျ်ား ကဲ့သို့ဆင်
တော်သည်မြင် တော်သည်မတရား သောသူတို့အား ဦး လည်ဖြတ်တောက်၍အ
သွေး အသား စား လေ့ရှိသောဘီလူး ဂုဏ္ဍိန်နှင်တူသော ရွှေဒိုင်း ရွှေဖွား
ရွှေကတ ရွှေမီး ပေါက်ငွေမီး ပေါက်ရွှေလေး ရွှေလှံ ရွှေခါး စွဲကြသောကျွန်တော်
မျိုး အပေါင်း ကိုချုပ်အုပ်၍ စစ်အင်္ဂါငှပါး စစ်ဆင်ခြေသတ်အပေါင်း နှင်ပြည့်စုံ
သောအဂ္ဂမဟာသေနာပတိဖြစ်သောဗိုလ်မင်း များကြား ရေငောက်သည့်တနင်
သင်္ဂြိုဟ်အစီရင်တို့၁၁၂၀ပြာသိုလဘုန်း တော်အလှူနိဗ္ဗာန်ကြီး မြတ်တော်မူလှသော
သဘာဝသဘာဝအယကတော်ဖြစ်တော်မူသောအရိန္ဒမာရွှေလှံစင်္ကြာဂုဏ်နာဆင်ဖြူများ
သခင်ဖြစ်တော်မူသောအသျှင်ဘဝရှင်အလောင်း မင်း တရား ကြီး ဘုရား သည်
မဏိပူရမည်သောကမည်းတိုင်းခရိုင် နိုင်ငံသို့ရွှေစက်တော်ဖြန့်၍ချီသွား စံဝယ်
လှည့်လည်တော်မူသည့်အခိုက်ရန်ကုန်မြို့ဆိုက်တော်ထွင်အစောင့်အနေခန့်ထား တော်
မူသည့်အစီရင်၏ကံနားခံစာရေး တို့ကျေးဇူး သစ္စာတော်၂ပါး ကိုမထောက်မ
ချင်ဆင်း ရဲသား ကျွန်တော်မျိုး တို့ကိုညှင်း ပမ်း နှိပ်စက်၍တလိုင်း ကျွန်တော်မျိုး
တို့ရတနာဝတ်လောကဝတ်တို့ကိုမထိမမြင်သောင်း ကျန်း ပြုကျင့်သည်ကလသင်္ဘော
တော်ကိုကုလား တို့ဆောင်ယူသွား ၍ဘဏ္ဍာတော်အများ နှင်ဖြိုတ်တနင်သင်္ဂြိုဟ်
ရောက်ကြောင်း ကိုကြား လျှင်ရန်ကုန်အစီရင်တို့ကစေ၍ဒုဝယ်သား တို့နှင်တနင်
သင်္ဂြိုဟ်အစီရင်တို့မှအလောင်း မင်း တရား ကြီး သင်္ဘောတော်ဖြစ်သည့်
ပေး အပ်ရမည်တောင်း သည်ကိုယိုး ဒယား မင်း သင်္ဘောကဲ့သို့ယိုး ဒယား မင်း
မှာလျှောက်ထား ရဦး မည်မပေး မအပ်သာဆို၍သင်္ဘောတော်ရွှေစက်တော်
မြတ်အောက်ယခုတိုင်မရောက်ယိုး ဒယား မင်း လည်း တိုင်း ခရိုင်ရှင်ထီး ဆောင်း
နန်း နေဖြစ်သည်မတရား သောအကျင့်ကိုမကျင့်ရပေ မည်ဖြစ်လည်း လူနှင်
သင်္ဘောကိုဒုဝယ်မြို့ရောက်နေ့ညအလှိုင်လုံလောက်အောင်ခန့်ထား ၍ပိုအပ်လှာရ
မည်ဒုဝယ်စား လည်း ဝမ်း ထွင်ဝရဇီနဲနှင်အထူးရှိသောသစ္စာတော်ကိုမထောက်
ပုန်း စား သောင်း ကျန်း ရိုင်း ပြု၍သူပုန်အပြစ်နှင်အညီထွတ်ညွတ်တော်မူသည်။

12 November 1758-7 February 1759

ဒဝယ်မြို့ရှိ ကျေး ဂွာခရိုင် နေသမျှ ဒဝယ်ထွန် တော် မျိုးမြန်မာ ထွန် တော် မျိုးတလိုင်း
 ထွန် တော် မျိုးတို့ ရေခဲသ မှုကိုလည်း အင်း၊ စါရင်း၊ နှင်း၊ အေ ခေ ချာ ချာ တပြည် နှင်းတပြည် တ
 တိုင်း နှင်းတိုင်းတီး ဆောင်း နန်း ဖြိုင်ဖြစ် ဖြစ်သည့် ထွန် မ ကောင်း ချစ်တဦး မှာ တွင်
 နှစ် နင်း ရသည့် ဖြစ်သည့် ရေခဲ ပေါက်သ မှု ကျေး ထွန်တို့ကိုတဦး လက်မခံ ပေး အပ်
 ပို့ ရေခဲ ကြုံ ဖြစ်သည့် ပေး အပ် ရမည်။ မ ပေး မအပ် ဖြစ်လျှင် ငါတို့ မြို့ဆိပ်သို့ ရေခဲ က
 လေပြီး သည် မ ပေး မအပ် ဖြစ်လျှင်လည်း သိသော အောင် မှာ လိုက် ရမည် အကြောင်း
 ကို ဣား ရေခဲ ကို လိုက် သည်။ ယေ ချာ ကောင်း မှုန် အောင် ရေး သား ချ် နေ့ခန့်
 ရက်ခန့် စေရမည် အကြောင်း ကို အမိန့် တော် ရှိ သည်။ သိမ် စက် သီဟ ပုံ ထင် တို့ကို စေ။

(15 January 1760)

(သက္ကရာဇ် ၁၁၂၁ ခု ပြာသိုလပြည့် ကျော် ၁၃ ရက် နေ့)
 (လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၄၄၊ စာ ၁၄၉ - ၅၀)

ဘုန်း တော်အလှူနှိမ့် မြတ်တော် မူလှ သော သူ နာပရံတမ္ပဒီပရသမညတိုင်း ကြီး
 ပြည်ကြီး ထီး ဆောင်း မင်း တကာတို့၏အထွတ်အထိတ်အရှင်ဖြစ် တော် မူ သော အရိ
 န္ဒမာ ရွှေလှံစကြာဝရတ နာဆင် နီဆင်ကျား များ သခင် ရွှေထွင်း ငွေပယင်း
 ကြေး ထွင်း ပတ္တမြား ရတနာ ခုနစ်ပါး သခင်သဘာဝ နာဒါယကာ တော်အရှင်
 ဘဝရှင်အလောင်း မင်း တရား ကြီး ဘုရား ရွှေစက် တော်မြတ်အစုံကိုအမြဲဦး
 ထိတ်ထက်ဆင် ရွက်လျက်ရှစ် မျက်နှာမှလော သော ရန်တကာတို့ကို ကေသရသော ချာသော်
 မင်း ကဲ့သို့ရဲရင့်ကြပ်တင်း သော အစွမ်း သူရသတ္တိနှင့်ချင်း နင်း တိုက် ဘောက်၍
 အသွေး အသား ကိုစား တတ်သော နတ်စစ်သည် နှင့်တူ သော သူရဲသူခက်တို့၏ ဥခေါင်း
 တထောင် သော ဗိုလ် ခြေတို့အား ကိုဆောင် နိုင် သော အရှင်မဟာ သေနာပတိစစ်
 သူကြီး ဗိုလ်မင်း များ မှာလိုက်သည်။ တနင်္သာရီမြို့အစီရင်ခံစာစား သည် ကျေး
 ဇူး သစ္စာ တော်ကိုမ စောင့် ကေသရသော ချာသော် မင်း ရွှေယုန်သူငယ်မြူး သကဲ့သို့
 ပြုကျင့်သော ကြောင့် ဒေဝယ်စား ငယ်ကိုထွတ်ညွတ် ရမည်ခန့်ထား တော် မူ၍ ဒေဝယ်
 မြို့တွင် ရွှေသာလာရသည်။ ဒေဝယ်စား အမှူး အမတ် ကျေး စား ရွာစား မြို့သူကြီး
 မြို့သား ဆင်း ရဲသား ကျွန်တော် မျိုး အပေါင်း တို့သည် ရွှေဘုန်း တော် ရိပ်ကိုမခံ
 မရပ် နိုင် ကြောက်ရွံ့ခြင်း နှင့် မြေခြား ရေခြား သွား သည်ကြား ၍ လိုက်လံသိမ်း
 သည်ကိုတနင်း သာရီ ကျေး ဆင်ထိုး ရွာ နေရွာသား တို့မစူး မစမ်း မမေး မြန်း
 လက် နက်ကိုရိယာ နှင့်ဆီး ခံ၍ တိုက်လံ ရာတွင် ဆင်ထိုး ရွာ နေငယ် ပြောင် ငပြန်ရက်
 တို့နှင့် မိမိတို့ဘမ်း ဆီး မိ၍ မှာစော နှင့်လွတ်လိုက်သည်။ ဒေဝယ်စား သား နှင့်ဆင်း
 ရဲသား ကျွန်တော် မျိုး တို့ကိုတ ယောက် မကျန် ပို့အပ်လှာမှ ရွှေ၂ပြား တပြား တည်း
 မဟာ မိတ်ဖြစ်ကြ၍ ချမ်း သာ ရာဝရမည်အကြောင်း ကိုမှာလိုက်သည်။

သက္ကရာဇ် ၁၁၂၁ ခုတပို့ထွေလဆန်း ၂ ရက် နေ့ဗိုလ်မှူး နန္ဒယောထာ
 19 January I760
 တိုက်တော ချောင်းတိုင် ချောင်းတွင် မိသည့်မြိတ်မြို့က လှေသီး တို့တွင် ပေးလိုက်သည်။

(လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၅၀၊ စာ ၆၄)

ဗျာဒိတ်လော်အဒိန့်တော်ရှိသည်မင်း ဝှာဝှာမာဏီစက်သမန္တသုရသုငယ်တော်
 သွေး သောက်ကြီး အကြပ် သေနတ်လှလင် တော်ကွန်တော်မျိုး အမှတ်မင်း တို့၊ ငါပြုစု
 မျိုး မြှောက်မစသည်သူကောင်း ပြုတော်မူသည်ကျေးဇူး သစ္စာ၂ပါး ဝမ်း ထွင်
 ဝရဇီနအခဲနှင့်အတူငါအမိန့်တော်ရှိသည်ကိုထိတ်ထက်သံ မှီနှက်သကဲ့သို့ ငါခန့်ထား သည်
 ယုံတော်မူသည်အတိုင်း ဗြိတိသင်္ဘောဆိပ်ကိုအလိုတော်ပြု၍ ကြောောင်း နှင့်သိမ်စက်ကို
 စေသည်ရှိခိုး သံတော်ဦး တင်ရောက်ရှင် ငါသစ္စာ တော်မြတ်ကို စေတင့်သိရုံ သေ
 စွာငါစေခိုင်း တော်မူသည်အတိုင်း ပြီး ကုန်ကြောင်း နှင့်ရှိခိုး သံတော်ဦး တင်
 ၍ ငါရွှေစိတ်ရွှေနှလုံး တော်ရွှမ်း တော်မူရသည်၊ မှတ်ကြကုန်မိမိ မှမ်း တော်မူ
 သည်၊ ဗြိတိကုန် ထွင်ရှိသည့် ကျေး ရွာများ ကိုဆန်စပါး မျိုး ရိက္ခာသင်တို့စား စ
 ရာကို မျှော်တင်ဆင်ခြင်၍ မြောက်ဘက် တောင်ဘက်ရှိသည့် မျိုး ရိက္ခာ ကျေး ရွာတ
 ပြင်မီး ပွား မီး တောက်မထိမစည် စေရကွန်တော်မျိုး အများ ဖြစ်၍ ရိက္ခာ တော်
 အများ အလိုတော်ရှိကြောင်း ကိုရွှေတိုက်ဝန်သိလေပြီး သည်၊ ကျေး ရင်း ကွန်ရင်း
 ဖြစ်၍ ငါရွှေနှလုံး တော်မပင်မပန်း ရမည်ကိုရည်၍လည်း တကြောင်း၊ ငါဘုန်း
 တော်ကိုမှီ၍ အရည်အသွား ဂုဏ်ကျေးဇူး ကိုသူခပ်သိမ်း သိမြင် စေလို၍လည်း တ
 ကြောင်း ခန့်ထား တော်မူသည်သင်း တို့အရေး အရာသင်း တို့အသာအမာကို
 အကြောင်း အလမ်း အလုံး စုံကိုစော့ ခေ၍ မျှော်တင်၍ စီး ပွား တော်ဘဏ္ဍာ တော်
 သင်္ဘော တော် ဂွေတက်မှစ၍ မလစ်မတင်း စေရအောင် ခန့်ထား စီရင်ရမည်။

(7 February 1760)

(သက္ကရာဇ် ၁၁၂၁ ခုတပို့တွဲလပြည့်ကျော် ၆ ရက် ရှေး)

(လောကံး မိန့်၊ မှတ်၅၂၊ ခါ ၆၀)

အမိန့်တော်ရှိသည်။ နန္ဒ ယေဘဝထာစစ်ကဲမင်း ထင်ပုံချိသီဟရဘေဘ ကျော်တော်များ
 အမည်ရနာမံး ခံတဝ်စါရေး သွေး သေဘက်ကြီး အကွပ်အကြပ် လှေစီး ပဲ့နင်း အမှု
 တော်ထမ်း ကျွန်တော်မျိုး အပေါင်း တို့ရွှေဘုန်း တော်ကိုမှီ၍ ကျေးဇူး သစ္စာတော်
 ၂ပါး ဝမ်း ထွင်ရှိသည့်အတိုင်း ထမ်း ရွက်ကြသည်ဖြစ်သည်။ လူတို့သဘောကျေးဇူး ပ
 ညာဆိုသည့်အရသည့်အမှုခပ်သိမ်း ကိုပစ္စုပ္ပန်ကာလအရှည်အတိုင်း ဥပါဒိဘေး ဒါန်
 ရန်ပယောဂအမှုကိုထွမ်း သိ မြှော်မြင်လိမ့်မာခဲ သောအရသဖြစ်သည်။ ကျေးဇူး သ
 စ္စာတော် ၂ပါး နှင့်မတိမ်း မစေဘင်း အမှုတော်ကိုထမ်း ဆောင်သည်ပင်ဆို
 သော်လည်း အစွေး အတောအဆင်အကြင်ကိုသတိ လျော့၍အရေး တော်ရဘေဝတ်
 ကြောင့်မတည့်မမတ်မတော်ဖြစ်တတ်သည်ငါ့အရေး တော်(ကို) ငါအထွက်အမြတ်
 ရောက်တော်မူသည်မှစ၍ မလစ်မဟင်း တိုင်း ရေး ပြည်ဝန်ကိုအပင်အပန်း ခံ
 ၍ပြုဆောင်တော်မူသည်အမှုအရပ်ရပ်ကို ထောက်၍ မလစ်မဟင်း စေရ။ နန္ဒ
 ယေဘဝကိုလူကြီး ဖြစ်၍ ရဘေဝတ် တော်ခွဲထွမ်း ကိုမည်နှလုံး ရည်ရှိသည်ဖြစ်၍
 အချုပ်အဆုပ်အခန့်ထား တော်မူသည်။ အသီး အသီး နောက်လိုက် နောက်ပါငယ်
 သား တို့ကိုငါတို့လူနိုင်ဖြစ်သည် ပေါ့ပေါ့လျော့လျော့ခန့်ထား ၍ဟင်း ခူး ထင်း
 ခွေမှစ၍ မထွက်မသွား စေနှင့်အကြောင်း အရသထင်မြင်၍ ခန့်ထား လိုသော်
 နန္ဒ ယေဘဝကိုအစီရင်ခံ၍တိတိစီးစီးအနီး ပင်ဖြစ် သော်လည်း ကြံရေး အား ထုတ်
 ခြင်း ဝိရိယကိုမလျော့မလွတ်အသက်ကိုအသက် မမှတ်စွန့်၍ နိုင်နိုင်နင်း နင်း အမှု
 ခပ်သိမ်း ကိုအခိုင်အဖြီး ရအောင်ငါ့ကျေးဇူး သစ္စာတော် ၂ပါး ရှိသည့်အတိုင်း
 ရဘေဝတ်တော်ရေး ကို မြှော် ထောက်၍လုပ်ကြံစီရင်ခန့်ရန်၍အရေး အမှုမလစ်
 မဟင်း ရအောင်အမှုတော်ကိုညီညွတ်အောင်ထမ်း ရွက်ရမည်။ 20 February I760

သက္ကရာဇ် ၁၁၂၁ ခုတပေါင်လဆန်း ၅ ရက် နေ့နန္ဒ ယေဘဝကို ပေး ။

(လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၅၃၊ စာ ၁၀၀)

အမိန့်တော်ရှိသည်။ ဒွါရဝတ်တံမင်း၊ သာမဏေဝေဒါနောသောဒုက္ခဇူဇီဝိတံ
 ဖလံတုသောပြည်၏အင်္ဂါရပါး ထွင်ပြည်ထောင်ချင်း မင်း တို့၌ပြည့်စုံအပ်သော
 အကြောင်း ကိုအစီ နှော့ယှဉ်း လူအထွတ်ဘုရား သခင် ဟောတော်မူသောပါဠိတော်
 ရှိသည်။ ယခုချီတော်မူ၍ ဒွါရဝတ်တံတိုင်း စွန်ကျေး စွန်သို့ ရောက်တော်မူသည်လည်း
 စစ်မက်အင်ပြုလို၍ မရောက်မလာသိင်္ဂီထွတ်ကုန်း မြတ်၌တည်ထား ပြုစုသောဌာ
 ဝရာကောင်း မှုတော်ကိုအနုမေဘဒနာပြုတော်မူမည် မင်း မိဘုရား သား
 တော်ညီတော်မှူး တော်မတ်တော်တို့နှင့် စွန်တော်မူလျှင်ဘဏ္ဍာတော်သင်္ဘော
 ဂြဟတက်များ ကိုဆိပ်ကောက်နား ခံတို့ကိုအမေး တော်ရှိတော်မူလျှင် ၁၁၂၁ ခု
 မဏိပူရကသည်း တိုင်း သို့ရွှေစက်တော်ဖြန့်တော်မူသည်ကလေးတိုင်း ထွန်တော်
 မျိုး တို့ကျေး ဇူး သစ္စာတော်မြတ်၂ပါး ကိုမထောက်သူခိုး ထား ပြုပြု၍ညည်းအခါ
 ရန်ကုန်မြို့တော်သို့မီး သင်္သည်းအထွင်း ထွင်ဘဏ္ဍာတော်ဝါဂွမ်း အမြောက်အများ
 နှင့်ကုလား တို့ဆောင်ယူ၍ထွက်သွား ကြောင်း ကုလား တို့နှင့်သင်္ဘောတော်လည်း
 တနင်္လာရံဆိပ်ဖြတ်ထွင်ရှိသောအကြောင်း ကိုလျှောက်ထား ၍ကြား လျှင်ဆိပ်
 ကောက်စစ်ကဲနား ခံတို့ကစေ၍ တောင်း စေအမိန့်တော်ရှိသည့်အတိုင်း စေ၍
 ဖြတ်ဆိပ်ကောက်အကြီး အကဲတို့ကိုပေး အပ်ရမည်သင်္ဘောတော်ဖြစ်သည်တောင်း
 သည်ကိုဖိုး ဒယား မင်း မှာလျှောက်ထား ရဦး မည်မပေး သာဆိုလိုက်၍ မရ
 ပြန်ရောက်သည်နှင့်နိုင်းင်တော်ဒဝယ်မြို့ထွင်အထက်ကလိန်အောင်စား ငှမ်း
 ငယ်သည်ကျေး ဇူး သစ္စာတော်ကိုမစောင့်ဘောက်ပြန်ပုန်စား သောကြောင့်
 ဒဝယ်မြို့သို့ချီတော်မူ၍ ရာဇဝတ်တော်အပြစ်အလျောက်တွပ်ညှပ်ဆုံး မတော်မူသည်။
 ဒဝယ်မြို့ကအမိန့်တော်နှင့်စေ၍ဖြတ်မှာရှိသည်သင်္ဘောတော်ကိုပေး အပ်မည်ဖြစ်
 လည်း သိသောအောင်လျှောက်ရမည်ငှမ်း ငယ်နှင့်အပေါင်း အဘက်ပြုသူဒဝယ်
 ထွန်တော်မျိုး တို့ငါ့ဘုန်း တော်ကိုမခံနိုင်၍ကြည်း ကြောင်း ရေကြောင်း ဒဝယ်
 မြို့ဖြတ်တနင်္သာရီတပြင်တခွင်ဝင်နေရောက်ပေါက်သည်ထွန်တော်မျိုး တို့ကိုလည်း
 တတိုင်းနှင့်တတိုင်းဆီး ဆောင်း နန်း ဖြိုင်ဖြစ်ကြသည်လက်ခံသိမ်း ထား ရိုး မရှိ။
 ပေး အပ်မည်ဖြစ်လည်း အပ်ရမည်။ မပေး မအပ်ဖြစ်လည်း သိသောအောင်ရှိခိုး
 သံတော်ဦး တင်စာစေသူထွင်ဆက်လိုက်ရမည် မိန့်တော်မူသည်လူကိုလည်း မဆက်

I759

မအဝီယ ဘော်ကိုလည်း မပေး မအဝီယ ငါတို့မြို့ဆိပ်သို့ဝင် ရောက် လေပြီ သည် စေသု
ထွင်စာပြန် ရောက်၍တရား သဖြင့်သ ဘော်ကိုသိမ်း ယူမည်သာ ချီတော် မူ၍ ရောက်
သည်ဖြစ်သည်။ ယခုမြို့ဆိပ်ထွင်လည်း ဘဏ္ဍာ တော် နှင့်သ ဘော် တော်ကိုမ ထွေမရ
လက်ခံသိမ်း ထား သူတို့လည်း ကျေး ဇူး သစ္စာ တော်ကိုမ စောင့် ခွါရ ဝတီမင်း
နှင့်ငါတို့နှစ်ပြည် ထောင့်ကို မညီမညွတ်စိတ်နှလုံး ဂုဏ် လေ အောင် ဝေဝုတ်ပြက်ပြယ်
ရှောင် နေသည်။ ခွါရ ဝတီမင်း တို့ငါတို့သည်ပြည်သူသတ္တဝါတို့၏အစီး အပွား ပစ္စည်း
သံသရာအကြောင်း အကျိုး နှင့်တကွပြည်ကြီး ဝန်ကို ရွက် ဆောင်ကြသည်ဖြစ်သည်။ အတိုင်း
ထက်အလွန်မီး မသေ ရေမကြည် ၂ပြည်ပြည် ရွှေ ၂ပြား ၁ပြား ရေထွင်သား သော
အခြား မထင်သကဲ့သို့သံသရာဘဝအဆက်ဘုရား ပစ္စေကဗုဒ္ဓါတို့အား ဒါနအဖျာကို ပေး
၍ ဖူး မြင် ထွေကြ ရ၍ပြည်တစ်ပြည်ရသည်။ ဆုတောင်း ဆုယူပါရမီ ပုညသမ္ဘာရအ
ဆောက်အအုံတူရှည်ကြသည်ဖြစ်၍သတင်း ကျေး ဇူး တော်ကိုခွါရ ဝတီမင်း ကြား
သောကဝလသတ္တရဘန်တို့၌ ရစ် သောသီတ ဝါရကဲ့သို့ချမ်း ကြည်ချမ်း နှင့်အထွေခွါ
ရ ဝတီကဆီး ကြို၍ ခရီး လမ်း ထွင် ခွါရ ဝတီသို့မ ရောက် ခင်ဘုန်း ကြမ္မာတူရှည်
ကြသည်မှန်လျှင် ထွေကြ စေ သောတု ၅၂၀ ပါး သော မေတ္တာ နှင့်ချမ်း ကြည်စွာ ဆု
ဆောင် ဆုယူပြု ကြောင်း ကိုအမိန့် တော် ရှိသည်။

20 February I760

သက္ကရာဇ် ၁၁၂၁ ခုတပေါင်း လဆန်း ၅ ရက် နေ့ဖိုး ဒယား သို့

ပေး မည်စီ တော် မူသည်။

(လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၅၄၊ စာ ၁၂ - ၃)

ဒါရဝတီ၊ ဣယရောရဝာ၊ အမေဗေဒ၊ ရာဇဝံသဉ္စ၊ အမစ္စာဒယောစ၊ ဝ
 စံထာရဇံ၊ ကရံထာ၊ ဇမ္ဗုဒီပတလေ၊ အတုလောသတရဝာဇိပတီ၊ မဟာသက္ကော၊
 အဟံဓမ္မရဝာ၊ ဒမေတံအာဂစ္ဆာမိ၊ တံမေပါဒမူလေ၊ ဒမနံ၊ သမ္ဗုဒ္ဓိတုံအာဂစ္ဆာ
 ဟိ၊ အဂမေ (အနာဂစ္ဆန္တေ) တံ၊ မဟာဝိနာသံ၊ ဂမိယတိ၊ ဒါရဝတီ၊ ဣယ
 ရော၊ သော၊ ရာဇဝာ၊ သည်၊ အမေဗေဒ၊ မင်း ကျင့်တရား နှင့်မညီသဖြင့်၊ ရာ
 ဇဝံသဉ္စ၊ မင်း ဆွေမင်း မျိုး တို့ကို ငှင်း ၊ အမစ္စာဒယောစ၊ အမတ်တို့ကို ငှင်း ၊
 ဝဒီထာ၊ သတ်၍၊ ရဇံ၊ ကို၊ ကာရံထာ၊ ဤဘင်္ဂ၊ ဇမ္ဗုဒီပတလေ၊ ဤ၊ အတုလ၊ သော၊
 သတရဝာဇိပတီ၊ မတရား သောမင်း တို့၏အရှင်ဖြစ် ဧကန်မူ သော၊ မဟာသက္ကော၊
 သည်၊ အဟံဓမ္မရဝာ၊ သည်၊ ဓမ္မတုံ၊ ငှား၊ အာဂစ္ဆာမိ၊ ဤ၊ တံ၊ သည်၊ မေ၊ ငါ၏၊
 ပါဒမူလေ၊ သို့၊ ဓမ္မံ၊ ကို၊ သမ္ဗုဒ္ဓိတုံ၊ ဝန်ခံခြင်း ငှား၊ အဂစ္ဆာဟိ၊ လာလော၊ အာ
 ဂမေ (အနာဂစ္ဆန္တေ) န၊ မရောက်မလာသည်ရှိ သော်၊ တံ၊ သင်သည်၊ မဟာဝနာ
 သံ၊ သို့၊ ဂမိယတိ၊ တံ။

20 February 1760

(သက္ကရာဇ် ၁၁၂၁ ခုတပေါင်း လဆန်း ၅ ရက် နေ့) နန္ဒီရန္တ ကျော်သူကို စေ။
 (လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၅၅၊ ၈၁၇၆)

အမိန့်တော်ရှိသည်မင်း ခေါင် နော်ရထိ နေမျိုး နော်ရထိတို့နှင့် ရွှေချီဗိုလ်မှူးတပ်မှူး
 တို့ချီတော်မူမည်လမ်းမှာ တောင်ကမ်းခြံသစ်ဖြစ်၍ ငါ့ကိုယ်တော်အမြော်လက်နက်တော်
 များနှင့် ရေကြောင်း ရွှေချီဗိုလ်မှူး တပ်မှူး တို့မှာ ကြေး ကြောင်း ချီတော်မူ
 ရမည်ကဲ့သို့လမ်းခရီး ကိုသုတ်သင်လုပ်ဆောင်လျှင် ရှည်ကြာမည်။ ဆင်တော်မြင်း
 တော်သွား သာရုံသာသုတ်သင်လုပ်ဆောင်၍ လွင်အရပ်သို့ ပေါက်ရောက်အောင်
 ချီနှင့်စေ။ မျိုးရိက္ခာမှာလည်း ရသာသမ္မသိမ်း ဝှံး ရမည်။ ရဲမက်လက်နက်ကိုင်
 တို့ကိုလည်း ကစည့်ကလေး မချီမသွား စေနှင့်အကြီး အကြပ်နှင့်တစည်း တဝှံး တည်း
 အုပ်ချုပ်ချီသွား စေဘုရား ဗျာဒိတ်တော်မြတ်ရှိသည့်အတိုင်း ချီသွား ရမည်။

3 March

I760

(သက္ကရာဇ်) ၁၁၂၁ ခုတပေါင်း လပြည့်ကျော် ၂ ရက် နေ့တုရင်္ဂမ္ဘေ

ကိုပေး။

(လောင်းမိန့်၊ မှတ်၅၆၊ စာ ၁၃၃)

အမိန့်တော်ရှိသည်။ ပုခန်း စား စည်သူ နော်ရထာမင်း ငြီး နော်ရထာတို့၊
ရွှေတောင်လက်ယာပေ၇ ရွှေတောင်ကျော်စွာထင်ရှင်မြင်း ၁၀၀၀ ကျော်
သေနတ် ၁၀၀ ကျော်လိုက်စေသည်ရှိခိုး သံတော်ဦး တင်သည့်အရေး ကိုထောက်
၍ ရေကြောင်း ကနဦးပျံချီရှင် သေနတ် ၅၀၀ နှင့် ပျံချီရှင် သေနတ်(၅)၀၀၊ သေနတ်
ပေါင်း ၁၀၀၀၊ လူပျံတော် ရွှေတောင်လက်ယာပေ၇ တို့မြင်း တပ်ကိုအဖွဲ့အကြပ်
ရောက်အောင်အပြင်တပ်ချီလိုက်စေ၊ မင်း ငြီး နော်ရထာပုခန်း စား တို့
ကိုယ်ရှင်ကျန်သည်လက်နက်တို့မှသာသတင်း နာခံ၍လမ်း ကိုသုတ်သင်ချီသွားရ
မည်။ အမြင်တပ်ကသူပျံချီထင်ရှင်မြင်း မှာ ၂၅ လူကောင်း ကိုရွေး၍ ဣန္ဒြေပျံချီ
တို့ရှင်လိုက်စေရမည်။ သင်း တို့ကလူသူတမ်း ဆီး၍ မိလ္လာလည်း အကြောင်း အရ
ကိုစစ်ကြောချက်ရှင်ညည်းနေသံတော်ဦး တင်စေရမည်။ တုတ္တပစ္စည်း ထင်ပေး ။
(သက္ကရာဇ် ၁၁၂၁ ခုတပေါင်း လပြည့်ကျော် ၂ ရက်နေ့

(လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၅၇၊ စာ ၁၇၉)

အမိန့်တော်ရှိသည်။ ရွှေတောင်လက်ယာပေ၇၊ ရွှေတောင်ကျော်ထင်၊ ရွှေတောင်
 လက်ဝဲပေ၇တို့မင်းတို့ကိုကျေးရင်းကျွန်ရင်းရုံမှတ်တော်မူသည်ဖြစ်၍တပ်ဦးချီ
 စေသည်။ မင်းတို့နှင့်ပါသည်မြင်းတို့ကိုကြပ်ကြပ်တည်းတည်းညီညွတ်အောင်စီရင်
 ထွက်ပျော်၍မြို့ပြတပ်ကုံးမြောင်းအဆီးအခံမရှိလျှင်မြင်းလူခြေနေသည်တပ်သား
 ဖြစ်လျှင်ခွဲခွဲရက်ရက်နေဘက်ခန့်တော်မူသည်ကုန်ပုံချီနရဝပုံချီနှင့်သေနတ်ပေါင်း
 ၃၀၀ရှိပြီအသက်ကိုအသက်မမှတ်အရေးတော်ကိုကျေးဇူးသစ္စာတော်၂ပါးဝမ်း
 ထွင်ရှိသည်အတိုင်းတယောက်မကျန်ဖမ်းဆီးသတ်ညစ်ရမည်ဆလင်းထွင်မြို့ပြကုံး
 မြောင်းပြလက်ရမ်းအခိုင်အလုံရပ်ခံသည်ဖြစ်လျှင်ငါရွှေစက်တော်မြတ်အောက်
 လာ၍ရှိခိုးသံတော်ဦးတင်လှာရမည်။ အမြင့်တပ်ကသူရပုံချီထင်နှင့်မြင်းပါ၂၅
 လည်ကုန်ပုံချီတို့နှင့်ချီလှာစေသည်။ သင်းတို့လူသူဖမ်း၍ရလျှင်အကြောင်းအရာကို
 စစ်ကြောချက်နှင့်နေ့ညအလျှင်သံတော်ဦးတင်စေရမည်။ ထုတ္တပစ္စည်းထွင်ပေး။ ။
 (သက္ကရာဇ် ၁၁၂၁ခုနှစ်ပေါင်းလပြည့်ကျော်၂ရက်နေ့)

(3 March I760)

(လောင်းမိန့်၊ မှတ်၅၀၊ ၈၁၀၁)

အမိန့်တော်ရှိသည်။ ဂွင်မိဘုရား သိရိသုဓမ္မရာဇာ၊ ရတနာသုံးပါး ဂုဏ်တော်
 မိခင်ဘခင်ဆရာသမား ကျေးဇူး ဂွင်မိဘုရား တို့ပြုသောဆုတောင်း ပဋ္ဌနာ
 မေတ္တာသက်သက်အတိုင်း ငကိုယ်တော်မှစ၍သား တော်မှူး တော်မတ်တော်သူရဲ
 သူခက်ဆင်မြင်းလက်နက်ကိုင် ဗိုလ်ပါပကတိချမ်းသာတော်မူသည်။ နေပြည်တော်တွင်
 ခိုး သေး မီး ပျိုး ကိုကြပ်ကြပ်တည်း တည်း စီရင်ခိုး ဆော်စေ၊ မြို့တုံး ပြတ်ခါး လုပ်
 ရန်ဆောင်ရန်ကိုလည်း ဆင်း ရဲသား အမှုထမ်း ကျန်တော်မျိုး တို့ကိုညီညီညွတ်ညွတ်
 စီရင်ခန့်ရန်ရမည်။ သိရိသုဓမ္မရာဇာကိုသူကြီး ကလံအဆော် အတွတ်အကြီး အကဲ
 တို့ကိုမပြတ်မလပ်စူး စမ်း ဖြည့်၎စီရင်ခန့်ထား ရမည်။ တိုင်း ရေး ပြည်ရေး
 ကျွမ်း ကုံတို့အစောင့်အနေခန့်ထား တော်မူသည်။ မထိုင်း မပျင်း မရိသိသိ
 မြင်မြင်မလစ်မတင်း မပင်မပန်း ရအောင်အား ထုတ်၍စီရင်ရမည်။ နေပြည်
 တော်တွင်ဂွင်မိဘုရား မှစ၍သား ငယ်သမီး ငယ်တိုင်း သူပြည်သား တို့ချမ်းသာ
 ငြိမ်ဝပ်သည်ကိုသဘောကြား တော်မူလိုသည်ငါကိုယ်တော်ကိုမည်သည်ကိုမျှမကြောင့်မကျ
 မစိုး မရိပ်နှင်သဘာဝတော်မြတ်အစီး အပျိုး ပြည်သူတို့အစီး အပျိုး ကိုသိုက်ဓါတ်
 နှင့်အညီဆောင်တော်မူရသည့်ဖြစ်သည်။ ရတနာသုံးပါး ဂုဏ်တော်ကိုမှီ၍ ၁၁၂၁
 ခုတပေါင်း လဆန်း ၁၂ ရက် နေ့တနင်း လာရီမြို့ကပိုး ဒယား မြို့သို့ခို့တော်မူသည်။
 ရတနာသုံးပါး ဂုဏ်တော်ကိုမှီ၍ ဇမ္ဗူဒီပါကျွန်း တွင်ရန်သူအပေါင်း မြင်သမျှကိုသုတ်
 သင်ရှင်း လင်း နှိမ်နင်း ဆုံး မ၍တရား သဖြင့်သတ္တဝါအပေါင်း တို့ကိုပစ္စုပ္ပန်သံ
 သရအကျိုး စီး ပျိုး ကိုထောက်တော်မူသည်။ မည်သည်ကိုမျှမအောင်မေ့နှင့်၊
 ယောကျ်ား တံခွန်လူရည်မှန်ကတောင်း ကင်အထွတ်ကြယ်ကိုဆွတ်လည်း မလွတ်နိုင်
 ရာဘုန်း ကြမ္မာဂွင်ဖြစ်တော်မူသည်ကိုသာစွဲမှတ်ရမည်။ လုပ်ချိန်ဆောင်ချိန်
 ဆင်း ရဲသား တို့ရောက်လျှင်ဝက်တိုး ဆည်တော်ကိုဆီး ဆို၍နယုန်လတွင်း ကမလုပ်
 မဆောင်မိရေမှိုး သွင်း ကျုံး အလိုတော်ပြည့်လျှင်လည်း အရပ်ရပ်အမြီး မြို့ကျွန်
 တော်မျိုး တို့ကိုစုစု၍စုစုသော နေပြည်တော်တွင်ပြတ်ခါး မြို့လုပ်စေ၊ သုံး စုလူကို
 မြို့ရွာသို့ပြန်၍လယ်ယာကိုင်း ကျွန်း လုပ်စေ၊ ငါမွေး တော်နေ့တိုင်တိုင်လည်း
 ရွှေနန်း တော်လျောင်းတော်ဦး တွင်ငါ့သက်တော်စေ့ဆွမ်း လုပ်ကျွေး စေ၊ ရွှေ
 နန်း တော်စောင့်မြို့တော်ထီး ချက်တော်စောင့်နတ်မှစ၍မြို့တွင်း မြို့ပေါ်ငြိနတ်

စာပေး ပြီး ဖြစ် ငါ့ကိုယ် တော်ကျန်း ခန့်သာမာလျက်ပြည် ရေး တိုင်း မှုကုန်၍
ဆင်မြင်း ဗိုလ်ပါမပင် မပန်း အောင်မြင်ပြီး စီး စေကြောင်း ကိုလည်း သင်
ပုတ် ရေချမ်း ဆွမ်း နှင့် မပြတ် မလပ် ဂွင် မိဘုရား ကိုယ်မှစ၍ ရွှေနန်း တော်
ထွင်မင်း မိဘုရား ငယ်မင်း ကိုယ်လုပ် တော်တစုလည်း ငါ့ကိုယ်စား တော်လ
လေး သတင်း ဥပုသ်သတင်း ဆောက်တည်၍ ငါ့ဆို့ မေတ္တာ ပို့ဆက် ရမည်အကြောင်း ကို
အမိန့် တော်ရှိသည်။

6 March

I760

သက္ကရာဇ် ၁၁၂၁ ခုတ ပေါင်း လပြည့် ကျော် ၅ ရက် နေ့ ၁၃၀ ရန်သူထွင် ပေး ။
(လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၅၉၊ စာ ၁၃ - ၄)

အမိန့်တော်ရှိသည်။ သီရိသုဓမ္မရာဇာရန်ကုန်မြို့တွင် ငါ့ရွှေဘုန်း တော်ကြောင့်
 ရသည့်လက်နက်တော်အများ ရှိသည်ကို ရန်ကုန်တွင် သီရိဖက်လွန်နှင့် ရန်ကုန်မှာလူ
 အစုအရုံး နည်း သည် နေပြည်တော်သို့ ရောက်အောင်ကြံ ဆောင်နိုင်မည်မဟုတ်၊
 နေပြည်တော်က ခန့်ထား၍ လှေတက်အိုင်အလုံနှင့် တင်ယူစေရမည်။ ခန့်ထား
 သည့်လူတို့ကိုလည်း မြစ်စဉ်တစ်လျှောက် မြို့ရွာဆင်း ရဲသား တို့ကို ပိုပွတ်ပင်ပန်း အောင်
 ချောပို့ဝန်ထမ်း ပဏာမကံယမထောက်မထား မယူစေရမည်။ အကြောင်းနှင့်
 ကြံကြံဝတ်တည်း တည်း အာဏာထား၍ စေယူရမည့်အကြောင်း ကိုအမိန့်တော်ရှိသည်။
 (သက္ကရာဇ် ၁၁၂၁ ခုတပေါင်း လပြည့်ကျော် ၅ ရက်နေ့ ဒေဝရန်သူ) တွင် ပေး ။
 (လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၆၀၊ ၈၁၀၆)

အမိန့်တော်ရှိသည်။ မင်း ဝှ နေ န် ရထာ ၊ ရွှေ တောင် လက် ယာ ပေ ၏ ၊ ရွှေ တောင်
ကျော် စွာ ထင် ၊ ရွှေ တောင် လက် ဝဲ ကျော် ၊ တိမ် ကြား ၊ မင်း ငြိး တို့ နှင့် လူ ယို တော်
သွေး သောက် ငြိး အမည် ရ အမှု ထမ်း ၊ ကျွန် တော် မျိုး တို့ ၊ ရှမ်း ယိုး ဒယား ၊ ရန်
သူ တော် ၊ ကျွန်ုပ် တို့ တည် တည် တည် တည် ၊ ဦး လည် မ သူ န် ရ တ န သုံး ပါး ၊ ဂုဏ် တော် င ဘုန်း
တော် ကို မှီ ၍ အသက် ကို အသက် မ မှတ် စိတ် နှလုံး ၊ ချစ် တိုက် လံ ဖမ်း ၊ ဆီး သတ် ညစ် ရ မည် ၊ မ
ညီ မညွတ် မဆင် မခြင် အမှု ခပ် သိမ်း ကို ပင် မပြု အပ် ညီ ညီ ညွတ် ညွတ် သာ ဆောင် ရွက် လုပ်
ကြံ ရ မည် အ ရေး ကို မြင် သ မှု ကို လည်း နေ့ ည မဆို မပြတ် ရှိ ခိုး သံ တော် ဦး တင် ဝှာ ရ
မည် ။

8 March I760

သက္ကရာဇ် ၁၁၂၁ ခု တ ပေါင်း လပြည့် ကျော် ရ ရက် နေ့ ဒီ ပွ ယေ ဝ

ထာ တွင် ပေး ။

(လောဝင်း မိန့် ၊ မှတ် ဇာ ၊ စာ ၁၀၀)

အမိန့်တော်ရှိသည်။ ရွှေတောင်လက်ယာပေါ်၊ ရွှေတောင်ကျော်စွာထင်လူဖို့
တော်သွေး သောက်ကြီး အမည်ရအမှုထမ်း တို့၊ သင်း တို့မခံဝံ့ ပြော၍ မျိုး ရက္ခာ
စိုး စည်အဖြည့်အစွက်ရရန်ရှိလျှင် မျိုး ရက္ခာသိမ်း ရမည်။ မပျက်မီ ရောက်သည့်
မြင်း နှင့်အင်တံရုံ စေ၍အရပ်အခံရှိသည်မရှိသည်ကိုကြည့် စေ။ ဖျပ်ဖီထွင်မြို့ပြကုံး
မြေဘင်း အခံအရပ်ရှိ ကြောင့် ကိုသိရလျှင် မတိုက်မလံ နှင့်ဦး၊ ဖျပ်ဖီရွာထွင် ငါကိုယ်
တော်ကိုင်ရဦး မည်။ သို့မှသင်းတို့ကို မလွတ်မလပ် ရတဝတည်း စီရင်လုပ်ကြံသက်ဉာဏ်
ရမည်။ အမြောက်ရထား တော်များ လည်း မရောက်သေး။ စစ်၏အင်္ဂါစစ် ခြေ
စစ်လက်ရုံး စည်း မိမှတိုက်လံရမည်။ အမိန့်တော်ကို ကျား လွန်၍ မပြုမကျင့် နှင့် ငါခန့်
ထား တော်မူသည်ထွင် ရွှေသဘိုက်လံလုပ်ကြံရမည်။ အရေး အရောက် မျှော်တင်း ရ
ဦး မည်ပြင် ရေး အတွင်း ရေး ကုန်အောင်စီရင်ရမည်ဖြစ်၍ မှာထား တော်
မူသည်။ မင်း ခေါင် နော်ရထာ၊ နေမျိုး နော်ရထာ၊ ရွှေတောင်ကျော်စွာထင်
တို့လည်း တပ်ပေါင်း ဂျက်မိလျှင်တဝတည်း အမိန့်တော်ကိုခံရဦး မည်။

(8 March I760)

(သက္ကရာဇ် ၁၁၂၁ ခုတပေါင်း လပြည့်ကျော်ရက်) ရွှေတောင်ပျံ

ထင်နန္ဒသူရိယကို ပေး ။

(ဇောင်မိန့်၊ မှတ် ၆၂၊ စာ ၉၀)

အမိန့်တော်ရှိသည်။ မင်းကြီး နော်ရထာ၊ ရွှေတောင်လက်ယာပေ၊ မင်းလှ
 နော်ရထာ၊ ရွှေတောင်ကျော်စွာထင်အရပ်ရပ်အမှုတော်ထမ်း တို့အမှုအရေး
 ခပ်သိမ်း အလုံး စုံတွင်စစ်မှုစစ်ရေး သည်အသက်စီး စိမ်းအရေး ဖြစ်၍အလွန်ခက်
 ခဲသောအရေး ဖြစ်သည်။ ငါ့ကိုယ်တော်လည်း ဝေးသည်မဟုတ်ထပ်ပြန်၍ နော်ရထာ
 ကြောင်း ကိုအသိဖြစ်လျက်ဆလင်းကအကုန်အထွတ်ချီရမည် ငါ့အမိန့်တော်ရှိမှချီရမည်။
 မင်းခေါင် နော်ရထာ၊ နေမျိုး နော်ရထာ၊ ရွှေတောင်ကျော်စွာထင်တို့နှင့်
 ဒေါ်ထွေး၊ ရွှေတောင်ငယ်၊ ဥဒိန်ဇေယတို့ကစ၍ ပင်ခြေယောင်လက်ယောင်လိုက်
 သည်အရာသည်သည်သည် မဟုတ်ယခုအမိန့်တော်နှင့်လိုက်စေသည်။ မှီရထွင်စု၍အမိန့်
 တော်ကိုခံရမည်။ မင်းခေါင် နော်ရထာလည်း ဗိုလ်၊ နေမျိုး နော်ရထာလည်း
 ဗိုလ်၊ ရွှေတောင်ကျော်စွာထင်လည်း ဗိုလ်၊ မင်းကြီး နော်ရထာလည်း ဗိုလ်၊
 ဒေါ်ထွေးလည်း ဗိုလ်၊ ရွှေတောင်ငယ်လည်း ဗိုလ်၊ ဥဒိန်ဇေယလည်း ဗိုလ်။ အ
 ရေးအရာကိုမထောက်အရှင်ရှိပေသေး သည်၊ မညွှန်မထောက်မထား၊ စိတ်စိုးကိုယ်
 ဒိုင်ကိုယ်စိုးရ ငါ့ရွှေလက်တော်နှင့်ရေးသား သည်အရေးအသားကို ကိုကို
 ခြေနှင့်ဖျက်သကဲ့သို့ကျင့်သည် လော။

8 March

I760

(သက္ကရာဇ်) ၁၁၂၁ ခုတပေါင်း လပြည့်ကျော်ရက်နေ့ ရေပုပ်သူကြီး

ထင်ပေး။

(လောင်း မိန့်၊ မှတ်၆၃၊ စာ၁၉၂)

အမိန့်တော်ရှိသည်ဗိုလ်မင်း များ တို့၊ အမှုခပ်သိမ်း တို့သဘောသည်ကြက်ဥထဲတွင်
 ကြက်သူငယ်သည်အဖြူဖြစ် မည်အမည်း ဖြစ်မည်အနီဖြစ် မည်မသိသဘောကဲ့သို့မပြီး သေး
 သောအမှုတို့သဘောတည်ရှိသည်။ ပြီး သောအမှုတို့သဘောသည်ကား ပေါက်ပြီး သော
 ကြက်သူငယ်ကဲ့သို့အဖြူအမည်း ကိုသိရသည်နှင့်အတူဖြစ်သည်ကိုယခုမှလည်း အချစ်အကိုင်
 အသီး သီး နှင့်တယောက်သွား လျှင်တယောက်သွား မည်။ တယောက် နေလျှင်တယော
 နေမည်။ ငါ့ထက်သူမလွန်ရ။ ငါ့ကိုသူမသာရအသီး အသီး ထင်ယူကြ၍ ဆောင်ရွက်ကြ
 သည်အရေး သဘောသည်လူတယောက်ကို သေစေချင်အား ကြီး သည်လုံ၂၀နှင့်၉၅၆
 ၍တပူး တည်း ထိုး လိုက်သော် ဖြောင့်မတ်အောင်မသွား ထိုသူကိုလည်း မထိလွတ်လေ
 သကဲ့သို့ဖြစ်ကြမည်အရေး ဖြစ်ကြသည်။ အကျိုး လို၍အပြစ် ရောက်သည်လည်း ရှိကြသည်။
 မင်း ခေါင် နော်ရထာ၊ နေမိုး နော်ရထာ၊ မင်း ကြီး နော်ရထာ၊ ရွှေတောင်
 ကျော်စွာထင်တို့လူကြီး တစုတပ် တော်ထင်ရှိသည်သူရဲသူခက် ခြေသည်မြင်း သည်သေ
 နတ်မီး လက်နက်စွဲ သောသူရဲသူတို့ကို စေ့စပ် သေချာ ခိုင်လုံအောင် နေစေ၍ ရွှေ
 တောင်လက်ယာ ပေ၇ နှင့်မြင်း ပါ၇၅ ၊ ရွှေတောင်လက်ဝဲ ကျော်နှင့်မြင်း ပါလူ
 ပါ၇၅ ရွှေတောင်လက်ယာ ကျော်နှင့် ရွှေတောင် ကျော်စွာထင်သီတနန္ဒာကြွပ်မ
 ဆော်ကဲ၍အသက်ကိုအသက် မမှတ်စိတ်တူကိုယ်တူလူစုနှင့်အရေး တော်မြင်ရတိုက်
 လံဖမ်း ဆီး သတ်ညှစ်ရမည်။ ရွှေတောင်လက်ဝဲ ကျော်မှာဥဒိန်ပုညာဥဒိန်ရန္တမိတ်
 တို့နှင့်ထွက်ကဲစီရင်၍မြင်း ၂၅၀မှာလူဖျါတော်သူငယ် တော်မင်း ကြိုက်ရာမြင်း ကို
 ရွေး ကောက်၍ ငါကျေး ဇူး သစ္စာတော်၂ပါး ရှိသည်အတိုင်း ညီညွတ်၍တိုက်လံဖမ်း
 ဆီး သတ်ညှစ်ရမည်။ မင်း ဣ နော်ရထာနှင့် သေနတ်၃၀၀ကြိုက်ရာ ရွေး ကောက်
 ၍လူဖျါတော် ရွှေတောင်လက်ယာ ပေ၇တို့မြင်း စုနှင့်အထောက်အပှမ်း သင့်အောင်
 အသက်ကိုအသက် မမှတ်ကြပ်ကြပ်တည်း တည်း စီရင်ခန့်ရန်၍တို့ထင်တပ်ရှိလည်း တိုက်ရ
 မည်တပ်မရှိသည်ဖြစ်လည်း ကိုသို့ရောက်မှ ငါ့အမိန့်တော်ကိုတစုတဝတည်း ခံရမည်။
 တိမ်ကြား မင်း ကြီးမှာမင်း ဣ နော်ရထာထင် သေနတ်၃၀၀ ရွေး ကောက်သည်
 ပြင်ကုန်သည်လက်နက် တော်စွဲ သေနတ်လူလင် တော်၂၀၀၀ ကျော်ခန့် ထင်ကြိုက်ရသေ
 နတ်ကို၃၀၀ ရွေး ကောက်၍လက်ဝဲ ကြောင်း မြင်း စုနှင့်အထောက်အပှမ်း ရအောင်
 လှမ်း မှီကမ်း မှီငါကျေး ဇူး သစ္စာတော်၂ပါး ရှိသည်အတိုင်း အရေး တော်မြင်သ

မျှကိုတိုက်လံဖမ်းဆီးသတ်ညှစ်ရမည်။ အမည်အရည်တပ်မှတ်၍ခန့်တော်မူသည်။
 အရေးတော်မသဘောနှောင့်နှောင့်ရှက်ရှက်နိမိတ်မင်္ဂလာမရှိစကားကိုကြား
 တော်မူရလျှင်၂ခွန်းချေရမည်မမှတ်နှင့်။ ကိစ္စအသို့ရောက်မှငါ့ရွှေစက်တော်
 စုံကိုဆီးကြိတ်စုတဝတည်းဦးခိုက်ရမည်အကြောင်းကိုအမိန့်တော်ရှိသည်။

I760

သက္ကရာဇ် ၁၁၂၁ ခုတပေါင်းလပြည့်ကျော်ရက်နေ့ပန်တပေး
 (လောင်းမိန့်၊ မှတ် ၆၄၊ စာ ၉၄-၅)

အမိန့်တော်ရှိသည်။ မင်းကြီး နော်ရထာ၊မင်းခေါင် နော်ရထာ၊နေမျိုး နော်ရထာ၊ရွှေတောင်ကျော်စွာထင်၊ ဗိုလ်မှူး တပ်မှူး အမည်ရမြင်း တော်သည် သွေးသောက်ကြီး လူပျိုတော်သူငယ် တော်အမှထမ်း ကျွန်တော်မျိုး အပေါင်း၊ မင်း ဝှာရဇာ နှင့် ရွှေလှံရဲ သေနတ်လှလင် တော်ဘုန်း တော်ဖြစ်ကျွန်တော်မျိုး တို့ကိုအလုံး အကြီး ခန့်ထား တော်မူသည်မြင်း မှာ ရှေးဦး ရွှေတောင်လက် ဝေပီ နှင့် ရှေ့မြင်း သေနတ်ခန့်ထား တော်မူ၍ ရှိပြီတို့တပ်ထွင်ပါသည် ခြေသည်သူရဲသူစွမ်း ထမ်းအား ရွက်အား အလိုတူရှိလျှင် မင်း ဝှာရဇာထွင်အင်း စာရင်း ချ၍အပ်။ အရပ်ရပ်မြင်းသည်တို့မှာ စွမ်း သန် မောက်မာသမျှကို ရွေး ကောက်စစ်ကြော၍ ကိုတို့ကိုယ် နှင့် မင်း ဝှာရဇာတပ် နောက်လက်ဝဲလက်ယာဝမ်း ဖြိုင်သင်း တို့ကမြင် လောက်ပုံ မြင်း ဦးစီး ၍ အမြောက် သေနတ်မပွမ်း မီ ရာက နေရမည်။ တပ်ထွင်လည်း စိန်ပြောင်း သေနတ်လက်နက်စုံ နှင့် စစ်ကဲနား ခံတပ်စာ ရေး တို့နှင့် ခင်း ခင်း ကျင်း ကျင်း စီမံ၍ထား၊ တပ်ထွင်ထား သည်လူစုတို့ကိုလည်း အရေး တော်ရသည်ဟု ၍ ရောပြုမ်း ၍ မလိုက်စေနှင့်။ သင်း တို့တပ် ပျက်လျှင် ကိုတို့ကိုယ် နှင့် တကွအသီး သီး ကွပ်ကြပ်၍ အကုန်အစင် နောက်ရေး နောင် မှ မပြုမထွက်ဝံ့ အောင် စီရင်ထွင် နှိမ်ရမည်။ အမိန့်တော်အတိုင်း တည်အောင် စီရင်။ ငါ့အမိန့်တော်အတိုင်း မတည်ရ၊ အရှင်ရေး မတုတ်သကဲ့သို့ သွား လူသွား လိုပြုကျင့်ကြ၍ အရေး အရာ နှောင့် နှောင့် ရှက်ရှက်ရှိ ကြောင်း ကိုကြား တော်မူလျှင် ၂ ခုနန်း ချေရမည် မမှတ်နှင့်။

II March I760

သက္ကရာဇ် ၁၁၂၁ ခုတပေါင်း လပြည့် ကျော် ၁၀ ရက် နေ့မင်း ဝှာရဇာ

ဇာထွင် ပေး ။

(လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၆၅၊ ၈၀၉၈)

အမိန့်တော်ရှိသည်။ ရွှေတိုက်ဝန်မင်း ဝှေ့ဝှေ့တော်စွဲရဲစု သေနတ်သွေး
 သောက်ကြီး အကြွတ်ဘုန်း တော်ဖြစ်အမည်ရလူမျိုးတော်မြင်း တော်သည်ဆင်တော်
 သည်အမြောက်မျိုး၊ သေနတ်လှလင်တော်အင်း စာရင်း ကျနှင့်ခန့်ထား တော်မူ
 သည်ကျွန်တော်မျိုး အပေါင်း တို့သည်အစွမ်း အရည်မရှိကိုယ်ရေး ကိုယ်ထက်မကငါဘုန်း
 တော်ကြောင့်ကျေးဇူး သစ္စာတော်၂ပါး ဝမ်း ထွင်ရှိသည်အတိုင်း သင်း တို့ကိုဦး
 လည်မတူနှိမ်နင်း ဖြတ်တောက်သတ်ညစ်တမ်း ဆီး တိုက်လုံလုပ်ကြိတ်မင်း ရွက်ပါမည်အ
 သီး သီး အသနား တော်ခံကြသည်ဖြစ်၍မြင်း သေနတ်အများ ထပ်၍ခန့်ထား တော်
 မူသည်ကို ပေါ့ပေါ့လျော့လျော့အများ အမှုထမ်း အများ အမတ်ကျွန်တော်မျိုး အပေါင်း
 တို့လည်း ပါသည်ဖြစ်သည်။ မစွဲမမှတ်သဘာပဒေပေး ၍ခန့်ထား တော်မူသည်အတိုင်း
 ၇၂၀၀၀ တော်သည်ငါတို့ထင်သဘာဖြစ် ချေသည်မှတ်၍ပြုတ်ပြုတ်စိစိဘိရမ်း ရမ်း မျက်
 စိတ်မှိတ်ကွမ်း တညက်ကိုအသက်ကိုစွန့်၍ရန်သူတော်မြင်လျှင်မဆုတ်မဆိုင်း ဖျတ်တပြက်
 မီး တထွက်မှုတင်း ရပ်ကြည့်ရှုပြီး လျှင်စစ်ဦး ကသဘာသည်လက်ဝဲကသဘာသည်ကြည့်ရှု၍
 ချွံချွံရက်ရက်ဖျက်ဆီး နှိမ်နင်း ရမည်။ ဗိုလ်များ တပ်များ မြင်း သေနတ်ဘတ်ခင်း
 ကျင်း သည်မှာရန်သူဟိုး ဒဿား တို့ကိုမကြွင်း မကျန်အပ်တချောင်း ကိုဦး ဝဲထမ်း
 သကဲ့သို့ငါတို့ဖွဲ့ချည်နိုင်မည်လည်း မှတ်ရမည်။ မင်း တို့ကဲ့သို့ပင်လည်း ငါ့ကျေးဇူး တော်
 ကိုခံသည်အများ အမတ်ကျွန်တော်မျိုး လည်း အမှုတော်ကိုသူမဝင်စိတ်ရှိ၍ရှိသော်
 လည်း မင်း တို့တစုကိုသာအင်း စာရင်း နှင့်ရှေးဦး စွာချီရမည်ခန့်ထား တော်
 မူသည်။ နောက်ထပ်ဘိသည်မှာဆန်စေ့စပါး စေ့အများ ဘိတ်ကျသည်ကိုစာဝတီး
 အများ ကောက်၍စား စေမကျန်ကုန်သကဲ့သို့လည်း မှတ်၍ခန့်ထား တော်မူသည်။
 ပေါ့လျော့၍ငါအရေး တော်လစ်တင်း ရလျှင်ခန့်ထား တော်မူသည်အမှုထမ်း တစု
 ကို၇၂၀၀၀ တော်အပြစ်အလျောက်စီရင်ရမည်။

(II March I760)

(သက္ကရာဇ် ၁၁၂၁ ခုတပေါင်း လပြည့်ကျော် ၁၀ ရက်နေ့) ရွှေတောင်
 ကျော်ထင်ထွင် ပေး ။

(လောင်း မိန့်၊ မှတ်၆၆၊ ၁၂၀၀)

အမိန့်တော်ရှိသည်။ မင်းကြီး နော်ရထာ၊ မင်းခေါင် နော်ရထာ၊ နေမျိုး နော်ရထာ၊ ရွှေတောင်ကျော်ထင်ညွှင်တော်၊ ရွှေလုံစွဲထူး၊ တော်ဖြစ်၊ သွေးသောက်ကြီး အမည်ရ၊ မြင်းတော်သည်၊ ဆင်တော်သည်၊ သေနတ်လှလင်တော်၊ သူရဲလူခက်ကွန်တော်မျိုး အပေါင်း တို့အရေး တော်ရသည်တူ၍ အသွား အလာ အအိပ်အနေ ပေါ့ပေါ့လျော့လျော့ အကွဲကွဲအပြားပြား မသွား မလာ စေ နှင့် လက်နက်တော်တဖွဲ့ တော်များ ကိုလည်း မကျန်မကြွင်း စေ ရ၊ စေ့ငှစင်ကြယ် အောင်သိမ်း၊ တဲနန်း တော်မှ ဖြေမှို၊ သန့်ရှင်း ရာ ရေမြက်အနီး အစပ်ထွင်လှင်ပြင်ကုယ် ရာခင်း ကျင်း သာအောင် ဆောက်လုပ်ရမည်။ အကွဲကွဲအပြားပြား ၁၀၊ ၂၀၊ ၃၀၊ တောင်တောင် မြေဘက် မြေဘက် မရှိ စေ နှင့်၊ မသွား မလာ စေ နှင့်၊ စည်းဝေး ဝေး သတိဂတိနှင့် နေရမည်။ ခန့်စေ တော်မူ ရာ ခရီး ကလည်း မလွန် စေ နှင့်၊ အမိန့်တော်ကို တစုတဝတ်စည်း ခံစေပြီး မှသင့် ရာ ခန့်ထား တော်မူမည်။ ရာဇဝတ်ရေး ပေါက်ပင်ကျေး သို့၊ တိမ်မှေး ပင်ကု၊ ကြက်ဥတူလှင်တူ၍ ကမ္ဘာစကား ဆိုရိုး ရှိသည်၊ ဣန္ဒြေသမ္ပတ္တိနှင့် တည်တည်ကြားကြား ယတရာရ သော ဆင်ကဲ့သို့ ညီညွတ်ညွတ် တင်တင် တယ်တယ် စ မြယ်လျက်သာ နေရမည်။ အကြောင်း ကိုအမိန့်တော်ရှိသည်။

II March (I760)

(သက္ကရာဇ် ၁၁၂၁ ခု) တပေါင်း လပြည့် ကျော် ၁၀ ရက် နေ့ဗညား

ဒလအာကထာထင်တို့ထွင် ပေး ။

(လောင်း မိန့်၊ မှတ်ရ၊ စါ ၂၀၄)

အမိန့်တော်ရှိသည်။ မင်း ဂျာဇာ၊ ရွှေတောင်လက်ယာ ပေ၇၆၊ ရွှေတောင်ကျော်
 စွယ်ထင်၊ ရွှေတောင်လက်ဝဲ ကျော်တို့နှင့် နောက်ခန့်တော်မူသည့် နေ့မျိုး နော်ရ
 ထင်၊ ဟိမ်ကြား မင်း ငြိမ်း၊ သွေး သောက်ကြီး၊ အတွက်အကြပ်အမှုတော်ထမ်း တို့၊ မျိုး
 ရိက္ခာထောက်နှင့် ရေမြက်အဆစ်အပိုင်း ခရီး ကိုမပြတ်မလပ် နေ့ဆက်သံ တော်ဦး
 တင်လာ စေရမည်အမိန့်တော်ရှိသည်။ အတိုင်း မရောက်သင်္ချိုအကြောင်း အရာ
 ကိုလည်း မသိမကြား ဂျာဖြတ်ဖိတွင်ရှိသည်။ မရှိသည်ကိုလည်း အလျင်စေ၍ မရှိလျင်လည်း
 မီး ပွား မီး သေး မထိစေရတတ် တောင်တကိုမြို့ရွာနှင့် ဥပစာလွတ်ရာအခင်း
 အကျင်း တော်သင်္ချိုသည့်ဆီကချရပ် နေထိုင်စေ။ သည်မြို့ကရိက္ခာကိုပင် ရိက္ခာစာလက်
 နက်ပြုရမည်လမ်း တရွှေဘက်လုံး ပင်ကျေး ရွာတပြင်မီး ထင်း အသင့်အထိများ သည်
 မြို့ရွာကိုသိမ်း ပြီး ဖြစ်ရဲမက်တို့ကိုသွား လိုဝင်လိုသမျှမဝင်မထွက်စေနှင့်။ ရေဓိုး
 လွတ်ရာစပါး ကိုမည်သူတတ်မည်မျှ မည်သူတွင်မည်မျှအင်း စာရင်း နှင့် သေသေ
 ချာချာမှတ်သား ၍တလုံး တဝတည်း စုပုံစေ။ တဲတိုင်း တပ်တိုင်း ဝင်စုတ်စုအစု
 စုမထား စေနှင့်။ စား ရုံရိက္ခာဆောင်ဘို့သာ ထောင်း ထုရမည်။ အကွဲကွဲအ
 ပြား ပြား အစုစုထား ဖြစ်မရှိမသေ ပျောက်ပျက်လွင်ပါး ရာသည်။ ဝေး ရာ
 ခရီး လမ်း များ မှာကဲ့သို့ မတုတ်ယခုမှာစစ် ရေး ဆဲဆဲဖြစ်သည်။ ရိက္ခာကိုသာအား
 ထုတ်ရမည်အကြောင်း ကိုအမိန့်တော်ရှိသည်။

(သက္ကရာဇ်) ၁၁၂၁ ခုတပေါင်း လပြည့် ကျော် ၁၂ ရက် နေ့ရွှေတောင် ^{I3 March} ^{I760}

သီရိကျော်ထင်တွင် ပေး ။

(လောင်း မိန့်၊ မှတ် ၆၀၊ ၈၂၀၇)

အမိန့်တော်ရှိသည်။ မင်း ဝှုဂ္ဂဇာတိသေနတ်၃၀၀မြင်း ၁၅၀၉၁အမြန်အပြင်း
 သင်္ဃာတော်စံသည် ကျောက်ကပ်မိအောင်လိုက်ရမည်ခန့်ထား တော်မူသည်။ ဝိသုဒ္ဓိ
 မင်း ဤတို့မှာ နောက်ခြား နား ချစ်ခန့်ထား တော်မူသည်အတတ်အထောက်အ
 ဖြစ်သည်။ ဝိသုဒ္ဓိ မင်း ဤတို့ ဆိုသည့်မှာ ပညာ မိုက်အထူး မိုက်အထင်ကြီး သူကန်း
 သဘင် ဝှုချင်သကဲ့သို့အထူး အတော်အယူဝါဒကိုလိုက် နာ၍ဆင်တမ်း တောင်ရွာငယ်
 ကကိုဆင်အန်ထင်တစခန်း ၊ ဆင်အန်ကသည်ဖြတ်ဘိအကြား ကိုလည်း ၅ညည့်၆ညည့်
 အိပ်၍သွား ဟန်ရှိသည်။ ကြောင့်ကြ၍အိပ်လျှင် ကြောင့်ကြမက်သည်ဆိုရိုး ရှိသည်။
 ထူး ထူး ဆဆပြုတန်သည်အမှုအသက်ကို စွန့်သည်ပီပီအရေး ကိုထောက်၍သင်း တို့
 ပျက်ပြေး လေပြီး သည်ကိုဘဝါး ခြေထပ်မရပ်မတည်ဝံ့အောင်လိုက်ရမည်အရေး ကို
 ဆင်လုံး မြင်း လုံး သောင်း တပ်သိမ်း တပ်ကဲ့သို့တနေ့သွား ရန်ကို၃တိုင်၄တိုင်ကင်း
 ငထောက်၍ကင်း ရောက်ပေါက်ရတန်း ချင်း ငထောက်၍ ဒီသွား သည်အရေး ကို
 ထောက်၍ ငါကြောင့်ကြ တော်မူသည်။ ရပ်တင်း ဤလေဦး ၊ ငါရွှေစက် တော်ချတော်
 မူမှသွန်သင်ပြသ၍ ဒီစေရမည်။ လက်မင်း ငယ်ကျော်စွာကိုလည်း ဖြတ်ဖီး ထွင်
 လူရှိသည် မရှိသည်ကို ခုတိုင်အတတ်မသိရ၍ စေတော်မူသေး သည်။ ရွှေတောင်သီ
 ရီကျော်ထင်နှင်ပါသည်။ မြင်း တစုနှင်လူပျိုတော်တစုကိုလည်း လက်ယာမင်း ငယ်
 ကျော်စွာနှင်လက်ဝဲလက်သွား ရမည်။ ရွှေတောင်ကျော်စွာထင်၊ ရွှေတောင်
 လက်ယာပေါ်၊ ရွှေတောင်လက်ဝဲ ကျော်တို့နှင်မင်း ဝှုဂ္ဂဇာတိတို့မူကား ငါရွှေစက်
 တော်စုံကိုဦး တိုက်ရဦး မည်။

(သက္ကရာဇ် ၁၁၂၁ ခု) တံခူး လဆန်း ၅ ရက် နေ့လက်ယာမင်း ငယ်

ကျော်စွာထင် ပေး ။

(လောင်း ဒီနံ၊ မှတ်၆၉၊ ၈၊ ၂၀၉)

ဘုန်း တော်အလှူနံ့ကြီး မြတ်တော်မူဝှ သော အရိန္ဒမာလာကံနက်စကြာရတနာဆင်
 ဖြူသင်္ဃာသနာဒါယကာတော်ဖြတ်တော်မူသောတိုင်း ကြီး ပြည်ကြီး ထီး ဆောင်း
 မင်း အပေါင်း တို့ကိုအစိုး ရတော်မူသော ဇန္ဒြီဒါပိက္ခန်း ခွဲမကျိုး မနွံသောပြည်
 ထောင်ထီး ဆောင်း မင်း အပေါင်း တို့ကိုဘုန်း အာနုဘော်တော်ဖြင့်ညှည်း ပင်း
 နှိပ်စက်တုန်ယှပ်ချောက်ချား စေလျက်အာဒိစ္စဝံသနေမင်း ၏အဆက်အနွယ်ဖြစ်
 တော်မူသော ခင်သိမ်း သောမြစ်အပေါင်း တို့သည်မဟာသမုဒ္ဒရာကိုခယမ်း ခြင်း
 ခင်သိမ်း သောတောင်အပေါင်း တို့သည်မဟာမေဂ္ဂမြင်ဖိုရ်တောင်မင်း ရှိရာ
 ခညွတ်သည် နှင့်အတူသုနာပရန်တမ္ဘဒီပကမ္ဘောစရာမညမဏိပူရသရေခေတ္တရာ
 စသောတိုင်း ကြီး အပေါင်း တို့ဖြင့်ခြံရံအပ်သောမဟာနဂါရ၊ ရတနာသိင်္ဃာတုန်း
 ဘောင်ရွှေပြည်ကြီး ကိုအစိုး ရတော်မူသော အလောင်း မင်း တရား ကြီး ဘုရား
 အမိန့်တော်ရှိသည်။ ဒွါရာဝတီမင်း မှစ၍ မင်း ညီမင်း သား အမျိုး အမတ်သဌေး
 သူကြွယ်ဆင်း ရဲသား သတ္တဝါကျွန်တော်မျိုး အပေါင်း တို့၊ ဘဝအဆက်ဆက်ကဖြည့်အပ်
 နှင့်သက္ကရာဇ်အဆောက်အဦး နှင့်ဘုရား ဆုကိုပန်ယူတော်မူသော အလောင်း
 မင်း တရား ကြီး ဖြစ်မည်သို့ကိတ်နိမိတ်ဗျာဒိတ်တော်စကား ဖောင်း ရှိသည်
 နှင့်အညီမကျိုး မနွံသောပြည်ထောင်ရာစင်း ထီး ဆောင်း မင်း တို့ကိုနှိပ်နင်း
 ၍သဘာဝတော်အစီး အပွား ပြည်သူလူရဟန်း တို့အစီး အပွား ကို၅၂၀ပါး သော
 မေတ္တာနှင့်သိမ်း ယူကယ်မပြုစုတော်မူသည်ဘုန်း ကြမ္မာလက္ခဏာရှင်မှန်ကြောင်း
 ကိုလည်း သာဓိကသက်သေအခြား ပြုဆောင်ရမည်မဟုတ်ပြီစစ်မက်ပြိုင်သမျှမင်း
 ဗိုလ်ပါအပေါင်း ကို၏ဥကင်ထိတ်ထက်ခွဲရပ်လျက်ဥက္ခောင်း သွေး သား ကိုစား အံ့
 သကဲ့သို့ပြည်ထောင်ရာစင်း မင်း ပြုသူတို့၏အရှင်ကောင်း ကင်ပြင်ဝယ်မဖုံး မ
 ကွယ်နိုင်သော နေလနက္ခတ်တာရာကဲ့သို့ထင်ရှား ရှိပြီ။ ဇန္ဒြီဒါပိက္ခန်း ခွဲထီး နန်း
 စိုး ပိုင်အုပ်ချုပ် နှင့်ကြံ့ရသည်မှာ မေတ္တာအစည်အတိုင်း ဖြစ်ကြံ့ရသည်ဘုန်း ရှိရော
 ယှင်ဘုန်း မဲ့ပျောက်သည်ကန္တာစကား နှိုရိုး ရှိသည်ဘုန်း လက်ရုံး အာနုဘော်နှင့်
 အလောင်း အရာဖြစ်ကြသည်ကလည်း ယခုဝါကဲ့သို့ပင်သိမ်း ရုံး ယှင်တရားစင်း
 သောထီး ဆောင်း မင်း တို့သည်ကျိုး နွံ၍စည်း စိမ်မပျက်အသက်မသေနေရာမ
 နိဇ္ဈိကဝယစိတ္တသုခ၂ပါး ကိုရကြကုန်သည်ဝါသတင်း ကျေး ဇူး တော်ကိုကြား သိသည်

အတိုင်း ပညာဖြင့်နှလုံး သွင်း မိ၍ကျိုး နွံ့လှင်လည်း ချမ်း သာသာရသာမည်ကုန်း ဤ
 မြွေပျက်ပျက်အဖက်မဟုတ်သည်ကိုဂဠန်ပျံလွှား နဂါး ကိုတီ နေကိုပိုး စုန်း ဓဋ္ဌရ
 ဋ္ဌဟင်္သာမင်း ကိုနွား ချေးတို့ခိုင်း နိုင်သည်နှင့်အတူရဲရဲညီ သောသံ ထွေခဲကိုသား
 တစ်ထင်၍ကပ် ယောင် သေဖြတ်ခြင်ယင်ရဲကဲ့သို့ဝါမ ရေခဲ ခင်အခိုက်အတန့်မျှ နေ
 နှင့်ရသည်ကိုနွား ချေး ပေ၍ ခွဲတက် သော ဖါး ကဲ့သို့ကျင့်လှင်အထက်မဲ့ပျက်စီး ဆုံး
 ရှုံး ခြင်း သို့ရောက်မည်။ အသေဝန်စာစာလန်ပဏ္ဍိတ နေသေဝန်စာစာ သော
 မင်္ဂလာဂါထာ တော်ကိုနှလုံး သွင်း ၍ပညာမဲ့ကိုဖဲကြည့်လျက်ပညာရှိတို့နှင့်တိုင်ပင်
 မည်ပြည်သူသတ္တဝါအပေါင်း တို့နှင့်တကွကဝသသုခစိတ္တသုခနှင့်ချမ်းသာ ရောက်မည်။
 အကြောင်း ကို၅၂၀ပါး သော မေတ္တာနှင့်အမိန့်တော်ရှိသည်။

25 March

I760

သက္ကရာဇ် ၁၁၂၁ ခုတန်ခူး လဆန်း ကိုး ရက် နေ့ဖြတ်ဖိပဉ္စင်း ငမ္မန်
 နှင့်သာမဏေစံသု ငဆူရည်ငတောင်စုကြီး ငစုံထောင်တို့လူရဟန်း ပေါင်း
 ၈၀၀၀ ပေး သည့်ရာဇသံအမိန့်တော်စက်ကုမင် ရေး ဂွမ်း စာသံမြန်မာစာ
 ကိုအိတ်ဖြူနှစ်ထပ် နှင့်သွတ်ကြက်ကိုဂုံး စရတ်အိတ်နိသွတ်။

(လောင်း မိန့်၊ မှတ်ရဝ၊ ၈၂၁၂ - ၁၃)

အမိန့်တော်ရှိသည်။ အရပ်ရပ်ဂှမ်း တလိုင်း ကွေယိုး ဒယား ကျန်တော်မျိုး တို့
ဖြတ်ဖီး မြို့ထွင်ကို တော်နှင့် လှောင်ထား သည်စပါး တော်ကိုယိုး ဒယား မြို့ကိုအလို
တော်ပြည်မှဂှမ်း တလိုင်း ကွေယိုး ဒယား ကျန်တော်မျိုး တို့ကိုဖမ်း မှု၍စား
သောက်ရမည်စား တော်မူသည်ငါရိက္ခာ တော်ကိုငါ၏စီး ပွား တော်ကိုမသောက်
စား ယူ၍ ပျောက်ပျက်ရသည်။ ငါ၏အမိန့်တော်ကိုမတည်ငါ၏ ရွှေနား တော် နေောင်
ကြား တော်မူရလျှင်ဖြတ်ဖီးမြို့မှစ၍အနီး အစပ် ကျေး ဂွာပတ်လည် သောက်ကျား မိန်း
မကြီး ငယ်ဖျက်စီး ခြင်း သို့ရောက်မည်။ ယိုး ဒယား ဒွါရဝတီမြို့ကိုအလို တော်ပြည်
မှသုံး ဆောင်စား သောက်ရမည်ငါအမိန့်တော်အတိုင်း နောက်စွန်း ဂွား လျှင်
အရပ်ခေါင်း အကြီး တို့ညီညွတ်၍ ရှိခိုး သံတော်ဦး တင်ပြီး မှငါအမိန့်တော်ကိုခံပြီး
၍သုံး ဆောင်စား သောက်ရမည်။

(25 March I760)

(သက္ကရာဇ် ၁၁၂၁ ခုတန်ခူး လဆန်း ၉ ရက်နေ့)

(လောင်း မိန့်၊ မှတ်ရသာ၊ စာ ၂၁၅)

သူနာပရန္တ တမ္ပဒီပတိုင်း၊ ကြီး နှစ်တိုင်း တို့၏အချက်မင်း ဝံ တေဘင်ဦး၊ ခွဲမြစ်ကြီး
 ငါး စင်း၊ ဂုဏ်ဆုံလျက် တေဘင်ဦးငါး လုံး တို့ဖြင့်ပိတ်ဖုံး ခြံရံအပ် သေဘာရတနာပူရ
 အင်း ဝ ရွှေပြည်တော်ကြီး ကိုအစိုး ရ တော်မူ သေဘာရနန်း တော်အလွန်ကြီး မြတ်တော်
 မူလ သေဘာရင်မင်း ခေါင်ကြီး အမိန့်ရှိ တော် မူလိုက်သည် မှဆိုး ဖိုဗိုလ်မှူး တပ်မှူး တို့၊
 အဆက်ဆက် သေဘာတံတိုင်းပြုဘူး သေဘာရသိုလင် တော်သည်ပုံပွား ဟေဘက်ထွန်း သည်
 ဖြစ်၍ နတ်စည်း စိန်နှင်းဟု သေဘာမင်း အဖြစ်သို့ ရောက် တော် မူသည်ကိုဘုရား ပွင့်
 ကော် မူသည်ကလမာရ နတ်အန္တရယ်ပြုယကဲ့သို့ ဗဟုသုတအကြား အမြင် မရှိသုတပညာ
 အရဘာတိုင်း မျက်စိမဲ့ သေဘာရကဲ့သို့ဖြစ်လတ် သေဘာအန္တရယ်တို့ကို မ မှော် မ ထောက် ငါ့မြို့ရင်း
 ထွင်တပ်ဝန်း ဝက်ချံစိုက်ထား တည်လုပ်၍ မင်း တို့တစု နေသည်အရသည့်အကျိုး အပြစ်
 နှစ်ပါး ကိုသိမြင်၍ နေသည်မဟုတ်၊ ရောက်လတ္တံ့ သေဘာအန္တရယ်ကို မ မှော် မ ထောက်
 မသိမမြင် နေသည်လည်း တကြောင်း ၊ ခပ်သိမ်း သေဘာလူအပေါင်း တို့ဥပါဒိအန္တရယ်
 ရောက်မည်ကလအကျိုး အပြစ် နှစ်ပါး ကိုပြုသ ပြောဆို၍ ချမ်း သာ စေခြင်း ငါလည်း
 ယေဘာကျား ကောင်း တို့၏တံထွာ ဓမ္မတဘဖြစ်၍ မင်း တို့၏အန္တရယ်ကြီး စွာဖြစ်လိမ့်
 အကြောင်း ကိုသိမြင် တော် မူသည်နှင့်အညီ မင်း တို့တစုသတိရ စေလို၍ အမိန့်ရှိလိုက်သည်၊
 အမိန့်တော်ကို မနာမယူအမြင် နည်း စွာပညာမထွန်း လူတိုက်ကွန်ကို နိဗ္ဗာန်တရား
 ဟောပါလျက်လည်း နာမနာ၏၊ ဘုတ်နှင်းတို့၊ ငအိမ်ထက်ကို မင်း တို့တစုယခုဝန်း ရံ
 စေဘင့် နေသည်သာမကသံတိုင်သံပျား ပင်ချီကပ်၍ ဖုံး အုပ် သော်လည်း အ(ဘ)ယ
 ပူရဘေး မဲ့ရဘာအရပ်ဖြစ်၍ များ စွာ သေဘာအရပ် စစ်သည်နှင့်တကွအသူရဘာ နတ်တို့
 ကြီး စား အား ထုတ်လုပ်ကြ သော်လည်း ပျက်စီး ချင်း သို့မ ရောက် လေယကဲ့သို့ရှိအပ်
 သေဘာအကြောင်း ထူး ကိုပညာ မျက်စိသိမြင် နိုင် သေဘာ သေသူမြတ်တို့ထား သည်သိုက်
 ဟောင်း ကျမ်း ဝန်ကို မင်း တို့တစု မသိမမြင်သည်ဖြစ်၍ သေအံ့ သေဘာအသက်အန္တရယ်
 ကို မ ထောက်မ ကြောက်ဝန်း ရံ စေဘင့် နေသည်သာဖြစ်သည်၊ ရ သေသူ တော်မြတ်တို့
 ထား သည်သိုက် ဟောင်း ထွင် (ဆင်ကား စွယ်ပြု၊ တစီး ထဲနှင့်၊ အရဲတိုး လာ၊ မင်း
 အင်္ဂါသည်မှ ချစ်သို့၊ ဆင် ပြော ငင်ကြီး သည်၊ အမြီး ဘယ်ညာ၊ ဂျပ်လိမ့်မည်၊ ဆင် ပြော ငင်
 လည်း ဂျပ်၊ ချင်္သေ့ဆုတ်၊ တဂုတ်တိုင် အောင် နိုင်လတ္တံ့၊ ရခိုင်တိုင် အောင် ပိုင်လတ္တံ့၊
 မြောက်ဘက်ဗိုလ် များ ၊ မတရား ၊ ဗိုလ် များ ခိုသို့၊ ပျိုလတ္တံ့၊ မယား ဆွမ်း ၊

12 September 1760

မျက်ရည်ဖြိုး ၊ ညှိုး ရှိကျကျ၊ ငိုလတ္တံ့) ၊ ဟူ၍သိုက် ဟောင်း ၊ ရှိသည်ကိုအလှံ့ ပြောင် ပြောင်
တောက် လောင် သေသံ ထွေခဲ ရဲရဲကိုတပ် မက် မေ့ခြင်း နှင့်နား ဝင်မည် စေတင်
နေသည်မှက်ယင်သတ္တုဖွဲ့စံ၍ကြီး စွာ သေသံ ပျက်စီး ခြင်း သို့ ရေခက်လတ္တံ့ သေသံ
ကြောင်း ကို ငါသနား တော် မူသည် ၊ ဂရုစာ တော်စိတ် နှင့်အညီသတိရ စေလို၍အ
မိန့်တော် ရှိလိုက်သည်။

12 September 1760

၁၁၂၂ ခုသတင်း ၊ ကျွတ်လဆန်း ၃ ရက် ၆ နေ့ထွင်အင်း ဝမြို့ထွင်း မှမင်း
ခေါင် နေရထာကအင်း ဝကို ဝံလိသည့်ဘုရား ဝုတပ် တော်သို့ ပေး သည့်စာ။
(သိန်း သန်း ထွန်း ခင်ညွန့်စိစု)

သဘာဝကပ်မဏ္ဍကပ်ဝရကပ် သဘာဝမဏ္ဍ ကျပ်တည်း ဟု သောဘကမ္ဘာအပေါင်း တို့သည်
 ချံ့ရံအပ် သောဘဒ္ဒကပ်ကမ္ဘာသည်တင့်တယ်သကဲ့သို့ကိုး သောဘင်း သောဘဟင်္သာအပေါင်း
 တို့သည်ချံ့ရံအပ် သော ဂတရဋ္ဌ ဟင်္သာမင်း သည်တင့်တယ်သကဲ့သို့ယုဂန္ဓရစ သော
 တောင်ခုနစ်လုံး တို့ဖြင့်ခြံရံအပ် သောမြင်း မိုရ်တောင်မင်း သည်တင့်တယ်သကဲ့သို့
 နက္ခတ်တဘဝရဟယ်အပေါင်း တို့ဖြင့်ချံ့ရံအပ် သောလမင်း သည်တင့်တယ်သကဲ့သို့ခပ်သိမ်း
 သောတိုင်း ကြီး ပြည်ကြီး ထီး ဆောဘင်း မင်း အပေါင်း၊ တို့၏ပြတ်ဝင်ကြီး နွံကုန်တော်
 ခံ၍ခြံရံစံပယ်လျက်ရန်သုအပေါင်း တို့ဦး ညွတ်ရဘမဟာနဂရအယုဇ္ဇပူရအမည်ရှိ သော
 ကုန်း ဘောင်ရွှေပြည်ကြီး ကိုအစိုး ရတော်မူသောရွှေထွင်း ငွေထွင်း ပရင်း ထွင်း
 ပတ္တမြား ထွင်း တည်း ဟု သောခပ်သိမ်း သောရတနာထွင်း အပေါင်း တို့ကိုအစိုး ရ
 တော်မူသောဘုန်း တော်အလွန်ကြီး မြတ်တော်မူလှသောအရှင်ဘဝရှင်မင်း တရား
 ကြီး ဘုရား ကျေးဇူး သစ္စာတော်မြတ်နှစ်ပါး ကိုရတနာသိင်္ဂီခွက်မြတ်၌ ကေသရာ
 ဇာခြင်္သေ့မင်း နို့ရည်သည်အမြဲတည်သကဲ့သို့ ကျေးဇူး သစ္စာတော်မြတ်နှစ်ပါး ကိုစေတင်
 သိမ်း ရှိသောစွာအမြဲတည်လျက်ဘုရား ရွှေစက်တော်စုံမြတ်ကိုဦး ထိပ်ထက်ဆင်ရွက်၍
 ကျေးဇူး သစ္စာတော်မြတ်နှစ်ပါး ကိုမစေတင်၊ ပြည်ဆူး မြည်ညွှောင့်ပြည်လှေး ပြည်
 မှား အစရှိသောရန်သူတော်၌ဂတိဇေး ပါး သို့မလိုက်ယမမင်း ၏သဘောကဲ့သို့ဦး
 လည်အညွန့်ကိုနှိပ်နင်း ချိုး ဖဲ့ဖျက်ဆီး ဖြတ်တောက်တတ်သောအလေ့၌ဝိဇ္ဇာဓိုရ်ပုဏ္ဏက
 နတ်ယောကျ်ား ကဲ့သို့တသိန်း သောဗိုလ်ခြေတသောင်း သောတပ်မှူး တရားသော
 ဗိုလ်မှူး တို့ကိုစိုး အုပ်စီရင်သောအရှင်မဟာသေနာပတိဗိုလ်မင်း ဘုရား ကြား
 ရောက်သည်မင်း ခေါင်နေဘိရထာမဟာသမုဒ္ဒရသို့မရောက်ဘူး သောငခုံး
 မင်း ငယ်သည်မိမိနေသောကွဲခြေရသ၌ ရေကိုများ နိုး ထင်မှတ်သကဲ့သို့အသက်ကို
 အပြန်ပြန်ဆက်၍ဆပ်သော်လည်း မပိုင်နိုင်ရသောဘုရား ကျေးဇူး သစ္စာတော်
 မြတ်နှစ်ပါး ကိုအစေတင်သိကြား မင်း ဝယ်မပြတ်စွဲစမှတ်ဖြစ်၍မတရား သောသူ
 တို့၏ဥခေါင်း ကိုခွဲလေ့ရှိသောဝရဇီနီကိုထိပ်၌ရွက်နေရသကဲ့သို့ ကျေးဇူး သစ္စာတော်
 မြတ်နှစ်ပါး ကိုမစေတင်မြေခွေး သိန္ဓော မာလောပေသီး ဖွတ်မီး သံခြေး ကဲ့
 သို့ကျင့်ကြံမည်နိုင်ငံတော်ဖြစ်သောအင်း ဝမြဲကြီး ကိုခိုဝင်၍ သောင်း ကျန်း ရိုင်း ပြ
 ထောင့်ထား သည်မှာမဟာသမတမင်း လက်ထက်မှစ၍ယခုမင်း ခေါင်နေဘိရထီ

တိုင် အောင် သောင်း ကျန်း ရိုင်း ပြ ထောင်ထား သမ္မလူလမ်း လူသွမ်း အပေါင်း တို့
 သည်ချမ်း သာမရဒုက္ခသဘာဝဖြစ်ကြောင်း ကိုအစောင့်စောင့် သော ရာဇဝင်တို့၌
 ထင်ရှား စွာဆိုသည့်အချက်ကိုစိုး စဉ်း စေ့မြင် သော်လည်း သက္ကဏိယိုပျက်စီး ချင်း
 သို့ ရောက်လိုလျှင်တခုခု သော အမှုအရာ ဖောက်ပြန်ခြင်း သဘောဓမ္မတဘာဝဖြစ်သည့်
 အတိုင်း ကုသိုလ်ကံကုန်၍ အကုသိုလ်ကံထွန်း ပလ္လသည့်သဘာဝဖြစ်သည်။ အသင့်တရား ကိုနှ
 လုံး သွင်း ဟူ၍ မိသည့်မှန်လျှင် ရှေ့မူကိုပြစ်၍ နောက်မူကိုကျင့်ပါမည်ဘုရား ဟု ရှေ့
 စက် တော်မြတ် အောက်သို့ ဝင်လိုလျှင်ဘုရား ပ စေတနာဗုဒ္ဓဘာဝါယာသု တော် ကောင်း
 တို့ထံ ပန် တော် မူခဲ သောဘုန်း တော်အလှူန်ကြီး မြတ် တော် မူလှ သော အသျှင်ဘဝရှင်
 မင်း တရား ကြီး ဘုရား သည်အဆက်ဆက် သောဘဝတို့၌ သမ္ဘာ ရင့်ပြီး ဖြစ်၍ ခပ်
 သိမ်း သော သူရင် တော်၌ ဖြစ် သော သား တော် ကဲ့သို့ သနား တော် မူသည့် နှင့် အညီ
 ချမ်း သာ ရောက်မြဲ အမှန် ဖြစ်သည်ကို အသင့်နှလုံး မသွင်း ဝဲ (ဘူး)လေး ရာထွင် ဖ
 ရုံထပ်ဆင့်ဆိုခဲ သော စကား ဟောင်း ကဲ့သို့ အသျှင်ဘဝရှင် မင်း တရား ကြီး ဘုရား
 ကျေး ဇူး သစ္စာ တော်မြတ် နှစ်ပါး ကိုသာ စေါင်းသည် မဟုတ်။ ဘုရား အစရှိ သော ရ
 သေ့မြတ်တို့ထား သည့်သို့ ဟောင်း မဟုတ် မမှန်သည်ကို သို့ ဟောင်း အမှန်ပြုလုပ်တင်
 စား ၍ အင်း ဝမြဲ တော်ထွင်း သို့ ခိုဝင် နေ နှင့် သည် ကျန် တော် မျိုး ဆင်း ရဲသား တို့
 ဟုတ်နိုး ထင်မှတ်၍ အယူမှား လေလျှင်ကြီး စွာ သော ပျက်စီး ခြင်း သို့ ရောက်ရာ
 ရောက် ကြောင်း ဖြစ် လေ အောင်တ ယောက် ချမ်း သာ ကိုယ်တို့ ရှာ၍ သက္ကဝါ ပေါင်း
 ဆင်း ရဲ ကြောင်း ဆိုသည့် စကား ဟောင်း ကဲ့သို့ သို့ ဟောင်း မဟုတ် မမှန် ကို သို့
 ဟောင်း ဖြစ်သည် ဟု ပြုလုပ် ပြောပြ သော အရာ သည် ကမ္ဘာ အဆက်ဆက် ပင် ကျေ သော်
 လည်း အကုသိုလ်ဆင်း ရဲ မကျေ ရာ သည် ဖြစ်သည်။ အတိတ် ပစ္စုပ္ပန် အနာဂတ် ကာလသုံး
 ပါး တို့ကို မြင်သိ နိုင် သော ဂဝံ ပ တေ့ရ သေ့သု မြတ်တို့ထား သော သာမ ယဇု၊ ဣယုဟု
 သော ဗေဒင်သုံး ပုံ၌ နေ့ခင်း အနာဂတ် ဖြစ်လတ္တံ့ သော အကြောင်း ကို သိ ရစ် စိမ်း သော
 ငှါပထဝီ အာ ပေါ တေ ဇောဝါ သော ဟု သော မဟာဘုတ် လေး ပါး ကို ရှစ်ဆယ် သော နည်း
 ဖြင့် အသီး (အသီး) ကျမ်း ဖွဲ့ပြုထား တော် မူ ခဲ့ သည် သို့ ဟောင်း ထွင် အမှန် ဆို ခဲ့ သည်
 ကား (ဆင်ကား စွယ်ပြု၊ တစီး ထဲ နှင့်၊ အရဲတိုး လာ၊ ကျန် အင်္ဂါ သည်၊ လင်္ကာ တောင်
 ကဝင်လတ္တံ့၊ ပျိုး နှစ်ပါး သား၊ စကား အမှန်၊ အင်္ဂါ ကျန် သည်၊ တံခွန် ခဏ၊ စိုက်

လက္ခံ၊ တံခွန်စိုက်ခါ၊ ကျွန်အင်္ဂါသည်၊ မကြာခဏ၊ ပြေး လက္ခံ၊ အမြောက်သေနတ်၊
 အထက်ထပ်သည်၊ ပြစ်ခပ် နေ့ည၊ ထူလက္ခံ၊ အလွယ်ပုန်း အောင်း၊ လူအပေါင်း၊
 ထွင်း အောင်း ကြွက်သို့၊ ပြုလက္ခံ၊ ထွင်း သို့ရောက်ချင်၊ ပြေး အောင်ဝင်သည်၊
 ပန်း ပင်တိုက်၍၊ ဂျလက္ခံ၊ ပြစ်ခပ်ထိ၍၊ လူတို့မျှသည်၊ မြေကုအရိုး၊ ဖြူလက္ခံ၊ မှက်
 ယင်သောင်း သောင်း၊ နံ့မကောင်း၊ နှာခေါင်း မဆန့်၊ ဤလက္ခံ၊ မသေခင်
 က၊ ကျောက်ခဲကျသည်၊ ထိစပေါက်၍၊ စုလက္ခံ၊ ငပီမမြင်၊ ဆား မမြင်သည်၊ တောင်
 ထင်အကယ်၊ ချလက္ခံ၊ ဥစ္စာမနေ၊ ဂြိသမျှကို၊ လက်ရစစ်၍၊ ယူလက္ခံ၊ လက်ရစစ်ခါ၊ လွန်
 ကြင်နာသည်၊ အိမ်မှာခွေးသို့၊ အူလက္ခံ၊ အင်္ဂါဝင်က၊ မြီအင်း ဝ။ ထင်း စမီး နှယ်၊
 ပူလက္ခံ) ဟူ၍သိုက် ဟောင်း ဂြိသည်ကိုအမှီကောင်း ၍အပေါင်း သင့်သည်ခိုက်ခေတ္တ
 စည်း စိမ်ဂြိသည်ကိုကိုယ်စိုး ကိုယ်ပိုင်ဖြစ်သည်အခြေအရံစည်း စိမ်အင်ခင်ခဲသို့ထင်၊
 မှတ်၍ ကျေး ဇူး သစ္စာ တော်မြတ်နှစ်ပါး ကိုမစောင့်သောင်း ကျန်း ရိုင်း ပြုထောင်
 ဖွား သော်လည်း နှိုင်း နှိုင်း ရာမဂြိသောဘုရား ရွှေဘုန်း တော်မြတ်ကြောင့်
 သံခဲနှင်စိန်ညို မြင်း မိုရ်နှင်မြေ နေနှင်မီး ပွင့် လနှင်ပိုး စုန်း ပမာနှိုင်း
 ဆိုသကဲ့သို့တကြောင်း ခြင်္သေ့မင်း ကိုယုန်၊ ဂဠုန်မင်း ကိုပျံလွှား၊ နဂါး မင်း ကိုတီ
 ဘက်ပြိုင် နိုင်အံ့သကဲ့သို့၊ မောဂဟအဝိဇ္ဇာစိတ်ဖုံး လွမ်း ထင်မှတ်လေငြား သော်လည်း
 တောင်ကိုတလိမ့်မြှူနှင်လိမ့်၍အိန်သည်ထင် ရေခင် စိန်ရွှေတောင်ကို ပျံအောင်
 ဖသောင်း တရင်း ပြောင်း နှင်တူး ရှောင်း သော် ထေ မြေကုန် အောင် မျှဝမ်း
 နှင်တို့လည်း စုန်း ညိုမထင်ဆိုသည့်စကား ဟောင်း ကဲ့သို့ထောင်လွှား ပြုနှင်သမျှ
 (ဘေးဒုက္ခသိကျ ရောက်မည်၊ ဘဝရှင်မင်း တရား ကြီး ၏) သတ္တိဂုဏ်သည် နေလာ
 လျှင်နှင်း ကြောက်သည်၊ ရေလာလျှင်ဆား ပျောက်သည်ဆိုသည်စကား ဟောင်း ကဲ့
 သို့အတိုင်း မရှည်မကြာရချေ၊ ပျက်ပြိုး ဆုံး ရှုံး ခြင်း သို့ရောက်မည်အကြောင်း ကို
 ကြား ရောက်လိုက်သည်မင်း ခေါင် နော်ရထာ။

14 September 1760

သက္ကရာဇ် ၁၁၂၂ ခုသတင်း ကွတ်လဆန်း ၅ ရက်၊ နေ့၊ ဘုရား ဝတ်
 တော်ကမင်း ခေါင် နော်ရထာထံသို့ပြန် ပေး သည်။
 (သိန်း သန်း ထန်း ခင်ညွန့်စိစု)

အမိန့်တော်ရ ရှေ့နေခန့်တော် မူသသူကိုး ယောက်မှ ခန့်တော် မူသည့်အတိုင်း
 လွှတ်တော်ရုံး တော် (မှာ) အစီရင်ခံခွင့်လဲဆိုရန်ရှိသောကြောင့် အမှုသည်တို့က
 ခေ T လွှတ်တော်အမှုသည်တဖက် မျက်နှာကြီး သဘူဖြစ်သည်။ အမှုသည်တဖက် မျက်နှာ ငယ်သ
 သူဖြစ်သည်။ တံစိုး ပဏာကောရအများ ပေး နိုင်သသူဖြစ်သည်စိတ်က မစွဲမယူမရည်
 မထောက်ဂတိလေး ပါး တံစိုး သုံး ပါး ကင်း လွတ်အောင်တုတ်မှန်သည့်အတိုင်း လဲဆို
 ရမည်ဖြစ်သည်ကို မျက်နှာကြီး ငယ်ရွယ်ထောက်ကြောင်း ကို ရှေ့နား တော်မြတ်ကြား
 တော်မူသည်။ နေ့စဉ်သည့်ကဲ့သို့ကြား တော်မမူရစေနှင့်။ မျက်နှာကြီး ငယ်မရွယ်
 မထောက်ဂတိလေး ပါး တံစိုး သုံး ပါး ကင်း လွတ်အောင်တရား ဓမ္မသတ်ထုံး စံနှင့်
 အညီတုတ် (မှန်) တော်တည့်ဖြောင့်မတ်စွာလဲဆိုပါမည်။ မလဲမဆိုလစ်တင်း ယွင်း ယို
 လွှင်ကျမ်း တော်ထွင်ပါသည့်အတိုင်း စူး ရောက်ပါစေသော အဓိဋ္ဌာန်ပနက်စေ၍
 အမိန့်တော်ရ ရှေ့နေကိုး ယောက်ကိုကျမ်း စွဲကိုင်စေ။ အမိန့်တော်ရ ရှေ့နေတို့ကို
 ကျမ်း တိုက်ရော ရှေ့ရုံး သို့ဝန်ထောက်ဝါ စါရေး ကြီး ဝတို့ထွက်၍ကြည့်ရှုစေ။

1769

29 April
 သက္ကရာဇ် ၁၁၃၁ ခုကဆုန်လပြည့်ကျော် ၁၀ ရက် နေ့နား ခေတော်
 စ မြေဝင်များ ပြန်
 (တင်၊ အုပ်ချုပ်ပုံ၊ ၅၊ နောက်ဆက်တွဲ)

ဘုန်း တော်အလှူနိဗ္ဗိတိ မြတ်တော်မူလှသောဘုရား မယ်တေဒီအမိန့်တော်ရှိသည်။
 ခင်ဦး ဗိုလ်လက်ယာဗလကျော်ထင်၊ ငါ့ထွန်တော်မျိုး ဗလကျော်၊ ဒိပ္ပစက်ရေခင်၊
 ခုဒိန်၊ ငမုတ်၊ ငြောတို့ကိုအမိန့်တော်မြတ်နှင့် ငါ့သား သတိုး သီဟကျော်ကိုငါ့ကျေး
 ဇူး ဂွင်လက်ထက်တော်က အပ်ပေး သနား တော်မူသည့်ထွန်တော်မျိုး သီဟတော
 မြေနေငပန်း နှင့်လူပေါင်း ၁၀ ကျော်၊ ရေမျက်မြင်း မြေနေငမြတ်ရင်နှင့်လူ
 ပေါင်း ၁၀ ကျော်၊ မကျဉ်း တုံမြင်း မြေနေငညိုနှင့်လူပေါင်း ၁၀ ကျော်၊ သပြေအိုက်
 ၄ မြေနေငကောင်း ဣး ၊ ငြောတို့နှင့်လူပေါင်း ၁၀ ကျော်၊ ထွန်ငော်မျိုး မှတ်
 စ၁၀ ငြစ်၍ ငါ့သားသတိုး သီဟကျော် မရှိလျှင် ငါကသိမ်း တော်မူ၍ သပြေအိုက် ၄ မြေ
 ထွင်သီး သန့်ကွဲပြား နေထိုင်စေသည်ကိုအမိန့်တော်မတည်ရ၊ ခင်ဦး ဗိုလ်လက်ယာ
 ဗလကျော်ထင်ကလူတို့ထံလျှင် ငွေ ၂ စိပေး ရမည်ချခေ၇ ချွတ်တောင်း ဣောင်း
 နှင့်ငါ့ထွန်ဗလကျော်တို့က ငါ့ကို နှုံးသံဆောင်ပြီးတင်ပြန်သည်အတိုင်း ချခေ၇ ချွတ်တောင်း
 သည်မှန်လျှင်လက်ယာဗလကျော်ထင်ကမတောင်းမခံ နှင့်မှတ်စ၁၀ င်လူပေါင်း ၅၀
 ကျော်သည် ယခုမှထမ်း သည်ငါ့ထွန်မတုတ်၊ ငါ့ကျေးဇူး ဂွင်လက်ထက်က ငါ့သား သတိုး သီဟ
 ကျော်ကိုပေး အပ်သနား တော်မူသည့် ထွန်မြစ်၍ ငါကထပ်မံသိမ်း တော်မူ ဣောင်းကို
 အမြောက်ဝန်တို့ကို ငါကအမိန့်ပြန်၍ ရှိလေပြီး သည်၊ ငါ့အမိန့်တော်မြတ်ရင်း နှင့်အညီ
 ညီမိဝင်စွာလုပ်စား နေထိုင်၍ ငါ့အမှုကိုထမ်း စေ။

28 April 1770
 သံတော်ဆင်

သက္ကရာဇ် ၁၁၃၂ ခုကဆုန်လဆန်း ၄ ရက် နေ့

မှတ်။

(ရှေး ဟောင်း သုတေသန)

တောင်ဆွဲလှဲအသည်မှတစ်ပုအသည်ကဲ့သို့လုပ်ရိုး ပြင်ရိုး ထုံး စံရှိပါကြောင်း ဘုရား။
မက်ပုန် ပါကယ်အသည်မှာ တော်ဆော်၊ ဝင်း ပြင်၊ ခဲး စီစစ်ပြင်စေ တနှစ်လျှင်
ဝါချိန်၃၀၊ ချိတ်ဝင်း၊ ဆီ၊ နံနွင်း၊ ထိုး ထွယ်ငွေချိန်အိ၊ ဖျင်တခုနံဆက်ရိုး ပြင်
ကြေး စား အိမ်ဆော်ရိုး ထုံး စံရှိပါကြောင်း ဘုရား။

4 September 1773

သက္ကရာဇ် ၁၁၃၅ ခု တော်သလင်း လပြည့်ကျော် ၄ ရက် (၀) နေ့လွယ်မယ်၊

အောင်ပန်း ကျေး ရွာ ရေမြေအတွင်း လုပ်ခင်း ဆောင်တာမှံသမ္မအခွန်ကို ရှေး
ထုံး စံရှိသည်အတိုင်း ဆက်သွင်း ခံယူသည်၏ရင်း ဘုရား။

ကိုလွင်သူကြီး ချိန်တီး များ ငယ်လှံ့ရိုး ၂
အောင်ပန်း သူကြီး ချိန်
လွယ်မေဝသူကြီး ချိန်
၄င်း သူကြီး ပုံလံ
အင်း ဝင်း သူကြီး ချိန်
၄င်း သူကြီး ကချိန်ဝက်ဘိုး ဝန်ထမ်း
ကျော်တလုံး သူကြီး ချိန်
၄င်း ကချိန်ဝက်ဘိုး ဝန်ထမ်း ခ
ငါ့သူချိန်
ငထွန်း ပုံချိန်
ငတော်လှချိန်
မြင်း မတ်သူကြီး ချိန်
၄င်း ငထွန်း ပြည်ချိန်
၄င်း ချောင်း ကြီး ချိန်
ငါ့မုတင်ချိန်
ငဘုံချိန်
တမုံကြီး ချိန်
သီတော်သူကြီး ချိန်

တောင်း	သင်ယူ	ချင်းစိမ့်	ချိန်ရွက်	အိပ်သား	ချိန်ကွယ်	ချောင်းကွယ်
			၁၄			၁၆
			၁၄၃			၁၅
			၁၅			၁၅
			၂	၁၆	၇	
				၁၆		၆
	၁	၂၄၆				၁၃
				၁၅		၁၆
			၆			၂
			၃			၃
					၆	၃
				၂၆		၂၆
				၆		၆
			၆			၆
	၁	၂၄၆	၆			၆
			၃			၃
			၆၂			၆၂

၆၆၂၂၂

ကောင်း	သင် ဟာ	ချင်းစိမ်း	ချိန်ဖွက်	ဆီပိယာ	ချိန်ဇွယ်	ဆန်ဘွယ်
ပန်း ဖြူချိန်			၉၆၂၂၃	၄၈	၈၂	
လမိုင်း သူကြီး ချိန်				၁၈	၉	၈
၄င်း သူကြီး ချိန်ဝန်ထမ်း ၁	၁	၂၅၀				၁၂
ဝုံး သုံသူကြီး ချိန်			၈၂			၉
ထွက်ကျောင်း ချိန်			၄၉			၄
နေစံချိန်			၈			
ပန်လွန်သူကြီး ချိန်				၁၀		၃
ချစ်လှချိန်			၆၃			
သေဝါဖြူချိန်			၆၃			
ရုံး ရိုင်းပုံချိန်			၃၃			
တောင်ထိုင်းဖြူချိန်			၃			
ပေါက်လှချိန်			၆၃			၆၃
သေထွန်း ချိန်			၈	၁		
မြေခိုက် ရွှေထွန်း ချိန်			၆၃			၆၃
ကလေးဦး လှချိန်ပိုး ရိုင်း ၁၂၀			၄			
တောင်ထိုက်ချိန်			၈			၈
တောင်နင်း တိန်ချိန်	၁	၁	၂၅၈		၂၀	
မြောက်နင်း တိန်ချိန်	၁	၁	၂၅၈			
ပေါင်း			၃၈၈၂၃		၇၂/၃၄၂	

လွယ်မယ် အောင်ပန်း လယ်ခွန်မှာ၊ အရှင်ဆက်ဂိုး ၊ နောက်လိုက်မှာ သွား သူထွန် တော်မျိုး တို့စား ဂိုး ထုံး စံရှိပါကြောင်း ဘုရား ။
 မက်မွန် ပါကယ်ရွာကိုမိုး နဲ စော်ဘွား အမတ်တို့နှင့်လှဆိုကြသည်ပဌမ ရေငုတ်ဖြတ်စာဘုရား ။
 ရေခံ စော်စား အမတ်၊ မက်မွန်ရွာ မြေတိုင်သူကြီး တောင်း ပွဲတို့ နှင့်မိုး နဲ စော်ဘွား တို့နေောင်လက် နေောင်လင်တပြင် ကျေး ရွာ ရေ မြေ ကြောင့် အစီရင်ခံကြသည်စကား မှာ၊ ရပ် စော်စား အမတ်၊ မက်မွန် ပါကယ်ရွာ မြေတိုင်

သူကြီး တောင်း ပွဲတိုက် နေခင်လက် နေခင်လင်တပြင် ကျေး ရွာသည်။ ရေခံ စေခံ အစီစဉ်စီရင် နက်မက် မွန်ရွာ နယ်ထွင် မြေ ရေဖြစ်၍ ဟံသာဝတီပါမင်း ဘိုး တော် ခမည်း တော်လက်ထက် အစဉ်စီရင် ခံရပါသည်။ ယင်း ကရင်တို့ မငြိမ်မသက်တိုက် ဖျက် ၍ ကျေး ရွာ ပျက်စီး သည်ကိလ။ အနိုက်အတန် သာ လွတ်လပ် ရပါသည်။ ဘုရား ခမည်း တော်ဘုရား ရွှေလက်ထက် တော်ထွင် ယင်း ကရင်တို့ကို ဆီး ကာ၍ မြို့ရွာ ဖြစ်လျှင် အစဉ်စီရင် နက်မက် မွန်အဝင်အပါ ကျေး ရွာ ရေ မြေ မှန် သော ကြောင့် လက်ရှိလက် မကွာစီရင် ခံရပါသည်ကို ဘုရား နေခင် တော်ဘုရား ရွှေလက်ထက် တော်ထွင် မှ မိုး နဲ့ စေခံဘုား အမတ်တို့က မိုး နဲ့ မြို့နယ် မြေအဝင်အပါ ကျေး ရွာ မဟုတ်ပါသည်ကို အား ကြီး အား များ လှယူစီရင်၍ ခံ နေရခဲ့သည်။ ရေခံ စေခံ စီရင် စုမက် မွန် ပါကယ် ရွာ နယ် အရှေ့ကို ဖြန့် ချောင်း ၊ အရှေ့ မြေခံကို တောင် ပို့၂ လုံး ၊ မြေခံ နန့်၄ နယ် ချောင်း ၊ နေခင်လက် နေခင်လင်တပြင် ကျေး ရွာလည်း ယခု သတ်ဆိုသည် မက် မွန် ပါကယ် နယ် မြေအထွင်း မှံ ပါသည်။ မိုး နဲ့ စေခံဘုား တို့ဆိုသည် ပထုန်း ငါး ရွာ လည်း ယခု သတ်ဆိုသည် နယ် မြေပြင်အသီး အခြား ဖြစ်ပါသည် အစီရင် ခံသည်။

မိုး နဲ့ စေခံဘုား တို့ကလည်း နေခင်လက်တပြင် ကျေး ရွာသည်။ ရေခံ စေခံ စီရင် စုမက် မွန် ရွာ နယ် မြေအဝင်အပါ ကျေး ရွာ မြေ ရေ မဟုတ်။ မိုး နဲ့ မြို့ အစဉ်စီရင် နက် နယ် မြေအဝင်အပါ ဖြစ်၍ ဟံသာဝတီပါမင်း ဘိုး တော် ခမည်း တော် လက်ထက်က သည် ယခုတိုင် လက်ရှိလက် မကွာစီရင် ခံရပါသည်။

(တောင်ကြီး ယဉ် ကျေး မှ ပြုလိုက်)

ဆင်ဖြူရှင်မင်း တရား အမိန့်တော်ဖြင့် ဧရာဝတီမြစ် ကြောင်း ထွင် တိုင် တာ
တော်တိုး ဖွဲ့ရှိသည့်ကွမ်း ထောက်မြို့ရွာစဉ်။

	မြို့ရွာအမည်	တိုင်	တာ
၁	ဒဂုံမြို့မှ		
၂	ပန်း ဝှိုင်သို့	၈	
၃	ရန်ကင်း စံရတ	၈	
၄	ဓနုဖြူ	၆	
၅	ညောင်ပင်သာ	၆	
၆	တောင်ပို့ဘရတ	၃	
၇	ဟင်္သာတ	၃	
၈	သာရပေါ		၃၀၀
၉	ငယ်စွဲခေါင်း		၃၀၀
၁၀	ရွှေကျင်		၃၀၀
၁၁	ရေခင်း သို့	၂	
၁၂	ကနောင်သို့		၃၀၀
၁၃	မြန်အောင်		၂၀၀
၁၄	တရုတ် မှော်	၄၄	
၁၅	ရွှေတောင်	၈	
၁၆	ပြည်မြို့သို့	၄	
၁၇	ဇလွန် သေင်္ဂါထိတ်	၄	
၁၈	ညောင်ပင်ဆိတ်	၄	
၁၉	မြေထဲသို့	၄	
၂၀	ဆင်ပေါင်ဝဲသို့	၅	
၂၁	မိကျောင်း ရဲ	၅	
၂၂	မြင်ကွန်း	၄	
၂၃	မကွေး မြို့သို့	၄	

၂၄	ဝက်မစွတ်	၄
၂၅	သဘပေါင်း	၄
၂၆	ရေနံချောင်း	၄
၂၇	ကျောက်ရဲ	၄
၂၈	စလေမြို့	၄
၂၉	စဉ်ကူးမြို့	၄
၃၀	ရသဘမြို့	၄
၃၁	အင်္ဂါမန္တနမည်သောပုဂံ	၄
၃၂	ရွှေတောင်ရမိုင်း	၄
၃၃	ပျော်ဘွယ်သို့	၄
၃၄	ပဝက်စဝ	၄
၃၅	ငံမြဲကြီး	၄
၃၆	ရဲပတိုင်ရွာ	၄
၃၇	ကျောက်တလုံးသို့	၄
၃၈	အင်းဝနေပြည်တော်	၈

ဇေယျဝတီမြစ်ကြောင်းဖြင့်တောတော်ထိုး ဖွဲ့စေရသစပ်ဆိုဆက်သွင်း ရသေ့လက်၁။
 ဤလက်၁ပိုဒ်များ မှာသက္ကရာဇ်၁၁၃၃ခုနှစ်တွင် ရွှေဘိုအလောင်းမင်းကြားကြီး¹⁷⁷¹
 ၏ဒုတိယမြောက်သား တော်ဖြစ်သောဆင်ဖြူရှင်သည်၊ ရတနာသိင်္ခံမှရတနာပူရ
 အင်းဝမြို့နန်း သို့တတိယမြောက်ဘန်ဆင်းတည်ထောင်ပြောင်း စံတော်မူကာထိုထို
 မင်္ဂလာပူရအသန်နှင်းယိုးဒယား နိုင်ငံများကိုအောင်မြင်တော်မူပြီး နောက်မင်း
 ကောင်းမင်း မြတ်ဖြစ်သည်အား လျော်စွာသဘာဝတော်ရေး ဘက်၌လည်း ပစ္စည်း
 လေးပါး တို့ဖြင့်ထောက်ပံ့ပျူဒါန်း တော်မူ၍ ကျောင်းကန်ဘုရားများ စွာအသစ်
 လည်းတည်ဆောက်ကိုးကွယ်တော်မူ၏။ ယိုယွင်းသည်များကိုလည်း ပြင်ဆင်တော်မူ၏။
 သို့နှင်းလည်း အားရရေငံ့ရဲတော်မမူရကား အောက်အကြေသို့ရွှေဘောင်တော်
 ဖြင့်စုန်ဆင်းတော်မူခါတိုက်တော်ရှင်အား ထီးတော်အသစ်တင်ပျူတော်မူပြီး လျှင်
 မိမိနေပြည်တော်သို့ပြန်လည်တော်မူရာ၌ဇေယျဝတီမြစ်ကြောင်းတွင်ခရီးယူဖန်

တိုင်တော့တော်ထိုး ဖွဲ့စေ အမိန့်တော်အရဖြင့်မျှား ကြီး မတ်ရတို့မှတစ်ဆင့် ထောက်
မြို့ရွာများ အလိုက်တိုင်တော့ထိုး ဖွဲ့ရရသင့် များ ကိုလည်း အဆိုတော်ပညာရှိတို့က
အောက်ပါဖြစ် သောလက်ခံပုဒ်တို့ဖြင့် စပ်ဆိုဆက်သွင်း ရလေသည်။

တိဂုံဆံတော်ရှင်တည်ရတီဂုံရပ်ဌာနမှတစ်ဆင့် ရတနာပူရအင်း ဝနေ
ပြည်တော်တိုင် အောင်ယူဇနာ ၃၀ ကျော် မှုဖြစ်၏။ တောတော်ဖြင့်ကား တာပေါင်း
(၁၀၀,၀၀၀) တသိန်း ရှစ်သောင်း ကျော်ပင်တည်း။

၁။ ဖက်ကွန်း စံရတံ၊ မေတ်ကွန်း ဖျာပိတ်၊ သာခါငွေရောင်။ ဖလ်အရောင်ထက်၊
ဘောက်ပြောင်ဘုန်း တူ၊ လတဆူသို့၊ သုံးလှကြေး မှုံ၊ ရွှေတိဂုံကို၊ သဂုံမြတ်ရှင်၊ ထီး
တော်တင်မှ၊ မင်္ဂလာဖေါင်၊ ဝင်း ဝင်း ပြောင်မျှ၊ ရွှေတောင်အဟန်၊ ရွှေပြည်
ပြန်ထွင်၊ တိုင်မှန်တော့၊ တာခဲသည်တိုင်၊ ပိုဒ်သိုက်မကြွင်း၊ အရင်း မကျန်၊ လျောက်
ဆိုဟန်ကား၊ တာမှန်တော့တိုင်၊ ပန်း ရှိုင်ကြ အောင်၊ တာရတံရှစ်တိုင်၊ နှိုင်း ပြိုင်
မယွင်း၊ ဝံခင်း စံရတံ၊ မှန်စွာနည်း တူ၊ ဓနုဖြူသို့၊ မြောက်ဆူထိုး ဖွဲ့၊ ဘုန်း ကြို့ခွဲခါ၊
ညောင်ပင်သမ္မာ၊ သင်္ချာ ခြောက်ရပ်၊ ထက်ရပ်ရှိုင်း ညို၊ တောင်ပို့တရတံ၊ သညာ
တဝါ၊ ဟင်္သာတနှင့်၊ ဌာနအညီ၊ ပေါင်း သုံး လီဝယ်၊ သုံး စီမျှသာ၊ ခြား ကြာ ရေကြော၊
သရ ဝေါတဖေ၊ ဝ သေဝိက္ခ ခေါင်း၊ သည့်နေောင် ရွှေကျင်၊ သုံး ရာထွင်သာ၊
သင်္ချာသုံး လီ၊ တာပေါင်း ညီသည်၊ ရေသီတလမ်း ဖြန့်သန်း တည်း။

၂။ ညောင်ရွှေကျင်က၊ ရွှေစင်လှိုင်း၊ ဆန့်ပြန်လျှင်း သော်၊ ရေခင်း ရောက်
အောင်၊ နှစ်တိုင် ဆောင်၏။ ကနေောင်သုံး ရတံ၊ ခွေး ရာမြန်အောင်၊ တာ
ဆောင်ဘုန်း အုပ်၊ ဘရပ် မှော် ငွေ၊ ဇယေဇာယု၊ အငှ ရွှေတောင်၊ ရီမှောင်
ရစ်ဆို၊ ပြည်မြို့ရိပ်ညံ၊ ဇလွန် သောင်ဆိပ်၊ ညောင်ပင်ဆိပ်နှင့်၊ ရုံး ဆိပ် မြေထဲ၊
တကွလင်း ကြောင်း၊ လည်း ကောင်း အညီ၊ လေး တိုင်စီတည်၊ တလည်ဆင့်ကဲ။ ဆင်
ပေါင်ဝဲနှင့်၊ မိကျောင်း ရဲရွာ၊ ငါး တိုင်သာလျှင်၊ ခြား ကွာသည်ချည်း၊ တနည်း
မြင်ကွန်း၊ မြောက်ယွန်း ကမ်း မြေး၊ မကွေး သာလွတ်၊ ဝက်မစွတ်သာ ပေါင်း၊
ရေနံချောင်း သာခဲ၊ ကျောက်ရဲသာ ကွေ၊ စလေသာတုံး၊ စဉ့်ငူအုံး သာ၊ သာ
ထက်သာ၍၊ ရသာမြို့က၊ ရီမန္တတိုင်၊ တာမှတ်ပိုင်၍၊ လေး တိုင်စီသာ၊ ခြား ဝေး
ကွာသည်၊ စဉ့်လာ ရှေး ကထုံး စံတည်း။

၃။ ဂိုမန္တနာ။ အောင်ချာပူရ။ မြို့ပေါက်က။ ချီပြီး ဣသော်။ အင်း ဝဘုန်း ခေါင်။
 ရာမင်း နောင်လျှင်။ ရွှေတောင်ရမိုင်း။ ရပ်ဆိုင်း စမ္ပယ်။ ပျော်ဘွယ်တရက်။
 ပဝက်စဝ။ ဘညစံပြီး။ ငါမြာကြီး ဝယ်။ ရပ်မှီး ယှဉ်နဲ့။ တနေ့တံ့၍။ ရဲပတိုဝ်ရွာ။
 တရက်ကြာသော်။ နီလာရောင်ဖုံး။ ကျောက်တလုံး သို့။ စုရုံး တာစဉ်။ ဖေါင်တော်
 ရှင်သည်။ ရေယည်သီတာ။ ကွမ်း ထောက်ရွာလည်း။ များ စွာမဝေး။ လေး ထိုင်
 အမှန်။ တာရှစ်ပြန်တွင်။ ဗိမာန်သိင်္ဂီ။ ရတနာပူရ။ ရွှေထိုင်း ချဲ့။ ယူဇနာဖွဲ့သော်။
 သုံး ဆဲ့လေး သင်။ ယူဇနာတည့်။ အတာခန့်လောင်း။ သင်္ချာပေါက်သော်။ သိန်း နှင့်
 ရှစ်သောင်း။ ခါကောင်း ဆန်း သစ်။ သက္ကရာဇ်သာမော။ ၂။ ဩ။ ညံ။ စီ။ ၃။ 1771
 သည်ကိုသိင်္ဂီဝင်း လှံ။ ရွှေဖေါင်ပျံဖြင့်။ မင်း ဝင်အောင်ချက်။ တန်လျက်ကွန်း ငှု။
 ဆိုက်တော်မူသည်။ နက်လူပီတိ။ ရှင်လမ်း တည်း။ ။

(သူဂိုယမဂ္ဂဇင်း ၊ စက်တင်ဘာ ၂၉ ၊ စီမံကိန်း နှာ ၇၃ - ၅)

မြေဒူး မင်း ရန်ကုန်မှအသို့ ရေကြောင်း ဖြင့်ပြန်ကြွတော်မူရာအသို့
 31 July 1775
 သက္ကရာဇ် ၁၁၃၇ ခု ဝါခေါင်လဆန်း ၅ ရက် ၂ နေ့ ရောက်တော်မူသည်။ ။

ဘုန်း တော်အလှန်ကြီး မြတ်တော် မုလှသော ရွှေ နန်း သခင်ဘဝရှင်မင်း တရား
 ကြီး အမိန့်တော်ရှိသည်။ ဓမ္မဗျူဟာ ကိုဘုရား ဟောတော်မူသည့်အတိုင်း ရှက်ဆောင်
 တော်မူလေ့ရှိသော အငယ်သမီးတော်အပေါင်း တို့ သို့လှူထုတ်ထား ဘုရား သဗ္ဗညုတ
 ပရိနိဗ္ဗာန်လှန် တော်မူသည့် နောက်အစောတသတ်မင်း ၊ ကိလိသိဟမင်း ၊ သီရိ
 ဓမ္မာသောကမင်း တို့ကိုအနှိပ်ဖြူ ပဋ္ဌမသင်္ဂဟနာမိ နာ ၊ ဒုတိယသင်္ဂဟနာမိ နာ ၊ တတိယသင်္ဂ
 ဟနာမိ နာမိ တော်မူကုန်သည်။ ယခုလည်း ရဟန်း သာမဏေတို့ကို နဂရဂါမနိဂုံး ဇ
 နပုဒ်သို့ ဝင်လှည့်သင်္ကန်း ရုံ စေလိုသည့် ပုဂ္ဂိုလ်သုမြတ်တို့ကတည်းက နန်း ရုံသင့်သည်။ ဒုက္ခ
 တင် စေလိုသည့် ပုဂ္ဂိုလ်သုမြတ်တို့ကတည်းက သင့်သည်အယူကွဲပြား ရှိဘုရား ရှင်သဘာ
 တော်ကိုစိတ်တယ မတ်တည်း ဖြူစင်စွာ မကျင့်မဆောင်ရွက်။ အလိုကိုထွန်းတိုရှိ ကြောင်း
 နှင့် ရွှေ နန်း တော်ကြား တော်မူသည်။ အငယ်သမီးတော်ဆရာ တော်အပေါင်း
 တို့သည် နိဗ္ဗာန် မဂ် ဖိုလ်အကျိုး ငါ့ကိုယ်စီး ပျိုး သတ္တဝါအဖေါင်း တို့၏စီး ပျိုးကို ဖော်ပြား
 ကျင့်ဆောင် တော်မူကြသည်ဖြစ်သည်။ အလိုကိုထွန်းတိုရှိကြ မည်မဟုတ်ဘုရား ဟော
 တော်မူသည့်ပါဠိ တော်အဋ္ဌကထာ ဋီကာဝိနည်း ကျမ်း ဂန်အမှန်ရှိသည်ကို သာ
 ထုတ်တော်မူကြရမည်။ သင်္ကန်း ရုံလိုသည့်အငယ်သမီးတော်ဆရာ တော်တို့နှင့်
 ဒုက္ခတင်လိုသည့်အငယ်သမီးတော်ဆရာ တော်အပေါင်း တို့ဘုရား ဟောတော်မူ
 မှုသည့်ပါဠိ မည်သို့အနက်အဓိပ္ပာယ်လိသည် ဗဒ္ဒမတညဘုရား ရှင်အလိုတော်ကိုသိ သော
 အဋ္ဌကထာ ဋီကာသင်္ဂဟနာမိ နာ ဝင်ဝိနည်း ကျမ်း ဂန်ကမည်သို့လိသည်။ တကယ်တော် ရေ
 မြေရှင် မစုစုပြည်သီး ပြည်သူရှင်လှအပေါင်း တို့လမ်း ကြောင်း ထင်ထင်သိမြင်သိ
 အောင်သုဓမ္မာစရပ်ထင်သတ္တိဗျတ္တိ နှစ်ပြည့်စုံ သော ပုဂ္ဂိုလ်မြတ်တို့ကို ခုင့်ပေး တော်
 မူကြ၍ အသိအယုံ ပြောဆို တော်မူကြရမည်အကြောင်း ကိုအမိန့်တော်ရှိသည်။

24 February I780
 သက္ကရာဇ် ၁၁၄၁ ခုတပေါင်း လပြည့်ကျော် ၆ ရက် ၅ နေ့ ဇာတိ အောင်

ရဟနာသုဓမ္မာစရပ်ထင်သတ္တိဗျတ္တိ နှစ်ပြည့်စုံ သော ပုဂ္ဂိုလ်မြတ်တို့ကို ခုင့်ပေး တော်
 မူကြ၍ အသိအယုံ ပြောဆို တော်မူကြရမည်အကြောင်း ကိုအမိန့်တော်ရှိသည်။
 (တေဘင်ခင်)

ဘုန်း တော်အလှူ နံကြီး မြတ် တော် မှုလှ သော ရွှေ နန်း သခင်ဘဝ ဂှင် မင်း တရား
ကြီး အမိန့် တော် ရှိသည်။ စကား များ စွာ ဆိုကြ ရမည် မဟုတ်။ သိမ ဇောတို့ကို ဒုက္ခ
တင်၍ ရင် ခွဲ စည်း သင့်သည်။ ပါဠိ အဋ္ဌကထာ ဇီက ဘိုက် ရိုက် ရှိသည်ကို သိအမိန့် တော်
ရင်း အတိုင်း ဆို တော် မှုကြ ရမည် အကြောင်း ကို အမိန့် တော် ရှိသည်။

25 February I780

သက္ကရာဇ် ၁၁၄၁ ခုတ ပေါင်း လပြည့် ကျော် ရ ရက် နေ့ မှာ နံ အောင်
ရတနာ သုဓမ္မာ စရပ် ထင် လှော် ကား သုံး ထောင် များ ကျော် ထင် နန္ဒ မိတ်ပြန်
အမိန့် တော်။

(တောင် ခင်)

သက္ကရာဇ် ၁၁၄၁ ခုတပေါင်း လပြည့်ကျော် ရက် နေ့မခန့် အောင်ရတနာသု
 ဓမ္မာစရပ်ထင်လက်ယာဘက် နေဒုက္ခတင်ဆရာ တော်တို့ကသက် နှိုး ဂုံပုဂ္ဂိုလ်တို့
 အဆိုကို ရေးသည်။ ပိဏ္ဍစာရိ ဂေနဘိက္ခု ဝေ။ ဘိက္ခုနာအစရှိ သော စုဇ္ဇဝါပါဠိ တော်
 သည်သိမ ဇောကိုပညတ် သောသိက္ခာပုဒ်မတုတ်။ သမညာယဘိက္ခုဟု သော ပါရဂူတော်
 ပါဠိ တော်။ သမညာယတိ။ ပညတ္တိယိ ဝေါတိ ရေ နှာတိအ ဣောအစရှိ သော ပါရဂူတော်
 ကဏိအဋ္ဌကထာ၏အရဖြစ် သောသိမ ဇောကိုဘိက္ခုဟုပညတ်ရခြင်း သည်ဆုမ်း ပင့်ဖိတ်
 သေကိလစသည်တို့၌သိမ ဇောကိုပင်ဘိက္ခုဟုဆို၏။ ပညတ် တော် မှ သောသိက္ခာပုဒ်အရ
 ၌သိမ ဇောကိုဘိက္ခုမဆို မယုရ။ မဆိုမယုရ ဣောဝင်း ကိုလည်း ဘိက္ခုတိ။ ဘိက္ခု ဇောဘိက္ခု။
 ဘိက္ခုစာရအဇ္ဈပ ကောတိဘိက္ခု။ ဘိန္နုပဋေ ဝေရောတိဘိက္ခု။ သိမညာယဘိက္ခု။ လ။ အ
 ကု ပေ နဋ္ဌာ နာရ ဟေနအယံဣ မသ္မိအ ဣောအဓိ ပေ ဇောဘိက္ခုတိ။ ပါရဂူတော်ပါဠိ
 တော်။ ဘိက္ခုတိ။ ဘိက္ခုဟုသည်ကား ဘိက္ခုအရိယာတို့ တောဝင်း ခြင်း ဖြင့်တောဝင်း
 တတ်၏။ ဣတိတဿာထုံ ဣောဝင်း။ ဘိက္ခု။ ဘိက္ခုမည်၏။ ဘိက္ခုစာရံဆုမ်း ခံရသို့။
 အဇ္ဈပစက တော။ ကပ်တတ်၏။ ဣတိ။ ထုံ ဣောဝင်းဘိက္ခု။ ဘိက္ခုမည်၏။ ဘိန္နုပဋေ ဝေရော
 အပိုအ တေအဆင်း ကို ဖျက် သောသက် နှိုး ကို ဆောင့်တတ်၏။ ဣတိထုံ ဣောဝင်း။ ဘိက္ခု။
 ဘိက္ခုမည်၏။ သိမညာယ။ ရတနာ ဟု သောပညတ်အား ဖြင့်။ ဘိက္ခု။ ဘိက္ခုမည်၏။ လ။
 ယှာယံ ယေ။ အယံဘိက္ခု။ အဋ္ဌင် ရတနာ ကိုသမ ရေ နှာ။ ညီညွတ် သေ။ သင်္ဃေ နှာ။ သင်္ဃာ
 သည်။ အကု ပေ နှာ။ မပျက်အပ် သော။ ဋ္ဌာ နာရ ဟေ နှာ။ သိသ နာ တော်တည်း ဟု သေ
 အ ဣောဝင်း အိး ထိုက်ထ သော။ ညတ္တိစတု ဣော နှာ။ ညတ်ပျင်။ လေး ခု မြောက် သေ။
 က မေ နှာ။ ကမ္မစါစာပြင်။ ဥပသမ္ပ နေ နှာ။ ပဉ္စင်း ဖြစ် သော ရတနာ ကို။ ဣ မသ္မိ
 အ ဣော။ ဤသိက္ခာပုဒ်ကိုပညတ် ရာ၌။ အဓိ ပေ တော။ အလိုရှိအပ်၏။ ဤပါရဂူတော်
 ကဏိပါဠိ တော်အဓိပ္ပာယ်ကား ၊ အရိယာတို့ တောဝင်း ခြင်း ဖြင့်တောဝင်း တတ် သော
 ဣောဝင်းလည်း ဘိက္ခုမည်၏။ ဆုမ်း ခံတတ် သော ဣောဝင်းလည်း ဘိက္ခုမည်၏။ အဆင်း အ
 တေအပိုကို ဖျက် သေသက် နှိုး ဝတ် သော ဣောဝင်းလည်း ဆုမ်း ပင့်ဖိတ် သေအခါရတနာ
 တို့ကို ရေထက် ရာစသည်၌သိမ ဇောသည်လည်း ၊ ဘိက္ခုမည်၏။ လ။ ဥဘက်ကမ္မဝါစာ
 ဖြင့်ပဉ္စင်း ခံ သော ရတနာ သည်လည်း ဘိက္ခုမည်၏။ ထိုဘိက္ခုအ များ တို့ထင်၍သိက္ခာ
 ပုဒ်ကိုပညတ် ရာ၌သိမ ဇောအစရှိ သောဘိက္ခုအ များ ကိုမလိုအပ် မရသင့်။ ဤသို့ပါရဂူ

ဇီကဏ်ပဋ္ဌမပါရဘဇီကသိက္ခာပုဒ်မှစ၍ နိသင်္ဂီ၃၀တိုင် ၄၃ပါ သေကိက္ခာပုဒ်တို့၌
 သိမဏေကိုဘိက္ခုဟုမယူရကြောင်း ပါစိတ်ပါဠိတော်မှသိသိက္ခာပုဒ်မှစ၍ ပါဠိ
 စေသနိယသိက္ခာပုဒ်လေးပါးတိုင်း ၊ ၉၆ပါး သေသိက္ခာပုဒ်တို့၌ သိမဏေကိုဘိက္ခု
 ဟုမယူရကြောင်း ကိုလိသင်္ဃာတ်ဖြစ်ပဉ္စင်း ကိုသိဘိက္ခုဟုယူအပ်ပါသည်။ တကြောင်းလည်း
 သင်္ကန်းရုံး သင်္ကန်းရုံး အရှင်မြတ်တို့ဆိုသည်။ ဝိဇ္ဇာစာရိကေနဘိက္ခဝေဘိက္ခုနာစသေ
 ပါဠိ၏ရှေးဝတ္ထဝိလကိပညတ်ခြင်း၏အကြောင်း တေနခေါပနမမယေနဝိဇ္ဇာစာ
 ရိကဘိက္ခုဒုနိဝတ္ထာဒုပါရုတစသည့်ဖြင့်ရဟန်းပဉ္စင်းကိုသိဆိုသည့်ဖြစ်၍လည်း ၊
 ပဉ္စင်းကိုသိဘိက္ခုဟုယူအပ်၏။ သုပဋိန္ဒရေနာအန္တရသရေဂမိဿာမိ။ တိသိက္ခာ
 ကရဏိယိ။ သုပဋိန္ဒရေနန္တရသရေဂန္တုဗ္ဗိ။ သေအနာဒရိယံပဋိစ္စကတယံဝိဝ
 ရိက္ခာအန္တရသရေဂန္တုဗ္ဗိ။ အာပတ္တိ။ ဒုတ္တဋ္ဌသဘာယသေသိက္ခာပုဒ်တော်ကိုလည်း
 ပဉ္စင်းဖြစ်သောသဗ္ဗဂီရဟန်းကိုအကြောင်း ပြု၍ပညတ်တော်မူသည်။ သိမဏေ
 ယောကျ်ား ၊ သိမဏေမိန်းမ ၊ သိက္ခမန်းတို့မှာမိမိတို့အား ပညတ်သောဆယ်ပါး
 သေသိက္ခာပုဒ်တို့မှကြွင်း သေသိမဏေတို့အား ပညတ်သောအရဘတို့၌ ဒါဏ်အလင်
 အရဘကိုပင်ဥပစာရအားဖြင့်အာပတ်ဟုခေါ်သည်ဖြစ်သည်။ ဂဏ္ဍိကံမဋီမု
 န္ဗိက္ခာ။ စသည့်အနညာတသိ။ ပဋိသေဓမပါသေကြောင့် ကပတ်သိမ်မတက်သော်
 လည်း အာပတ်သင့်မသင့်ဆိုညွှားအံ့။ ဝတ္ထုဒ္ဓကေ။ ဇကောဒုတ္တဋ္ဌာပတ္တိယေဝသိ
 သဗ္ဗဝက္ကေသု။ အနာဒရိယေနဟောတိ။ ဟူသောပါရိဝါအဋ္ဌကထာပါဠိကိုဆောင်
 ၍တပတ်သိမ်ကပတ်ကင်း တစ်၍မစွတ်မဝတ်ပရိဝါအဋ္ဌကထာမှာဥပဇ္ဇာဘိသရဘ
 တို့အား ပြုရသောဝတ်ကိုမပြုလျှင် ဒုက္ခဋီအာပတ်သင့်သည်ကိုသိဆိုသည့်အရဘဖြစ်
 ပါသည်။ ကပတ်သိမ်ကပတ်ကင်း ၌တတ်ခြင်း သည်ဥပဇ္ဇာဘိသရဘဝတ်စသောဝတ္ထဝိလ
 မဟုတ်။ အနညာတသိက္ခာပုဒ်မျှဖြစ်သည်။ ထို့ကြောင့်အနာဒရိဘိက္ခဝေဂ
 ဏ္ဍိကံပဋိမုနုဗ္ဗိတုံဟူ၍သိဟေတော်မူသည်။ တပါးသိက္ခာပုဒ်၌အာပတ္တိဒုတ္တဋ္ဌသဘာ
 ယေတော်မူသကဲ့သို့အနညာတသိက္ခာပုဒ်၌ဒုက္ခဋီအစဟူ၍ သောအာပတ်သို့တင်၍
 မလိမဟေပါ။ အန္တောဂါမောဝါဟောတုဝိယိရောဝါဟနုသိနိစသေအဋ္ဌကထာ
 စကားသည်လည်း ပဉ္စင်းကိုအကြောင်း ပြု၍ပညတ်တော်မူသော်လည်း ပါဠိ၏
 အဋ္ဌကထာသိဖြစ်သည်။ သိမဏေတို့ကဲ့သို့ရသည့်ကိုဆိုသောအဋ္ဌကထာမဟုတ်ပါ။ သက္က

26 February I780

25 February I780

ရဘီဘဘဝ ခုတ ပေါင်း လပြည့် ကျော် ရက် နေ့သင်္ကန်း ဂုံ ပုဂ္ဂိုလ်တို့အဆိုဆင် ခြေ
 ကို၎င်း နေ့ဒုက္ခင်အရှင်မြတ်တို့က ခြေသည်။ ၎င်း အ ချေကိုသင်္ကန်း ဂုံ ပုဂ္ဂိုလ်တို့
 ကပြန်လှန်၍ တဘန် မ ချေ မဆိုဝံ့။ ဆရာ တော်သင်္ဘာ တော်တို့အရုံအတင်သ ဘောမ
 ကျစီဝါဒရှု ဣဝင်း ကိုကြား တော် မှုသည့် နှင့် ဝါဒ မကွဲ မပြား စေရ။ တဝတည်း
 သိတရား လမ်း မှန်ပြည့် နှစ်သည့် အရာကိုသိ တော် မှုသိ အောင် သု ဓမ္မာ စ ရပ်ထိုင်ဆို
 ကြ ရသည်။ အဆို စ ဝ ရင်း ကျဆရာ တော်တို့ပြင်လက်ယက နေသည်။ စံ ကျောင်း ဆရာ
 ထောက် မ ပြောဆိုသည့် ကိုကြား တော် မှု ရ ပေသည်။ လက်ဝဲက ကျော် အောင် စံထား
 ဆရာ တော်။ မင်း ရွာဆရာ တော်။ ကူး တို့ဆီဝဲဆရာ တော်။ ညောင်ကန်ဆရာ
 တော်တို့လည်း ကျမ်း ဝ န်သိမြင်သည့် ပုဂ္ဂိုလ်ဖြစ်သည်။ ပါဠိအဋ္ဌကထာ ရှိသည့်အတိုင်း
 ထောက် မ ပြောဆို တော် မှု ကြ ရ မည်။

26 February I780

သက္ကရာဇ်ဘဘဝ ခုတ ပေါင်း လပြည့် ကျော် ၈ ရက် ဝ နေ့မှာ မ ဝ ရ်
 အောင်ရတနာ သု ဓမ္မာ စ ရပ်ထိုင်အတွင်း ဝ န် ထောက် နေ မျိုး နော်ရထာပြန်။
 (တောင် ခိုင်)

ဒုက္ခတင်ဆရာ တော်သင်္ကန်း ရုံဆရာ တော်တို့အရုံအတင်ကျမ်း ဝန်နှင့်အညီဆို
ကြသည့်စကား မှတင်သင့်သည် ရုံသင့်သည်ဘုရား ရှင်နှစ်ရှေ့ဟော တော်မူမည်မ
ဟုတ်ဘုရားကိုသာ ဟော တော်မူမည်ဖြစ်သည်။ ဒုက္ခတင်ဆရာ တော်တို့ကိုပါဠိအဋ္ဌ
ကထာ နှင့်နှစ်ဦး ဆိုစေ။ မဆိုနိုင်လျှင်ဘုရား ဟော တော်မူသည့်ပါဠိအဋ္ဌကထာ
ရှိသည့်အတိုင်း ကျင့်ဆောင်စေ။

I5 November I780

သက္ကရာဇ် ၁၁၄၂ ခုတန်ဆောင် မှန်း လဆုတ် ၄ ရက် နေ့နား ခံစ
မြေဝင်မှူး နေမျိုး နန်သုထင်ပြန်။

22 November I780

(သက္ကရာဇ် ၁၁၄၂ ခုတန်ဆောင် မှန်း လဆုတ် ၁၁ ရက် ဗုဒ္ဓဟူး နေ့
မိရိ အောင်သုဓမ္မာစရစ်ထင်လက်ယာဘက် နေရာ နေဒုက္ခတင်တိုင်း ဆရာ
တော်သံဃာ တော်တို့အဆို ပြုကြသည်) ။
(တောင်ခွင်)

ယခုဆိုသည့်စကား ရပ်ပြင်ဆိုရန်အများ ရှိသေးသည်။ ငါ့သဘောတော်ကိုထိမ်း
ကိမ်း ပြုစုတော်မူသည့်ဧကရာဇ်ဖြစ်သည်။ ဆိုလိုရာရာစကား အချေအမြစ်ပါဠိ
အဋ္ဌကထာတိုက်ဂိုဏ်မလိမရှိသည်ကိုခိုင်မြဲစွာဆိုရမည်မဟုတ်။ ဘုရား ရှင်ရွှေမျက်နှာ
တော်ကိုသိကြည့်တော်မူရမည်ဖြစ်သည်။ မြေနန်း တော်ထွင်ဆိုစေသည်ကိလည်း
သဘာဝဧကရာဇ်ဆောင်စဉ်း ခွဲသည်ဒုက္ခရင်ခွဲကိုပါဠိအဋ္ဌကထာမလိမရှိပေ။
ဆရာတော်သို့လိုက်၍သဘောကျသောပေသည်ဆိုချက်ရှိပြီယခုဆို၍ဆက်သွင်း သည်ပြင်
သဘာဝဧကရာဇ်မှသာဝင်ဆွမ်း စား ဆွမ်း စဉ်းကိုယ်ဝတ်စပွယ်တင်ရင်စဉ်း ၍
သွား ရမည်ဟုသုပဋိန္ဒနုလက္ခဏာညီအောင်ပခုံး နှစ်ဘက်ကိုဖုံး ဝှမ်း ဝတ်ရုံ၍
သွား ရမည်ကိုသဘာဝတော်မူလိုရင်း ဖြစ်သည်။ ပါဠိတော်အဋ္ဌကထာလိသည့်အတိုင်း
သိတော်မူသောအောင်ဆိုစေ။

23 November I780

သက္ကရာဇ် ၁၁၄၂ ခုတန်ဆောင်မုန်း လဆုတ် ၂ ရက် နေ့သံတော်ဆင်

စည်သူရွှေတောင် နော်ရထာထင်ပြန်။
(တောင်ခင်)